
عدد جواني 
رياست

 ميانگين سني دولت هاي ايران 
پــس از انقلاب نشــان دهنده 
افزايش سن تدريجي كابينه ها 

در دولت هاي مختلف است

 در دولت ســيزدهم نســبت به 
دولت قبلي ميانگين سني كابينه 

6سال جوان تر شد

واكنش بازار به پرايد 180ميليون توماني

پايان 20سال تعلل در 
ساماندهي دستفروشان
 شهرداري تهران به دنبال طرح نويني است تا علاوه بر خدمت به دستفروشان

از سدمعبر جلوگيري كند

در روزگار غريب كرونا، كسب و كار دستفروشان به خطر افتاده 
اســت. دستفروشــان كه جزو قشــر ضعيف جامعه محسوب 
مي شوند، با به خطر افتادن معيشت زندگي شان روزهاي سختي را 

مي گذرانند. البته ناگفته نماند كه در ميان آنها، عده ای هم هستند 
كه باندی كار می كنند و اين شــيوه كار آنها، اجاره موزاييکی در 

برخی از پياده روها را به دنبال داشته است.  صفحه8 را بخوانيد.

  قيمت سازی برخی انواع خودروهای صفر كيلومتر در آگهی های فروش خودرو در فضای مجازی است
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 آغاز هفته كتاب
با جشنواره 

كتاب های ارزان

وحشت 6/4 ريشتری

جشنواره »كتاب هاي ارزان قيمت« به 
مناسبت هفته كتاب از روز گذشته، تا 
5 آذرماه در باغ كتــاب تهران برگزار 
خواهــد شــد. در صفحه كتــاب به 
مهم ترين ايــن برنامه ها پرداخته ايم.

صفحه9 را بخوانيد.

2زلزله شديد كه بعدازظهر ديروز در 
منطقه قلعه قاضي در استان هرمزگان 
رخ داد، هرچند جان يك نفر را گرفت، 
اما خوشــبختانه خســارت عمده اي 
نداشت. به گزارش همشهري، حدود 
ســاعت 15:36 ديروز زلزلــه اي به 
قدرت 6.4ريشتر استان هرمزگان را 

لرزاند.صفحه21 را بخوانيد.

 زلزله بزرگ  هرمزگان 
خسارت عمده نداشت

عضويت رايگان و بخشودگي جرائم 
ديركرد منابع اماني در كتابخانه هاي 

عمومي كشور اجرا مي شود

يادداشت
مهدي توكليان ؛ مدير كل روابط عمومی و امور بين الملل نهاد كتابخانه های عمومی كشور

كتابخانه ها در بين برج و بارو هاي سر به فلك  كشيده اين دوران، ازجمله بناهاي زنده و پويايي 1
هستند كه بســان پديده هايي پايان ناپذير، خاطرات 
شهروندان و كتابخوان ها را مي سازند و هر سالن و ميز و 
قفسه كتابش و كتاب هاي چيدمان شده، مي تواند براي هركدام از مردم كتابخوان در 
هر جايي كه كتابخانه اي عمومي در حال خدمت رساني است، يادگاري منحصر به فرد 
باشد و خاطرات بسياري به يادگار گذارد. »كتابخانه ها« از ديرباز تا كنون حضور و تأثير 
بسزايي در دوران كودكي، نوجواني و جواني نسل ها داشته اند. مرور خاطرات شيرين 
حضور در كتابخانه ها حتي براي آنها كه ارتباط چندان گرمي با اين اماكن فرهنگي 
نداشــته اند و پيوســتگي و عدم تفکيك اين خاطرات كه بخش عمــده اي از آن در 
كتابخانه هاي كوچك و بزرگ دوران كودكي و نوجواني بوده است، مي تواند يك امتياز 

بزرگ براي ارجاع دادن به نوستالژي كتابخانه در افواه و افکار عمومي باشد. 
در چند سال اخير اقدامات گسترده اي براي تامين كيفيت مطالعه و كتاب  خواندن انجام شده اســت. يکي از اين اقدامات توجه به اجزاي فعاليت هاي 2
عمومي و خدمات گسترده فرهنگي و اجتماعي در كتابخانه ها بوده و درواقع انديشه اي 
كه برآمده از انديشه ساختارگرايي و كاركردگرايي بود، خيلي زود به متن كتابخانه ها 
آمد و متخصصان، طراحان و خلاقان فرهنگي را به هيئت يك جراح درآورد تا كتابخانه 
را بر ميز تشريح برده و آن  را براساس نياز و شرايط روزگار امروز شرحه شرحه كنند تا 
روحي نو بر فعاليت هاي اين كالبدهاي فرهنگي در دل شــهرها و روستاها بدمند. از 
مركزي ترين نقاط شهرها و استان ها تا عشاير  و مرزنشين ها امروزه با كتاب آشنايي 
دارند و نه تنها كتاب كه از نشريات و ســاير محصولات فرهنگي مرتبط نيز بهره مند 

هستند و امروزه كتابخواني در سراسر ايران اسلامي رواج دارد.
در ساليان اخير كه ساختار جوامع پيچيده كنوني متأثر از دانش و فناوري هاي  نوين اطلاعاتي و ارتباطي است، به دليل پيچيدگي انسان و جوامع انساني و 3
همچنين دانش محور بودن فعاليت هاي اجتماعي، لازم است كتابخانه هاي عمومي نيز 
در انجام رسالت هاي قبلي خود تجديدنظر و به آموزش، پژوهش و خدمات اجتماعي، 
توجه كرده و بر رسالت هاي متناسب با نياز جامعه ملي و جهاني توجه كنند تا بتوانند 
براساس تبديل شدن خدمات جهاني به عناصر كوچك و كوچك تر، خدماتي متناسب 
با كيفيت زندگي كتابخوان ها در شــرايط حاضر ارائه كنند و فعاليت هاي فرهنگي و 
اجتماعي نيز بر اين اســاس ســنجيده شــود و بر مبناي اين الگو تمامي مايحتاج 
كتابخوان ها در گروه هاي سني مختلف برنامه ريزي و اجرا شود. كتاب ها، اطلاعات ما را 
از ديگران و از جهان بيني آنان افزايش مي دهنــد و به اين ترتيب درك ما را از جهان 
هستي ارتقا مي بخشــند. علاوه بر اين، كتاب ها فرصت هايي براي پيشرفت در تمام 

سنين، به ويژه براي جوانان فراهم مي كنند.
پاسخگويي به نيازهاي علمي، اطلاعاتي و تمدني جامعه كتابخوان و اهل مطالعه  ايجاب مي كند با ورود آگاهانه، شجاعانه و بموقع به محيط مذكور، كتابخانه هاي 4
عمومي نيز به رســالت فرهنگي خود در عرصه جنگ نرم جامه عمل بپوشــانند. هر 
كتابخانه اي براي افزايش كيفيت زندگي و فکري مخاطبان خود بايد عرصه بيشتري را 
براي مراجعه كنندگانش و تعاملات گسترده اجتماعي  آنان فراهم آورد؛ از اين رو توجه به 
نيازهاي كتابخوان ها و مخاطبان هر منطقه در نقاط مختلف از همان ابتداي شکل گيري 
برنامه ريزي مدون پژوهش محور و مدرن براي كتابخانه ها توانست جاي خود را باز كند. 
تلاش براي شکل گيري روح يك كتابخانه فعال و پويا در تعاملات گسترده كتابخوان ها در 
مناطق مختلف ايران اسلامي و همچنين در سطح شهرها و روستاها، باعث درهم تنيدگي 
روابط كتابخوان ها با يکديگر مي شود و بيش از آنکه اين اقدام تأثير ديگري داشته باشد، 

اثرات اجتماعي گسترده اي در خود دارد.
زيرساخت ها و بسترهايي كه در هر كتابخانه اي شکل مي گيرد به منظور ايجاد 5 كتابخانه يك موجود زنده است. اين بدان معناست كه 
بستري مناسب براي شکل گيري تعاملات ميان انسان هاست. 

كتابخانه يك موجود زنده است

نگاه
اردشير گراوند؛ جامعه شناس

در شــهر تهران معابري وجود دارند كه نقش شالوده اي 
براي پايتخت بازي مي كنند. در اين ميان، نامي كه براي 
معبري گذاشته شده بنا به دلايل مختلف در بين بومي هاي 
آن بخش از شهر يا برحسب اهميت موضوعي براي يك 
ملت داراي اهميت است. بنابراين موضوع تغيير نام معابر و به خصوص معابر شناخته شده 
در شهر نبايد همراه با نگاهي ساده انگارانه انجام شود. در واقع لازم به يادآوري است كه 
نامگذاري از ابتدا براي معبري يا تغيير نام خيابان و معابر، نسبت به هم 2 موضوع قابل 
تفکيك است. به عنوان مثال ممکن است خياباني در شهر به واسطه توسعه شهري جديد 
ساخته شود و براي آن بدون هيچ پيشينه بومي يا محله اي نامي انتخاب شود و اين اقدامي 
براي شهر به شمار مي آيد. اما گاهي در مقابل اين نامگذاري، تغيير نام خيابان هاي قديمي 
را داريم كه ممکن است نام آنها بر حسب شهرت و ارزش خاصي بين اهالي آن محله يا 
جامعه بزرگ تر از آن، اهميت داشته باشد. حال معتقدم از منظر جامعه شناسي تغيير نام 
خيابان، مستلزم اقدامات از پيش تعيين شده است. نبايد نظر بومي ها، ساكنان و اهالي 
آن معبر را ناديده بگيريم. مهم تر از آن نبايد نقش نمايندگان مردمي كه در جايگاه بازوان 
شوراها واقع شده اند را فراموش كنيم. شورايارها در اين باره مي توانند پل ارتباطي بين 
آحاد مردم و مديران شهري در شوراي شهر و شهرداري باشند. البته اين كار سختي است 
اما نقش واصله شوراياري ها و اعضاي شوراي شهر و مردم بايد حفظ شود تا اگر اقدامي در 
شهر صورت مي گيرد با رضايت شهروندان باشد. نکته مهمي كه در اين خصوص وجود 
دارد حساسيت نامگذاري در شــهرها با توجه به نوع شهر و مراكز استاني است. تهران 
به خاطر خاصيت پايتخت بودن از اين نظر داراي حساسيت ويژه اي است. خوشبختانه 
برحسب اين حساسيت كميسيون نامگذاري در شورا ايجاد شده و اين كميسيون به طور 
حتم براي نامگذاري معابر به چارچوب هاي مشخص شده توجه و تأكيد دارد. به عنوان 
مثال؛ بزرگراه امام علي)ع( وقتي ساخته شد از شمال تا جنوب اين بزرگراه نام واحد به خود 
گرفت و در بخش هاي ديگر اين بزرگراه، مانند بزرگراه شهيد همت و حکيم تغييري داده 
نشد اما در برخي از نقاط شهر نام بعضي از بزرگراه ها به طور كامل تغيير داده شد. اين 
شکل تغيير نام ها براي شهر هزينه بر است. نکته اي كه در اين باره جاي بسي حرف دارد 
هزينه هاي مادي و معنوي ای است كه تغيير نام يا نامگذاري براي شهر دارد. در واقع يك بار 
نامگذاري آنقدر براي شهر هزينه مادي و معنوي ندارد كه تغييير نام ايجاد هزينه مي كند. 
سردرگمي مردم، ناديده گرفته شدن هويت يك محله و كم رنگ شدن حس تعلق به محله، 
بخشي از هزينه هاي تغيير نام خيابان ها بدون توجه به همه جوانب به حساب مي آيد. در 
پايان اين بحث به عنوان نتيجه گيري بايد گفت؛ بعضي از شهرها مانند تهران درخصوص 
نامگذاري و تغيير نام حساسيت بسياري دارند چون عوارض سياسي، اقتصادي، اجتماعي 
و فرهنگي براي شهروند هاي تهراني به همراه دارد و نبايد آن را نديده گرفت. بقيه شهرها 
هم بايد با توجه به  هزينه نامگذاري با مشاركت و نظارت و اصلاح عموم مردم باشد و با 
توجه به آنکه به دنبال كاهش هزينه هاي شهر هستيم در اين باره هم بايد سنجيده تر و با 

احترام به ساكنان اقدامي صورت بگيرد.

حساسيت ويژه براي تغييرنام معابر

ديدگاه
شهلا كاظمي پور ؛ دانشيار گروه جمعيت شناسي دانشگاه تهران

بگذاريد اين يادداشــت را با يك سؤال شروع كنم؛ چرا 
قانون بازنشستگي زمان 30سال را براي كار كردن افراد 

درنظر گرفته است؟
 در حالت درســت خود، اگر جواني 25ساله جذب يك 
موقعيت شغلي شــود، مي تواند طي اين 30ســال با تلاش و تجربه، سلسله مراتب 
پيشــرفت در كار خود را هم طي كند. اين فرد در دهه ســوم فعاليــت خود در هر 
مجموعه اي، اگر در جاي درست خود قرار داشته باشد مي تواند پست هاي مديريتي 
را از آن خود كند و در اين پست موفق هم باشد. 30سال كار كردن كه به پايان رسيد، 
وقت آن است كه بازنشسته شود و جاي خود را به افراد ديگري كه بعد از او وارد اين 
چرخه شده اند بدهد. ولي ما امروز شاهد اين هستيم كه قانون عدم اشتغال بازنشسته ها 
در مشاغل رسمي دور زده مي شود و افراد زيادي بعد از گذراندن اين سن همچنان در 

سمت هاي مختلف مشغول به كار هستند.
بالا بودن ميانگين ســني مديران، به تنهايي معضلي براي مديريت كشور به شمار 
نمي رود. بد نيست افرادي كه تجربه و تخصصي در يك حوزه دارند از اين تجربه ها براي 
در دست داشتن سکان مديريت كشور استفاده شود. اما چالش زماني به وجود مي آيد 
كه افرادي بدون داشتن تجربه و تخصص و دانش كافي، صرف داشتن رابطه با بدنه 
مديريتي بخواهند اين مشاغل را در دست بگيرند. اين موضوع در برخي از نهادهاي 
ما پررنگ تر است كه كسي بيرون از اين دايره روابط، شانس نزديك شدن به اين نهاد 
را ندارد و حتي از يك پست ساده هم محروم مي شود. از طرفي دايره اين مشاغل در 
كل كشور، به دايره بسته اي تبديل مي شود. افراد وقتي از پست و سمتي كنار گذاشته 
مي شوند به اداره و وزارتخانه و نهاد ديگري مي روند و مي دانند آنجا پست جديدي در 
انتظارشان است. اينجاست كه سد مقابل نيروي كار متخصص شکل مي گيرد. فردي 
كه با ضريب هوشي قابل قبول، شانس كسب تجربه كار در حوزه اي را نداشته، چطور 

مي تواند مدير خوبي هم در اين زمينه باشد؟ 
چرخه جواني نيروي كار و مديريت تخصصي به همين سادگي شکسته مي شود و دور 
باطلي از مديران غيرمتخصص شکل مي گيرد. من فکر مي كنم اگر ورودي نيروي كار و 
خروجي از آن باهم تناسب داشته باشد، اين چرخه راه درست خود را طي خواهد كرد.

بحث نيروي مديريتي يکي از شاخصه هاي مهم توسعه در هر كشوري است. سن به 
تنهايي نمي تواند معياري براي اين باشد كه بدانيم فردي در جاي خود قرار دارد يا خير. 
هرچند طبيعي است كه يك جوان 24ساله هرقدر هم با استعداد و خلاق باشد گزينه 
مناسبي براي وزارت نيست؛ اهميت تجربه و شناخت از سيستم را نبايد ناديده گرفت.
يا يك كارمند پا به سن گذاشته، شايد نتواند بهره وري يك كارمند جوان را داشته باشد.

نکته آخر اينکه هوش، پرورش يافتني است. در سيستم دانشگاهي و آموزش عالي 
ما از محصلان به جاي خلاقيت و ابداع، محفوظات خواسته مي شود. اين افراد حتي 
اگر شانس حضور در ســمتي را داشته باشــند، چطور مي توانند مدير يا كارمندي 

خلاق باشند؟

چرخه جواني نيروي كار 

 محلـه با همشهری محـله باصفاست
با ما به محله های تهران سـر بزنید

قرار ما؛ چهارشنبه های هر هفته، ضمیمه روزنامه همشهری

ادامه در 
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آنلایـــن همشـــهری 

گره ركود در بازار فرش تبريز

علــي بهادري جهرمي در 
نشست ديروز هيأت دولت 
ســخنگو و رئيس شوراي 
اطلاع رســاني دولت شد. 
بهادري جهرمــي در حالي 
به عنــوان جوان ترين عضو 

كابينه، به هيأت دولت اضافه شد كه پيش 
از اين هم ســابقه همکاري با سيدابراهيم 
رئيسي را داشت و حکم جايگاه پيشينش 
يعني رئيس مركز امور وكلا، كارشناسان 
رسمي و مشــاوران خانواده قوه قضاييه را 
هم از رئيسي گرفته بود. البته اين انتخاب 
خيلي هم غيرمنتظره نبود و حدود 20روز 
پيش و در 4آبان ماه كه در نشست شوراي 
هماهنگي اقتصادي احسان خاندوزي، وزير 
اقتصاد به عنوان سخنگوي اين شورا و به 
تعبيري سخنگوي اقتصادي دولت انتخاب 
شد، خبري هم مبني بر تشکيل جلسه اي 
به منظور تصميم گيري براي تعيين سخنگو 
و رئيس شوراي اطلاع رساني دولت منتشر 
و گفته شد كه بهادري جهرمي مهم ترين 
گزينه سخنگويي دولت سيزدهم به شمار 
مي رود. ســيدابراهيم رئيســي، در حالي 

بهادري جهرمــي را هم از 
قوه قضاييه بــه قوه مجريه 
آورده است كه پيش از اين، 
غلامحسين اســماعيلي، 
ســخنگوي قــوه قضاييه 
در دوران رياســت خود بر 
دستگاه قضا را هم به عنوان رئيس دفترش 

در نهاد رياست جمهوري برگزيده بود.
 بهادري جهرمــي، دانش آموخته دكتراي 
حقوق عمومي از دانشــگاه تهران و عضو 
هيأت علمي دانشگاه تربيت مدرس است. 
وي همچنين مدير ســابق گــروه حقوق 
عمومي مركز تحقيقات استراتژيك مجمع 
تشــخيص مصلحت نظام بوده و رياست 
مركز وكلا و كارشناسان رسمي قوه قضاييه 
و عضويت در شوراي عالي حقوقي دانشگاه 

آزاد اسلامي را در كارنامه دارد.
تأخير فراوان در انتخاب سخنگوي دولت 
گرچه انتقادات زيــادي را برانگيخته بود، 
اما به نظر مي رســد كه انتخاب يك چهره 
جوان و صريح بتواند در پركردن شــکاف 
ايجادشــده ميان دولت و مردم و احياي 

اعتماد عمومي نقش مؤثري ايفا كند.

سخنگوي دولت هم از قوه قضاييه آمد
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 پاسخ به يك شايعه
در فضاي مجازي

رهبر انقلاب در حکم انتصاب اعضای جديد 
شورای عالی انقلاب فرهنگی تاكيد كردند:

فرهنگسازی برترين وسيله پيشرفت 
و بی نياز كننده از ابزارهای تحکمی 

است

ساماندهی قرارگاه 
 فرهنگی با نظم

و محتوای انقلابی

صفحه2



دوشنبه 24 آبان 21400
ايران شماره  8362

 رهبــر معظــم انقلاب 
اســلامي طــي حكمي، رهبری

اعضــاي دوره جديــد 
شــوراي  عالــي انقــلاب فرهنگي را 
منصوب كردنــد. حضــرت آيت الله 
خامنه اي با انتصاب اعضاي جديد اين 
شــورا براي يك دوره جديد و 4ساله، 
ضمن تشــكر از زحمات اعضاي سابق 
به ويژه دانشــمندان و استاداني كه در 
دوره جديد حضور نخواهند داشــت، 
شــاكله و آرايــش عمومــي فرهنگ 
براساس نظم و محتواي انقلابي را يگانه 
وسيله مصون ســازي در برابر هجوم 
فرهنگي و رسانه اي بيگانگان دانستند.

 متن حكم رهبر معظم  انقلاب اسلامي 
به اين شرح است:

بسماللهالرحمنالرحيم
الحمدلله والصلاه علي رسوله المصطفي 
و آله الاطهار. سلام الله عليهم اجمعين.

ورود در دومين چهلواره انقلاب اسلامي 
كه با آغاز سده جديد هجري شمسي 
همزمــان شده اســت، نگاهــي نــو، 
آسيب شناســانه و روزآمدســاز، بــه 
مجموعه اي از زيرساخت هاي تمدني 
را ضــروري مي ســازد. در رأس اين 
مجموعه، مقوله فرهنگ است. فرهنگ، 
جهت دهنده همه اقدام هاي اساسي و 
زيربنايي جوامع بشري و شتاب دهنده 

يا كندكننده آن است.
اين رويكرد در مقطــع كنوني، عمدتاً 
ناظــر بــه ارتقاي نــگاه و احســاس 
مســئوليت متصديــان فرهنگــي و 
نخبگان و فعالان عرصه هاي گوناگون 
كشــور به مقوله فرهنگ و پديدآمدن 
اين باور عميق است كه فرهنگسازي 
در هريــك از اجــزاي تمدني جامعه، 
برترين وسيله پيشرفت و موفقيت آن 
و بي نيازكننــده از ابزارهاي الزام آور و 
تحكمي اســت. همچنين ناظر به اين 
نكته حياتي است كه شاكله و آرايش 
عمومي فرهنــگ در همه بخش هاي 
گســترده آن، نيازمند نظم و محتواي 
انقلابي اســت. ايــن يگانه وســيله 

مصون ســازي فرهنگ عمومي كشور 
در برابــر هجوم فرهنگي و رســانه اي 
برنامه ريزي شــده بيگانــگان بدخواه 

است.
مأموريت شوراي عالي انقلاب فرهنگي، 
از آغاز، ساماندهي به وضعيت فرهنگ 
و دانش در كشــور و سياستگذاري در 
اين دو مقوله و هدايت دســتگاه هاي 
متصــدي آن بــه ســمت ارزش ها و 
هدف هاي انقلاب و برآوردن نيازهاي 
فكري اين دســتگاه ها و ظاهرشــدن 
در نقش قرارگاه فرهنگي كشور بوده 
 است. شوراي عالي، خدمات با ارزشي 
در ايــن زمينه هــا ارائه داده اســت و 
اينجانب بر خود فرض مي دانم از همه 
اعضاي محترم كه در دوره هاي مختلف 
نقش آفريده اند، به ويژه از دانشمندان 
و اســتاداني كــه در دوره جديــد در 
شــوراي عالي حضور نخواهند داشت، 
صميمانه سپاســگزاري كنم و ادامه 
كمك هاي مشــاوره اي آنان را به اين 

شورا درخواست نمايم.
اينك براي دوره جديــد - كه از ابلاغ 

اين نوشته آغاز خواهد شد- اشخاص 
حقوقي و حقيقي نامبــرده در ذيل را 
براي 4 ســال به عضويت شوراي عالي 

انقلاب فرهنگي منصوب مي كنم.
اشــخاص حقوقي: فعلًا رؤســاي سه 
قوه و دســتگاه هايي كه تاكنون عضو 
شوراي عالي بوده اند و اشخاص حقيقي: 
جناب آقاي اعرافي، جناب آقاي ايمان 
افتخــاري، جناب آقاي اميرحســين 

بانكي پور فــرد، جناب آقــاي حميد 
پارســانيا، جناب آقاي عادل پيغامي، 
جناب آقــاي غلامعلــي حدادعادل، 
جناب آقاي حســن رحيم پور ازغدي، 
جناب آقاي علي اكبر رشاد، جناب آقاي 
حسين ســاعي، جناب آقاي ابراهيم 
ســوزنچي، جناب آقاي ســعيدرضا 
عاملي، جناب آقاي منصور كبكانيان، 
جناب آقاي علي لاريجاني، جناب آقاي 

محمــود محمدي عراقي، جناب آقاي 
محمدرضا مخبر دزفولي، جناب آقاي 
مرتضي ميرباقري، جناب آقاي صادق 

واعظ زاده، جناب آقاي احمد واعظي.
نكات حائز اهميتي در پيوســت اين 
حكم به نظر حضــرات اعضاي محترم 
خواهد رســيد. توفيق همــگان را از 

خداوند متعال مسألت مي كنم.
سيدعليخامنهاي

پيشينهفعاليتشورا
دوره جديــد فعاليت شــوراي عالي 
انقلاب فرهنگــي با تركيــب جديد 
درحالي با حكم رهبــر معظم انقلاب  
اســلامي آغاز مي شــود كه پيشينه 
تشــكيل ايــن شــورا به نخســتين 
ســال هاي پيروزي انقلاب اســلامي 
بازمي گردد؛ درسال1359 و با توجه 
به ضرورت هــاي فرهنگي موجود و با 
حكم امام خميني )ره(، »ستاد انقلاب 
فرهنگي« تشكيل شــد . فعاليت اين 
ستاد در19آذرماه 1363وارد مرحله 
نويني شد و حضرت امام خميني)ره(، 
رؤســاي ســه قوه و تعداد ديگري از 
انديشــمندان فرهنگي كشــور را به 
اعضــاي آن افزودند و بر اين اســاس 
ستاد انقلاب فرهنگي با تركيب جديد 
خود، با عنوان »شــوراي عالي انقلاب 
 فرهنگي« فعاليت خــود را آغاز كرد. 
طي اين سال ها شــوراي  عالي انقلاب 
 فرهنگي در 3حوزه سياســتگذاري، 
تدوين ضوابط و نظارت فعاليت كرده  
است و از جمله وظايف و فعاليت هاي 
اين شــورا مي توان به تهيه و تدوين 
سياست ها و طرح هاي راهبردي كشور 
در زمينه هــاي مختلــف فرهنگي از 
جمله در حوزه هاي زنــان، تبليغات، 
اطلاع رساني، چاپ و نشــر، مقابله با 
بي سوادي، دانشگاه ها، برقراري روابط 
علمي، پژوهشــي و فرهنگي با ساير 
كشــورها، همكاري حوزه و دانشگاه، 
فعاليت هاي ديني و معنوي، مقابله با 

تهاجم فرهنگي و... اشاره كرد.

رهبر معظم انقلاب در حكم انتصاب اعضای جديد شورای عالی انقلاب فرهنگی تأكيد كردند:

 مذاكره غيرمستقيم ايران و آمريكاساماندهی قرارگاه فرهنگی با نظم و محتوای انقلابی
 با واسطه گري فرانسه

شركاي ايران در برجام همچنان در نقش 
پيام رســان مذاكرات غيرمستقيم ميان دیپلماسی

ايران و آمريكا براي احياي برجام، ايفاي 
نقش مي كنند. به فاصله چند روز پس از گفت وگوهاي 
ايران و فرانسه و طرح شروط ايران درباره بازگشت آمريكا 
به برجام، وزير خارجه فرانسه با همتاي آمريكايي خود 
درباره برجام گفت وگو داشت. سه شنبه هفته قبل ژان 
لودريان، وزير خارجه فرانسه با حسين اميرعبداللهيان 
وزير امور خارجه، تلفني صحبت كرد و درباره مذاكرات 
احياي برجام تأكيد كرد كه اين رايزني ها مي بايست از 
همان نقطه اي كــه در ٢٠ژوئن متوقف شــده بود، از 
سرگرفته شود. رويكردهاي اين كشور اروپايي در پيشبرد 
مذاكرات برجامي همواره با پيچيدگي هاي خاص خود 
همراه بوده و در مواردي با اتخاذ سياست پليس بد، تلاش 
داشته ايران را براي پذيرش حداكثري مطالبات مذاكرات 
تحت فشار قرار دهد. وزارت خارجه اين كشور به فاصله 
يك روز پس از اعلام زمــان دور جديد مذاكرات ايران و 
گروه1+4 براي هشــتم آذرماه به طرح مواضع انتقادي 
عليه ايران پرداخت. 1٢آبان خبر توافق بر سر دور جديد 
مذاكرات منتشر شد و به فاصله يك روز فرانسه در اعلام 
موضعي كاملا تهديدآميز، اعلام كرد كه مشغول رايزني با 
متحدانش در مورد چگونگي واكنش به »عدم همكاري« 
ايران با آژانس بين المللي انرژي اتمي است. سخنگوي 
وزارت خارجه فرانسه روز پنجشنبه 13آبان در نشستي 
خبري تصريح كرد كه اين كشور هنوز هم مي تواند در 
نشست آتي شوراي حكام، به همراه شركاي خود عليه 

ايران دست به اقدام بزند.
تا قبــل از هرگونه توافق مجدد و تامين شــروط ايران 
از جمله لغو تحريم ها، اين گفت وگوهــاي دوجانبه با 

آمريكايي ها از طريق واسطه ها دنبال مي شود. فرانسه با 
مناسبات نزديك تر خود به ايران در ميان ساير طرف هاي 
اروپايي برجام فرمان مبادلات شــروط و خواسته هاي 
دوطرف را در دست گرفته است. ژان ايو لودريان اخيرا 
در پيام توييتري خود اعلام كرد كه روز شنبه با آنتوني 

بلينكن، وزير خارجه آمريكا گفت وگو كرده است.
او با انتشار پيامي توييتري از مكالمه تلفني با بلينكن خبر 
داد و نوشت: »مكالمه اي با همكار خود داشتم تا همزمان 
با نزديك شدن به زمان از ســرگيري مذاكرات احياي 
برجام در وين درباره پرونده ايران و همچنين مســائل 

اوكراين به رايزني بپردازيم.«
اين گفت وگوها به فاصله كوتاهي پس از سفر اروپايي علي 
باقري، معاون وزير امور خارجه و تعيين شروط سه گانه 
ايران در مذاكرات آتي 8آذرمــاه صورت گرفت. باقري 
جمعه شب در توييتي نوشت: در جريان سفر به فرانسه، 
آلمان، انگليس و اسپانيا گفت وگو هاي جدي و سازنده اي 
در مورد موضوعات دوجانبه، منطقه اي و بين المللي از 
جمله مذاكرات پيش رو داشتم و همچنين با چندين 
رسانه مصاحبه كردم. ســعيد خطيب زاده، سخنگوي 
وزارت امور خارجه از ايران هم اين پيام را به طرف  هاي 
برجام ارسال كرد كه 3شرط ايران براي بازگشت آمريكا 
به برجام بايد محقق شود: آمريكا بايد مقصر بودن خود 
را بپذيرد. تحريم ها يكجا لغو شود. تضمين دهد كه هيچ 
دولت ديگري اقدام ترامپ در خــروج از برجام را تكرار 
نكند. فرانسه به احتمال حامل پيام آمريكايي ها در پاسخ 
به طرح اين درخواست ها و شــروط ايران خواهد بود. 
قرار است دور هفتم مذاكرات ايران و 1+4 درخصوص 
بازگشت به برجام و رفع تحريم هاي ايران روز ٢9نوامبر 

)هشتم آذرماه( در وين پايتخت اتريش برگزار شود.

اعضاي حقیقی كه از شورا رفتند
محمدرضا عارف

رضا داوري اردكاني
سیدعلیرضا صدرحسیني

محمدعلي كي نژاد
مهدي گلشني

علي اكبر ولايتي
حجت الاسلام محسن قمي

حسین كچويان
عبدالله جاسبي

عزت الله ضرغامي
حجت الاسلام محمد محمديان

اعضاي جديد

ايمان افتخاري

امیرحسین بانكي پورفرد

عادل پیغامي

حسین ساعي

ابراهیم سوزنچي

مرتضي میرباقري

احمد واعظي

جدولاعضايجدیدوسابقشورايعاليانقلابفرهنگي

ترورپهپاديالكاظميواعترافبهشيوهآمریكایي
وزارت دفاع آمريكا ادعای دست داشتن ايران در ترور نخست وزير عراق را رد كرد

نامه»جبههتحولخواهانانقلابي«بهرئيسجمهوريدربارهمبارزهبافساد

يــك هفتــه از اقــدام بــه تــرور 
مصطفي الكاظمي، نخســت وزير عراق امنيتی

مي گذرد. اين تــرور ناموفق كه حرف و 
حديث هاي بسياري را هم در پي داشت، دومين ترور با 
پهپاد در بغداد طي ٢ سال اخير است. نخستين ترور به 
دستور دونالد ترامپ صورت گرفت و در آن سردار قاسم 
سليماني و ابومهدي مهندس و چند تن ديگر به شهادت 

رسيدند.
گرچه در مورد ترور دي ماه 98تقريبا همه  چيز مشخص 
بود اما در مورد ترور الكاظمي نكات مبهم زياد است و 

مهم تر از همه اينكه، پاي كدام كشور در ميان است؟
حادثه بامداد يكشــنبه 16آبان در بغداد، واكنش هاي 
بسياري به همراه داشت. گرچه مقامات ايراني ازجمله 
حســين اميرعبداللهيان، وزير امــور خارجه و علي 
شمخاني، دبير شوراي عالي امنيت ملي اين سوءقصد 
را محكوم كردند، اما خبرسازترين موضوع پس از اين 
ترور سفر سردار اسماعيل قاآني، فرمانده سپاه قدس 
به عراق و ديدار با مقامات اين كشــور ازجمله نخست 
وزير و رئيس جمهور اين كشور بود. سفري كه به گفته 
برخي منابع خبري به دعوت خود الكاظمي انجام شد. 
به هرحال، هر چقدر مقامات ايرانــي و مواضع آنها در 
اين باره همسو بوده ، مقامات آمريكايي تناقض و تضاد 

داشته اند.

ادعاهايسنتكامورویترزوتكذیبآنها
ژنرال »فرانك مك كنزي«، فرمانده نيروهاي تروريستي 
آمريكا در منطقه )ســنتكام( پيش تر مدعي شده بود 
كه گروه هاي مسلح وابســته به ايران حمله پهپادي 
به اقامتگاه الكاظمي در منطقه ســبز بغــداد را انجام 
داده اند و خبرگزاري رويترز هم مدعي شد كه پهپادهاي 
استفاده شده در اين سوءقصد، ايراني است، اما مقام هاي 

آمريكايي اخيرا اعتراف كرده انــد كه اين ادعا، اتهامي 
بي اساس است.

به گزارش ايرنا، شبكه »ان بي ســي نيوز« آمريكا روز 
گذشته مصاحبه هايي با چند مسئول پيشين آمريكايي 
درباره ســوءقصد اخير به منزل نخســت وزير عراق را 
منتشر كرده است كه خبرســازي معمول رويترز را با 

توسل به دروغ پردازي آشكار كرده است.
براساس اين گزارش، چند مقام بلندپايه نظامي آمريكا، 
برخي مسئولان سابق و چند كارشناس منطقه اي با وجود 
اتهام زني اوليه بعضي مقام هاي آمريكايي مي گويند تلاش 
براي ترور نخســت وزير عراق نمي تواند كار ايران باشد. 
»داگلاس سيليمان« سفير اسبق آمريكا در عراق يكي از 
اين شخصيت هاست كه مي گويد: ترور مصطفي الكاظمي، 
منافع راهبردي ايران را نه تنها تامين نمي كند بلكه آن 
كشور )ايران( را دچار زنجيره اي از مشكلات »در مرزها« 
خواهد كرد؛ بنابراين چنين اقدامي نمي تواند كار ايران 
باشد. او توضيح مي دهد كه »اگر ايران چنين دستوري 
براي حمله به الكاظمي داده باشــد من بسيار شوكه و 
شگفت زده خواهم شــد. ايران نمي خواهد عراق كاملا 
متزلزل را شاهد باشد.« »نورم رول« يكي از مديران سابق 
سازمان جاسوســي آمريكا كه 34 سال در سازمان هاي 
اطلاعاتي آمريكا فعاليت داشته و در خاورميانه نيز سال ها 
كار كرده به ان بي سي نيوز گفته »حمله به الكاظمي هرگز 
در راستاي منافع راهبردي ايران نيست« و چنين نتيجه 

مي گيرد كه اتهام زني به ايران، منطقي به نظر نمي رسد.

كارشناسهايعراقيچهميگویند؟
اين اظهارات مقام هاي آمريكايي درحالي مطرح شده اند 
كه »كاظم الحاج«، كارشناس امور امنيتي و راهبردي 
عراقي مي گويد پهپادهاي مهاجم به منزل »مصطفي 

الكاظمي« نخست وزير عراق، ساخت فرانسه است.

الحاج در گفت وگو با شبكه تلويزيوني »دجله« با ذكر 
مختصات پهپادهاي مهاجم با استناد به تصاوير منتشر 
شده از آن و نيز مهمات نصب شده روي اين پرنده ها، 

تصريح كرد كه اين پهپادها فرانسوي است.
در همين حال »حيدر البرزنجي«، پژوهشگر و ناظر 
مسائل سياسي عراق در گفت وگو با شبكه »العهد« 
عراق از پرواز هواپيماهاي آمريكايي بر فراز منطقه سبز 
بغداد )محل اقامت نخست وزير عراق(، لحظاتي پيش 

از سوءقصد پهپادي به منزل الكاظمي خبر داد.
در كنار اين اظهارات، موضوع ســؤال برانگيز ديگر اين 
است كه سامانه ضدهوايي پيشرفته سيرام، مستقر در 
ســفارت آمريكا كه از كيلومترها دورتر، كوچك ترين 
اهداف پروازي و تهديدهاي هوايي را رصد و رهگيري 
مي كند به شكل بي ســابقه و عجيبي در شب حادثه 
حمله پهپادي به منزل نخست وزير عراق خاموش بود؛ 
موضوعي كه همچنان براي افكار عمومي محل ابهام 
و سؤال است. چنان كه تحســين الخفاجي، فرمانده 
عمليات مشــترك عراق گفت كه به اين پرسش )فلج 
شدن يكباره سامانه ســيرام( بايد كارشناسان پاسخ 
دهند و ما با آمريكايي ها درحال تبادل نظر درباره اين 
تعلل ســامانه دفاع هوايي هستيم. صرف نظر از سيرام 
و اهمال آن، پرســش ديگر ناظران اين اســت كه چرا 
آژير خطر سفارت آمريكا در بغداد كه حتي در شرايط 
عادي هم براي اقدام هاي تمريني و رزمايش و آمادگي 
نيروهاي اشغالگر فعال مي شــود در شرايط عملياتي 
اينچنيني سكوت اختيار كرد و بعد از اصابت پهپاد به 
منزل نخست وزير عراق، فعال شــد؟ ناظران با استناد 
به نشــانه هاي متعدد اينچنيني معتقدند آمريكا در 
سوءقصد به منزل نخست وزير عراق در بامداد يكشنبه 
گذشته، دست دارد؛ موضوعي كه البته نه عجيب است 

و نه دور از ذهن!

 »جبهــه تحول خواهان انقلابي« در نامه اي بــه رئيس جمهوري، 
خواستار مبارزه با ريشه هاي فساد، به ويژه تعارض منافع شد. اين احزاب

جبهه كه در آذرماه1399 با همگرايي 3تشكل »جمعيت ايثارگران 
انقلاب اسلامي«، »جمعيت جانبازان انقلاب اســلامي« و »جمعيت رهپويان 
انقلاب اســلامي« و با صدور بيانيه اي اعلام موجوديت كرد، دراين نامه با اشاره 
مصداقي به يك مورد از تعارض منافع كه سبب شكل گيري ريشه هاي فساد در 
كشور مي شود، خواستار بررسي اين موضوع شده است. در اين نامه آمده است: در 
يكي از جديدترين مصاديق تعارض منافع در كشور، آقاي مهندس زنگنه وزير 
سابق نفت با كارســازي باشــگاه نفت و نيرو و حكم مديرعامل بانك پاسارگاد، 
مهندس صادق آبادي معاون پيشين خود را به مديرعاملي شركت گسترش انرژي 
پاسارگاد رسانده و درصدد اســت خود نيز در جايگاه رياست هيأت مديره اين 
شركت بنشيند. جالب آنكه آقاي ميرمعزي، مديرعامل پيشين اين شركت كه در 
دوره قبلي وزارت آقاي زنگنه، مديرعامل شــركت ملي نفــت بوده و در پرونده 

كرسنت نيز حكم محكوميت داخلي دارد، با كل اعضاي خانواده از كشور خارج 
شده است! در بخشــي از نامه آمده اســت: آنچه محل تامل است آنكه، شركت 
پاسارگاد يكي از طرف هاي اصلي قراردادهاي بزرگ وزارت نفت )ازجمله ميدان 
آزادگان( در سال هاي اخير بوده است. اين احتمال مطرح است كه آقاي زنگنه 
براي پــس از دوران وزارت خويش و مديريت دوســتان خــود در وزارت نفت، 
پروژه هاي نان و آبدار زيادي را به اين شــركت و امثال آن واگذار كرده تا بعدا به 
آنسوي ميز رفته خودشان از مديريت پروژه ها و منافع كلان مالي شان بهره مند 
شوند. جبهه تحول خواهان انقلابي دراين نامه از سيد ابراهيم رئيسي درخواست 
كرده است ضمن تسريع در پيش بيني سازوكارهاي متقن ازجمله تدوين و اجراي 
قوانين موردنياز براي مبارزه با ريشه هاي فساد، به ويژه تعارض منافع با همكاري 
مجلس شوراي اسلامي، مورد مصداقي ذكر شده در نامه را مورد بررسي قرار داده 
و درصورت اثبات، دستور دهد نهادهاي نظارتي براي تجديدنظر دراين باره اقدام 

كنند.



شورا

نام های جديد برای14 خيابان تهران
بررسي صورت جلسه يكم )دوره ششم( كميســيون نامگذاري و 
تغيير نام اماكن و معابر عمومي شــهر تهــران و يك فوريت طرح 
»تكميل شناســنامه تك باغات و اراضي مشجر شــهر تهران تا 
پايان شــهريورماه ســال1401« مهم ترين دستور جلسه ديروز 
پارلمــان شــهري بود كــه در نهايت به پيشــنهاد كميســيون 
نامگذاري و با موافقت اكثريت اعضاي شــوراي شــهر تهران، نام 
14خيابان و كوچه در مناطق مختلف تغيير كرد. همچنين اعضا 
با فوريت طرح تكميل شناســنامه تك باغــات موافقت نكردند و 
مقرر شــد اين طرح به صورت عادي در كميســيون هاي مربوطه 
مورد بررســي بيشــتر قرار گيرد.   به گزارش همشــهري، رئيس 
كميسيون فرهنگي و اجتماعي شوراي شهر تهران در رابطه موضوع 
نامگذاری معابر گفت: »در دوره ششــم به هويــت ديني، انقلابي 
 و ملي توجه شده اســت و فصل الخطاب كار هم فرمايشات اخير 
رهبر معظم انقلاب اسلامي )مدظله العالي( درخصوص نامگذاري 

معابر به نام شهداي گرانقدر است.«
نرگس معدني پــور تأكيد كــرد: »در فرايند نامگــذاري معابر و 
كوچه هاي شهر از مشاركت مردم محلي استفاده مي شود وبنابراين 
پيشنهادهايي از سوي مردم به مناطق ارائه و پس از بررسي از سوي 
مناطق موضوعات به مركز ارتباطات ارسال و پس از آن به كميسيون 
نامگذاري اعلام مي شــود.« او درباره ســامانه يكپارچه نامگذاری 
هم عنوان كرد: »اين ســامانه در دوره قبل طراحي شد تا از تكرار 
نامگذاري  ها جلوگيري كند و ما در كميسيون براساس اين سامانه 
نامگذاري ها را پيگيري مي كنيم.« به گفته معدني پور، كوچه هايي كه 
داراي شماره هستند ضمن نامگذاري، شماره آنها هم حفظ مي شود. 
او به اولويت نامگذاري هم اشاره و عنوان كرد: »در نامگذاري ها بحث 
سكونت خانواده شــهدا در كوچه و محلات موردتوجه قرار گرفته 
و اولويت نامگذاري ها به نام شهدا  ست. همچنين اگر در كوچه اي 
خانواده شهيدي حضور نداشته باشد، از نام مفاخري كه هماهنگ با 
هويت ملي، ايراني هستند مانند ايراندخت كه نامش روي كوچه گاز 

در منطقه5 حك مي شود، بهره خواهيم برد.«
اين عضو شــوراي شــهر تهران در ادامــه به نامگــذاري خيابان 
رضا مقدســي هم اشــاره و عنوان كرد: »مرحوم رضا مقدسي از 
نيروهاي خوشنام رسانه اي و انقلابي و مديرعامل خبرگزاري مهر 
بودند. ازآنجاكه دفتر خبرگزاري مهــر در خيابان بيمه قرار دارد و 
بنابه درخواست مسئولان خبرگزاري، اعضاي كميسيون موافقت 
كردند تا نام وي روي اين خيابان حك تــا ياد و خاطره اين نيروي 
انقلابي حفظ شود.« او در پايان تأكيد كرد: »در منطقه۲ و اطراف 
وزارت بهداشت معبري به نام شهداي سلامت نامگذاري شده و قرار 
است خيابان هاي اطراف هم به نام شهداي مدافع سلامت نامگذاري 
شوند.«  ديروز سوده نجفي نيز پيشنهاد داد تا خيابان يا معبري به 
نام شهيده فاطمه اسدي، نخستين بانوي شهيد تفحص شده و ساير 

بانوان شهيده نامگذاري شود.

شهردار تهران در جلسه با شهرداران ۲۲منطقه مطرح كرد

15 گام برای حل مشکلات پایتخت

3 دوشنبه ۲4 آبان 1400
شهر شماره  836۲ 

نشست شوراي شــهرداران مناطق ۲۲گانه تهران با 
حضور شهردار برگزار شد و شهرداران مناطق در اين 
جلســه نكات موردنظر خود را بيان كردند. شــهردار 
تهران نيز در جلســه، آخرين برنامه ريزي هاي انجام 
شده براي بهبود ســطح زندگي و تبديل شهرداري به 
نهاد خدمتگزار را تشريح كرد و گفت كه برنامه ريزي 
براي كاهش مشكلات مالي شهرداري انجام شده و به 

نتايجي رسيده است.
به گزارش همشــهري، عليرضا زاكاني گفت: »براي 
رسيدن به اهداف مديريت شهري 15 گام تعريف شده 
و بايد تأكيد كنم مسير براي ما مبهم نيست و در گزارش 
برنامه خودم براي تصدي مسئوليت بارها تأكيد كرده ام 
كه دنبال تحول خدمت هســتم و به دوستان گفته ام 
اگر دنبال تحول هســتيد، من اين مسئوليت را قبول 
مي كنم. نخستين موضوع مورد اضطرار بحث مالي بود 
و به اعتقاد من تهران داراي دريايي از امكانات است و 
به لطف خدا برنامه ريزي ها بــراي كاهش بدهي هاي 
شهرداري انجام شده اســت و اين اقدام را بدون  منت 
وظيفه خــود مي دانيم. به نظر من يكــي از مهم ترين 
جلسات ما   جلسه با شــهرداران مناطق  است كه بايد 
در بازه هاي زمان مشــخص تشكيل شــود. براساس 
برنامه ريزي انجام شــده اين برنامه و جلسه به شكل 
ماهانه برگزار مي شود تا ميدان عمل خود را به شكل 
پيوسته برقرار كنيم و در ادامه در هر فصل نيز جلسه اي 

با حضور شهرداران نواحي برگزار شود.«

شهردار پايتخت گفت: »ما در شهر تهران با موجوديتي 
مواجه هستيم كه بنا به فرمايش رهبر انقلاب به مانند 
يك كشور است كه نقشي تأثير گذار روي كل كشور و 
حتي فراتر از مرزهاي جغرافيايي دارد. ما در موضعي 
خدمت مي كنيم كه به تعبيري نوعــي كانون جهان 

است؛ زيرا بنا بر فرمايش مقام معظم رهبري مسئولان 
در هر مسئوليتي كه هســتند بايد آن نقطه را كانون 
جهان  بدانند. ما در چنين جغرافيايي به ســر مي بريم 
و به تبع وضع موجود، سلسله موجوديت هايي داريم 
كه به عنوان مثال مي توان به شــهر، شهروندان و نهاد 

شهرداري اشاره كرد. ارتباط منطقي بين اين 3 ضلع 
بايد به شكل متوازن ايجاد شود.« زاكاني با بيان اينكه 
مردمي كه ناراضي هســتند بايد پرچمــدار فعاليت 
شهري شــوند، افزود: »در حوزه فعاليت خودمان در 
مديريت شهري و شهرداري تأكيد مي كنم شهرداري 

بايــد از نهــاد خدماتي به ســمت نهــاد خدمتگزار 
حركــت كند و ما بايد به ســمت حكمراني شــهري 
حركت كنيم. در 4۲ســال گذشــته تنها به كالبد و 
 كمتر به روح شهر توجه شده اســت و امروز دست ما

درحوزه روح شهر، خالي اســت. امروز، شهر نيازمند 
تحول در حوزه نرم افزاري و سخت افزاري است؛ به عنوان 
مثال اگر درباره بي نظمي صحبت مي شــود براي آن 
راه حلي وجود دارد كه بايد بررسي شود؛ مثلا معاونت 
فني و عمراني شهرداري تهران در حال اصلاح نقاطي 
در پايتخت است كه طول ســفر را با كمترين هزينه 
كاهش مي دهد و اين به نوعــي آورده اي مثبت براي 
شهرداري اســت.« زاكاني گفت: »مي خواهم تأكيد 
كنم مردم از تبعيض، بي انضباطي و بي اهميتي به آنها 
ناراضي هســتند و مردم ناراحت، ناراضي و نخبگاني 
كه دچار سرخوردگي هســتند، وضع موجود جامعه 
امروز است. فرسودگي زيرساخت هاي شهري ازجمله 
بزرگراه ها يكي ديگر از چالش هاي مديريت شــهري 
است. تهران به اندازه تهديدهاي موجود داراي فرصت 
اســت و به عنوان مثال 1۲هزار بافت ناپايدار بهترين 
فرصت نوسازي شهر تهران اســت كه ساخت جديد 
مي تواند رفاه را براي رسيدن به رشــد و تعالي مردم 

شكل دهد.«
شهردار تهران ادامه داد: »اگر اين اقدام و برنامه ريزي 
نهايي، انجام و عملياتي شود به شعار »تهران؛ كلانشهر 
الگوي جهان اسلام« مي رسيم كه فعاليت، عملكرد، 
شــكل مديريت، رفاه و اقتصاد آن زبانزد مي شــود. 
مي خواهم تأكيد كنم كه وضعيت امروز ما مناســب 
نيســت و غرض از بيان اين موضوع اين بــود كه ما با 
به دست گرفتن پرچم خدمت به دنبال نوكري انقلابي 
هستيم كه خدمت، خاكساري و مديريت جهادي در 
آن موج مي زند و اگر اين عمل انجام شود، خداوند راه را 

براي ما باز مي كند.«

ابتدا بايد مدل  كاري با 
توجه به الگوي فعاليت 
درست تعريف شود. 

بعد از آن بايد در مسير 
سياست  و راهكار، 

راهبرد  و توانمندسازي  
عنصر انساني براي قبول 

فعاليت  حركت شود.

مردم به صحنه 
 بيايند و حضور مردم

  بر محور نخبگان
  ستون فقرات كار 

باشد.

نكته اي كه بايد درنظر گرفته شود، اين است كه 
شهرداري تهران ۹۰هزار ميليارد تومان بدهي 
دارد. طي 2سال و نيم اخير شهرداري تهران كار 

مي كرد تا حقوق پرداخت كند، اما به گونه اي مسير 
برنامه ريزي شد و پيش رفت كه در نخستين ماه 
دوره جديد، بدون رد كردن خط قرمزي در روز 

2۸ ماه حقوق ها پرداخت و به اعضاي شوراي شهر 
اعلام شد كه تنش مالي پايان يافته است.

براي ۷ خط مترو در كمترين ميزان 
۳هزار واگن نياز است، اما تنها 

هزارو 5۰۰ دستگاه واگن موجود 
است. از اين عدد ۳۶۰ واگن 
خراب بوده و از سرويس دهي 

خارج شده است. همچنين به ۴خط 
ديگر با 2۰۰ هزار ميليارد تومان 

اعتبار نياز است.

در قبول مسئوليت موضوعات 
اجتماعي در شهرداري تهران ۶ 

حوزه مورد توجه است و به شكل 
تيتروار مي توان به موضوعات 
معتادان متجاهر، كودكان كار، 
متكديان، زباله گردها، زنان 
 خاص  و افرادی از اين دست

 اشاره كرد.

52 فعاليت در مدارس و خانواده ها 
با محوريت مسجد تعريف خواهد 
شد. گروه هاي فعال، 52 هفته 
در سال فعاليت ها را در مسجد 

شكل مي دهند و سپس به شكل 
جشنواره در نواحي  و مناطق در 
حوزه فرهنگي، سلامت و ورزش 
و... رقابت هايي شكل مي گيرد.

خط تلاش ديگر  ساماندهی فكر است كه 
 از سوی مديريت شهری تعقيب 

می شود و اين ساماندهی از طريق مركز 
مطالعات و برنامه ريزی شهر  تهران 

دنبال می شود و بايد مركز مطالعات به 
سمت ساماندهی نخبگان برای حاكميت 
و مديريت حركت كند و تهران بايد به 

شهر علمی نخبگان شناخته شود.

بناست بار ذهنی مردم كاهش 
پيدا كند  و زمينه زندگی 

مناسب برای آنها فراهم شود. 
فرايند خدمت رسانی بايد دقت 
شود و موضوع تفويض اختيار 

به مناطق و نواحی كاری كارستان 
است كه در مديريت شهری اين 

دوره بايد اتفاق افتد.

جهت دوم كار اين 
است كه حاكمان و 
مسئولان همسو با 

فعاليت هاي مديريت 
شهري شوند.

 پيشبرد كارها با 
استفاده از 

هوشمندسازي 
فعاليت هاي مديريت 
شهري  و توسعه آن 

است.

بايد توجه شود شهر ۱2هزار 
كيلومتر پياده رو دارد كه 

مناسب سازي  نشده است. شهر 
بي نظم است و تمام اين موارد در 

قالب شهري  ديده مي شود كه هيچ 
نسبتي با هويت و مردم ندارد.

بخش عمده اتوبوسراني از رده خارج 
شده است و وضعيت امروز سامانه 

به گونه اي است كه هر دستگاه 
اتوبوس فرسوده ماهانه ۱5 تا 2۰ 

ميليون زيانده است. براي اين منظور 
بايد اقدام درست انجام شود.

لازم است ۳5۳  مجمع 
در ۳5۳ محله تهران 

شكل بگيرد كه در حوزه 
نظارت، تسهيل گري و 

تصميم گيري  براي محله  
فعاليت كنند.

حوزه فرهنگ و تبليغ عمومي، حوزه اقتصاد 
شهروندي، حوزه فرهنگ و نشاط از ديگر 
برنامه هاي در دست برنامه ريزي مديريت 
شهري است. هيچ يك از برنامه ها ربطي به 
برنامه هاي ديگر ندارد و هريك در جاي 

خود انجام و عملياتي شده و اين موضوعات 
در عرض هم با اولويت دنبال مي شود.

تا به امروز در پايتخت قبول مسئوليت به شكل 
جدی در حوزه  اجتماعی شكل نگرفته است و نكته 
مورد توجه،  نگاه به كل شهر تهران در اين زمينه 

است. به عنوان مثال  نبايد تنها به محله هايی مثل 
شوش  و هرندی نگاه شود و در اين دوره  نگاه 

به شكل زيست معتادان متجاهر و رهايی آنها به 
همين وضع به هيچ عنوان مورد پذيرش  نيست.

۱۳5۷۹۱۱۱۳۱5
2۴۶۸۱۰۱2۱۴

۱5محور اصلي كه شهردار بر آنها تأكيد كرد
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   رشد قیمت ها و تغییر اعداد به روایت دولت

مسعود میركاظمی، معاون رئیس جمهور و رئیس سازمان برنامه و بودجه دیروز از كاهش خرید گندم داخلی و نیاز به واردات 
و همچنین رشد قیمت جهانی نهاده های دامی خبر داد كه روایت او را در آیینه آمار بخوانید:

  كاهش خرید گندم داخلی از 11.5به 4.6میلیون تن
  نیاز به خرید 8میلیون تن گندم از خارج  ازكشور

  افزایش قیمت جهانی گندم از ۲۰6دلار به ۳4۰دلار در هر تن
  افزایش قیمت دانه های روغنی از 4۳۲دلار به 697دلار در هر تن

  رشد قیمت جهانی كنجاله از ۳71دلار به 5۳5دلار در هر تن
  افزایش قیمت روغن خام از 746دلار به 145۰دلار در هر تن

  رشد قیمت جهانی ذرت از ۲۲۰دلار به ۳5۰دلار در هر تن
  جهش قیمت جو در دنیا از ۲17دلار به ۳۳۰دلار در هر تن

   كاهش ۳۴درصدي ورودي آب به سدهاي تهران
مدیر دفتر تأسیسات آبي و برقابي شركت آب منطقه اي تهران، تأثیر بارندگي هاي اخیر بر افزایش ذخیره سدهاي تأمین كننده آب 
شرب تهران را بسیار اندك خواند و گفت: ورودي آب به این سدها با كاهش ۳4درصدي از ابتداي سال آبي در مقایسه با سال آبي گذشته 
مواجه است. محمد شهریاري گفت: از ابتداي سال آبي)ابتداي مهر امسال( تاكنون ۳۲.8میلي متر بارندگي در حوزه عملكردي استان 
تهران ثبت شده است. او ادامه داد: موجودي سدهاي تهران هم اكنون 4۰4میلیون مترمكعب است كه در مقایسه با ذخیره 669میلیون 
مترمكعبي روز مشابه سال گذشته، حدود ۲65میلیون مترمكعب كاهش را نشان مي دهد. شهریاري با بیان اینكه مشكل كم آبي در 
استان تهران همچنان ادامه دارد، گفت: نباید تصور كنیم كه بعد از چند روز بارندگي بي درنگ مشكل كم آبي استان تهران رفع شده و 
دیگر نیازي به مدیریت مصرف نیست؛ چراكه كاهش ذخایر و منابع آبي در سال آبي گذشته بي سابقه بوده و ما با این كاهش ها وارد سال 
آبي جدید شدیم. او افزود: هم اكنون موجودي سد امیركبیر حدود 75میلیون مترمكعب است درحالي كه موجودي این سد در روز مشابه 
پارسال 115میلیون مترمكعب بوده است. شهریاري یادآوري كرد: موجودي سد طالقان نیز از ۲6۳میلیون مترمكعب در سال گذشته 
به 194میلیون مترمكعب و سد لتیان از 45میلیون مترمكعب به ۲۳میلیون مترمكعب كاهش یافته است. او موجودي سد لار را  طی 
امسال ۳6میلیون مترمكعب اعلام كرد كه در مقایسه با موجودي 79میلیون مترمكعبي پارسال، 4۳میلیون مترمكعب كاهش را نشان 
مي دهد. مدیر دفتر بهره برداري و نگهداري از تأسیسات آبي و برقابي شركت آب منطقه اي تهران اضافه كرد: همچنین موجودي سد 
ماملو از 167میلیون مترمكعب در سال99 به 76میلیون مترمكعب در سال14۰۰ كاهش یافته است. شهریاري با تأكید بر اینكه مشكل 
كم آبي در استان تهران همچنان ادامه دارد و شهروندان باید صرفه جویي و مدیریت مصرف را جدي بگیرند، خاطرنشان كرد: با توجه به 

شرایط استان و كشور انتظار مي رود تا همكاري ها افزایش یابد تا با یك شرایط مطمئن تر آب شرب مردم به صورت پایدار تأمین شود.

با رد تقاضای بررســی فــوری لایحه  ارز
پیشــنهادی دولت برای افزایش سقف 
منابع ارزی كالاهای اساسی، نهاده های 
دامی و دارو از سوی مجلس، حالا توپ سامان دادن به 
 ارز ترجیحی در زمیــن دولت قــرار دارد.اماآیا دولت
سید ابراهیم رئیسی پس از مخالفت مجلس، راسا اقدام 
به حــذف ارز ترجیحی بر مبنــای دلار 4200تومان 
نهاده های دامی خواهد كرد و بخشی از آن را در قالب 

یارانه نقدی به اقشار نیازمند تخصیص می دهد؟
بــه گــزارش همشــهری، دولــت در قالــب قانون 
بودجه1400، تا ســقف 8میلیارد دلار اجازه داشــت 
كه ارز را با نرخ ترجیحی بــر مبنای دلار 4200تومان 
به واردات كالاهای اساســی، نهاده های دامی، دارو و 
تجهیزات پزشكی اختصاص دهد و با اتمام این بودجه، 
لایحه ای دوفوریتی به مجلس فرستاده شده بود تا سقف 
بودجه ارز یارانه ای از 8میلیارد دلار به 12.6میلیارد دلار 
افزایش یابد و دولت اجازه داشته باشد كه آن را به نحوی 
كه خودش تشخیص می دهد، هزینه كند. در نشست 
دیروز مجلس نمایندگان به بررســی فوری این لایحه 
»نه« گفتند و اعلام كردند كه دولــت نیازی به مجوز 
مجلس ندارد و خودش می تواند تصمیم بگیرد. با این 
تصمیم، نمایندگان مجلس حاضر نشــدند كه ریسك 
حذف یارانه ارز واردات نهاده هــای دامی را بپذیرند و 

مسئولیت آن را بر دوش دولت گذاشتند.
حالا تیم اقتصادی دولت بر سر یك تصمیم سخت قرار 
دارد و هزینه و ریسك پیامدهای احتمالی حذف یارانه 
ارزی نهاده های دامی و آثار جهــش قیمت آن را باید 
بپذیرد. براساس آمارهای رسمی بانك مركزی، دولت 
تاكنون علاوه بر 8میلیارد دلار سقف بودجه، 2میلیارد 
دلار هم اضافه تر خرج كرده و نمایندگان مجلس بر این 
نظر هستند كه قانون بودجه اجازه لازم را به دولت داده 

و نیازی به مجوز جدید مجلس نیست.
با رد فوریت لایحه پیشــنهادی، خبر خوب دولت كه 
پیش تر محسن رضایی، معاون اقتصادی رئیس جمهور 
آن را وعده  داده  بود، در وضعیت بلاتكلیف  قرار گرفته 
اســت؛ چراكه قرار بود بخشــی از اضافــه بودجه ارز 
4200تومان در قالب یارانه مســتقیم بین 60میلیون 
ایرانی تقسیم شود. خواسته اصلی، مسعود میركاظمی، 
رئیس سازمان برنامه و بودجه در جلسه دیروز مجلس 
حــذف ارز 4200 تومانی بــرای نهاده هــای دامی و 
تخصیص مســتقیم آن به صورت افزایــش پرداخت 
یارانه بود اما در نهایت نماینــدگان مجلس با ۹۹رأی 
موافــق، 12۷رأی مخالــف و ۷رأی ممتنع از مجموع 

زنگ خطر خاموشی در زمستان با ادامه  انرژی
روند مصرف گاز به صدا درآمده و یك 
مقام مسئول در شركت ملی گاز ایران به 
همشهری می گوید: اولویت نخســت این شركت در 

زمستان پیش رو تامین گاز بخش خانگی است. 
یك روز پس از آنكه علی كلاهی، رئیس كمیســیون 
صنایع اتاق ایران هشــدار داد كه تنها 10روز ذخیره 
مازوت در نیروگاه ها داریم و در زمستان هم با مشكل 
كمبود برق مواجه می شویم و برای نخستین بار پس 
از پایان جنگ شاهد خاموشــی در زمستان خواهیم 
بود، مدیر دیسپچینگ شركت ملی گاز ایران با اشاره 
به ورود سامانه سرد از روز سه شــنبه هفته جاری به 
كشور، گفت: با ورود این سامانه، اگر تغییری در روند 
افزایش مصرف گاز اتفاق نیفتاد، مصرف به 600میلیون 
مترمكعب در روز خواهد رســید كه برای این فصل از 
سال یك ركورد جدید به شمار می رود. وزارتخانه های 
نفت و نیرو در تلاش هستند تا سوخت دوم را جایگزین 
گاز مورد نیاز نیروگاه ها كنند، هم جلوی خاموشــی 
ناشــی از قطع برق را بگیرند و هم خانه ها را در فصل 
سرما، گرم نگه دارند. با این حال روند رشد مصرف گاز 
نگران كننده شده و به مرز 600میلیون مترمكعب در 

روز رسیده است. 
مهدی جمشیدی دانا، مدیرعامل شركت انتقال گاز 
ایران از آمادگی كامل این مجموعه برای انتقال پایدار 
گاز در فصل سرما خبر داد و بر ضرورت صرفه جویی در 

مصرف گاز طبیعی توسط مردم تأكید كرد.
وی اظهار كرد: بــا توجه به اهمیت پایــداری انتقال 
گاز، تعمیرات اساسی تأسیسات تقویت فشار، مراكز 
بهره برداری خطوط لوله، پیگ رانی هوشمند، تعویض 
پوشــش و بازدیدهای دوره ای به موقع انجام شده تا 
خللی در فرایند انتقال بهینه گاز طبیعی به هموطنان 

در فصل سرد سال به وجود نیاید.
 این مقام مسئول افزود: شركت انتقال گاز ایران و همه 
مناطق عملیاتی آن اكنون با تكمیل این اقدام ها برای 
گذر موفق از فصل سرما آماده هستند و از مهم ترین 
اقدام هایی كه برای عبــور موفق از فصل ســرما در 
سال1400 انجام شده است، تكمیل تعمیرات اساسی 
و بازدیدهای دوره ای تا حدود ۷۵0هزار نفرســاعت 
كاركرد در كل شركت انتقال گاز بود كه براساس برنامه 
زمانبندی، انجام شد تا برای ورود به زمستان دغدغه ای 

وجود نداشته باشد. 
مدیرعامل شــركت نفت مناطق مركزی ایران هم از 
آمادگی این شركت و شــركت های تابع بهره برداری 
زاگرس جنوبی، شــرق و غرب برای تأمین ســوخت 
زمســتانی خبر داد. رامین حاتمی افزود: براســاس 
تعهدات تكلیفی در زمان اوج مصرف گاز در زمستان 
امســال، روزانه 6۵میلیــون مترمكعــب گاز تولید 
می كنیم. شــركت نفت مناطق مركزی ایران با تولید 
روزانه حــدود 2۵0میلیون مترمكعــب گاز در فصل 
زمســتان معادل 2۵درصد كل گاز تولیدی كشــور، 

نقشی بسزا در تأمین پایدار سوخت زمستانی كشور 
ایفا می كند. علی نصیحت كن، سرپرست منطقه10 
عملیات انتقال گاز از انتقال روزانه بیش از ۷00میلیون 
مترمكعب گاز از این منطقه خبر داد و افزود: با توجه به 
فعالیت های انجام شده در بخش های پایداری سیستم 
و افزایش بازده انتقال گاز، هم اكنون این منطقه آمادگی 

لازم برای انتقال پایدار انرژی گاز كشور را دارد.

نقل قول خبر

رستم قاسمی
وزیر راه و شهرسازی: در جلسه امروز 
كه با حضور نمایندگان ایرلاین های مختلف 
برگزار می شود به دنبال متقاعد كردن آنها 
و كاهش قیمت بلیت هواپیما هستیم. 

همچنین این هفته در شورای عالی مسكن 
درباره ثبت نام مجرد ها در سامانه نهضت 

ملی مسكن تصمیم می گیریم.

احمد وحیدی
وزیر كشور:  چالش اصلی نظام 

توزیع كالاها و خدمات در كشور، احتكار است 
و استانداران باید با فعال كردن ظرفیت های 
نظارتی اجازه جولان به سوداگران و فعالان 

این عرصه را ندهند و سیستم توزیع مناسب 
كالاها باید عملیاتی شود و اینطور نباشد كه 

شاهد كمبود برخی كالاها باشیم.

عیسی زارع پور
وزیر ارتباطات: افزایش ظرفیت شبكه 

ترانزیت كشور از اهدافی است كه ایران را به 
قطب منطقه ای ترافیك اینترنت تبدیل خواهد 
كرد. براساس آخرین آماری كه از سوی سازمان 
تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی منتشر شده 
اكنون ظرفیت شبكه داخلی كشور ۳۱هزار و 
۹۰۳گیگابایت بر ثانیه بوده كه وزیر ارتباطات 
خواستار دوبرابر شدن آن تا ۲سال آینده است.

احسان عبدالجبار
وزیر نفت عراق: کار اکتشاف  در 

4پایگاه در صحرای غربی این كشور در جریان 
است و وزارت نفت همچنین سرگرم همكاری 

با شركت های آمریكایی در پایگاه های اكتشاف 
نفت دیگر است و این كشور وجود مقادیر بزرگی 

از ذخایر نفت را در نصیریه پیش بینی می كند.

علی اكبر محرابیان
وزیر نیرو:  با تشكیل شورای جهادی 

آبرسانی، تا پایان دولت تمامی روستاهای 
بالای ۲۰ خانوار از آب پایدار بهره مند می شوند 
و شخصا مسئولیت آن را می پذیرم. همچنین 
برای تامین آب شرب شهرها و روستاها برنامه 

كامل داریم به طوری كه در شهرها مشكل 
تامین آب نخواهیم داشت.

بارندگي هاي اخیر توانســته اســت اوضاع  آب
آمارهــاي مربوط به بارش ها را سروســامان 
بدهد. به گونه اي كه فعلا میزان بارندگي هاي 
كشور نسبت به مدت مشابه سال قبل 81درصد افزایش نشان 
مي دهد و میزان عقب ماندگي آن نسبت به میانگین ۵3ساله 
نیز فقط یك درصد اســت؛ اما همچنان وضعیت حوزه آب 
به خصوص میزان كسري آب در مخازن سدها و اوضاع تأمین 

آب كشاورزي كه متكي به ذخیره سدهاست تعریفي ندارد.
به گزارش همشهري، اطلاعات منتشر شده از سوي وزارت نیرو 
نشان مي دهد از ابتداي سال آبي 1401 -  1400تاكنون)از 
اول مهر تا شامگاه 22آبان( میانگین ارتفاع ریزش هاي جوي در 
ایران به 21.8میلي متر رسیده كه این رقم در مقایسه با میزان 
بارندگي در مدت مشابه سال آبي گذشته 81درصد افزایش 
دارد، اما همچنان نسبت به میانگین بارش در دوره هاي مشابه 

۵3سال اخیر یك درصد كاهش نشان مي دهد.

نقشه بارش در استان ها
گزارش وزارت نیرو از وضعیت بارندگي هاي كشــور حاكي 

از این است كه باوجود بارندگي 21.8میلي متري در ۵2روز 
سپري شده از سال آبي 1401 -  1400، همچنان 10استان 
كشور شــاهد كاهش بارندگي نســبت به مدت مشابه سال 
قبل هســتند و وضعیت آبي این اســتان ها حتي نسبت به 
سال گذشــته وخیم تر نیز شده اســت. نگاهي به آمارهاي 
وزارت نیرو نشان مي دهد بعد از ورود ســامانه هاي بارشي 
و بارندگي هاي مــداوم در هفته اخیر، اســتان هاي گیلان 
با 3۵۹میلي متــر، مازندران با 1۷۷میلي متر و گلســتان با 
86میلي متر بارندگي به ترتیب در صدر جدول پربارش ترین 
اســتان هاي كشــور قرار گرفته اند و در مقابل استان هاي 
خراسان جنوبي با 1.24میلي متر، ســمنان با 3میلي متر و 
هرمزگان با 3.2میلي متر بارندگي به ترتیب 3استان كم بارش 
كشور در سال آبي جاري بوده اند. براساس آمارها، در شرایط 
فعلي عمدتا اســتان هاي مركزي و جنوبي كشور وضعیت 
بارشي نامناسبي را نســبت به مدت مشابه سال قبل تجربه 
كرده اند. علاوه بر این، میزان بارندگي در 2استان باران خیز 
كشور، یعني اســتان هاي خوزســتان و ایلام نیز نسبت به 
متوسط ۵3سال اخیر ۷۷درصد كاهش پیدا كرده است؛ اما 

به جز 10استان كم بارش، مابقي استان ها، حداقل در مقایسه 
با سال آبي قبل بارندگي هاي مساعدتري را تجربه مي كنند.

كمبود 41 درصدي ذخایر آب در تهران
جدا از شك و تردیدي كه در تداوم بارندگي هاي اخیر وجود 
دارد، به واسطه تبعات كم باراني شدید در سال آبي گذشته، 
فعلا شرایط آبي بســیاري از سدهاي كشور نامساعد است و 
این موضوع در حوضه آبریز سدهاي تهران در نیم قرن اخیر 
بي سابقه بوده است. معاون شــركت تأمین و تصفیه آبفاي 
تهران با اشاره به خشكسالي بي سابقه تهران، گفت: اقدام هاي 
لازم براي گذر از پیك خشكســالي در تهران انجام شده اما 
امسال نسبت به سال گذشته گرم تر بود و بارندگي ها نیز به 
شدت افت كرد؛ ازاین رو از همان ابتدا، عمده نگراني متولیان 
حوزه آب براي فصول پاییز و زمستان بود زیرا در این فصول، 
آب جاري وارد سدها نمي شود. عبدالحسین مجدي زاده در 
یك برنامه تلویزیوني درباره وضعیت كم آبي در پایتخت افزود: 
بارندگي هاي اخیر در پیش بیني هاي اولیه لحاظ نشده بود و 
گرچه براساس پیش بیني هاي اولیه، بارندگي هاي مؤثر در 
تهران باید از نیمه دوم آذرماه آغاز مي شد اما خوشبختانه این 
اتفاق زودتر به وقوع پیوست. او با اشاره به آمار بارندگي هاي 
فصل پاییز در تهران، تصریح كرد: بارندگي هاي امسال فقط 
2درصد از سال گذشته بیشتر بود و بارش ها از 168میلي متر 
در سال گذشته به 1۷0 میلي متر در سال جاري رسیده است؛ 
درحالي كه به واســطه خشكســالي اخیر، ذخایر آب تهران 
با كاهش 41درصدي مواجه شــد و موجودي آب در سدها 
26۷میلیون مترمكعب از سال گذشــته كمتر شده است. 
به گفته او، 3۵درصد از میزان آب ذخیره در پشت سد كرج، 
كاسته شده و بارندگي هاي فعلي هم به صورت آب جاري وارد 
سدها نمي شود چراكه عمدتا به صورت برف است و با سرعت 

اثرات آن در سدها مشهود نخواهد بود.

سناریوهاي مدیریت مصرف آب
متولیان حوزه آب بر نقش صرفه جویي مشــتركان در عبور 
موفق از بحران كم آبي تأكید مي كنند و بارها در كنار تقاضا 
براي مدیریت مصرف آب شرب، نسبت به تنبیه مشتركان 
پرمصرف هشــدار داده اند. در این میان حتي آبفاي تهران 
وعده داده بود فشــار آب حدود ۵درصد از مشتركان تهراني 
كه میزان آب مصرفي آنها چندین برابر الگوي متعارف است 
را كاهش دهند؛ اما اینك خبرهاي تأیید نشده حاكي از این 
است كه آب و فاضلاب تهران در ابلاغیه اي به همه شركت هاي 
زیرمجموعه دستور داده است فشار آب همه مشتركان تهران 
را كاهش دهند تا عبــور از كم آبي پاییز امكان پذیر باشــد. 
معاون شــركت تأمین و تصفیه آبفاي تهران نیز با تأكید بر 
نقش مهم صرفه جویي در مدیریت كم آبي مي گوید: بخش 
بزرگي از آب شــرب تهران از طریق ذخایر زیرزمیني تأمین 
مي شود و اگر هریك از شــهروندان در مصرف روزانه خود، 
10درصد صرفه جویــي كنند، تأثیر مهمي در ســرانه آب 
مصرفي و جلوگیري از جیره بندي آب خواهد داشت. به گفته 
مجدي زاده، امسال به دلیل شیوع كرونا و گرمي هوا، مصرف 
آب افزایش پیدا كرده و در تهران فقــط در 18روز كمتر از 
3میلیارد لیتر آب مصرف شده و مصرف مابقي روزها بالاتر 

از این رقم بوده است.

توپ ارز۴200 تومانی در زمین دولت
مجلس فوریت لایحه افزایش سقف منابع ارزی كالاهای اساسی، نهاده های دامی و دارو  را رد كرد

جواد اوجی، وزیر نفت در حال ورود به جلســه 
ویژه تامین سوخت زمستانی

24۹نماینــده حاضــر در صحن با تقاضای بررســی 
دوفوریتی و یك فوریتی لایحه تأمین مطمئن كالاهای 
اساســی، نهاده های دامی، دارو و تجهیزات پزشكی و 
سیاست های جبرانی برای حمایت اقشار آسیب پذیر 

مخالفت كردند.
میركاظمی با اشــاره بــه ماموریــت وزارتخانه های 
جهادكشاورزی، بهداشت و صمت برای تامین كالاهای 
اساســی، نهاده های دامــی و دارو اظهار داشــت: اگر 
بخواهیم مأموریتی كه در بودجــه به میزان 8میلیارد 
دلار دیده شده را انجام دهیم، به حدود 18میلیارد دلار 

ارز نیاز داریم كه برای دولت امكان پذیر نبوده است.
وی تصریح كرد: ما از مجلس اجازه می خواهیم حالا كه 
میزان یارانه بی اثر است، به گونه ای باشد كه به صورت 
مستقیم به مردم پرداخت شود چراكه با مشاهده قیمت 
كالاها متوجه می شــویم، كالاهایی كه ارز ترجیحی 
دریافت كرده اند، مثل لبنیات، مرغ و تخم مرغ در مهر ماه 
امسال نسبت به سال گذشته بیش از 1۵0درصد رشد 
داشته و اثربخشــی این موضوع در زندگی مردم دیده 

نشده و كمرنگ تر نیز شده است.
میركاظمی خطاب به نمایندگان گفت: از مجلس این 
اجــازه را می خواهم تا ارز ترجیحی صرفــا برای دارو، 
تجهیزات پزشكی و گندم تا پایان سال قرار داده شود 
اما درباره نهاده های دامی میزان یارانه های پرداختی را 
مستقیما صرف حمایت از محرومان كنیم و به 4دهك 

عدد بیشتری تا سقف 60میلیون ریال پرداخت كنیم.

مخالفت جدی با پیشنهاد دولت
لایحه پیشنهادی دولت با مخالفت 2چهره شناخته شده 
مواجه شد؛ یكی محمدحسین فرهنگی از نمایندگان 
باسابقه طولانی تبریز و دیگری شمس الدین حسینی، 
نماینده تنكابن و وزیر اسبق اقتصاد در دولت محمود 
احمدی نــژاد. فرهنگی در مقام مخالــف، نظر رئیس 

سازمان برنامه و بودجه مبنی بر كم رنگ شدن اثربخشی 
یارانه ارزی 4200تومانی را رد كرد و گفت از اسفند۹6 
تا تیر1400 كالاهای مشمول ارز 4200تومانی تورم 
1۹0درصدی را تجربه كردند، اما در مقابل و در همین 
بازه تورم اقلامی كه مشمول این ارز نبودند، 433درصد 

افزایش یافت.
 وی تصریح كرد: این لایحه فشار مضاعف به مردم وارد 
می كند و اگر حمایت از مردم نمی كنیم، حداقل به آنها 
بار اضافه تحمیل نكنیم و این لایحه اگر تبدیل به قانون 
شود در شرایط كنونی بدون پیش بینی های لازم و بدون 
تامین كالا برای اقشــار مختلف مــردم و بدون تامین 
پروتئین برای طبقات ضعیف جامعه، حتما شوك هایی 
به جامعه وارد می شود و نارضایتی ها را افزایش می دهد.

جدی ترین مخالف لایحه دولت، وزیر اسبق اقتصاد بود 
كه گفت: براساس قانون بودجه سال1400 دولت برای 
تعیین تكلیف ارز 4200تومانی اختیــار دارد و اكنون 
نیازی به قانون جدید وجود ندارد. شمس الدین حسینی 
با اشاره به اختیاراتی كه مجلس به كمیته ویژه با حضور 
رئیس كل بانك مركــزی، وزرای اقتصــاد و صنعت و 
ســازمان برنامه و بودجه برای تخصیص ارز ترجیحی 
داده، گفت: سؤال اینجاست كه رئیس سازمان برنامه و 
بودجه و رئیس جمهور اعلام كرده اند این ارز یارانه ای به 

هدف اصابت نكرده، اما دولت از میزان مصوب 8میلیارد 
دلار بیشــتر و حدود 10میلیارد دلار مصرف كرده و 
اكنون می خواهد آن را 12٫6میلیارد دلار نیز افزایش 
دهد، پس این ارز یارانه ای به جیب چه كســی می رود 

زیرا مردم، مرغدار و همه ناراضی هستند؟!
وی خطــاب بــه میركاظمــی اظهار داشــت: همین 
مابه التفاوت 8میلیارد دلار كه 160هزار میلیارد تومان 
می شود، به جیب چه كسی رفته است؟ بهتر است دولت 
این موضوع را پاسخ دهد و بانك مركزی موظف بوده هر  
ماه گزارش دهد اما چگونه مــا اطلاعی از خبر مصرف 
8میلیارد و 10میلیــارد دلار نداریم و حال می خواهیم 
برای اضافه كردن آن گزارش دهیم؟ اگر این پول شخصی 
ما بود آیا حاضــر بودیم این لایحــه را تصویب كنیم؟ 
حســینی خطاب به نمایندگان گفت كه به دوفوریت 
این لایحه رأی ندهید و فارغ از اضطراب ها و اضطرارها 
یك بررســی دقیق و منطقی درخصــوص حذف ارز 
4200تومانی انجام دهید و جلوی ضرر و زیان را بگیرید. 
او تصریح كرد: معیشت مردم برای ما مهم است و سؤال 
ما این است ما كه درخواست دولت را تصویب كرده ایم 
و دولت نیز بیشتر از میزان مصوب ارز 4200تومانی را 
برداشــت كرده، پس چرا آثار این ارز در زندگی مردم 
مشخص نیست و هر روز قیمت كالاهای اساسی در حال 
افزایش است؟ چه كسی ضمانت می كند كه 4میلیارد 

دلار دیگر بدهیم، اتفاق كنونی بار دیگر نیفتد؟

دفاع نمایندگان از لایحه دولت
در مقابل این انتقادهای صریــح، محمدتقی نقدعلی، 
نماینده خمینی شهر با تأكید بر اینكه فوریتی بالاتر از 
بحث معیشت نیست، گفت: اغلب كارشناسان معتقدند 
ارز ترجیحی تاكنون تأثیری در كاهش قیمت ها نداشته 
بنابراین باید این مسیر غلط را مدیریت كرد. به گفته او در 
لایحه دولت پیش بینی  شده در صورتی كه ارز ترجیحی 
كفاف تأمین كالاهای اساسی را ندهد، به اجبار نسبت 
به جابه جایی ردیف جداول اقــدام كند و به گونه ای از 
مسیرهای دیگر برای تأمین معیشت مردم استفاده كند.

محسن زنگنه، عضو كمیسیون برنامه و بودجه مجلس 
هم در مقام دفاع از لایحه دولت گفت: رأی به دوفوریت 
لایحه تامیــن مطمئن كالاهای اساســی، نهاده های 
دامی، دارو و تجهیزات پزشكی و سیاست های جبرانی 
برای حمایت اقشار آسیب پذیر به معنای رأی به حذف 
ارز 4200تومانی نیســت. او با بیــان اینكه دولت باید 
گزارشی دهد، شكی وجود ندارد اما مسئله مهم امروز ما 
نیست و دولت می توانست اصلا این لایحه را به مجلس 
نیاورد و آن را به شورای سران 3قوه برده و آنجا مصوب 
و 4.6میلیارد دلار دیگر نیز بــه آن اضافه كند، اما اگر 
همین كار را می كرد ما معترض می شدیم كه چرا جایگاه 
مجلس مخدوش شده! چراكه براساس اصل۵8 قانون 
اساسی، هرگونه قانونگذاری و دخل و تصرف در بودجه 
عمومی دولت باید با مجوز مجلس باشد، اما اگر امروز به 
این دوفوریت رأی ندهیم یعنی مجلس اختیارات خود 
را در حوزه نظارت و تصویب بودجه عملا از خود سلب 
كرده اســت. به گفته این نماینده مجلس، اگر به این 
لایحه دولت به صورت دوفوریتی رأی ندهیم، ما هم در 
گشایش اقتصادی مردم در حوزه نهاده های دامی، گندم 

و دارو تعلل كرده ایم.

خطر خاموشی با اوج گیری مصرف گاز
یك مقام مسئول در گفت وگو با همشهری: اولویت شركت ملی گاز ایران در زمستان 

تأمین گاز مصارف خانگی است

محمدرضا جولایی، مدیر دیسپچینگ شــركت ملی گاز ایران با تأكید بر 
اینكه اكنون مصرف گاز بخش خانگی در آستانه 5۰۰میلیون مترمكعب در 
روز قرار دارد، افزود: روز سه شــنبه )۲5آبان ماه( سامانه سرد دیگری وارد 
كشور می شــود. وی ادامه  داد: اگر روند افزایش مصرف گاز به همین شكل 
ادامه داشته باشد، مصرف گاز بخش خانگی از 5۰۰میلیون مترمكعب كنونی 
به 6۰۰میلیون مترمكعب تا ابتدای هفته بعد می رســد. مدیر دیسپچینگ 
شركت ملی گاز ایران در گفت وگو با همشهری تأكید می كند كه تامین گاز 
بخش خانگی از اولویت  نخست شركت یادشده است و تمهیدات لازم برای 

سوخت جایگزین صنایع درنظر گرفته شده است. این گفت وگو را بخوانید:

پیش بینی شما از رشد مصرف گاز در فصل سرد امسال چیست؟ 
رشد مصرف گاز خانگی در زمستان سال جاری نسبت به سال قبل حدود 4درصد 

برآورد می شود.
چه میزان گاز قرار است وارد شود و تا چه میزان اطمینان دارید كه 

كشور مقابل به تعهد خود عمل كند؟ 
در برنامه تراز گاز زمستان سال جاری واردات درنظر گرفته نشده و تراز گازی بدون 

واردات بسته شده اســت؛ لیكن درصورت برقراری واردات امكان اختصاص گاز 
بیشتر به نیروگاه ها و صنایع فراهم می شود.

الان تراز تولید و مصرف چگونه است؟ 
هم اكنون تراز تولید و مصرف مطابق برآوردهای صورت پذیرفته، بوده و درصورت 

نیاز سوخت مایع در نیروگاه ها مصرف خواهد شد.
سهم بخش های مختلف در سناریوی زمستان چگونه پیش بینی 

شده است؟ 
در زمستان سال جاری سعی بر این است كه نیاز صنایع به طور كامل با گاز طبیعی 
تامین شود، لیكن درصورت افزایش غیرمتعارف مصارف خانگی، اعمال محدودیت 

درخصوص بخشی از صنایع صورت می گیرد.
احتمال قطع گاز صنایع چقدر است و آیا هماهنگی با آنها شده است؟ 
تمهیدات لازم درخصوص صنایعی كه امكان مصرف ســوخت جایگزین را دارند 
به عمل آمده و هماهنگی لازم در مورد صنایعی كه امكان مصرف فرآورده را ندارند 

نیز صورت گرفته است.
در صورت افزایش  رشد مصرف، وضعیت صادرات چه خواهد شد 

كه باعث خسارت نشود؟ 
اولویت شــركت ملی گاز ایران، تامین گاز مصارف خانگی است و درصورت لزوم 

صادرات نیز متاثر خواهد شد.

خشكسالي در 10استان پررنگ تر شد
 آمارهاي وزارت نیرو حاكي از این است كه باوجود بارش هاي مساعد اخیر

همچنان بارندگي هاي 1۰استان كمتر از مدت مشابه در سال قبل است

تهدید جدی است

رنا
:  ای
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مناقشه افزایش رســمی قیمت  و خودر
خودرو و ســیر صعودی نرخ دلار، 
زمینه ثبت ركوردهای تازه قیمتی 
برای برخی انواع صفر كیلومتر خودروهای پرتیراژ 
داخلی در فضای مجازی را فراهم كرد؛ به نحوی 
كه قیمــت پرایــد 151پــاس صفركیلومتر 
مدل 1400 به 181میلیون تومان رسیده و اكنون 
هیچ خودرو صفركیلومتر مــدل 1400 به نرخ 
كمتر از 150میلیون تومان در بــازار آزاد وجود 

ندارد.
به گزارش همشــهری، موج تازه افزایش قیمت 
خودرو كه با خلع ید شورای رقابت از قیمت گذاری 
خودروهای پرتیــراژ داخلی و افزایش رســمی 
نرخ كارخانه این خودروها توســط شركت های 
خودروســازی آغاز شــده بود، پس از دســتور 
رئیس جمهوری مبنی بر توقف این افزایش رسمی 
قیمت ها، وارد مرحله تازه ای شده است. گرچه در 
تازه ترین اظهارنظرها رضا فاطمی امین با تأكید بر 
حمایت همه جانبه دولت از صنایع خودروسازی 
كشــور یكی از اهداف اصلی ایــن وزارتخانه با 
همكاری دیگر دستگاه ها و اهتمام خودروسازان 
را افزایش تیراژ تولید خودرو اعام و در مورد روند 
تعیین قیمت جدید خودروهای پرتیراژ داخلی 
تأكید كرد، بررســی قیمت گذاری خودروها به 
ستاد تنظیم بازار سپرده شده و این ستاد درباره 

این موضوع تصمیم گیری خواهد كرد. 
با این شرایط، بررسی قیمت های اعام شده فروش 
خودرو در فضای مجازی بیانگــر تداوم افزایش 
قیمت برخی خودروها به دلیل افزایش نرخ ارز و 
انتظارات تورمی ناشی از گرانی رسمی خودروهای 
پرتیراژ داخلی است. این افزایش قیمت در خانواده 
پرایدها یــا خودروهایی مانند پــژو 206 تیپ 5 
كه تولید آن متوقف یا كمتر شــده، نســبت به  
خودروهای رند بازار بیشــتر اســت. قیمت های 
اعام شــده برای برخی انواع محصولات خانواده 
پرایدهــا در آگهی های فروش فضــای مجازی 
نشان می دهد كه نرخ اینگونه خودروها برخاف 
شرایط بازار همچنان در حال افزایش است. گرچه 
خریداری برای اینگونه خودروها وجود ندارد، اما 
شــكاف قیمت مصوب درب كارخانه، بازار آزاد و 
آگهی های فروش این خودروها در فضای مجازی 

بیشتر شده است. 
حتی در برخی موارد به دلیــل اعام قیمت های 
غیرواقعی و بــالا در این آگهی های فروش برخی 
ســایت های فروش مجازی خودرو  قیمت های 
توافقی را جایگزین نرخ های اعامی بالای برخی 

فروشندگان كرده اند.

سه نرخی شدن برخی خودروها 
بررســی قیمت هــای اعام شــده بــرای انواع 
خودروهای پرتیراژ داخلــی از درب كارخانه تا 
آگهی های فــروش فضای مجــازی و نرخ های 
كشف شده از معدود معامات انجام شده خودرو 

در نمایشگاه های فروش خودرو نشان می دهد كه 
اكنون این خودروها سه نرخی شده و فاصله قیمت 
انواع خودرو در آگهی های فروش فضای مجازی 
با درب كارخانه و بازار آزاد بیشــتر شــده است. 
گرچه انواع محصولات ایران خودرو نوسان قیمت 
كمتری را در آگهی های فــروش فضای مجازی 
داشته اســت، اما محصولات خانواده پراید  و تیبا 
به خصوص انواع پراید صفر كیلومتر مدل 98 و 99  
كه تولید آن متوقف شده است، با افزایش قیمت 

مواجه بوده است.
 با این شــرایط اكنــون خــودرو صفر كیلومتر 
مدل 1400 كه قیمت آن در بــازار آزاد كمتر از 
150میلیون تومان باشــد، وجود ندارد. با وجود 
این، دیروز قیمــت اغلب خودروهــای پرتیراژ 
خودروســازان نســبت به شــنبه هفته جاری 
تغییر چندانی نداشــت و تنها محدودی از این 
خودروها رفت و برگشت یك تا 5میلیون تومانی 
قیمت را تجربــه كرد؛ به نحوی كــه قیمت بازار 
پژو پارس كه از اواســط تا پایان هفته گذشته از 
۳00میلیون به ۳05میلیون و روز شــنبه هفته 
جاری به ۳09میلیون تومــان افزایش یافته بود، 
دیروز بــا كاهش 4میلیون تومانــی به مجدد به  
مرز ۳05میلیون تومان بازگشــت. اما دیروز پژو 
20۷دنده ای، تیبا و كوییك  دنــده ای هر كدام 
افزایش قیمت یك میلیون تومانی را تجربه كرد 
و در بین خودروهای مونتــاژی نیز دیروز هایما  
S7 توربو شارژ افزایش قیمت 5میلیون تومانی را 

نسبت به روز شنبه هفته جاری شاهد بود.

بازی مجازی با قیمت خودرو 
رئیس اتحادیه نمایشــگاه داران و فروشندگان 
خودرو در گفت وگو با همشــهری با بیان اینكه 
تشدید ركود همچنان حرف نخســت بازار این 

روزهای خودرو اســت، گفت: میــزان معامات 
در بازار خودرو به حداقل رســیده و تنها برخی 
مشتریان كه خودروهای چینی مدل پایین  دارند، 
نسبت به تعویض این خودروها با مدل های جدید 
و صفر كیلومتر خودروهای مونتاژی چینی اقدام 

می كنند. 
ســعید موتمنی قیمت های اعام شده در فضای 
مجازی برای برخی انــواع صفر كیلومتر مدل 98 
و 99 و 1400 خودروهــای پرتیــراژ داخلی را 
ناشــی از بازی فروشــندگان مجازی خودرو با 
قیمت های بازار دانست و گفت: بخشی از افزایش 
قیمت های اعام شــده برای انواع پراید به دلیل 
توقف تولیــد و عرضه این خودروهاســت اما در 
مورد خودروهایی كه روند تولید و عرضه آن حتی 
به صورت قطره چكانی ادامه دارد، به دلیل رشــد 
عرضه ناشی از تداوم فك شدن رهن خودروهای 
پیش فروش شده، نه تنها افزایش قیمت مشهودی 

نســبت به هفته گدشته نداشــته ایم اكنون در 
بازار فروشنده زیاد و خریدار كم است و حتی در 
مورد برخی خودروها مانند كوئیك و تیبا شاهد 
كاهش نسبی قیمت ها بوده ایم. اما فروشندگان 
خودرو در فضای مجازی برای انواع پرایدها مانند 
پراید 111 كه تولید آن متوقف شده یا پراید 151 
پاس كه عرضه آن به بازار به شدت كاهش یافته 
است، قیمت هایی را اعام می كنند كه خریداری 
برای آن در بازار وجود ندارد و معدود متقاضیان 
خرید خودرو نیز می توانند به جای خرید پراید با 
قیمت های مذكور با اندكی افزایش قدرت خرید 
نسبت به خرید ســایر محصولات به روزتر سایپا 

مانند تیبا و كوئیك اقدام كنند. 
به گفته او قیمــت پژوپارس نیــز به دلیل اینكه 
فروشــنده زیادشده اســت، تغییر قیمت حدود 
2 تا ۳میلیون تومانی نســبت به هفته گذشــته 

داشته است.

گزارش میدانی همشهری حاكی از قیمت سازی برخی انواع خودروهای صفر كیلومتر مدل امسال در آگهی های فروش خودرو در فضای مجازی است

پراید 151پلاس صفركیلومتر مدل 1400 در آگهی های فروش فضای مجازی 181میلیون تومان قیمت گذاری شد اما خریداری برای این خودروها وجود ندارد.

واکنش بازار به پراید 180 میلیونی

 خمیردندان و گرانی 75درصدی
در یك سال

قیمت خمیردندان در 12ماه گذشته ۷5درصد افزایش  سوپرماركت
یافته است. به گزارش همشهری، رصد تغییرات قیمت 
انواع خمیردندان های تولید داخلی نشــان می دهد از 
آبان سال گذشــته تا امروز خمیردندان های ایرانی و تحت لیسانس 
تولید داخل تا ۷5درصد رشد قیمت داشــته اند و در بعضی از برندها 
قیمت نزدیك به دوبرابر شده است؛ به عنوان مثال قیمت خمیردندان 
پونه ســه رنگ كه تــا آبــان پارســال 15.۷00تومان بــود حالا به 

2۷.500رسیده و یك قدم تا ۳0هزار تومانی شدن فاصله دارد. 
كلوزآپ 125گرمــی هم مثل دیگر همتایان تحت لیســانس تولید 
داخل، از ۳0هزار تومان عبور كرده و به قیمت ۳0.500 تومان به فروش 
می رسد؛ درحالی كه تا آبان پارسال این خمیردندان، 1۷.500تومان 

قیمت داشت. 
قیمت برندهای خارجی تولید داخل كشور تا محدوده 50تا 60هزار 
تومان هم بالا می رود، اما اصل این برندها قیمتی بسیار بالاتر دارند. 2 
سال از ممنوعیت واردات خمیردندان می گذرد، اما بعضی از برندهای 
معروف همچنان به صورت قاچاق وارد كشــور می شوند و در برخی 
از ســوپرماركت های خاص می توان آنها را پیدا كرد. كمترین قیمت 
خارجی هــای اصل 200هزار تومان اســت و این قیمــت تا بیش از 

500هزار تومان هم بالا می رود. 
خمیردندان كمفور با حجم ۷5میلی لیتر در یكی از سایت های فروش 
آناین 4۳5هزار تومان قیمت خورده اســت. برند پیرروت هم با وزن 
۷5میلی لیتر بین 250تا ۳00هزار تومان قیمــت دارد و برند ترامد 
با حجم 60میلی لیتر 220هزار تومان به فروش می رســد. البته این 
محصولات به دلیل قیمت نجومی، مشتری كم و خاص دارند و چیزی 
نزدیك به كل بازار این كالا در اختیار تولیدات داخل كشــور اســت. 
قیمت انواع شوینده های پرمصرف تولید داخل كشور تابستان امسال 

25درصد بالا رفت كه خمیردندان هم جزو این اقام بود.

 قیمت فروش انواع خمیردندان در سوپرماركت های تهران
قیمت - تومانمشخصاتبرند
23.655نعنایی-80گرمیبنسر

30.500گیاهی-100میلی لیتریسیگنال
30.500وینتر بلست-125گرمیكلوزآپ

30.500ضد پوسیدگی-100میلی لیتریسیگنال 
740.000منظوره- حاوی دهانشویه-100میلی لیتریكرست

52.000مدل  Florurlu -100میلی لیتریسنسوداین
37.500مدل Zero sensisive -100میلی لیتریمیسویك

711.600منظوره- 70میلی لیتریدوركو
58.000مدل Max Fresh – 100میلی لیتریكولگیت
10040.000میلی لیتریاورال بی
30.500مدل منتول- 125میلی لیتریكلوزآپ

823.000كارهپاتریكس
240.000مدل Blanch-75میلی لیتریسنسوداین اصل

203.800سفیدكننده- 100میلی لیتریكلوین

بازار ارز با یك تضاد آشكار مواجه است؛ از یك طرف  ارز
دولت می گوید درآمد هــای ارزی و حجم عرضه ارز 
افزایش یافته اما از طرف دیگر قیمت دلار در 10روز 
گذشته بیش از ۳.5درصد رشد كرده است. به نظر می رسد بخشی از 
دلایل رشد قیمت دلار میزان نیاز های ارزی كشور در ماه های آینده 

است.
به گزارش همشهری، دیروز قیمت دلار اگرچه رشد نكرد، اما كاهش 
هم نیافت. قیمت هر دلار آمریكا از ابتدای هفته قبل تاكنون بیش 
از ۳.5درصد رشــد كرده و وارد كانال 28هزار تومان شده است. در 
روز شنبه شتاب رشد قیمت دلار حتی بیشتر هم شد و به سرعت به 
28هزارو ۷00تومان رسید. تحلیلگران هشدار می دهند عبور قیمت 
دلار از مرز 29هزار تومان می تواند سرعت رشد قیمت دلار را بیشتر 
كند. این رشد قیمت دلار در شرایطی اتفاق افتاد كه مقامات دولت 
ظرف چند روز گذشته بارها تاكید كرده اند جریان ورود ارز به كشور 
افزایش یافته است و یك خبرگزاری هم از آزاد سازی ۳.5میلیارد دلار 
از منابع ارزی بلوكه شده ایران خبر داد. دیروز حتی علی صالح آبادی، 
رئیس كل بانك مركزی از بهبود درآمد های ارزی كشور سخن گفت.

بهبود درآمدهای ارزی
آنطور كه علی صالح آبادی، رئیس  كل بانك مركزی دیروز اعام كرد: 
در ۷/5ماه ابتدایی امسال نسبت به كل سال گذشته، عرضه ارز در 
سامانه نیما بیشتر شده و این موضوع حاكی از آن است كه وضعیت 
درآمدهای ارزی كشور و ورود ارز حاصل از صادرات به چرخه تجاری 
كشور نسبت به قبل بهبود پیدا كرده است. او با بیان اینكه در بازار ارز 
از یك ثبات نسبی برخوردار هستیم، تاكید كرد: مشكات و موانع 
یك سری از وجوهی كه در خارج از كشور محدودیت استفاده داشت، 
رفع می شــود و تا كنون وضعیت خوبی در این زمینــه وجود دارد. 
باز شدن این موضوع هم توانسته به میزان عرضه ارز ما در بازار كمك 
كند. به گفته او، در بازار متشــكل ارزی نیز عرضه و تقاضا به شكل 
متعادلی وجود دارد. همزمان با این ســخنان، مدیر روابط عمومی 
بانك مركزی نیز در توییتی اعام كرد: بانك مركزی دیروز حدود یك 
میلیارد دلار ارز برای واردات كالاهای اساسی اختصاص داد. به گفته 
مصطفی قمری وفا، روند تامین ارز تجاری به صورت روان در جریان 
است و بخشــی از این یك میلیارد دلار تخصیص یافته به واردات 
كالاهای اساسی، از محل منابعی است كه به تازگی در دسترس بانك 

مركزی قرار گرفته است.
گزارش های بانك مركزی نیز نشــان می دهد میزان معامات ارز 
در سامانه نیما در دوره منتهی به هفته سوم آبان ماه به ۳میلیارد و 
۷15میلیون دلار رسید. این روند، نشان دهنده افزایش ۷0درصدی 
در این مدت و حاكی از بهبود تامین ارز مورد نیاز وارد كنندگان است، 

به طوری كه میزان معامات از 418میلیون دلار در هفته دوم مهر، 
به ۷2۷ میلیون دلار در هفته سوم آبان افزایش یافته است. همزمان 
با افزایش حجم معامات، روند قیمتی در سامانه نیما، به طور نسبی 
كاهش یافته و از 2۳هزار و 415تومان به 2۳هزار و 262تومان رسیده 
است. اما چرا با وجود آنكه بانك مركزی می گوید وضعیت درآمد های 
ارزی كشــور بهبود یافته، قیمت دلار در حال صعود است و بیم آن 

می رود با رشد بیشتری هم مواجه شود؟

ناترازی منابع و مصارف
آمار ها نشان می دهد كه احتمالا بخشی از دلایل رشد قیمت دلار 
ناظر بــه آینده مصارف ارزی اســت به این معنا كه با وجود رشــد 
درآمد های ارزی، احتمــالا در روز های آینده دولــت برای تامین 
كالاهای اساسی به منابع ارزی بیشتری نیاز دارد و بیم آن می رود كه 
تراز منابع و مصارف ارزی در روز های آینده با هم همخوانی نداشته 
باشــد. برهمین اســاس دولت در لایحه اصاح ارز ترجیحی نیز از 
مجلس خواسته است مجوز اختصاص 4.6میلیارد دلار ارز  ترجیحی 
برای تأمین كالاهای اساسی و دارو تا پایان سال جاری صادر شود. در 
واقع با توجه به ناكافی بودن اعتبارات 8 میلیارد دلاری كه برای تأمین 
كالاهای اساسی و دارو در بودجه سال جاری اختصاص پیدا كرده 
بود، دولت درخواست كرده  برای تأمین این كالاها مبلغ 4.6میلیارد 
دلار به میزان ارز ترجیحی اضافه شود. برخی اطاعات تایید نشده 
نشان می دهد به دلیل افزایش قیمت های جهانی، دولت برای تامین 
كالاهای اساسی هر ماه دست كم به یك میلیارد دلار ارز نیاز دارد. 
برخی برآوردها حتی حاكی از آن است كه میزان نیاز های ارزی كشور 
تا پایان سال رقمی بالغ بر 10میلیارد دلار است. این ارقام به معنای 
آن است كه حجم تقاضای ارزی كشــور در ماه های آینده افزایش 
خواهد یافت و این موضوع می تواند كفه عرضه و تقاضا را در بازار ارز 
تحت تاثیر قرار دهد و بازیگران بازار ارز نیز با برآورد تراز ارزی كشور 

تا پایان سال به تحولات آینده واكنش نشان داده اند.
آمار ها نشان می دهد بخش مهمی از دلایل افزایش نیاز های ارزی 
كشور ناشی از افزایش قیمت ها در بازار های جهانی و حتی كاهش 
تولیدات داخلی ناشی از كرونا و خشكسالی است. در طول ماه های 
گذشته به دلیل سیاست های انبساطی دولت ها برای مقابله با اثرات 
كرونا، تورم جهانی افزایش یافتــه و این موضوع قیمت محصولات 
پایه و به دنبال آن كالاهای واســطه ای و نهایی را با افزایش مواجه 
كرده است. این موضوع منجر شده  دولت برای تامین این كالاها در 

بازار های جهانی به منابع بیشتری نیاز داشته باشد.
همزمان با این رویداد برخی اطاعات نشان می دهد به دلیل رشد 
شدید قیمت دلار در افغانســتان، جریان ورود ارز به كشور از بازار 
هرات نیز با محدودیت مواجه شده است. انسداد ذخایر بانك مركزی 

افغانســتان در آمریكا، منجر به كمبود ارز در این كشور و افزایش  
قیمت دلار در بازار مبادلات ارزی كابل به 95  افغانی شــده است. 
این بالاترین قیمت ارز ملی افغانستان در 2دهه گذشته است. بازار 
ارزی هرات در كنار بازار سلیمانیه و دوبی از جمله مسیرهای مهم 
برای ورود ارز به كشور در شرایط تحریم است و هر نوع اختال در آن 

می تواند كفه عرضه و تقاضا را در بازار داخلی تحت تاثیر قرار دهد.
حسن كاظم زاده، یك كارشناس بازار های مالی درباره شرایط فعلی 
بازار ارز می گوید: به دلیل كاهش عرضه دلار و افزایش تقاضا برای 
آن، قیمت دلار در بازار آزاد با افزایش مواجه شده و در محدوده بسیار 

با اهمیت 28500تومان قرار گرفته است.
به گفته او، ظاهرا سیاســت عرضه ارز نیمایی با اختاف معنادار در 
حدود 2۳000تومان با شكست مواجه شــده و برای جلوگیری از 
یك تنش ارزی دیگر باید اجازه داده شود تا صادركننده ها به قیمت 
تقاضایی بازار ارز خودشان را بفروشند در غیر این صورت بعید نیست 
تنش ارزی دیگری تجربه شــود. علی قنبری، یك كارشناس دیگر 
ارزی هم می گوید: در شرایط كنونی، عرضه و تقاضاست كه بر بازار ارز 
موثر است. در واقع اگر عرضه كافی نباشد، تقاضا در بازار بالا می رود و 
در صورتی بازار به تعادل خواهد رسید كه سمت عرضه تحریك شود. 
به گفته او، در شرایط كنونی دولت باید روی بخش تقاضا در بازار ارز 
كنترل داشته باشد؛ یعنی باید تقاضای ارز را محدود كند. او اضافه 
می كند: من فكر می كنم بازار ارز تا پایان سال روند صعودی مایم 
خواهد داشت و خیلی نمی شود به ثبات بازار ارز اطمینان داشت؛ مگر 
اینكه تغییری اتفاق بیفتد. برای مثال، برجام به نتیجه برسد، موضوع 
اف ای تی اف حل شود و تحریم ها برداشته شود، در غیر این صورت 
روند صعودی نرخ ارز با شیب مایم را شاهد خواهیم بود و احتمال 
اینكه نرخ دلار تا پایان سال به ۳5 تا 40هزار تومان برسد، وجود دارد.

آمار خبر

 در مبادلات دیروز قیمت سهام 323شركت كاهش
و 244شركت افزایش یافت. قیمت سهام 13شركت هم 

تغییر نكرد.

ترکیب دیروز معاملات بازار سهام

تراز خرید و فروش در بازار سهام

روند شاخص  كل بورس تهران در روز گذشته
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 میزان خرید
 سهامداران حقوقی

 میزان خرید
 سهامداران حقیقی

ارقام به میلیارد تومان

در مبادلات دیروز سهامداران حقیقی 3هزار و 509میلیارد 
تومان سهام خریدند اما در مقابل حجم فروش سهامداران 
حقیقی به 3هزار و 785میلیارد تومان رسید. این به  معنای 
آن است كه سهامداران حقیقی دیروز 276میلیارد تومان 

نقدینگی از بازار سهام خارج كردند. این میزان سهام توسط 
سهامداران حقوقی خریداری شد.

شاخص كل بورس تهران در مبادلات دیروز 3هزار و 
343واحد معادل 0.23درصد رشد كرد و به یك میلیون و 

442هزار و 588واحد رسید.

در مبادلات روز گذشته 15هزار و 617هزار میلیارد 
تومان اوراق بهادار در بازار ســرمایه دادوســتد شد كه از 
این میزان 4هزار و 319میلیارد تومــان به معاملات خرد 

سهام اختصاص یافت.

4319

عكس خبر

 عكس: ایسنا 
روستای لات در دورترین نقطه استان قزوین و در بخش رودبار 

الموت غربی قرار دارد که هم مرز با روستای نوده از توابع 
استان گیلان است. این روستا بیش از 100 هکتار باغ انار دارد 

و حدود 200 خانوار آن در تولید این محصول فعال هستند.

عدد خبر

قیمت هر دلار آمریكا دیروز 0.66درصد كاهش 
یافت و به 28هزارو 550تومان رسید. قیمت هر یورو هم 

با همین مقدار كاهش به 32هزارو 670تومان رسید.

28550تومان

قیمت هــر گــرم طــلای 18عیــار دیــروز با 7هــزارو 
618تومان كاهش به یك میلیون و 268هزارو 987تومان 
رسید. هر مثقال طلا هم به قیمت 5میلیون و 497هزار 

تومان دادوستد شد و 33هزار تومان ارزان تر شد.

987، 268، 1تومان

مهرداد جمال ارونقی، معاون فنی گمرك گفت: 
5 هــزار تــن ذرت در بنــادر شــمالی و جنوبــی كشــور یــا 
انبارهای مراجــع تحویل گیرنــده، ظرف ســال های 92 تا 
99 دپو شده اند كه هم اكنون همه آنها فاسد شده و باید 

هرچه زودتر فكری به حال این محموله ها شود.

5000تن

دیــروز قیمــت هر ســكه طــرح جدیــد بــا 120هزار 
تومــان كاهش بــه 12میلیــون و 670هــزار تومان رســید. 
قیمت هر سكه طرح قدیم هم با 100هزار تومان كاهش 

با قیمت 12میلیون و 450هزار تومان دادوستد شد.

120000تومان

به دنبال نگرانی سرمایه گذاران در مورد سیاست 
پولی دولت تركیه و پس از اینكه بانــك مركزی تركیه در 
 ماه ســپتامبر كاهــش نرخ بهــره را آغــاز كرد، هــر دلار به 
بیــش از 10لیــر رســید. ارزش لیــر در ســال جاری میلادی 

بیش از 25درصد كاهش یافته است.

25درصد

نقل قول خبر

ایوب فصاحت
رئیس سازمان جهادكشاورزی استان تهران: 

نظارت دقیق بر مراكز تولید و عرضه گوشت مرغ 
و برخورد با دلالان و گرانفروشان در حال انجام 
است و تا 10روز آینده با واردات و تولید مناسب 
نوسانات قیمت مرغ در تهران برطرف می شود.

سیدرضا نورانی
رئیس اتحادیه ملی محصولات كشاورزی: 

توان تولید محصولات كشاورزی برای 
200میلیون نفر را داریم اما افزایش صادرات 

هندوانه و واردات گندم به خوبی نشان 
می دهد كه ما در روند واردات و صادرات خود 

از اصول مشخصی تبعیت نمی كنیم.

افسانه محرابی
مدیركل دفتر نساجی وزارت صمت:  از طریق 
تشكیل كنسرسیوم صادراتی با محوریت اتاق 
بازرگانی و همچنین میز صادرات در سازمان 
توسعه تجارت، سعی می كنیم  مشكلات 
صادركنندگان صنعت فرش را مرتفع كنیم.

دوگانه متضاد در بازار ارز
قیمت دلار در یك مسیر متفاوت و برخاف سخنان مقامات اقتصادی كه می گویند 

درآمدهای ارزی افزایش یافته، در مسیر صعودی قرار گرفته است

1,448

1,446

1,444

1,442

1,440

1,438

قیمت برخی انواع خودروهای داخلی در آگهی اینترنتی فروش فضای مجازی
قیمت بازار- تومان مدل و كاركرد نوع خودرو 

1400181.000.000- صفر كیلومتر پراید 151پلاس 
1399175.000.000- صفر كیلومتر پراید 151پلاس 

151SE 1400173.000.000– صفر كیلومترپراید
151SE 1399165.000.000- صفر كیلومترپراید
132SE 1398139.000.000- صفر كیلومتر پراید
131SE 1399145.000.000- صفر كیلومتر پراید
111SE 1399164.000.000- صفر كیلومتر پراید

1400174.000.000- صفر كیلومتر تیبا 2
1400185.000.000- صفر كیلومتر تیبا 2پلاس
EF7 1400279.000.000- صفر كیلومتر سمند

1400295.000.000- صفر كیلومترپژو 206 تیپ 2
1400390.000.000- صفر كیلومتر دنا پلاس تیپ 1

1400474.000.000- صفر كیلومتر دنا پلاس اتوماتیك توربوشارژ
1400303.000.000- صفر كیلومتر پژو 206 تیپ 5

1400810.000.000- صفركیلومتر هایما S7 توربو پلاس 

56% 42%

2%
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 کمك بلاعوض 
به آسیب دیدگان کالپوش

بنیاد مسكن كشور برای كمك به بازسازی منازل آسیب دیده در 
رانش زمین كالپوش، وام مسكن و وام بلاعوض درنظر گرفته است

هفته گذشــته گزارش كوتاهی از مشكلات ســاكنان روستای 
»حســین آباد« بخش »كالپوش« كار كردیم كه حدود 3ســال 
پیش در رانــش زمین، خانه های خود را از دســت دادند. حالا از 
بنیاد مسكن كشور خبر رسیده كه قرار اســت به افرادی كه در 
حال بازسازی منازل مسكونی آسیب دیده خود در این محدوده 

هستند، وام بلاعوض و وام مسكن پرداخت شود.
معاون بازسازی و مسكن روستایی بنیاد مسكن در این باره گفته 
اســت: »براســاس مصوبه دولت به افرادی كه در حال بازسازی 
منازل مسكونی آسیب دیده از رانش زمین در كالپوش هستند، 
300میلیون ریال وام بلاعوض و 600میلیون ریال وام مســكن 
پرداخت می شود. همچنین تا ابلاغ اعتبارات و پرداخت تسهیلات، 
بنیاد مسكن پرداخت وام بلاعوض را آغاز می كند تا روند تكمیل 

واحدهای مسكونی در حال ساخت تسریع شود.«
البته كــه ارائه این تســهیلات شــرطی هــم دارد. اینطور كه 
»مجیدجودی«، معاون بازسازی و مسكن روستایی بنیاد مسكن 
گفته، تسهیلات و كمك های بلاعوض به افرادی پرداخت می شود 
كه برای آواربرداری و تخریب خانه در بافت هایی كه خطر رانش 
زمین دارند، به بنیاد مسكن انقلاب اسلامی اجازه تخریب بدهند.

هم اكنون 106خانه در كالپوش میامی در دست ساخت قرار دارد 
كه ارائه تســهیلات و كمك بلاعوض باعث تســریع ساخت آنها 
به ویژه در روزهای آغاز فصل سرما خواهد شد. اینطور كه از بنیاد 
مسكن خبر رسیده، تسهیلات درنظر گرفته شده برای بازسازی 
منازل مسكونی آسیب دیده، با نرخ 5درصد در اختیار افراد قرار 
می گیرد. این در حالی است كه وزارت نیرو هم موظف شده تا به 
سرعت مشكل تامین انشــعاب آب و فاضلاب منطقه كالپوش را 
رفع كند تا به این ترتیب مردم در كوتاه ترین زمان پس از ساخت 

خانه هایشان بتوانند در آنها مستقر شوند.
در هفته ای كه گذشــت، رئیس جمهور در قالب سفر استانی به 
سمنان، از نزدیك در جریان مشكلات ساكنان كالپوش و اتفاق 
رانش زمین در ســال 1397قرار گرفت و دســتور رسیدگی به 

مشكلات آنها را صادر كرد. 
حالا خبر خوش ارائــه وام و كمك بلاعوض به آســیب دیدگان 
كالپوش در حالی منتشر شــد كه تا به امروز با هزینه 80میلیارد 
تومان اعتبــار برای آواربرداری، اســكان اضطــراری و موقت و 
بازسازی خانه های آسیب دیده روستای حسین آباد، مشكل این 

افراد برطرف نشده بود.

افت شــاخص كیفیت هوای شهرهای 
پرجمعیــت و صنعتی در فصل ســرما گزارش

به دلیل پایداری هوا و وارونگی دما دور از 
انتظار نیست، امسال اما شرایط وخیم تر شده. كیفیت 
هوای تهران از همان نخستین روزهای پاییز افت كرد؛ 
وضعیت در آبان ماه بدتر شد. 19آبان ماه، هوای پایتخت 
بسیار آلوده گزارش شد و استانداری به خاطر آلودگی 
شدید هوا به پلیس، اورژانس و فرمانداری ها فراخوان 
آماده باش داد. دیروز و امروز نیز سازمان هواشناسی با 
صدور هشدار زرد نســبت به تشدید آلودگی در تهران 
هشدار داده است. افزون بر تهران، هشدار زرد سازمان 
هواشناسی به شهرهای كرج، اراك، اصفهان و مشهد نیز 
داده شده. همشهری در گزارش زیر تشدید آلودگی هوا 
در كلانشــهرهای مشــهد، اراك، البــرز و اصفهان و 
همچنین راهكارهایی كه برای بهبود این وضعیت درنظر 

گرفته شده را از مسئولان مربوطه پیگیری كرده است.

نیروگاه های برق مشهد مقصرند
یك هفته اســت كــه در مشــهد از افــراد مبتلا به 
بیماری هــای قلبی یا ریــوی، ســالمندان و كودكان 
درخواست می شود از ترددهای غیرضروری در سطح 
شهر خودداری كنند. تعداد روزهای پاك و قابل قبول 
مشهد امسال نسبت به سال قبل كاهش یافته؛ امسال 
)تا 23آبان ماه( تعداد روزهای پاك مشهد 7روز بوده، 
درحالی كه در ســال گذشــته 35روز پاك ثبت شده. 
روزهای ناسالم حساس امسال هم 46روز بوده كه آن 

هم در سال گذشته، 25روز بود.
»ایمان فرهمندی«، عضو كمیسیون خدمات شهری و 
محیط زیست شورای شهر مشهد، درباره منابع آلودگی 
هوای این كلانشهر می گوید: لغو دوركاری های كرونا و 
بازگشایی مشاغل از شروع پاییز در افزایش آلودگی هوا 
مؤثر بوده؛ از طرف دیگر 2منبع مهم آلوده كننده هوا در 
مشهد وجود دارد كه منبع اصلی، خودروهای شخصی 
هستند؛ حدود یك ســوم )33درصد( آلودگی هوای 

مشهد بر اثر تردد مردم با وسایل نقلیه شخصی است.
بنا به گفته فرهمندی، در 2سال شــیوع كرونا، اقبال 
مردم مشهد به وســایل نقلیه عمومی چه اتوبوس چه 
مترو كاهش یافته. برای مثال، ارزیابی ها نشان می دهد 
سهم اتوبوسرانی از سفرهای شهری مشهد در این مدت 
با كاهش حدودا 6درصــدی از 23درصد به 17درصد 
رســیده. منبع بزرگ دیگر تولید آلایندگی در مشهد، 
4نیروگاه تولید برق هســتند كه با ســوخت مازوت و 

دیگر سوخت های ســنگین فعالیت می كنند؛ حدود 
20درصد آلودگی هوای شهر مشهد نتیجه فعالیت این 

نیروگاه هاست.
عضو كمیسیون خدمات شهری و محیط زیست شورای 
شهر مشــهد در مورد راهكارهای كاهش آلودگی هوا 
در این كلانشــهر می گوید: برنامه ترغیب دوباره مردم 
به ســمت حمل ونقل عمومی و همچنین توسعه این 
بخش در برنامه مدیریت شهری مشهد است. همچنین 
از مراجع بالادســتی اعم از توانیر، وزارت نیرو، نفت و 
استانداری پیگیر ممنوعیت استفاده از سوخت مازوت 

در نیروگاه های برق هستیم.

افزایش 5برابری روزهای ناسالم در اراك 
اراك بــه پایتخت صنعتــی ایران معروف اســت، اما 
همین صنعت در كنار همه مزایا، این كلانشــهر را به 
یكی از آلوده ترین شــهرهای ایران تبدیل كرده. آمار 
محیط زیست استان مركزی نشــان می دهد از ابتدای 
سال تاكنون این كلانشــهر فقط 8روز پاك و 122روز 
سالم، 93روز ناســالم برای گروه های حساس، 12روز 

بسیار ناسالم و 2روز خطرناك داشته است.
رئیــس امــور آزمایشــگاه های اداره كل حفاظــت 
محیط زیست استان مركزی با بیان اینكه در مجموع 
كلانشهر اراك از ابتدای سال 107روز آلوده داشته به 
همشهری می گوید: با توجه به خشكسالی و اینكه اراك 
تحت تأثیر كویر مركزی ایران است، امسال بیش از 5برابر 

افت كیفیت هوا داشتیم.
»علیرضا محرابیان« می افزاید: استان مركزی 3صنعت 
مادر و بزرگ پالایشگاه، پتروشیمی و نیروگاه حرارتی 
شازند را دارد كه در مســیر شهرستان شازند به سمت 
اراك قرار دارند و به دلیل جهت وزش باد همه آلودگی 
آنها به سمت شــهر اراك می آید. علاوه بر اینها ایرالكو 
)آلومینیوم سازی(، ماشین سازی و صنایع ریخته گری 
شــهرك های صنعتی در اراك هم موجــب افزایش 

آلودگی شده اند.
وی با اشــاره به طرح جامع آلودگی هوای اراك كه از 
سال 96اجرا شــده، توضیح می دهد:  به روزرسانی این 
طرح توسط دانشگاه علم و صنعت اراك و پژوهشكده 
توسعه پایدار انجام و پروژه های منجر به كاهش آلودگی 
در آن پیش بینی شــده و منتظر تأیید نهایی توســط 

استاندار است.
به گفته محرابیان، روز سه شــنبه )25آبان( كارگروه 
كاهش آلودگی هوا برگــزار و بازنگــری طرح جامع 
آلودگی هوای اراك در این جلســه بررسی و درصورت 
تأیید، نهایی و اجرا می شــود. او معتقد است با توجه 
به راهكارهایی مثل تغییر سوخت صنایع، حمل ونقل، 
فیلتراسیون صنایع و... اگر بازبینی طرح جامع اجرا شود 

به بهبود كیفیت هوای شهر كمك می كند.
رئیــس امــور آزمایشــگاه های اداره كل حفاظــت 
محیط زیست استان مركزی به اقدامات انجام شده در 
سال های گذشته هم اشاره می كند و می گوید: تغییر 
سوخت نیروگاه شازند یكی از این اقدامات بود؛ نیروگاه 
شازند سوخت خود را از مازوت به گاز تغییر داده اما سال 
98و 99در آذر ، دی و بهمــن به دلیل افزایش مصرف 
گاز در كشور ناچار از مازوت استفاده كرد، اما از ابتدای 

امسال تاكنون سوخت مازوت نداشته است.
محرابیان با بیان اینكه ایرالكو به عنوان مهم ترین چالش 
آلودگی شــهر اراك قرار بوده احیای فیلتراســیون و 
جابه جایی آندسازی را انجام دهد، توضیح می دهد: از 
5خط قدیمی این كارخانه 2خط از مدار خارج شدند 
و فیلتراسیون 3خط نیز انجام شد، اما جابه جایی بخش 
آندسازی به شهرك صنعتی خیرآباد كه قرار بود تا پایان 

سال 99انجام شود، اتفاق نیفتاد.

انتقال آلودگی استان های همجوار به البرز
مدیــركل حفاظت محیط زیســت اســتان البرز هم 
به همشــهری می گوید: در اســتان البرز 11شهرك 

صنعتی و 3500واحد صنعتی وجود دارد. برخی از این 
واحدها مثل واحدهای ریخته گری، كارخانه سیمان و 
كارخانه هایی كه سوخت مایع مصرف می كنند بالقوه 
آلاینده هستند و اگر سیستم كنترلی استفاده نكنند، 
می توانند به عنوان واحد آلاینده تلقی شوند. بعضی دیگر 
هم مثل معادن شن و ماسه ماهیتا آلایندگی هوا دارند و 
امكان استفاده از سیستم كنترلی برای آنها وجود ندارد. 
برای این واحدها طبق تبصره 3ماده 3قانون هوای پاك، 
در زمان اضطرار، محدودیت فعالیت اعمال می كنیم. این 
محدودیت ها طبق »دستورالعمل تعیین محدودیت ها و 
ممنوعیت های مكانی و نوعی در شرایط اضطرار آلودگی 

هوا« درنظر گرفته می شود.
»فردیــن حكیمی« درمورد وخیم تر شــدن وضعیت 
آلودگی هوای البرز معتقد اســت كــه عوامل بیرونی 
و اثرپذیری از اســتان های همجوار بر این موضوع اثر 
داشــته. وی می افزاید: مثلا ما نیروگاه شهید رجایی 
قزوین، كلانشهر تهران و معادن شن و ماسه را در بخش 
شرقی استان و در محدوده شهریار و ملارد داریم. برخی 
عوامل نیز شامل منابع متحرك و غیرمتحرك در خود 
استان است. منابع متحرك، خودروهای ترددكننده در 
استان هستند و غیرمتحرك ها مراكز صنعتی، تجاری 

و مسكونی اند.
بسته به این منابع انتشــار آلودگی، اقدامات هم در 2 
بخش انجام می شــود: اقدامات درون استانی در قالب 
تشكیل جلسات كارگروه كاهش آلودگی هوا و كمیته 
اضطرار انجام می شــود و برای اقدامات فرااســتانی از 
طریق پیگیری استانی با استان های مجاور فعالیت هایی 
انجام می شود یا ســازمان محیط زیست بین 2استان 

پیگیری انجام می دهد.

شرایط اصفهان وخیم تر شده است
كلانشهر اصفهان از ابتدای امسال تا نیمه آبان، 84روز 
ناسالم را پشت سر گذاشته. مســئول آزمایشگاه های 
محیط زیســت اصفهان با بیان اینكه در 7 ماه امسال 
به دلیل كاهش نزولات جوی و به حداقل رسیدن رطوبت 
خاك، كانون های فرسایش بادی داخل و خارج از استان 
فعال شدند گفت: به همین دلیل نسبت به سال گذشته 
شرایط بدتری داشتیم به طوری كه حتی باد متوسط و 
شدید هم زمینه بلند شدن ذرات معلق را ایجاد می كند.

»بابك صادقیان« با تأكید بر اینكه آمار روزهای ناسالم 
اصفهان نسبت به سال گذشته رشد 50درصدی داشته 
است، می افزاید: هرچند در نیمه اول سال خشكسالی 

عامل است، اما همه آلودگی اصفهان نتیجه این مورد 
نیست. واحدهای معدنی و صنعتی زیادی مانند تولید 
آجر، گچ، شن و ماسه و ســایر صنایعی كه به نوعی با 
كانی های غیرفلزی سر و كار دارند هم با وزش باد تولید 

گردوغبار می كنند.
وی با بیان اینكه در شمال و شرق شهر اصفهان تعداد 
زیادی كوره ســنتی تولید آجر و گــچ دقیقا در بطن 
كانون های فرســایش بادی فعالیت می كنند، توضیح 
می دهد: این واحدها با فعالیت های خودشان و از سویی 
با تردد خودروهای سنگین در كنار كوره ها تأثیر زیادی 
در افزایش غلظت ذرات معلق دارند. نكته دیگر هم اینكه 
در مرداد ، شهریور و مهر جهت وزش باد ما برعكس و 
شرقی غربی می شود و آلایندگی واحدهای صنعتی را 
به كلانشهر اصفهان وارد می كند. صادقیان البته تأكید 
می كند كه با ورود به  ماه آبان اوضاع نســبتا بهتر شده 

است، اما به طور كلی شرایط اصفهان خوب نیست.
مسئول آزمایشگاه های محیط زیست اصفهان با اشاره 
به مطالعات در حال انجام درباره تعیین سهم منابع برای 
تدوین طرح كاهش آلودگــی می گوید:  البته اصفهان 
هم مانند كلانشهرها تا قبل از تدوین ابلاغ هوای پاك 
برنامه جامع كاهش آلودگی را داشت، اما با ابلاغ قانون 
هوای پاك برنامه های كاهش آلودگی هوا در راستای 

آن پیش رفت.

آلودگی هوای مشهد نتیجه فعالیت 
4نیروگاه برق است

20 درصد

آمــار روزهــای ناســالم اصفهــان 
نســبت بــه ســال گذشــته افزایش داشــته 

است

50 درصد

اراك از ابتدای ســال تا كنــون آلوده 
بوده است

وز  107ر

جدول کیفیت هوای 4 کلانشهر در سال 1400
ناسالم برای همهناسالم برای گروه های حساسقابل قبولپاککلانشهر
7184462 مشهد
81229314اراک
0110988البرز

0149813اصفهان

كشاورزان اصفهانی در حالی پنجمین روز 
اعتراضات شان را ســپری كردند كه وزیر پیگیری

نیرو روز جمعه 21آبان در سفر به استان 
اصفهان وعده داده بود به درخواســت كشــاورزان در 
استفاده از حقابه رسیدگی خواهد شد. اما گفت وگوی 
همشهری با چند تن از كشــاورزان بیانگر این است كه 
اعتماد آنها از وعده هایی كه پیــش از این داده و عملی 
نشده سلب شــده و این بار می خواهند تا محقق شدن 

خواسته هایشان به پیگیری خود ادامه دهند.
چند ســالی اســت كه كم آبــی و خشكســالی رمق 
زمین های كشاورزی را گرفته و كشاورزان برای زنده 
ماندن كشت و كار با مشــكل بی آبی و كم آبی دست و 
پنجه نرم می كنند. امسال نیز نگرانی ها از خشك شدن 
محصولات پاییــزه به دلیل بی آبی بــه تجمع آنها در 
زاینده رود منجر شــد تا بتوانند صدایشان را به گوش 
مسئولان برسانند. خواسته همه آنها یكی است، »آب 
برای كشاورزی« تا بتوانند امرار معاش كنند. هر چند 
صحبت های وزیر نیرو، علی اكبــر محرابیان در جمع 
كشــاورزان، روزنه امیدی برای كشاورزان خسته بود 
اما آنها همچنان در زاینده رود خشك جمع شده اند و 

منتظر اجرای وعده ها هستند.

آب نباشد زندگی مان مختل است
حســین محمدی، یكی از كشــاورزان در گفت وگو با 
همشهری می گوید: تا زمانی كه پاسخ درستی دریافت 
نكنیم به تجمع ادامه می دهیم. او كه همراه كشاورزان 
دیگر چند روزی اســت برای پیگیری مطالبات شان 
دســت به تجمع زده اند، می گوید: هنوز كسی جواب 
درست و حسابی به ما نداده است. جلسه هایی با حضور 
مسئولان استان، نمایندگان كشاورزان، وزیر و... برگزار 
شده اما آب به زمین های كشاورزی ما نرسیده است. 
50هزار كشاورز هســتیم كه زندگی مان مختل شده 
است. آب نباشد نان هم ســر سفره های ما نیست. آب 

تنها خواسته ماست.
محمــدی می گویــد: فقــط می خواهیم صــدای ما 
كشاورزان به گوش مسئولان برسد. برخی می خواهند 
از اعتراضات كشــاورزی سوءاســتفاده كنند اما هیچ 
انگی به ما نمی چسبد. ما نمی خواهیم مردم را به كوچه 
و خیابان بكشانیم ولی دیگر از بی آبی و بی عدالتی در 

تقسیم آب به ستوه آمده ایم.
 اگر مسئولان مشكل ما را حل كنند دست شان را هم 
می بوسیم اما وقتی آب نباشد یعنی زندگی مان مختل 
شده و آن وقت جان مان چه ارزشی دارد؟ امیدواریم به 

تحقق وعده های مسئولان اما تا زمانی كه نتیجه این 
وعده ها را نبینیم و مشــكل مان حل نشود، همین جا 

می مانیم.

خودمان آب را مدیریت می کنیم
ریحانی، از دیگر كشاورزان معترض است. او می گوید: 
اعتراض های ما فقط یك دلیــل دارد و آن هم بی آبی 
اســت. به جریان انداختن آب برای یك زمان موقت 
مشــكل ما كشــاورزان را حل نمی كند. حداقل 9 ماه 
باید آب داشته باشیم تا بتوانیم كشت پاییزه را انجام 
دهیم. 75درصد آب حق كشاورز است و 25درصد آن 

در اختیار دولت كه می تواند برای آن تصمیم بگیرد.
ریحانی، مدیریت آب به دست كشاورزان را چاره حل 
مشــكل می داند و می گوید: تنها خبر خوشایندی كه 
امروز به گوش ما رســیده این اســت كه مدیریت آب 
به دست كشاورز باشد اما راســتش را بخواهید آنقدر 
وعده های عمل نشده شنیده ایم كه دیگر نمی توانیم به 

این موضوع اعتماد كنیم.

کشاورزان را همراهی می کنیم
حســین چاوشــی 28ســال دارد. او اگر چه كشاورز 
نیست اما زندگی اش با كشــاورزی گره خورده است: 
وقتی آب نباشد كشاورزی نیســت و ما تراكتوردارها 
هم نمی توانیم كار كنیم. كار ما هم مختل شده است. 
3تراكتور داشتیم و 3راننده كه زندگی شان از این راه 

می گذشت. 
وقتی كار و كاسبی كساد شد، عذر راننده ها را خواستیم 
و من و پدرم روی تراكتورهــا كار كردیم. الان هم كه 
كشــاورزی كم رونق شــده، خودمان هم كار نداریم. 
مجبور شدیم یكی از تراكتورها را بفروشیم تا بتوانیم 
خرج زندگی مان را دربیاوریم. كم آورده ایم و نمی دانیم 

برای خرج و مخارج زندگی چه كنیم! كشــاورز نتواند 
كشاورزی كند چه باید بكند؟ سال ها عمرش را روی 
این كار گذاشته است. كار فنی كه بلد نیست در نتیجه 
مجبور است برای امرار معاش به كارگری روی بیاورد. 
تا كنون وعده مسئولان عملی نشده است. نمایندگان 
كشــاورزان پیگیر بودند اما مشكل اینجاست كه گویا 
احقاق حق كشاورزان مهم نیست و تعلق آب به صنعت 

ارزش بیشتری دارد تا كشاورزی.

به طور موقت می توان مشكل را حل کرد
محمد رضایی، رئیس صنف كشــاورزان اصفهان كه 
پیگیر مشكلات بی آبی كشــاورزان بوده در پاسخ به 

سؤال همشــهری مبنی بر نتیجه جلســات برای حل 
مشكل بی آبی می گوید: جلسات متعددی برگزار شده 
است. نمی توان زمین های كشــاورزی را منتظر باران 

نگه داشت. 
كشــت پاییزه از اواخر آبان تا اوایل آذر نیاز به آبیاری 
دارد و اگر آب به صورت موقت به زمین های كشاورزی 
برسد می تواند به صورت موقت مشكل را حل كرد. اما 
باید با مدیریت از هدررفت آب جلوگیری و عدالت در 
تقسیم آب برای همه كشاورزان به درستی اجرا شود. 
به هر حال ما پیگیر مطالبات كشــاورزان هســتیم و 
امیدواریم كه با همراهی مســئولان و مدیران استان 

خبرهای خوشی برای كشاورزان داشته باشیم.

نگاهی به آمار روزهای پاك و ناسالم امسال كلانشهرها نشان می دهد كه آلودگی هوا در مشهد، اراك، البرز و اصفهان نسبت به سال گذشته بیشتر شده است

نفس تنگی كلانشهرها در پاییز

كشاورزان اصفهان: وعده ها عملی شود
شهره کیانوش راد

خبرنگار

استان اصفهان با داشتن ۵۶۳هزار 
هكتار اراضی كشاورزی معادل ۵درصد 

از مساحت استان و ۳.۵درصد از 
اراضی كشاورزی كشور را به خود 
اختصاص داده و با برخورداری از 

شرایط متنوع آب و هوایی، استعداد 
تولید انواع محصولات كشاورزی را 

دارد

در سال های طبیعی از نظر بارندگی 
حدود ۷۰درصد از اراضی اصفهان به 
كشت محصولات زراعی اختصاص 

می یابد و تولید سالانه محصولات 
زراعی استان در شرایط عادی حدود 

4میلیون و ۵۰۰هزار تن و در مجموع، 
تولید باغی و گلخانه ای استان در 

شرایط عادی حدود ۸۰۰هزار تن برآورد 
می شود

   مدیریت آب به دست كشاورزان 
علی اکبر محرابیان، وزیر نیرو جمعه 21آبان در سفر به اصفهان پس از حضور در جمع کشاورزان و شنیدن درددل 
آنها گفت: امروز شاهد شرایطی بودم که سبب شد عرق شرم بر پیشــانی ام بنشیند، بسیار متأسفم که مردم 
تمدن ساز و قهرمان اصفهان امروز به دلیل بی آبی چنین شرایطی را تحمل می کنند و خود را مسئول می دانم که 
این مشكلات را شناسایی و رفع کنم. او درباره زمان بازگشایی سد زاینده رود برای توزیع آب کشاورزی افزود: با 
بررسی هایی که انجام شده هر زمان که حجم مخزن در اثر بارش های پیش رو بین ۳2۰ تا ۳5۰میلیون مترمكعب 
رسید نخستین آب را با مدیریت خود شما کشاورزان آزادســازی خواهیم کرد. وی ادامه داد: خوشبختانه در 
پیش بینی های هواشناسی و اطلاعاتی که از مراجع دریافت کردیم اعلام شده بود امسال ۴۰درصد کم بارشی نسبت 
به نرمال خواهیم داشت. روش هایی را در دستور کار داشــتیم، اما به لطف خدا تا امروز بارش خوبی را داشتیم و 
پیش بینی ها برای آذر و زمستان نیز بارندگی های در حد نرمال است. وی با اشاره به اینكه مشكلات کنونی اصفهان 
مربوط به امروز و دیروز نیست و به چند دهه بی برنامگی و بارگذاری های بی جا بر حوضه زاینده رود برمی گردد، 
گفت: اگر دنبال معجزه برای این حوضه هم باشیم، امكان پذیر نیست، اما با همدلی و همفكری و به کارگیری همه 

ظرفیت های قانونی می توان کار را روی ریل صحیح گذاشت.
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  حدود30میلیونهكتارازوسعتكشوربیاباناستوهرسالبراینمیزانافزودهمیشود
  سازمانجنگلها:88درصدازوسعتایرانتحتتأثیربیابانیشدناست

چهرهروزبیابانهرروزبهمانزدیکترمیشود

خبرهایكوتاه

 نگرانی های محیط زیستی نماینده ولی فقیه 
در استان مركزی  

طرحروز

جنگل تراشی در ایران علاوه بر نابودی رویشگاه های ارزشمند 
کشور به تشدید سیلاب در ایران کمک کرده است. طرح تنفس 

جنگل نیز نتوانسته است از جنگل تراشی جلوگیری کند.

عددخبر

نیروگاه بندرعباس هم اكنون)آبان ۱۴۰۰( روزانه 
حــدود 3میلیون لیتــر و ماهانــه به طور متوســط نزدیك 
به ۶۰میلیون لیتر مازوت می ســوزاند. این خبر را دیروز 
حسین سلیمی مدیرعامل شــركت مدیریت تولید برق 
هرمزگان  اعلام کرد و به ایرنا گفــت: احتراق مازوت در 
نیروگاه عــلاوه بر تولیــد آلاینده هــای گازی و پیامدهای 
زیســت محیطی به تجهیــزات نیــروگاه نیز آســیب وارد 

كرده و باعث تحمیل هزینه اضافی می گردد.

وت ۶۰ میلیون لیتر ماز

هم اكنون یــك میلیــون و ۶33 هــزار و 3۸۱ راس 
دام ســبك، دام تك ســمی در اســتان ســمنان وجــود 
دارد. جعفــر مــرادی حقیقــی مدیــركل منابــع طبیعی و 
آبخیزداری اســتان ســمنان در این باره گفت: به منظور 
ســاماندهی و حمایــت و جلوگیــری از آســیب بــه مراتع 
اســتان ســمنان پــس از شناســایی و شــمارش دام های 
سبك، شناسایی دام های سنگین در منطقه آغاز شده 
كــه بــرای تســریع همــكاری دامــداران منطقــه ضروری 

است.

1۶33381 راس دام

باغ وحش لرستان به دستور دامپزشكی تعطیل 
شد. این باغ وحش 3 شیر را در قفس كوچك نگهداری 
می كــرد. مصطفــی زبردســت مدیــركل دامپزشــكی 
لرســتان در این باره گفــت: بارهــا مشــكلات مربوط به 
این باغ وحش را به مسئولان ذیربط منتقل كرده ایم اما 
نسبت به این قضیه هیچ توجهی نشــد به همین علت 

نیز مجبور به تعطیلی آن شدیم.

3شیر در قفس

محیطبــان نجفــی، برومنــد
محیط 
كرمانشــاهی،حكمقصاصگرفته زیست

استوحالاوكلاییگانحفاظتدر
16روزباقیماندهتافرجامخواهیدرپروندهقصاص
اینمحیطبانبهدنبالارائهلایحهجدیددردیوان

عالیكشوربراینقضحكماوهستند.
حسینویسی،رئیسادارهحقوقیمحیطزیست
اســتانكرمانشــاهپیشتردرخصــوصحادثه
رخدادهبرایمحیطبانكرمانشــاهیكهمنجربه
كشتهشدنیكجوان23سالهشد،بهایسناگفته
بودكهاینحادثهدرتاریخ14مردادسال1399و
درجریانمواجههنیروهایاجرایییگانحفاظت
محیطزیستباسرنشــینانیكدستگاهخودرو
پرایدرخدادومتأسفانهیكیازسرنشینانخودرو
بهدلیلتیراندازیصورتگرفتهجــانخودرااز
دستداد.اینفردجوان23ساله»یوسففلاحی

داروندی«نامدارد.
ماجرابهنقلازرئیسادارهحقوقیمحیطزیست
كرمانشاهاینگونهاستكهسرنشینانخودروپراید
بههشــدارهایتوقفمحیطبانانتوجهنكردندو
شلیكمرگبارنیزدرمنطقهحفاظتشدهبیستونو
حدفاصلروستای»سهچك«وپادگانحاجیآباد
رخداد.سرنشیناناینخودروهمازاهالیروستای
سنقرآبادبیستونبودندكهمتأسفانهبههشدارهای

توقفازسویمحیطبانیتوجهنكردند.
ســرهنگجمشــیدمحبتخانی،فرماندهیگان
حفاظتمحیطزیستامادربارهوضعیتپرونده
اینمحیطباندرگفتوگوباهمشهریمیگوید:
رأیقصاصبرومندنجفی،محیطبانرا3روزپیش
دریافتكردیموبراســاسقانون20روزفرصت
داریمكهاعتراضخودرابهدیوانعالیكشورارائه

دهیم.بهگفتهمحبتخانی،روزشــنبهباافرادی
كهدرصحنهحادثهبودندووكیلپروندهجلســه
گذاشتیم.با2وكیلدیگر،پروندهرابررسیكردیم
وازنظرسازمانحفاظتمحیطزیستایراداتیبه
رأیصادرشدهتوسطقاضیپروندهوارداستوبر
ایناســاسحكمقصاصمحیطبانكرمانشاهی

قابلاعتراضاست.
یگانحفاظتســازمانحفاظتمحیطزیســت
اعتراضبهحكمقصاصصادرشدهبرایمحیطبان
كرمانشاهیرابراســاساقرار4محیطبانهمراه
محیطبانكرمانشاهیكهدرصحنهحضورداشتند،
تنظیموبرایناساساطمینانیافتهاستكهحادثه

رخدادهباحكمصادرشدههمخوانیندارد.
محبتخانیمیگوید:نظرمابرایناستكهپرونده
محیطبانكرمانشاهیقابلدفاعاستوحداقلبا
یكدرجهتخفیفبهقتلشبهعمدتبدیلمیشود.
چوننحوهتیراندازیمحیطبانازنظرماباقانون
نحوهبهكارگیریسلاحمطابقتداردوادلهقانونی
خودرانیزبهزودیطیلایحهایبهمرجعقضایی

ارائهخواهیمكرد.
تنهاقتلیكهمنجربهقصاصمیشود،قتلعمد

استودرصورتتأییدقتلشــبهعمدیاخطای
محض،حكمقصاصبــهپرداختدیــهتبدیل
میشــود.محبتخانیدراینبــارهمیگوید:از
آنجاییكهمأمورماحینانجامماموریتبودوحكم
ماموریتداشت،پرداختدیهبابیمهمسئولیت
محیطبانانخواهدبود.چون»درحینماموریت
بودن«،مقدمهاستفادهازقانونحملواستفادهاز
سلاحاستوبدونآننهتنهامحیطبانهاكهحتی
نیروهایانتظامیهمنمیتوانندازسلاحاستفاده
كنند.محیطبانماهمدرمامویتبودوملبسبه
لباسمحیطبانی،حكمحملسلاحراهمبههمراه
داشت.محیطبانهاازاینكهبتوانندازقانونحمل
سلاحمانندســایریگانهایحفاظتدرنیروی
انتظامیاستفادهكنندوموردحمایتقراربگیرند،
دچارتردیدهستند.اماســرهنگمحبتخانی
میگوید:ازنظرقانونجانانســاناهمیتدارد.
قانونگذاردرتدوینوتصویب»قانونبهكارگیریو
حملسلاح«بهدنبالاینبودهكهآخرینراهكار،
كشــتهیازخمیشــدنهریكازطرفینباشد.
استفادهازاینقانونبسیارسختگیرانهاستواین
اتفاقخوبیاســت،چونگرفتهشدنجانانسان

نبایدبهســهولترخدهد.محیطبانهانیزبرای
اســتفادهازاینقانونبایدآنرابهخوبیمطالعه
كنندوبندبهبنــدشرارعایتكنند.ســازمان
حفاظتمحیطزیستنیزبهمحیطبانیكهآموزش
ندیدهباشدوسلامترواناوتأییدنشدهباشدیادر
میدانتیرآموزشندیدهباشد،مجوزحملسلاح
نمیدهد.سالگذشــتهقانونبهكارگیریسلاح
محیطبانهاهمچونمأمــورانپلیستصویبو
تأییدشد.براساساینقانون،محیطبانانمشمول
حمایتبیمهایوقضاییمیشــوند.براســاس
قانون»حمایتازمحیطبانــانوجنگلبانان«كه
بهتصویبمجلسشورایاسلامیرسیدهاست،
محیطبانهاتنهازمانیاجازهاستفادهازسلاحدارند

كهجانخودیاهمكارشــاندرخطرباشد.شرط
بهكارگیریسلاحنیزرعایتشرایطبهكارگیری
اسلحهبراساسقانوناســت.طبقهمینقانون
محیطباناننمیتوانندبهسمتشكارچیغیرمجاز
یاهرفردمســلحیاحتیهرفردیكهبهمنطقه
حفاظتشدهورودكردهاستوحتیدارایسلاح
نیزهست،تیراندازیكنند.طبققانونبهكارگیری
سلاححتیاگرمحیطبانباچشمخودشببیند
كهفردیاشكارچیغیرمجازسلاحداردودرحال
فراراست،تازمانیكهاسلحهرابهسمتمحیطبان
نشانهنگرفته،نمیتواندازسلاحشاستفادهكند؛
یعنیسلاحیكهدراختیارمحیطباناست،بیشتر

جنبهپدافندیدارد.

وسعت بیابان  استان های كشور)هكتار(
بیاباناستان

265229آذربایجان شرقی
41452آذربایجان غربی

661اردبیل
2341232اصفهان

13296البرز
5626ایلام

102305بوشهر
74304تهران

3081چهارمحال و بختیاری
5116233خراسان جنوبی
482302خراسان رضوی
13022خراسان شمالی

275443خوزستان
10761زنجان
4594366سمنان

4609273سیستان و بلوچستان
210874فارس
19348قزوین

20939قم
1327كردستان

6892774كرمان
4342كرمانشاه

4741كهگیلویه وبویراحمد
872گلستان
1601گیلان

7160لرستان
6783مازندران

13353مركزی
1226704هرمزگان
12311همدان

2490797یزد
29043513جمع

قربانعلیدرینجفآبادی،دراظهاراتاخیرخودنسبتبه
وضعیتمحیطزیستیكشورهشداردادهوخواستارانجام
آمایشسرزمینی،آنهمبهصورتكاملوجامعبرایحل

مشكلاتزیست-محیطیشدهاست.
آیتاللهدرینجفآبــادی،نمایندهولیفقیهدراســتان
مركزی،شامگاهشنبهودراختتامیههمایشملیحكمت

اسلامیوتعالیعمران،معماریوشهرسازیدراراكگفتهاست:»آنچهامروزبرمالازم
استودركشورمانشایدیكمشكلجدیباشــدكهازابتدایانقلاباسلامیایران،
چندینبارنسبتبهآناقدامشده،ولیبهنمرهقابلقبولیدستپیدانكردهایم،مسئله
»آمایشسرزمین«است.ایرانبرایشهرسازیومعماریدرروستاها،مناطقجنوبی،
شمالیو...آمایشسرزمینجامعوكاملیندارد.«اواحداثپالایشگاهوپتروشیمیدر
نقاطفاقدذخایرنفتیرابهچالشكشیدهوگفتهاست:»كشورماندرمناطقجنوبیاز
بندرامامتاخلیجفارس،ازبندرماهشهرتابندرخرمشهر،جاسبوچابهار2هزاركیلومتر
فضایدریاییدارد.نفتوگازكشورهمدراینفضایآبیمستقراست،بههمینجهت
لازمنیستنفتوگازرابهغربشهراراكیاغربشهراصفهانآوردودرآنجاپالایشگاه
وپتروشیمیاحداثكردونیازینیستكهاینهمهمسافت،نفتوگازراباتانكرباركرد
ومجددآورد.اینكار،عقلانینیست.احداثپالایشگاهوپتروشیمیدرغربشهراراك
بهجایمناطقنفتخیزوگازخیزكشــوربهبهانهاینكهنمیتوانجمعیتراجابهجا
كرد،دلیلعلمیوقانعكنندهاینیست.بعدهممیگویندبهدلیلفعالیتپالایشگاهو

پتروشیمی،هوایاراكآلودهاست.«
وزیرسابقاطلاعاتبهموضوعهدررفتآبدربخشصنعتنیزاشارهكردهومیگوید:
بهخاطراستقراروفعالیتپالایشگاهوپتروشیمی،بهترینومرغوبترینزمیناستان
مركزیازبینرفتهوحتیكاربهاینجاخاتمهنیافتهوبهترینآبآشامیدنیاینمنطقه
نیزتبدیلبهآبمصرفیبرایكارخانجاتاستانمركزیشدهاست.بعدبیایندبرای
ارتقایكیفیتآبآشامیدنیاراك،سدكمالصالحرابهرهبرداریكنندتاآبآشامیدنی
ازعمق4۵0متریزمینبهبیرونپمپاژشودوازدره،بهشهرانتقالیابد.اینآیندهنگری
مسئولیناست؟اینگونهاقداماتمنطقیاست؟اینمواردعقلوتدبیروبرنامهریزیبه

همراهآنبودهاست؟مدیریتعقلایناست؟

  ایران بازارگردشگری خود را از دست نداده است
رئیسجامعهتورگردانانایرانگفت:ایرانبازارگردشــگریخودراازدستنداده
وتاســال1402آنرابهحالتقبلازكرونابازمیگرداند.اوباگلایهازاطلاعرسانی
نامناسب،دربارهاستقبالایرانیهاازواكسیناسیونكرونا،بهایسناافزود:گردشگران
خارجیمیخواهندبدانندبهداشتوایمنیدرایرانچهوضعیتیدارد.ابراهیمپورفرج،
درارزیابیوضعیتسفرگردشگرانخارجیباازسرگیریصدورویزایتوریستیگفت:
باهمهبازارهاشروعبهگفتوگوكردهایموخوشبختانهارتباطایرانبابازارهایجهانی
گردشگریوشركتهاییكهســابقاباایرانكارمیكردند،قطعنشدهاست.بهویژه
آنكهدراینمدتارتباطودیدارهایمجازیراتجربهوحفظكردیم.پورفرجتأكید
كرد:امیدواریمباهمكاریدستگاههایمتولیومسئول،دوبارهگردشگرانخارجی
وگروههایبزرگرابهایرانبرگردانیموفكرمیكنمتاسال1402بازارگردشگری

ایرانرابهشرایطقبلازكرونابرگردانیم.

  حیات وحش استان تهران سرشماری می شود
رئیــسادارهحفاظــتومدیریتحیاتوحــش،تاریخطبیعــیوذخایرژنتیك
محیطزیستاســتانتهران،ازآغازسرشماریزمســتانهحیاتوحشایناستان
خبرداد.محمدكرمیبااشــارهبهاینكههدفازانجامسرشماریزمستانهبررسی
وضعیتجمعیتگونههایحیاتوحشاســت،گفت:دراینبرنامهسرشــماری،
پویاییجمعیتگونهها،نســبتجنســیتیومیزانزادوولدوهمچنینوضعیت
زیستگاههانیزموردبررسیقرارمیگیرد.ویبابیاناینكهدرسرشماریزمستانه
عموماچهارگونهازعلفخوارانبزرگجثهاستانتهران،شاملقوچومیش،كلو
بز،آهووجبیرسرشماریمیشوند،افزود:ســایرگونههایحیاتوحشدرصورت
مشاهده،ثبتوجمعیتتقریبیآنهابرآوردمیشود.بهگزارشادارهروابطعمومی
اســتانتهران،اوگفت:پسازجمعبندینهایی،میزانحداقلگونههایمذكوربا
توجهبهاطلاعاتبهدستآمدهدرسرشماریســالهایگذشته،تجزیهوتحلیل
كارشناسیمیشودواطلاعاتبهدســتآمدهازاینتحلیلهادرمدیریتگونهها،

مورداستفادهقرارمیگیرد.

هماكنونیكپنجممساحتایرانرابیابانها
تشكیلدادهاندوباروندتشدیدخشكسالیوبیابان زایی

تغییراقلیم،هرســالبروســعتوشدت
بیابانزاییایرانافزودهمیشود.ایراندرشرایطیباتشدید
بیابانزاییروبهروشدهكهطبقبرنامهششمتوسعهبایددر
یكمیلیونو140هزارهكتارازوســعتكشورعملیات
بیابانزداییصورتمیگرفتكهمتأسفانهمیزانپیشرفت
دراینحوزهبسیاركمترازاینرقمیعنیحدود3۵0هزار

هكتاراست.
براساساطلسمناطقبیابانیكشورنیزبیشاز88درصد
ازایرانمیتواندتحتتأثیربیابانزاییقرارگیردومطابق
بررسیســال3۷،2018میلیونهكتارازعرصهكشوردر
معرضتخریبســرزمینقرارداردو23درصدمساحت
كلایراندرمعرضتخریبباشدتكمیازیاداست.شدت
تخریبكمیازیادنیزبراســاسشاخصهایكنوانسیون
بینالمللیبیابانزداییومقابلهباخشكسالییعنیكاهش
پوشــشگیاهیوكاهشحاصلخیزیخــاكو...تعیین

میشود.
ســازمانجنگلها،مراتعوآبخیزداریاعلامكردهاست
كه22اســتانكشــوربا29.۵میلیونهكتاروسعتدر
18۷منطقــه،تحتتأثیرفرســایشبادیقــراردارندو
23۷كانونبحرانبهوسعت13میلیونو900هزارهكتار
دركشوروجودداردوهمچنینبراثرهجومشنهایروان
سالانه3هزارمیلیاردریالبهزیرساختهایریلی،جادهای

وكشاورزیودیگربخشهاخسارتواردمیشود.
پرویزگرشاســبی،معاونآبخیزداری،امورمراتعوبیابان
سازمانجنگلها،مراتعوآبخیزداریدراینبارهگفتهاست:
طبقبرنامهششمتوســعهبایددریكمیلیونو140هزار
هكتارازبیابانهایكشــوراقداماتبیابانزداییصورت
میگرفتاماتاكنونفقط3۵0هزارهكتارازآنمحققشده

است.براساسآخریناعلامسازمانجنگلها،2میلیاردتن
درسالفرســایشخاكدرایرانرخمیدهددرحالیكه
بهطورمتوســطدراقلیمخشــكوبیابانیایران۷00تا
هزارسالطولمیكشدتایكسانتیمترخاكتشكیلشود.
ریشهبروزاینبحراندرعدمتعادلمیزانآبقابلدسترس
ومصرفآنوفقدانیكبرنامــهجامعدرحوزهمدیریت
پایدارمنابعآبوخاكوفقدانرویكردهایمبتنیبرارتقای
تابآوریوسازگاریباكمآبیاست.همچنینسدسازی
غیراصولیازدیگرعواملمهمبیابانزاییدركشوراست.
بدینترتیبچنانچهتغییریدرسیاستهایفعلیرخندهد
وهمچنانباگسترشسدسازیها،افزایشسطحزیركشتو
عدممدیریتآبدركشورمواجهباشیم،درآیندهاینزدیك
نهتنهابهســمتبیابانیشــدنحركتخواهیمكردبلكه
دشتهایبزرگوتولیدیكشورنیزازچرخهخارجخواهند
شد.متوسطارتفاعكشور12۵0مترازسطحدریاهایآزاد
است.شیبتندوعواملانسانیبهویژهبهرهبرداریبیشاز
حدازسرزمیندرمراتع،جنگلها،اراضیكشاورزیآبیو
دیمیوبیابانازدیگردلایلفرسایشبالایخاكدرایران
هستند.متأسفانهطیدههاخیربهدلیلاعمالسیاستهای
اشتباهدرزمینهمدیریتمنابعآبوكشاورزیودرمجموع
بهدلیلتغییراقلیمودخالتهایانسانیحدودیكمیلیون
هكتاركانونگردوغبارفعالبهآماربیابانهایكشورافزود

شدهاست.

 تبعات بیابان زایی
بهگزارشهمشــهری،مهمتریناثرمنفــیبیابانزاییو
كاهشمســاحتبافتجنگلیتولیدریزگرداســتكه
فراگیریبســیاریدارد.ریزگردهاعلاوهبــراینكهبهطور
مســتقیمباعثكاهشكیفیتهوامیشــوند،باكاهش
كیفیتنوروقابلیتجذبآنرویبــرگگیاهانازیك
طرفواختلالدرگردهافشــانیوتخلیهبارالكتریكیهر
چندباولتاژبسیاركمازطرفدیگر،تواناییباروریگیاهان
راكاهشمیدهند؛علاوهبرآنباتغییردربافتخاكوبر

همزدنتعادلشــیمیاییآن،خاكرادستخوشتغییر
اساسیمیكنندكهمتأسفانهاینتغییراتدرجهتمنفی
رخمیدهد.باتوجهبهبروزخشكسالیاخیرآسیبپذیری
ناشیازفرسایشبادیتشدیدشدهومیتوانددرمناطقی
نظیردشتسیستانوخوزســتانموجببروززودهنگام
توفانهایماسهایوگردوغباردرســالجاریوافزایش

شدتوفراوانیاینتوفانهاشود.
وحیدجعفریان،مدیركلدفتراموربیابانسازمانجنگلها
دراینبارهبــهپایگاهخبریســازمانجنگلهامیگوید:
جلوگیریازتخریبســرزمینوبیابانزاییبایدبهعنوان
یكاولویتدردستوركاربرنامهریزیهایملیواستانیقرار
بگیردومدیریتپایدارســرزمینبابهرهگیریازالگوهای
مدیریتیكپارچه،مشاركتواقعیجوامعمحلیوهمكاری
مؤثردستگاههایاجراییبهویژههمكاریوزارتنیروفراهم

میشود.
بهگفتهاوهماكنــونروشهایاحیــایمناطقبیابانی
براســاسالگویپیشــگیریازعواملتخریــبواجرای
پروژههایینظیرقرقوكنترلچرایدام،توسعهگونههای
بومیسازگارواستفادهازروشهایمدیریتهرزآبدرقالب
برنامههایمشاركتیمتمركزاستاماپایداریودواماینگونه
اقداماتدرمقابلفرسایشبادیدرگرویسلسلهعوامل
بیرونیاستكهدرصورتعدمكاراییوعملكردنامناسب
مدیریتمنابعآبوخاك،پوششگیاهیواكوسیستمهای

حساسمناطقبیابانینخستینقربانیخواهندبود.

سیدمحمد فخار
خبرنگار

   اسماعیل اسدی،عضو هیأت علمی گروه منابع طبیعی دانشگاه شهركرد 
مدیریت یكپارچه آمایش سرزمین یكی از مهم ترین راهكارها برای مقابله با بیابان زایی است. اگر بخواهیم وضعیت اقلیمی 
بهبود پیدا كند، باید یك تعادل بخشی بین آب خوان ها صورت بگیرد كه مدیریت سیلاب و مدیریت منابع آب ازجمله آن است. 
این موضوع چندین دهه توجه صاحب نظران و فعالان حوزه محیط زیست، منابع طبیعی، مدیران و حتی استراتژیست های 
كشورهای دنیا را به خود جلب كرده است؛ این مسئله برای كشورهای در حال توسعه دارای اهمیت بیشتری بوده، به طوری كه 
سازمان ملل روز سوم ژوئن را به عنوان روز جهانی مقابله با بیابان زایی تصویب كرده است. بیابان یكی از مهم ترین نمادهای 
مناطق خشك در جهان محسوب می شود. بیابان ها به دلیل كمبود بارش، پوشش گیاهی كمتری نسبت به سایر نقاط دارند، 
كشور ایران نیز در كمربند كشورهای خشك جهان قرار گرفته است؛ متوسط مناطق خشك در كشورهای دنیا ۲۰درصد و این 
رقم در ایران حدود ۶۰درصد یعنی 3برابر میانگین جهانی است؛ ۱.۲درصد مساحت خشكی های جهان به ایران اختصاص دارد. 
طی چند سال گذشته ریزش های جوی نامنظم شده و بارش ها از برف به باران تغییر یافته اند كه دلایل آن متفاوت هستند و 
مواردی مانند بهره برداری نادرست از زمین های كشاورزی و شخم اراضی در سطوح شیب دار در استان به گسترش بیابان كمك 
می كند. از سویی استفاده بیش از حد از سفره های آب های زیرزمینی نیز عامل دیگری برای گسترش بیابان است؛ به طوری 

كه تمام دشت های بزرگ كشور از نظر بهره برداری آب ممنوعه هستند.

راهكارمقابلهبابیابانزایی

ابهام در سرنوشت محیط بان كرمانشاهی

تعداد متخلف ها
13هزار و 310متخلفسال 99
10هزار و 817نفرسال 98

5815نفر5ماهه 1400
5987نفر5ماهه 99

درصد تغییر سال 99 نسبت به سال 98كشفیات سلاح
10-سلاح غیرمجاز شكاری
33-سلاح غیرمجاز جنگی

24-ادوات و وسایل شكار ازجمله تور، قفس و تله
18-تعداد متخلفان

18-میزان دستگیری ها
38-تعداد پرونده ها

تعداد پرونده ها
4088سال 99
6648سال 98

55493ماهه 1400
55393ماهه 99

نکته
  تاكنون ۱45محیط بان بر اثر درگیری با شكارچیان غیرمجاز به درجه رفیع شهادت نائل آمده اند.

  بیش از یك میلیون اسلحه غیرمجاز نیز در كشور وجود دارد.
  براساس قانون ۶ ماه تا ۱5 ســال حبس در انتظار قاچاقچیان اســلحه و مهمات و دارندگان سلاح و مهمات 

غیرمجاز است.

زهرا رفیعی
خبرنگار

رسولآذرگون



دوشنبه 24 آبان 81400
شهر شماره  8362

  محمود مولايي
خبرنگار

درروزگارغريبكرونا،كسبوكاردستفروشانبهخطر
افتادهاست.دستفروشــانكهجزوقشرضعيفجامعهگزارش

محسوبميشوند،بابهخطرافتادنمعيشتزندگيشان
روزهايسختيراميگذرانند.البتهناگفتهنماندكهدرميانآنها،عدهای
همهستندكهباندیكارمیكنندواينشيوهكارآنها،اجارهموزاييکیدر
برخیازپيادهروهارابهدنبالداشتهاست.يعنیهستندكسانیكهبه
تعدادموزاييکهاوموقعيتمکاني،ازدستفروشانبهشکلغيرقانونی
اجارهبهادريافتمیكنند.ازسویديگر،بسياریازمغازهدارانهمازپهن
كردنبســاطدستفروشیجلویمغازهشــانوبههمخوردنكسبو
كارشانبهستوهآمدهاند.اگرچهبرخیازمغازهداران،مدتیاستچارهرا
دردستفروشیخودديدهاند؛بهگونهایكهدرستروبهرویمغازهشان،
بساطكردهومقداریازاجناسراباقيمتمناسبترعرضهمیكنندكه
اينيعنی،اغلبطرحهایساماندهیدستفروشان،موثرواقعنشدهاند.اما
14نوامبريعنی23آبان)ديروز(كهروزجهانیدستفروشینامگذاری
شده،يادآورايننکتهاستكهدستفروشی،پديدهایپذيرفتهدرشهرهای
بزرگبهحسابمیآيدوراهحلساماندهیآن،نهازمسيربرخوردهای
ضربتیكهازراهتعاملمیگذرد.بدنيســتبدانيمكهدربســياریاز
كشورهابهمناســبتهمينروز،خيلیازمشاغلخانگیبهخيابانها
میآيندومحصولاتشــانرادرقالبدستفروشــیعرضهمیكنند؛
دستفروشانیكهچندسالیمیشودحتیبااستفادهازفضاهاینوين
كسبوكارواينترنت،شکلوشمايلجديدیپيداكردهاند.درايرانو
بهويژهدرتهرانامابااينکهسامانهایتحتعنوان»بازار«برايثبتنام
دستفروشانبهراهافتاده،وليخيلیمورداستقبالقرارنگرفتهاست.
ظاهرابرخيازدستفروشاناعتماديبهثبتنامدرسامانهبازارندارند؛
درحاليكهثبتنامتماميدستفروشانبهسودكسبوكارآنهاخواهدبود.
نکتهديگرگويابهمحلهايیبرمیگرددكهبرایاستقراردستفروشاناز
سویشهرداریطیســالهایپيشدرنظرگرفتهشدهاست.دراين
ارتباط،مديرعاملشركتساماندهيبههمشهريگفت:»مکانهاييكه
بهاستقراردستفروشاناختصاصپيداكرده،درفضايبازبادسترسي
آساندرمناطقمختلفقراردارد.مادر22منطقهشهرتهران40زمين
رادرنظرگرفتهايم؛البتهدربرخــيازمناطقباتوجهبهاينکهدرنقطه
مركزيشــهرواقعشــدهاندودربافــتمتراكميهســتند،امکان
اختصاصدادنزمينبزرگدراينمناطقوجودنداشــت،امادربقيه
مناطقزمينهايبزرگبهدستفروشــاناختصاصدادهشدهاست.«
سيدعلیمفاخريانافزود:»مسئلهمهمايناستكههرتعدادبازاربراي
دستفروشانايجادميشود،يکسريمهاجرهمازشهرستانهاياطراف
بهتهرانميآيندتابتواننددرپايتختبهدستفروشيبپردازند.درواقع
دستفروشيزمينهمهاجرپذيريرافراهمميكند؛برايمثالباتوافقاتي

كهبامتروداشتيم،يکسريغرفههاييرادرفضايپيرامونيايستگاههاي
متروپيشبينــيكرديم؛طوريكهافــراديكهدرواگنهــااقدامبه

دستفروشيميكنند،بهداخلغرفههامنتقلشوند.«

سابقه ساماندهی
نزديکبه20سالاستكهساماندهيدستفروشانشکلجديتري
بهخودگرفتهاست.بهاســتنادمصوبهشورایشــهرتهراندراواخر
سال1383درراستایساماندهیدستفروشانواشتغالمددجويان،
ستادیتحتعنوان»ســتادبازارها«درشهرداریتهرانتشکيلشد.
اينستادمسئوليتساماندهیدستفروشان،بانوانسرپرستخانوار،
اقشارآسيبپذيروتحتپوششموسساتحمايتیمثلكميتهامداد،
بهزيستیوخانوادههایايثارگروشهدارادرخصوصايجادكارومعرفی
مکانهايیكهتحتاختياراينحوزهاست،برایدريافتغرفهبرعهده
دارد.اقشارآسيبپذيريادستفروشانیكهبهصورتسدمعبردرسطح
شهرمشغولدستفروشیهستندباحضوردراينستادياازطريقمعرفی
مناطقبهاينســتاد،تحتپوشــشقرارگرفتهاند.پسازآنشوراي
شــهرتهراندردورههايمختلفمصوباتديگريرابرايساماندهي
دستفروشانداشــتوآخرينآننيزبهمصوبه23بهمنسال1397
برميگردد.دراينمصوبهباعنوانساماندهيمشاغلسياروبيكانون
درشهرتهرانآمدهاست:»كميتهمذكورموظفاستحسبموضوع
بهمنظورانجامهماهنگيلازمباسايردستگاههاياجراييذيربطبهويژه
پليسراهنماييورانندگيتهرانبزرگ،وزارتبهداشت،درمانوآموزش

پزشکيوسازمانجهادكشاورزياستانتهرانهماهنگيلازمرامبذول
كند.«كميتهبرنامهريزيمشاغلســياروبيكانوننيزتشکيلشدتا
درخصوصتصميمگيريدرارتباطباهريکازمناطقشهرداريتهران
ازشهردارمنطقهذيربطجهتهماهنگيهايلازمدعوتبهعملآورد.

برخورد با مافياي حوزه دستفروشان
مجوزفعاليتبرايدستفروشانيکيازاقداماتياستكهنقشبسياري
رادرساماندهيدستفروشانايفاخواهدكرد.بهگفتهمديرعاملشركت
ساماندهيصنايعومشاغلشهرتهران،دستفروشيجزومشاغلمزاحم
محسوبميشود،اماباساماندهيدستفروشانديگرمزاحمتينخواهد
داشــت.ســيدعليمفاخرياندراينرابطهگفت:»درمکانهاييكه
مزاحمتيبرايمردمنداشتهباشد،برايدستفروشانمجوزكسبوكار
صادرميشود؛يعنيدرنقاطيازشهركهمشکليبرايترددعابرانپياده
ايجادنميكندياترافيکنميشود،دستفروشانميتواننددرمسيرهاي
مشخصيمانندپيادهروهاوروزبازارهاكسبوكارخودرادايركنند.درواقع

بهدستفروشانمجوزفعاليتميدهند.«
فسادامايکيازآفتهايحوزهدستفروشيمحسوبميشود.اوتاكيد
كرد:»بخشيازمفاسديكهدرحوزهدستفروشياتفاقميافتد،دليلش
ايناستكهكاربهصورتشبکهايانجامميشود.برايهميندستگاههاي
نظارتيبايدهوشــيارباشــندواينموضوعراپيگيريكنند.همچنين
شهروندانعزيزنيزميتوانندبامراجعهبهمراكزنظارتيمسئلهخودرااطلاع
دهندواگراطلاعاتيدارند،دراختيارمراكزنظارتيقراردهند.«مفاخريان

گفت:»درحوزهدستفروشيهمباندبازيومافياوجوددارد،همافراديكه
نيازمندبهدستفروشيهستندوهمكسبههاييكهاقدامبهدستفروشي
ميكنند.بامطالعاتيكهانجامشده،همهايندستفروشانمسئلهسدمعبر
راپيچيدهترميكنند.تعريفماايناستكهدستفروشيبهعنوانشغلي

برايامرارمعاشمحسوبميشودوآنرابايدبهرسميتبشناسيم.«

جلوگيري از سدمعبر بدون خشونت
ساماندهيدستفروشانازيکسووجلوگيريازسدمعبرازسويديگر،
يکمعضلقديميدراينحوزهبهحسابميآيد.اگرشركتساماندهي
صنايعومشاغلمسئوليتساماندهيدستفروشــانرابرعهدهدارد،
شركتشهربانوحريمبانشــهرداریتهرانموظفاستازسدمعبر
جلوگيريكند.مديرعاملشركتشهربانوحريمبانشهرداریتهران
بههمشهريگفت:»ازابتدایپذيرشمسئوليتدرشهربان،برنامهريزی
وراهبردخودمانرامبتنیبرتغييروتحولبنياديندرساختاروكيفيت
مأموريتهابهويژهدرحوزهرفعســدمعبرقرارداديم.ازهمانابتدابه
صورترســمیوازطريقابلاغبهمناطقاعلامكرديمكه»خشونتو
درگيریفيزيکی،خطقرمزشركتشهرباناستومأمورانرفعسدمعبر
بايددرمأموريتهاكرامتدستفروشــانراحفظكنند.«دركناراين
ابلاغ،اقدامبهبرگزاریدورههایآموزشیكاربردیبراینيروهاكرديم؛
دورههايیمانند»كنترلخشم«،»مديريتتنش«،»سوادرسانهای«،
»اخلاقاسلامی«و...«سيداميرفتاحيانادامهداد:»همچنينبرایتغيير
نگرشمأمورانرفعسدمعبروترغيبآنانبهحفظكرامتدستفروشان،
باتشکيل»كميتهتکريمشهربان«هرمأموریكهتوسطدستفروشان
موردتوهينياحملهفيزيکیقرارمیگيرد،اماكنترلخشممیكندواز
مقابلهبهمثلپرهيزمیكند،موردتشويقوتکريمواقعميشود.افزون
براين،باهدففرهنگسازی،اقدامبهراهاندازیپويشهايیهمچون»نه
بهسدمعبر«و»منانضباطشــهریرادوستدارم«ومسابقاتیمانند
»مســابقهبزرگنقاشیكودکباموضوعســدمعبر«كرديمتاضمن
افزايشآگاهیشهروندان،بافرهنگسازی،مشاركتشهروندیدربرقراری
انضباطشهریراارتقادهيم.ازديگراقداماتیكهانجامداديم،افزايشقابل
توجهحقوقمعبربانانبودكهاينافزايشحقوق،نتايجبسيارمثبتیرا
ازنظرروانیورفتاریدرپیداشتهاست.نتيجهاينسياستگذاریهاو
اقداماتاينشدكهطی3سالاخيرباانجامحدود2ميليونمأموريت
رفعسدمعبرباحفظكرامتدستفروشان،تنشوحاشيهایايجادنشد
كهتبديلبهخوراکمنفیرسانهایوتبليغاتیشودواحساساتمردم
شريفرامکدركند؛ضمناينکهايننکتهمهمراهمبايديادآورشومكه
شهرداریبادستفروشودستفروشیمشکلیندارد،بلکهشهرداریبا
سدمعبر)بستنراهشهروندان(مشــکلدارد؛زيراشهرداریبهعنوان
مدافعحقوقشهریعموممردمطبقماده۵۵قانونشهرداریها،مکلف

بهرفعسدمعبراست.«

اخذ پول از دستفروشان  20 سال تعلل  در ساماندهي دستفروشان
غيرقانونی است

درروزهايگذشتهگزارشيازدستفروشانچهارراه
وليعصرپخششدوهمينموضوعواكنششهردار
تهرانرابههمراهداشــت.عليرضــازاكانيگفت:
»چنانچهمامورانشــهرداریازبساطگستراندر
ســطحمعابروخيابانهادرخواســتپولكردند،

اينافــرادمیتوانندازطريــقتماسبا
سامانه1888مراتبرااعلامكنندتابا
فردخاطیبرخوردشود.«اوادامهداد:
»شهرداریبهدنبالطرحنوينیاستتا

بتواندعلاوهبرخدمتبهدستفروشانازسد
معبروايجادمشکلدرمعابروپيادهروهایشهر

جلوگيریكند.«

روزبازارها و شب بازارها
تهــران40روزبــازاردر
مناطــق22گانــهدارد.ر
تهران2»شــببازار«برای
فعاليتدستفروشانوجود

دارد.
حدود10هزاردستفروش
درتهرانفعاليتمیكنند.

۵۶درصددستفروشانپوشاکمیفروشند.

ثبت نام در سامانه 
بازار 

متقاضيانثبتنامدرسامانه
بــازارمیتوانندبــهآدرس
 samanbazar.tehran.
irمراجعــهكننــد.ازطريق

سامانهبازار،محلوزمانحضوردستفروشاندر
روزبازارها،راستهبازارها،پلازاهاومعابرمختلف

شهریبهشکلهوشمندمشخصمیشود.

نشانی 
روزبازارها و 

شب بازارهای 
شهرداری را با 
اسکن اين کد 
دريافت کنيد

راله
انو

رض
ي/

هر
مش

س:ه
عک

شهرداریبهدنبالطرحنوينیاستتابتواندعلاوهبرخدمتبهدستفروشانازسدمعبرجلوگيریكند
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در آستانه فرا رســيدن بيســت و نهمين دوره هفته كتاب بيش از 
460ويژه برنامه كتاب محور در گراميداشت روز كتاب، كتابخواني و 
كتابدار با حضور نويسندگان، شاعران و اعضاي فعال در كتابخانه هاي 
عمومي استان تهران برگزار مي شود. همچنين جشنواره »كتاب هاي 
ارزان قيمت« به مناسبت هفته كتاب از روز گذشته، تا ۵ آذرماه در 
باغ كتاب تهران برگزار خواهد شد. در ادامه به مهم ترين اين برنامه ها 

پرداخته ايم.

كتاب هاي ارزان قيمت 
جشنواره »كتاب هاي ارزان قيمت« به مناسبت هفته كتاب از ۲۳آبان 
شروع شــده و تا ۵آذر در باغ كتاب تهران ادامه خواهد داشت. اين 
جشنواره، از مهم ترين برنامه هاي باغ كتاب به مناسبت هفته كتاب 
است كه در فروشگاه كودك و نوجوان اين مجموعه آغاز شده است. 
دورهمي با كسب وكارهاي حوزه كتاب و كتابخواني با عنوان »كسب 
و كتاب« نيز از ديگر برنامه هاي باغ كتاب تهران در اين دوره از هفته 

كتاب جمهوري اسلامي ايران است.

عضويت رايگان در كتابخانه هاي عمومي 
طرح هاي سراســري عضويت رايــگان و بخشــودگي جرائم ديركرد 
منابع اماني در كتابخانه هاي عمومي كشــور نيز به مناســبت هفته 
كتاب و بزرگداشــت روز كتاب، كتابخواني و كتابــدار از روز ۲4 آبان  
تا ۲6 آبان ماه اجرا مي شــود. علاقه مندان براي اســتفاده از اين طرح 
 و عضويــت در كتابخانه هــاي عمومي كشــور بايد ابتدا به نشــاني 
http://libs.plib31.ir مراجعــه كنند و پس از انتخــاب كتابخانه، 
درصورتي كه گزينه كد تخفيف براي كتابخانه موردنظرشان در بالاي 
صفحه فعال باشد، روي آن كليك كنند. در مرحله بعد نيز پس از وارد 
كردن كد ملي و شماره تماس، درصورتي كه متقاضي در كتابخانه هاي 

عمومي عضو نباشد يا پيش تر به ســقف مجاز دريافت كد نرسيده 
باشد، كد تخفيف براي او پيامك خواهد شد. متقاضي پس از اين 
مراحل مي تواند در مهلت مشخص شده به كتابخانه مراجعه و 
از تخفيف مورد نظر استفاده كند. همچنين طرح بخشودگي 
جرائم ديركرد منابع اماني نيــز در كتابخانه هاي عمومي 

سراسر كشور اجرا مي شود. بر اين اساس، اعضايي كه منابع اماني خود را 
در تاريخ هاي ۲۲آبان تا اول آذرماه۱400 به كتابخانه ها عودت دهند، 

مشمول تخفيف ۱00درصدي جرائم ديركردي خواهند شد.

رونمايي و نقد و بررسي كتاب
نشست »كتابخوان ۱400« با معرفي و بررسي كتاب »نا« با حضور 
مريم برادران، نويســنده اثر، يكشــنبه )۲۳آبان( ساعت ۱0صبح؛ 
رونمايي كتاب»روزهاي جنگي ســعيد« با حضور عالمه محمدي، 
نويسنده كتاب و سرهنگ حاج سعيد بلوري، راوي اثر، دوشنبه ۲4آبان 
ساعت۱۵:۳0 برگزار مي شود. همچنين نشست معرفي و گفت وگو 
درباره كتاب هاي »عشق به زبان فارسي«نوشــته محمود اكرامي، 
شنبه ۲9آبان ماه ساعت ۱0صبح، نشست تخصصي گفت وگو درباره 
كتاب»تنها گريه كن « با حضور راوي اثر، اشرف سادات منتظري و 
نويسنده كتاب، اكرم اسلامي برگزار شده و خواهد 
شد كه تمامي نشســت ها به صورت زنده از 
طريق صفحات مجازي كتابخانه هاي عمومي 

تهران پخش خواهد شد.

تجليل از كتابداران
براي تجليل از مروجان كتاب و كتابداران 
نمونه، چهارشــنبه ۲6آبان ماه كتابخانه 
مركزي پارك شهر ميزبان برگزاري مراسم تجليل 
خواهد بود. اين مراســم با حضــور عده اي از 
مســئولان و جمعي از كتابداران و 
دوســتداران كتــاب در 
سالن اجتماعات 
نه  بخا كتا

مركزي پارك شهر برگزار خواهد شد.

برگزاري محافل ادبي
آغاز بــه كار محفل ادبــي »در آيينه تقريظ« خوانش شــاعرانه و 
جمع خواني كتاب با حضور اعضاي محفل و سرايش شعر براساس 
كتاب هاي تفريظي با حضــور مولف اثر يكشــنبه )۳0آبان ماه( و 
جشن هفته كتاب محفل ادبي »جوانه هاي ادبي-مولفان كوچك« 
پنجشنبه )۲7آبان( از نشست هاي محافل ادبي اين هفته است كه 
با حضور اعضاي كودك و نوجوان محافل ادبي استان تهران برگزار 

خواهد شد.

افتتاح كتابخانه
كتابخانه عمومي »سردار شــهيد حاج قاسم سليماني« شهرستان 
ورامين، همزمان با هفته كتاب افتتاح خواهد شد. همچنين ۲ بخش 
نابينايان در كتابخانه هاي عمومي »شيخ كليني ري«و »شهيد رجايي 
ملارد« بخش ناشــنوايان در كتابخانه »باباطاهــر تهران« و بخش 
كودك در كتابخانه »شهيد چمران« به مناسبت هفته كتاب آماده 

بهره برداري خواهد شد.

محافل قرآني
افتتاح محافل قرآني شهرستان هاي اســتان تهران، برگزاري ويژه 
برنامه هاي رونمايي از كتاب هاي دفاع مقدس برگزاري جشن كتاب 
كودك و نوجوان و نمايشگاه نقاشي و پوستر با موضوع كارتون كتاب و 
جشنواره رضوي، ارائه خدمات WIFI رايگان به اعضاي كتابخانه هاي 
عمومي استان در ۲0كتابخانه شهر تهران و مسابقه مشاعره با موضوع 
كتاب از ديگر برنامه هاي اداره كل كتابخانه هاي استان تهران در هفته 

كتاب خواهد بود.

يادداشت

در باغ گواوا

با »كران دساي« در سال۲0۱۸ در جشــنواره ادبي پراگ آشنا شدم كه از 
مهمانان اين جشنواره بود و در يك هتل اقامت داشتيم. بانويي آرام، صميمي، 
فكور و ساده بود و در هندوستان به دنيا آمده و بعد به آمريكا مهاجرت كرده 
بود. گپ و گفت هاي فراواني درباره ادبيات داســتاني جهان ، هندوستان و 
ايران داشتيم. آشنايي چنداني با ايران و ادبيات داستاني ايران نداشت. به 
ترجمه  چند اثر او به زبان فارسي اشــاره كردم و لزوم ارتباطات بيشتر او با 
مخاطبان آثارش. اســتقبال كرد و قراري براي سفر به ايران گذاشتيم كه 
با شرايط كرونايي در جهان روبه رو شديم. كران دساي،  زاده سوم سپتامبر 
۱97۱،نويسنده زن هندي است. او در هند، انگلستان و آمريكا تحصيل كرده 
است. دساي با رمان ميراث گمشدگي در سال۲006 جايزه بوكر را برد. اين 
اثر با عناوين »ميراث شكست«، »ميراث سراب«، »ميراث از دست رفته« 
و »ميراث گمشدگي« با مترجمان متفاوت به فارسي ترجمه و منتشر شده 
است. كران پس از دريافت جايزه بوكر، رمان ميراث گمشدگي را به مادرش 
تقديم كرد. آنيتا نيز تاكنون ۳ بار نامزد جايزه بوكر شده، اما موفق به دريافت 
اين جايزه نشده است. دساي تا ۱۵سالگي در هند به سر مي برد. پس از آن، 
براي ادامه تحصيل به انگلستان رفت و هم اكنون در نيويورك آمريكا زندگي 
مي كند. به تازگي كتاب »جار و جنجال در باغ گواوا« با ترجمه فروغ پورياوري 
و به همت نشر ثالث منتشر شده است. »سامپات چاولا« در دوره قحطي، 
در خانواده اي نسبتا غيرمعمول و در شهري متفاوت از ساير شهرها به دنيا 
آمد. پس از سال ها شكست در مدرسه، شكست در كار و گذراندن روزهايش 
با روياپردازي، به نظر نمي رســد كه آينده درخشاني در انتظار »سامپات« 
باشد. تا اينكه او روزي از يك درخت »گواوا« بالا مي رود و به شكلي ناگهاني 
و غيرمنتظره به عنوان مردي مقدس به شهرت مي رسد و باعث شكل گيري 
آشوبي در شهر كوچك خود مي شود. زائران در اطراف درخت »سامپات« 
گرد هم مي آيند، جاسوسان و سوداگران به شهر سرازير مي شوند و با گذشت 

زمان، همه  چيز فقط بيشتر و بيشتر از كنترل خارج مي شود.

آغاز فعاليت های متنوع هفته كتاب وكتابخواني در تهران

برپاییجشنوارهكتابهايارزانواجراي460برنامهكتابمحور

  ليورا
»ليورا« خاطــرات كودكــي اش را مرور 
مي كند. او كه سال هاست مهاجرت كرده و 
ساكن آمريكاست حالا در يك روز پاييزي 
در يكي از پارك هاي لس آنجلس در خلوت 
خود و با بوي رازيانــه اي كه باد با خودش 
آورده به ايران و شــهري كه در آن به دنيا 
آمده پرت مي شود. مي رود به شهر نهاوند 

و محله اي كــه در آن زندگي مي كرده، محله اي كليمي نشــين با 
ديوارهاي كاهگلي، مي رود به خانه قديمي شان با آن در چوبي اش. 

ليورا گذشته پرفراز و نشيبي داشته، از فعاليت در گروه هاي سياسي 
در دهه 60 گرفته تا آشنايي با كيان. او با مرور اين خاطره ها، به درك 
تازه اي از زندگي مي رســد. او از تنفر به عشق و از عشق به دوست 
داشتن قدم مي گذارد و ليوراي جديدي متولد مي شود. ليورا نوشته 
فريبا صديقيم را انتشارات آفتابكاران در ۳۸4صفحه به بهاي 6۸هزار 

تومان منتشر كرده است.

  كار دشوار آدميزادي
كار دشوار آدميزادي نوشته هاي كوتاهي 
است از اميرعلي بني اسدي كه از سوي نشر 
آفتابكاران در ۱60صفحه، به بهاي۳۸هزار 
تومان منتشــر شده اســت. نويسنده در 
پيشــگفتار كتاب مي نويسد:»نوشته هاي 

كوتاه اين كتاب شرح ساده و خلاصه اي است از آنچه به نظرم چاره 
پاره اي از رنج هايي است كه مي كشيم. رنج هايي كه گاهي از پسش 
بر مي آييم و گاهي آنها پشت ما را به خاك مي رسانند. رنج هايي كه 
گاه حاصل جبر روزگار و مشي و مرام ديگران است و گاهي زاييده 

و محصول تصميمات خود ما.

  اندوه خاك
»اندوه خاك« با زير عنوان محيط زيست 
در شــعر معاصر ايران به كوشش سهراب 
طاووســي به تازگي از ســوي انتشارات 
آفتابكاران منتشــر شده اســت. اين اثر، 
كتابــي اســت در نكوهش انســان كه 
دســتكاري هاي خودخواهانــه اش در 

محيط زيســت منجر به قحطي، بيماري، بي آبي، سيل و بي شمار 
مصيبت هاي ديگر شده اســت. كتاب به بررســي رابطه ديرينه 

ادبيات و محيط زيست مي پردازد. 
رابطه اي كه به »بوم نقد« معروف اســت. از اين رو، نويســنده 4 
شــاعر نامدار دوران مدرنيســم ادبيات ايران: نيما، شاملو، فروغ 
و منوچهر آتشــي را براي اين منظور برگزيده و آنهــا را از زاويه 
يكي از زيرشاخه هاي بوم نقد  بررســي كرده است. در فصل اول، 
تعريف ها و تاريخچه بوم نقد در انديشه فيلسوفاني چون دكارت، 
كانت و هايدگر بررسي شــده و در فصل هاي بعدي به بوم گرايي 
ژرف در اشــعار شــاملو، اقليم گرايي در اشــعار نيما، بوم گرايي 
زن محور در اشــعار فروغ و بوم گرايي ماركسيســتي در اشــعار 
 آتشي پرداخته شــده اســت. اين كتاب ۲۳۸صفحه اي ۵4هزار 

تومان است.

  كامالا هريس كيست؟
اين كتاب نوشته »كريستن اندرسون« از 
مجموعه كتاب هاي هو.اچ.كيو است كه 
شبنم سميعيان آن را به فارسي برگردانده 
و اخيرا از سوي نشــر آفتابكاران منتشر 

شده است. 
كتــاب در واقع جزوه كوتــاه و موجزي 
اســت درباره زندگي كامــالا هريس از 

كودكي ، تبار هندي و آفريقايي او ، سير زندگي كودكي و نوجواني 
و مبارزاتش از دوران وكالت در جواني تا رسيدن به جايگاه معاون 
اول رياست جمهوري ايالات متحده. ناشر مجموعه هو. اچ.كيو در 
ابتداي هر كتاب مقدمه ای واحد نوشته است. ترجمه فارسي اين 

كتاب 66صفحه اي مصور ۳۲هزار تومان است.

تازه هاي نشر

علي اصغر محمدخاني
معاون فرهنگي و بين الملل شهر كتاب
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رشد قارچ گونه سايت هاي شرط بندي قمار در چند سال 
اخير مشكلات بسياري را براي مردم و البته مراجع قانوني 
ايجاد كرده است و كم نيستند افرادي كه سرمايه زندگي 
خود را به دليل جذابيت اين سايت ها از دست داده اند. در 
همين راستا نمايندگان مجلس سيزدهم اصلاح قانون و 
تعيين مجازات براي شرط بندي هاي مجازي را در دستور 

كار خود قرار دادند.
طــرح مقابله با قماربازي مجازي شــهريور ســال 99از 
ســوي رضا تقي پــور در مجلس با اين توضيــح كه »در 
قانون مجازات اسلامي، موضوع قمار به روش هاي سنتي 
جرم انگاري شده است اما موضوع قمار آنلاين و سايت هاي 
شرط بندي و مسائلي از اين دســت، در اين قانون مورد 
توجه قرار نگرفته اند« مــورد توجه قرار گرفت تا موضوع 
قمارهاي مجــازي به مواد ۷0۵ تــا ۷11 قانون مجازات 

اسلامي افزوده شود.
اين طرح ابتدا در كميسيون حقوقي و قضايي مجلس مورد 
توجه گرفت و اعضاي اين كميسيون موظف شدند تا قانون 
موجود را مناسب با شرايط روز تغيير دهند. سرانجام پس 
از چكش كاري هاي بسيار اين طرح در كميسيون مذكور 
نهايي و راهي صحن علني مجلس شد تا نمايندگان پس 
از بررسي كليات طرح به بررسي مواد مختلف آن بپردازند.
در زمان بررســي كليــات اين طــرح، نماينــدگان در 
قامت موافــق و مخالف به بيان نظرات خــود پرداختند. 
حسن نوروزي ، موســي غضنفرآبادي و كاظم دلخوش 
به عنوان نمايندگاني كه در كميسيون حقوقي و قضايي 
مسئوليت بررسي اين موضوع را برعهده داشتند، »حفظ 
اموال مردم«، »واردشــدن زيان و ضرر به كل جامعه به 
واســطه قمار« و »تأثير اين نوع قمار بر متلاشي شــدن 
خانواده ها« را به عنوان دلايل اصلي پيگيري و موافقتشان 

با اين طرح ذكر كردند.
كليات اين طــرح مخالفانــي نيز داشــت و محمدرضا 
صباغيان بافقي، عضو كميســيون امور داخلي كشور در 
مخالفت با كليات طرح، قمار را اصطلاحي قديمي دانست 
كه در فضاي حقيقي با ابزارآلات مشخصي به آن پرداخته 
مي شود. اين نماينده معتقد بود كه با وجود فضاي مجازي، 
تعاريف قمار و شرط بندي در اين فضا بايد بازتعريف شوند: 
»با توجه به نبود زيرساخت های مناسب در فضاي مجازي 
از اين فضا سوءاســتفاده هاي فراواني صورت مي گيرد، 
لذا بايد ابتدا زيرساخت هاي مناسب ايجاد شده و قانون 

متناسب با شرايط و امكانات موجود تصويب شود.«

افزايــش آمار زندانيان به واســطه نحــوه جرم انگاري و 
افزودن حبس يكــي از دلايلي بود كــه از جانب جليل 
رحيمي جهان آبادي به عنــوان ديگر مخالف كليات طرح 
مطرح شد و از ســوي ديگر ابهاماتي همچون مسابقات و 
تبليغات در صدا و سيما جزو مواردي بودند كه در جريان 
بررسي اين طرح بسيار مورد توجه قرار گرفتند تا جايي كه 
مالك شريعتي، نماينده مجلس در اين رابطه توضيح داده 
بود: »در برخي از مســابقات و تبليغات آنها شائبه قمار و 
مظاهر آن وجود دارد، لذا لازم است اين مسائل مورد توجه 
قرار گرفته و برطرف شود.« در نهايت كليات اين طرح با 
رأي اكثريت نمايندگان تصويب شد تا شرايط براي مقابله 
با شــرط بندي در فضاي مجازي مهيا شود و مجلس به 

مرحله بررسي جزئيات طرح برسد.

نکاتی از طرح مقابله با شرط بندي در فضای مجازی
نمايندگان در جلســه روز گذشــته مجلس به بررسي 
جزئيات اين طرح پرداختند و بخش هايي از مواد قانون را 
اصلاح كردند. براساس مصوبه نمايندگان »ارائه دهندگان 
خدمات ارتباطــي مطلع از قمار در فضــاي مجازي بايد 
اطلاعات را به قوه قضاييه ارائه دهند در غيراين صورت به 
جزاي نقدي حبس محكوم خواهند شد.«، »هر شخص به 
هر نحوي در فضاي حقيقي يا مجازي مرتكب قماربازي يا 
شرط بندي شود يا در بخت آزمايي شركت كند، علاوه بر 
ضبط اموال و عوايد حاصل از جرم، به جزاي نقدي درجه 
6 يا به جزاي نقدي معــادل ارزش يك تا 3 برابر مجموع 
اموال و عوايد ناشي از جرم هركدام بيشتر باشد، محكوم 
مي شود.«، »اعمال مجرمانه قمار با بيش از يك ميليارد 
تومان مشمول حبس درجه 4)حبس بين ۵تا10سال( و 

جزاي نقدي خواهد شد.« 
در بخشــي از اين اصلاح قانون به موضوع شــرط بندي 
روي نتيجه مسابقه بين اشخاص شــركت كننده اشاره 
شده است، به اين ترتيب شرط بندي بين شركت كننده 
در مســابقات ســواركاري، تيراندازي و شمشيربازي و 
هر مســابقه اي كه موجب تقويت بنيــه دفاعي و نظامي 
جمهوري اسلامي است و مسابقه با تانك و هواپيما و ساير 
ادوات جنگي كه كاربرد نظامي و دفاعي دارد، مشــمول 

مجازات ماده ۷0۵نيست.
بررســي جزئيات اين طرح در ابتداي راه با حاشيه هاي 
مختلفي همراه شــده اســت و همانطور كه مخالفان 
كليات اين طــرح ابراز كرده اند با وجــود آنكه افزايش 
شرط بندي و قماربازي به مشكل اجتماعي – اقتصادي 
تبديل شده است اما نبايد تنها به جرم انگاري و اصلاح 

قوانين اكتفا كرد.

طرح مقابله با قماربازي مجازي در دستور كار جلسه علني مجلس قرار گرفت تا سازوكار قانوني براي مقابله با شرط بندي هاي آنلاين مهيا شود
10سال حبس براي قمار در فضاي مجازي

لیلا شریف
روزنامه نگار

ونا  تکانه های کر
آسيب هاي اجتماعي به واسطه شيوع كرونا به 

شكل نگران كننده اي تشديد شده است  
آســيب هاي اجتماعي و اقتصادي در مســير افزايش قرار 
گرفته است. جمعيت زير خط فقر در يك بازه زماني 3ساله، 
2برابر شده است؛ درحالي كه همچنان نرخ تورم در حوالي 
۵0درصد نوســان مي كند. هنوز پژوهش مشــخصي براي 
آمايش آســيب هاي كرونا به جامعه انجام نشده اما به نظر 
مي رسد تصوير هولناكي از آينده پيش روي همه ما قرار دارد.

جرم انگاري به تنهایي راه حل مقابله با قماربازي مجازي نیست

مبارزه با جرم به منظور مهار يا كاهش آن، مستلزم 
آسيب شناسي و دريافت علل ارتكاب جرم است. 

تا زماني كه در مورد چرايي يك پديــده مجرمانه در جامعه يا افزايش 
آن، آگاهي نداشته باشــيم، راه چاره اي جز برخورد به وسيله باورهاي 
ذهني، باقي نمي ماند. چنين روندي منجر به ناكارآمدي نظام كيفري 
در برخورد جرم مي شود چراكه براي مبارزه با جرم بايد پيشگيري كرد 
تا جرائمي ايجاد نشود و افراد به عنوان وسيله معاش از آن استفاده نكنند. 
در بحث مبارزه با قمار نيز بايد گفت كه دستگاه هاي ذيربط كه زماني هر 
نوع ابزار يا وسيله اي كه در آن برنده يا بازنده مشخص مي شد قمار تلقي 
مي كردند، لاتاري و بليت بخت آزمايي را ابتدا ممنوع ولي بعدها به دليل 
نداشتن معيار در تلويزيون به عنوان رسانه ملي يا در برنامه هاي مختلف 
كه هم اكنون در جريان است، مسابقاتي تحت عناوين مختلف برگزار 

شدند. فارغ از شيوه اجرا بايد گفت كه نتيجه آنها برد و باخت است. در 
بحث قمار در فضاي مجازي همانند قمار در فضاي حقيقي بايد اذعان 
كرد كه يك پديده رايج است و نمي توان با سازوكار كند مجازات با او به 
مبارزه پرداخت چرا كه برخورد با فعالان عرصه مجازي نشان مي دهد 
كه به دليل نبود تناسب ابزار مبارزه و جلوتر بودن فعالان اين عرصه از 
قانون، اصلاح قوانين چندان موفق نخواهد بود. در چارچوب يك سياست 
جنايي كامل مي توان ابتدا با پيشگيري و سپس با واكنش مناسب در 
مواردي كه قمار زندگي اقتصادي افراد را به خطر مي اندازد، مبادرت به 
اتخاذ تدابير مناسب كرد اما اگر به صرف جرم انگاري و پيش بيني كيفر 
قصد مهار اين پديده را داشته باشيم به نظرم توفيق چنداني نخواهيم 
داشت. بســياري از قماربازي ها زيرزميني هستند و زماني كه اشراف 
بر اين موضوع وجود ندارد، چطور مي شود با آن برخورد كرد؟ بحران 
قماربازي در فضاي مجازي به اين شكل قابل مديريت نيست. تا زماني 
كه علل  پديده هاي اجتماعي را به درســتي درك نكنيم،  نبايد انتظار 

اثر گذاري چندان با تكيه بر قانونگذاري داشت.

محمدعلی نجفی توانا
وكيل پايه يك دادگستری

منبع: مؤسسه عالي پژوهش تامین اجتماعي

دانش آموز، ترك در سال جاري 
تحصیل كرده اند.  970.000

»جمعیت زیر خط فقر مطلق« كشور طي 
3سال اخیر 2برابر شده است. 

از جمعیت كل كشور 
زیر خط فقر مطلق اند.

جمعیت زیر خط فقر مطلق 
در سال 1396، 15.5درصد 

بوده است. 

جمعیت زیر خط فقر 
مطلق1397، 21.6درصد 

بوده است.

»خشونت خانگي«، 77درصد 
در كلانشهرها با شیوع 

كرونا افزایش پیدا كرده است. 

دسترسي نداشتن بیش از 
3میلیون و200هزار دانش آموز به ابزار 

هوشمند و آموزش هاي مجازي از دیگر 
نگراني هاي مهمي است كه وجود دارد.

خودكشي با قرص برنج 
افزایش 35درصدي نسبت به 

سال قبل داشته است. 
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کارشناسان می گويند: بانک ها برای امنيت مردم در 
کلاهبرداری جديد به وسيله اپليکيشن های جعلی 

عکس العمل مناسبی نداشته اند
ابتــلاي  رونــد 
کودکان به بيماري 
ويروسي سرخک 
در جهــان، باعث نگراني مقامات بهداشــتي 
دنيا شده اســت. درحالي که تعداد موارد ابتلا 
به ايــن بيماري به نســبت ســال هاي دور، 
بسيار کمتر شده بود، اما طبق گزارش جديد 

سازمان بهداشت جهاني و 
مرکز کنترل و پيشــگيري 
از بيماري هــاي آمريکا در 
طول ســال 2020بيش از 
22ميليون نوزاد، نخستين 
دوز واکســن سرخک خود 
را به دليل شــيوع ويروس 
کرونا از دست داده اند. اين 
عدد 3ميليون نفر بيش از 
تعدادي اســت که در سال 
2019ثبت شده است و اين 
يعني افزايش بي سابقه اين 
بيمــاري در دو دهه اخير. 
ســرخک، يــک بيماري 
به شدت مســري است که 
سالانه جان بيش از ۶0 هزار 
نفر را مي  گيرد. اين بيماري 
در سال 2019 پس از 23 
سال به بالاترين ميزان خود 
رسيد و جان بيش از 200 
هزار نفر در سراســر جهان 

را گرفت.
آمارها نشــان مي دهد که 
ميــزان واکسيناســيون 
ســرخک بــه پايين ترين 
ميــزان خود در 20 ســال 
گذشته رسيده است. طبق 
آمار منتشر شــده، موارد 
گزارش شــده سرخک در 
ســال 2020 در مقايســه 

با ســال هاي پيش 80درصد بيشــتر شــده 
اســت. نظارت ضعيف، آزمايش هاي کمتر و 
گزارش هاي ناقص درباره ســرخک در کنار 
ناتواني کشــورها براي جلوگيري از شــيوع 
اين بيماري بسيار مســري، جان خيلي ها را 
به خطر انداخته اســت. شيوع عمده سرخک 
در 2۶کشور رخ داده و 84درصد از کل موارد 
گــزارش شــده در ســال 

2020را تشکيل مي دهد.
کوين کايــن، مدير بخش 
ايمن ســازي  جهاني مرکز 
کنتــرل و پيشــگيري از 
بيماري مي گويــد: تعداد 
زيادي از کودکان واکسينه 
نشــده و عدم مراجعــه به 
پزشــک و تشخيص ندادن 
بيماري به واسطه جلوگيري 
از ابتلا بــه کوويد-19همه 
عواملي هســتند که باعث 
به وجــود آمــدن شــيوع 
ســرخک و مرگ کودکان 
بر اثر آن شده است. ما بايد 
به ســرعت سيســتم هاي 
نظارتي بر ايــن بيماري را 
تقويت کنيم.  در 20ســال 
اخير واکسن هاي سرخک 
از بيش از 30ميليون مرگ 
در جهان جلوگيري کرده 
است. توانايي کشورها براي 
اطمينان از اينکه بچه ها هر 
دو دوز توصيه شده واکسن 
ســرخک را دريافت کنند 
کليدي ترين نکته پيشرفت 
جهاني در از بين بردن اين 
بيماري ســخت و ظرفيت 
جلوگيري از انتشار ويروس 

است.

نگراني جهاني از شيوع سرخك
براساس اعلام سازمان بهداشت جهاني، شيوع بيماري کوويد-19 باعث شده تا تعداد کودکاني 

که واکسن سرخک دريافت نکرده اند به بالاترين ميزان خود در 20 سال گذشته برسد

به سوی آينده

USB بحران تسلاهاي بدون

 برخي از مشتريان شــرکت تسلا متوجه شــده اند که مدل هاي
3S و Ys که به تازگي خريداري شده اند، پورت هاي USB ندارند؛ 
 Electrek مشکلي که نخستين مرتبه توســط وب سايت خبري
مشاهده و منتشر شــده اســت. طبق گزارش هاي منتشر شده، 
تسلا به مشتريان خود گفته است که اين موضوع به کمبود تراشه 
مربوط مي شود. به گزارش وب ســايت ورج، به نظر نمي رسيد اين 
معضل بزرگ تا روز يازدهم نوامبر گريبانگير شود و حالا اينگونه 
که پيداست اين معضل فقط شامل مدل 3S و مدل Ys مي شود. 
خريداران اخيــر نگراني هاي خود را در مــورد پورت هاي مفقود 
 USB-C شده اعلام کرده و خاطرنشــان کرده اند که درگاه هاي

در کنســول مياني و نزديک صندلي هاي عقب وجود ندارد. اين 
درحالي است که بسياري ادعا مي کنند که شارژر بي سيم خودروي 
الکتريکي آنها نيز کار نمي کند. برخي از خريداران همچنين ادعا 
مي کنند که تسلا حتي به آنها نگفته است که خودروي آنها با پورت 
USB عرضه نمي شــود. برخي ديگر از خريداران نيز تا زماني که 
گزارش هاي ديگران را ديدند يا خودروي خود را دريافت کردند، 
متوجه نشدند که پورت هاي USB وجود ندارد. کاربراني که موفق 
به برقراري ارتباط با مقامات مســئول در شــرکت تسلا شده اند، 
مي گويند که اين پورت ها ممکن اســت در دســامبر امسال در 
دسترس باشند و سپس مي توانند براي نصب آنها به نمايندگي ها 
و مراکز مخصوص تســلا مراجعه کنند، اما اين احتمالا تضميني 
نيست که قطعات حتي در آن زمان هم در دسترس باشند. بنابراين 
هم اکنون، کاربران بايد با يک باتري گران قيمت که حتي نمي تواند 
دســتگاه هاي خود را شــارژ کنند، کنار بيايند. کمبود تراشه به 
بسياري از زمينه هاي فناوري سرايت کرده است و صنعت خودرو 
نيز از اين قاعده مستثني نيست. برخي از مدل هاي جديدتر ب ام و 
با صفحه نمايش لمسي عرضه نمي شوند و خريداران احتمالاً هرگز 
نخواهند توانست آن را در زمان هاي ديگر نصب کنند. حتي شرکت 
جنرال موتورز نيز تحت تأثير اين کمبود قرار گرفته اســت، زيرا 
قبلًا مجبور شده بود شارژ بي سيم را کنار بگذارد و ماژول مديريت 
سوخت خود را در برخي از وسايل نقليه جديدتر از رده خارج کند. 
حتي به دليل کمبود، قابليت هندزفري سوپر کروز کاديلاك نيز 
حذف شده است. با تمام آنچه گفته شد، ممکن است اکنون بهترين 

زمان براي خريد يک ماشين جديد نباشد.

خطر در كمين ايران 
پاندمي كوويد-19در بسياري از 
كشورها موجب كاهش چشمگير 
مراجعه براي واكسيناســيون 
ضروري كــودكان و تغيير در 
شيوه هاي مراقبت سلامتي شد. 
در ايران نيز، مقامات بهداشتي 
از افزايش تعــداد موارد ابتلا به 
سرخك در كشور خبر داده اند. 
در هميــن رابطه رئيــس اداره 
بيماري هاي قابل پيشــگيري با 
واكسن وزارت بهداشت با تشريح 
برنامه واكسيناسيون تكميلي 
سرخك و ســرخجه در كشور، 
گفته بود به دنبال افزايش تعداد 
موارد ابتلا به ســرخك به ۸۵ 
نفر در اوايل امســال، در وزارت 
بهداشت برنامه ريزي شد تا در 
منطقه جنوب و شــرق كشور 
به عنوان منطقه اي كه بيشترين 
ريسك تردد اتباع بيگانه و انتقال 
بيماري وجــود دارد، عمليات 
واكسيناسيون تكميلي را انجام 
دهيم. شدت شــيوع سرخك 
در كشورهاي همســايه مانند 
افغانستان و پاكستان، براي ايران 

يك تهديد به حساب مي آيد.

پس از حذف نرم افزارهاي 
جعلي ۸ بانك ايراني از بســتر 

گوگل پلي با پيگيري ها و مكاتبات 
پليس فتا، معــاون اجتماعي اين نهاد اعلام كرد كه براي شناســايي و 
دستگيري سودجويان اقدام كرده است. آنچه مشخص است اينكه عده اي 
اقدام به كپي و انتشار قالب اپليكيشن هاي بانكي در گوگل پلي كرده اند. 
احتمالا بعضي از مردم هم صرفا با اتكا به ظاهر آيكون اپليكيشن و مطالعه 
نكردن اطلاعات اپليكيشن، اقدام به دانلود آنها كرده اند. آنگونه كه پليس 
فتا اعلام كرده، مجرمان ســايبري در اقدامي جديد با طراحي و ارسال 
نرم افزارهاي جعلي چند بانك مشهور دولتي و خصوصي در گوگل پلي، 
قصد سوءاستفاده از حساب بانكي شهروندان را داشتند كه كارشناسان 
پليس فتا در جريان رصدهاي خود و همچنيــن دريافت گزارش هاي 

مردمي متوجه آن شدند. 

معيارهاي گوگل پلي
مهدي عبادي، کارشــناس حوزه پرداخت در گفت وگو با همشــهري 

مي گويد: »در اين مورد خاص هم، زماني که يک اپليکيشــن در گوگل پلي 
منتشر مي شود، اين فروشگاه بررسي نمي کند که آيا اين اپليکيشن از سوي 
بانک مورد نظر در اين ســرويس قرار داده شــده يا نه؟«  عبادي با اشاره به 
اينکه گوگل پلي آســيب زننده بودن يک اپليکيشن از منظر فني را بررسي 
مي کند، توضيح مي دهد: »آنچه گوگل پلي بررسي مي کند اين است که آيا 
اين اپليکيشن مي تواند اطلاعات گوشي کاربر را سرقت کند يا نه؟ و آيا اين 
اپليکيشن مي تواند اطلاعات جغرافيايي شما را براي ديگران ارسال کند يا 
نه؟« براي مشخص شدن اين موضوع که آيا يک اپليکيشن بانکي را خود بانک 
منتشــر کرده يا نه، علي القاعده بايد از مکاتبات و مراودات معمول استفاده 
کرد. با اين حال، کارشناس حوزه پرداخت مي گويد: »از آنجا که اين مکاتبات 
و مراودات به دلايل مختلفي وجود ندارد، طبيعي اســت که گوگل هم وارد 
اين نوع ارتباط با ما نمي شود. در نتيجه عجيب نيست که يک فرد ناشناس 

اپليکيشن يک بانک را کپي و در گوگل پلي منتشر کند.«

مردم چه كنند؟
مسئله فيشينگ يا زيرســاخت هاي جعلي در کل 
دنيا وجود دارد. عبادي اما توصيه مي کند: »همانطور 
که در زمان انجام تراکنش هاي بانکي، به صحت 

آدرس شاپرك دقت مي کنيم، براي دانلود اپليکيشن 
هم در صفحه اپليکيشــن اطلاعاتــي وجود دارد که 
شامل اطلاعات منتشرکننده اپليکيشن، زمان انتشار، 

تعداد دانلود و موارد ديگر است.«  بنابراين اگر مردم 
با صبوري اين اطلاعات را مطالعه کنند، قطعا يک 

اپليکيشن جعلي را دانلود نخواهند کرد.

وظيفه بانك ها
اين کارشــناس حوزه پرداخت مي گويد: »يکي از روش هاي اطلاع رساني 

صحيح از سوي بانک ها اين است که آدرس دقيق محل دانلود اپليکيشن خود 
را در صفحه اول خود قرار دهند، به طوري که با يک نگاه اجمالي ديده شود.« او 
با اشاره به اينکه بانک هاي مدرن و بزرگ دنيا آدرس دانلود اپليکيشن خود را در 
همان صفحه نخست سايت قرار مي دهند، ادامه مي دهد: »بانک هاي ما معمولا 
آدرس دانلود اپليکيشن را در صفحه هاي ديگر قرار مي دهند. طبيعي است که 
بعضي از مردم هم آدرس را پيدا نکرده و در گوگل آن را جست وجو کنند. اين 
کار هم احتمال دانلود يک اپليکيشن جعلي را افزايش مي دهد.« عبادي با اظهار 
تأسف از عدم اطلاع رســاني صحيح و به موقع از سوي بانک ها مي گويد: »آنچه 
مشاهده مي شود اين است که معمولا پس از رخ دادن يک اتفاق، بانک ها به 

موضوع اطلاع رساني ورود مي کنند.« 

بار سنگين پليس فتا
با اين حال، پرسشي که مطرح مي شود اين است که آيا براي نهادهاي نظارتي 

ازجمله پليس فتا يا سازمان پدافند غيرعامل مي توان نقشي در پيشگيري از 
اين اتفاقات قائل شد؟ اين کارشناس پاسخ به اين سؤال را منفي مي داند. عبادي 
مي گويد: »همين الان هم وظايف متعددي به عهده پليس فتا گذاشته شده که 
در حقيقت وظيفه پليس فتا نيســت. از آنجا که بانک ها در مورد وظايف خود 
کم کاري مي کنند، ما وظايفي نادرســت، ازجمله پيگيري فيشينگ اطلاعات 
کارت بانکي را بر عهده پليس فتا قرار داده ايم.« عبادي معتقد است که »اکنون 
پليس فتا بيش از حد در حال فعاليت و انجام امور مختلف اســت و بخشي 

از وظايف بانک ها و PSP ها را پليس فتا به دوش مي کشد. «

 كم كاري بانك ها
 در موج جديد كلاهبرداري

عمادالدين قاسمي پناه
خبر نگار

زهرا خلجي
خبر نگار
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آشنایی با اولین واكسن استنشاقی جهان
واكسن کووپارس

ساخت: موسسه رازی ایران
ویژگی: واكسن 3 دوزی، از نسل جدید 
واكســن ها و دارای تکنولــوژی پروتئیــن 
نوترکیــب و اولیــن واكســن تزریقــی - 

استنشاقی جهان
  ایجــاد ایمنــی بــه مدت

 9 تا 12 ماه 
  ایمنی دوز استنشاقی 

کووپارس، حدود 6 ماه 
  مناسب برای 
گروه های سنی 

بزرگسال، مادران 
شیرده و افراد 

زیر 18 سال

نحوه استفاده
  2 دوز با فاصله 21 روز 

  یك دوز استنشــاقی؛ یک مــاه پس از 
تزریق دوز دوم

نكته: دوز استنشــاقی برای ایمن سازی 
بینی و سینوس ها به کار می رود

عوارض شایع
   درد   قرمــزی و ورم در 
 ناحیــه تزریــق   ســردرد 
  درد عضلانی   تب و لرز و 

احساس خستگی

چگونه تولید شد؟
  طراحی واكسن اسفند 98 تا اوایل فروردین 99

  اجرای فــاز حیوانــی بــر روی ۵۰۰ حیــوان )4 گونه 
خرگوش، همستر، خوکچه هندی و موش( به عنوان 

میزبان در فروردین 99 
  ارزیابی ایمنی و بی خطری واكسن با تزریق آن به 

میمون در خرداد 99
  انجام اولیــن کارآزمایی بالینی در فاز انســانی با 

تزریق به 13۵ داوطلب در اسفند 99
  انجــام مرحلــه دوم کارآزمایــی بالینــی بــا تزریــق 

به ۵۰۰ داوطلب در خرداد 14۰۰
دریافــت مجــوز مصــرف اضطــراری در مرحلــه ســوم 

كارآزمایی بالینی با 2۰ هزار تزریق در مهر 14۰۰

١٠ میلیون دوز
   تا پایان آبان حدود ١٠ میلیون دوز از این 

واکسن تولید شده است 

5 میلیون دوز
  ظرفیت تولید این واکسن ماهانه 5 میلیون 

 دوز اعلام شده، قرار است تا پایان سال
 20 میلیون دوز تحویل داده شود

20 هزار نفر
  تاکنون برای 20 هزار نفر 

تزریق شده است

80 درصد
  ایمنی زایی همورال و سلولی این واکسن در 

 پایان مطالعات فاز 2 کارآزمایی بالینی
 80 درصد اعلام شده است

 چندي پيش خبري درباره نابودي ويروس 
كرونا با يك جهش جديد از سوي دانشمندان ژاپني 
مطرح شد كه با اما و اگرهاي فراواني همراه بود .به نظر 
شما چنين واكنشي براي ويروس كرونا امكان پذير 

هست؟ 
دانشــمندان ژاپنــي ادعا کــرده بودند کــه در یكي از 
پروتئين هاي ویروس کرونا، جهشــي پيدا کرده اند که 
این جهش، سبب تضعيف ویروس و کشته شدن آن شده 
است و از آن تحت عنوان خودکشي ویروس نام برده اند. با 
نگاهي تخصصي و با بررسي چنين ادعاهایي از جنبه هاي 
مختلف، مي توان گفت که درستي علمي اظهارات منابع 
خبري که در رسانه ها و فضاهاي مجازي پخش مي شود، 
نامشخص است؛ البته خبرهایي که از منابع علمي منتشر 
مي شود، قابل استناد است، اما مسئله اینجاست که وقتي 
خبري به این صورت منتشر مي شود، باید مقالات مربوط 
به آن و جزئيات مطالعات هم منتشر شود؛ چراکه چنين 
یافته اي ممكن است رخ داده باشد، اما نتيجه اي که پس 
از آن به دست مي آید، ممكن است به طور کلي با ماهيت 
یافته متفاوت باشد. زماني که به دنبال مقالات این خبر 
در اینترنت جســت وجو مي کنيم، هيچ چيزي به دست 
نمي آید؛ بنابراین مي توان گفت که این موضوع تنها در 

حد یك ادعاست.
از نظر شــما به طور كلــي امكان چنين 

واكنشي در ويروس ها وجود دارد؟
اگر بخواهيم ایــن موضوع را از جنبه ویروس شناســي 
بررســي کنيم، باید بگویيم که ویروس ها به ویژه گروه 

RNA ویروس، از نوع ویروس هایي  هســتند که حين 
تكثير، قابليت ترميم ماده ژنتيــك را ندارند و این رفتار 
آنها هم تعمدي اســت؛ چراکه برگ برنده  این ویروس، 
ایجاد جهش  اســت. تا به حال در دنياي ویروس چنين 
واکنشي مشــاهده نشــده که ویروس بخواهد تغييري 
در ژن خود ایجاد و در نتيجه آن قابليت خود را نســبت 
به تطابق با شــرایط محيطي تضعيف کند. اگر ویروس 
بخواهد خودکشــي کند، آن را بر سلول اعمال مي کند. 
زماني که ویروس به ســلول حمله ور شود، براي حفظ 
منافع خود یعني تكثير و ســپس انتقال بــه بيرون از 
سلول، نياز به ســلولي زنده دارد. از سوي دیگر، سلول 
هم با گيرنده هایي کــه دارد متوجه وضعيت غيرعادي 
مي شود و سيگنال هایي از سيستم ایمني بدن یا ایمني 
ذاتي دریافت  مي کند که در نهایت منجر به از  بين رفتن 
ویروس مي شود. سلول     با این عمل سبب مي شود نه تنها 
خودش که آلوده شده، بلكه ویروس هایي هم که داخل 
آن حضور دارند، منهدم شــوند، اما اگر ویروس زرنگ تر 
باشد، سيگنال هاي اشــتباهي به ســلول مي دهد که 
سلول یا اصلا متوجه حضور ویروس نمي شود یا حضور 
آن را جدي نمي گيرد؛ در نتيجه جامعيت سلول حفظ 
مي شــود و ویروس هم به تكثير خــود ادامه مي دهد. 
اما همين وضعيت هم خيلي ادامه دار نيســت؛ چراکه 
به هر حال فرآورده هاي ســمي ویروس براي ســلول 
در نهایت منجر به خودکشــي ســلولي مي شــود. این 
 موضوع نكته جدیدي نيست و سال هاست تحت عنوان 
»آپاپتوزیس Apoptosis « شناخته مي شود و در دنياي 

علم و به ویژه ایمني شناسي مطرح است، اما ما در دنياي 
ویروس شناسي چنين چيزي نداریم. نكته جالبي وجود 
دارد؛ اینكه بيش  از 20 سال است دانشمنداني که در کار 
اکتشاف داروها و به خصوص داروهاي ضدویروس هستند، 
دنبال فرمولاســيون دارویي اند که بــا دادن اطلاعات 
نادرست به ویروس، سبب انهدام آن شود. نام این پدیده را 
مي توان القاي خودکشي به ویروس دانست؛ ضمن اینكه 
خود دانشمندان هم چنين اصطلاحي  را به کار نمي برند؛ 
اصطلاحي که به کار مي رود، جهش هاي کشنده است؛ 
یعني بدون اینكه خود ویروس بداند جهش هایي در آن 

ایجاد مي شود که ویروس ها را نابود مي کند.
در اين وضعيت امكان  پيش بيني رفتارها و 

عملكرد ويروس وجود ندارد؟
 نكته مهم در این موضوع بررســي وضعيــت ميزبان یا 
همان افراد، در ارتباط با عملكرد ویروس است. هيچ وقت 
نمي توان رفتار و عملكرد یــك ویروس را تنها از دیدگاه 
خود ویروس درنظر گرفــت، بلكه بایــد آن را در کنار 
ميزبان تجزیه و تحليل کرد. هم اکنون ما در دنيا به دليل 
پوشش نسبتا قابل قبول واکسيناسيون شاهد موج هاي 
کشــنده نخواهيم بود؛ البته نمي توان وضعيت را به طور 
کامل پيش بيني کرد که در آینده چه اتفاقي قرار است 
بيفتد. ویروس در طول نزدیك به 2سال به واسطه اینكه 
جمعيت مســتعدي در اختيارش بــوده، به طور مرتب 
تاخت و تاز کرده؛ البته جمعيتي که نسبتا سالم بودند، 
جان سالم به در بردند و تعداد قابل توجهي هم جانشان 
را از دست دادند. هم اکنون هم ما این وضعيت را به گونه 

دیگري داریم؛ افرادي که واکســينه نشده اند در معرض 
تاخت وتاز ویروس قرار دارند.

چقدر مي توان به واكسيناسيون براي از 
ميان رفتن ويروس كرونا اميد داشت؟ 

تا پيش از همه گيري کرونا، موارد فني و پزشكي عمدتا در 
داخل گروه هاي پزشكي به صورت کاملا تخصصي مورد 
بحث و بررســي قرار مي گرفت و عموم جامعه در جریان 
جزئيات تحقيقات نبودند. مثلا جامعــه جهاني و مردم 
نمي دانستند که تأثير پوشش واکسيناسيون براي یك 
بيماري ویروسي در جمعيت عمومي صددرصد نيست، 
یعني نمي توان گفت که مي تواند به طور کامل تمام افراد 
را در برابر ابتلا ایمن کند. واکسن هپاتيت B مثالي براي 
این موضوع است. بيماري هپاتيت B پيش از کرونا، یكي از 
شایع ترین بيماري هاي ویروسي به شمار مي رفت. ميزان 
اثربخشي واکسن این بيماري، بين 85تا 95درصد است، 
یعني این واکســن روي بين 5تا 10درصد افراد جامعه 
اثري نداشت. حتي اثربخشي واکسن هاي MMR که ده ها 
سال است براي کودکان استفاده مي شود، کامل نيست. 
اگر اینطور بود چرا کشورهاي پيشرفته غربي که امكانات 
گسترده اي براي بيماریابي دارند، هنوز به صورت تك گير، 
درگير سرخك و سرخجه هســتند؟ بيماري فلج اطفال 
هم که با قطــره فلج اطفال به خوبي کنترل و ریشــه کن 

شده، هنوز مواردي از آن در معدود 
کشورهایي گزارش مي شود. بنابراین 

این ذهنيت که یك واکســن صددرصد باید مؤثر باشد، 
درست نيست.

 گفت و گو با رئيس مرکز تحقيقات ویروس شناسي باليني
  علوم پزشكي تهران درباره ماجراي اقدام ویروس کووید- 19 
كروناخودكشينميكندعليه خود  و شایعه ها ی عوارض واکسن 

ويروس كرونا همچنان در حال تاخت و تاز است و خبري 
از ضعيف شدنش نيست. متخصصان مي گويند هيچ كدام 
از رفتارهاي كوويــد 19 را نمي توان پيش بيني كرد، اما 
هر چه هست، جهش هاي بعدي با قربانيان كمتري همراه خواهد بود. حالا موضوع بر سر، زندگي 
ويروس است؛ چندي پيش دانشــمندان ژاپني اعلام كردند جهش جديدي در كرونا رخ داده 
كه مي تواند منجر به نابوديش شود.  محققان موسسه ملی ژنتيك ژاپن و دانشگاه نيگاتا اعلام 
كردند در حال بررسی يك جهش در ژن Nsp14 هستند كه می تواند ترميم  ويروس را مختل 
 كند و اين جهش به ضرر ويروس كرونا تمام  شود. محققان ديگري هم عنوان كرده اند كه كرونا 
در حال ضعيف شدن است. اين بررسي ها اما مورد تاييد بسياري از ويروس شناسان نيست. يكي از 
آنها سيد محمد جزايري، رئيس مركز تحقيقات ويروس شناسی بالينی 
دانشگاه علوم پزشكي تهران اســت كه معتقد است اقدام ويروس 
عليه خودش، يك ادعاســت و هيچ مقاله علمي در اين زمينه وجود 
ندارد. او براي صحبت هايش از مستندات علمي استفاده مي كند 
و در گفت وگو با همشــهري درباره همين ماجرا و همچنين 

شايعه هاي تزريق واكسن، توضيح بيشتري مي دهد.

 يكتا فراهاني
خبرنگار
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دولت 

باشگاه سالمندان

چند سال است كه حرف از گشايش حلقه بسته مديران ارشد است. مديران 70ساله 
در دولت و شهرداري كه نتوانسته اند به جوانان  اعتماد كنند و گوشه اي از اين ميز 
مديريتي را به آنها بسپارند. اما در اين چند سال رويه انتصاب ها تغييراتي كرده است. مديريت كشور و اداره شهر 
روي ديگري از خود نشان داده و جوانان به بدنه سازمان ها و نهادها راه يافته اند. به استثناي قوه قضاييه كه معمولا 
انتصاب ها در آن از داخل بدنه صورت مي گيرد و چندان نيرويي از خارج جذب نمي كند، دولت و شهرداري راه تازه اي 
را آغاز كرده اند. بنا به آمار منتشر شده و تخمين برآورد سني مديران در اين ارگان ها، مي توان اميد داشت، شهر و 

كشور با ذهن هاي جوان تري اداره شود. ما در اينجا قوه مجريه، قضاييه و تغييرات در شهرداري را رصد كرده ايم.

ليلا شريف
خبرنگار

هراس از كارت بانكي
شكاف ديجيتال، درد مشترك سالمندان در كشورهاي 

مختلف جهان است

پاي درددل سالمندان كه بنشيند، با يك روايت مشترك از نگراني ها و 
دلهره هاي استفاده از خدمات الكترونيك بانكي و خريدهاي اينترنتي 
مواجه مي شويد. بيشتر اين افراد براي پيشبرد خواسته هايشان مجبور 
هستند تا به فرزندان خود پناه ببرند و آنها كه به هر دليلي از اين امكان 

برخوردار نيستند نيز چاره اي جز اعتماد به افراد غريبه ندارند.
مرضيه 60ساله است و بعد از فوت همســرش و ازدواج فرزندانش 
تنها زندگي مي كند. او يكي از افرادي است كه در سال هاي گذشته 
بارها و بارها به دليل ناتواني در استفاده از خدمات الكترونيك بانكي 
سرخورده شده است؛ »از زماني كه همسرم فوت كرد، من حقوق 
بازنشســتگي او را مي گيرم اما چون فرزندانم نزديكم نيســتند، 
مجبورم كه خودم براي دريافت حقوق به بانك برم. چندبار تلاش 
كردم تا از كارت بانكي اســتفاده كنم اما چون من سواد چنداني 
ندارم،  اين موضوع به ضرر من تمام شد و بعضي از فروشنده هاي 
بي انصاف مبلغي بيشتر از مقدار خريدم، كارت كشيدند. من در 
آن لحظه متوجه نشدم و بعد از مدتي كه پول حسابم كم بود از 
طريق بچه هايم فهميدم كه آن فروشنده پول بيشتري از حساب 
من كشيده است. اين اتفاق ها باعث شد تا من باز هم مثل گذشته 
به سراغ دريافت پول نقد بروم. وقتي حقوق شوهر مرحوم من 
واريز مي شود، به بانك مي روم، تمام حقوق را به شكل پول نقد 
مي گيرم و به خانه برمي گردم. من بلد هســتم كه پول نقد را 
بشمرم و موقع خريد دچار مشكل نمي شوم اما هنوز هم وقتي به 
بانك مي روم، هر بار كارمندهاي بانك به من مي گويند كه بايد 
از كارت بانكي استفاده كنم و هيچ كدام به فكر من با اين سن و 
سال نيستند. به جاي اينكه يك نفر در بانك به فكر افراد مسن 
باشد و كار را براي ما آسان كند، همه فقط مي گويند كه بايد 

استفاده از عابر بانك را ياد بگيرم.«
ناتواني افراد ســالمند در اســتفاده از خدمات جديد بانكي 
محدود به افراد باسواد و بي سواد نمي شود چرا برخي از اين 
افراد با وجود داشتن ســواد هنوز هم نتوانسته اند خود را با 
سرعت هوشمندسازي و خدمات الكترونيك بانكي همراه 
كنند. براساس گزارش منتشر شده از سوي مركز تحقيقات 
سالمندي ايران با وجود افزايش ضريب نفوذ استفاده از اين 
ابزارهاي نوين در ميان گروه هاي ســني مختلف، اين رشد 

براي گروه هاي سني بالا، بسيار محدود بوده است؛ براي مثال، 
متوسط ضريب نفوذ استفاده از اينترنت در كشور برابر با ۳0 درصد 

است كه اين نرخ براي گروه هاي سني ۵0 تا ۷۴ سال، ۴/6درصد 
و براي گروه هاي سني بيشتر از ۷۵سال كمتر از ۱درصد بوده است.

اين وضعيت در اســتفاده از رايانه، لپ تاپ و تبلت نيز جاي تأمل دارد؛ 
چرا كه متوسط نرخ استفاده از اين ابزارها در كشور نزديك به ۳۵درصد 
است اما اين نرخ براي افراد بيشتر از ۵0سال حدود ۱0درصد گزارش 

شده است.

چالش جهاني سالمندان 
موضوع اســتفاده از خدمات الكترونيك تنها محدود به ايران نيست و 
سالمندان در ديگر كشورهاي دنيا نيز با مسائل اين چنيني دست و پنجه 
نرم مي كنند. سايت Sciencedaily براي توضيح اين مشكل بر پژوهشي 
تكيه كرده است؛ »پس از مصاحبه با افراد مسن، محققان دانشگاه لنكستر 
دريافتند كه مقاومت در برابر استفاده از فناوري هاي ديجيتال، آنطور 
كه عموماً باور دارند، اساساً ريشه در مسائل دسترسي ندارد. محققان 
دريافتند كه ارزش هاي شخصي مربوط به مطلوبيت فناوري، نگراني هاي 
گســترده تر در مورد تأثير آن بر جامعه و ترس از اشتباه گرفتن هنگام 
استفاده از نرم افزار نيز عوامل مهمي هستند كه مانع استفاده از فناوري 

در ميان سالمندان مي شوند.«
براساس اين پژوهش بايد گفت كه افراد ســالمند تأييد مي كنند كه 
سن شان مقصر اصلي در استفاده نكردن از فناوري هاي ديجيتال است. 
يكي از محققان ايــن پژوهش در اين رابطه توضيــح داده بود:»اغلب 
سالمندان تأييد كننده اين روايت تكراري هستند كه سالمندي مانع 
درگير شدن با تعداد زيادي از فناوري هاي ديجيتال مي شود. بسياري 
از ســالمندان فناوري را نگران كننده، تهديدكننده يا فقط آزاردهنده 
مي دانند. برخي از افراد مسن اســتفاده از ابزارهاي آنلاين را به تعويق 

مي اندازند زيرا آنها را سخت و وقت گير مي دانند«.
براساس گزارشي كه word economic forum منتشر كرده است، 
شركت هاي فناوري در سطح جهاني در تلاش هستند تا افراد مسن را 
آموزش دهند؛ چرا كه بسياري از جوانان از راحتي فناوري هاي ديجيتال 
مانند خريد آنلاين، خريد خودرو، پرداخت هاي ديجيتال و پزشكي از 
راه دور استقبال كرده اند اما سالمندان به دليل نداشتن دانش كافي در 
معرض جاماندن قرار دارند. در بخشي از اين گزارش به مشكلات شكاف 
ديجيتال در دوران كرونا در چين اشاره شده است: »از يك مرد مسن 
بدون تلفن خواسته شد كه پس از نشان دادن كد وضعيت سلامتي خود 
به راننده از طريق اپليكيشن مورد استفاده در همه مكان هاي عمومي در 
چين، از اتوبوس پياده شود؛ خواســته اي كه آن مرد مسن را با مشكل 

روبه رو كرد.«
كشور چين براي حل اين مشكل راهكارهاي مختلفي را درنظر گرفته 
است؛ به عنوان مثال در يك فروشگاه، مشتريان مسن از سوي كاركنان 
راهنمايي مي شوند تا سفارش هاي خواربارفروشي را به صورت آنلاين 
ثبت كنند و سپس در يك زمان خاص اين سفارش در منزل تحويل داده 
شود. براساس اين گزارش، چين با تكيه بر آموزش در تلاش است تا زمينه 
را براي كاهش هراس سالمندان در استفاده از فناوري هاي جديد مهيا 
كند، به همين منظور كلاس هايي براي سالمندان در مورد نحوه استفاده 
از دستگاه هاي ديجيتال در اين كشور برگزار مي شود تا اصول اوليه مانند 
دانلود برنامه ها، اسكن كدهاي QR و اســتفاده از پرداخت هاي تلفن 
همراه به افراد سالمند آموزش داده شود. در همين راستا يك فروشگاه 
زنجيره  اي چين در سال2020 اعلام كرد كه كرونا موجب شد تا افراد 
مسن بر هراس خود غلبه كرده و مصرف كنندگان مسن بيش از گذشته 
شروع به خريد آنلاين كنند. در واقع كرونا به عنوان يك عامل محرك 
براي حركت افراد سالمند ساكن در چين براي استفاده از سرويس هاي 

خريد آنلاين و خدمات الكترونيك تبديل شده است.

 جوانگرايي در بسياري از كشورهاي جهان 
ازجمله ايران به يك مطالبه عمومي تبديل شده است

سیاست 
به وقت جوانی

جوانگرايي در مديريت در چند سال گذشته بسيار مورد  
توجه قرار گرفته و نيم نگاهي به ميانگين ســني اعضاي 
هيأت دولت نشان از اين واقعيت دارد كه جوانگرايي مورد توجه قرار گرفته است. براساس 
اطلاعات موجود بايد گفت كه ميانگين سني دولت هاي يازدهم و دوازدهم به ترتيب 57و 
58بود كه براساس اطلاعات موجود اين عدد در كابينه پيشنهادي حجت الاسلام رئيسي 
به مجلس به 52سال می رسد. اين در حالی است كه حضور سياستمداران جوان در قامت 
وزير و اعضاي پارلمان كشورهاي مختلف نشان مي دهد كه جوانگرايي به بخش جدانشدني 

در انتخاب سياستمداران و مسئولان در كشورهاي مختلف تبديل شده است.

 ميانگين سني دولت هاي ايران پس از انقلاب نشان دهنده افزايش سن تدريجي كابينه ها در دولت هاي مختلف است

نورا عباسي
خبرنگار

۴۰ ۴۰ 39 39 ۴1 ۴۴
۴5 ۴7 ۴9 5۰

57 58
52

اطلاعات موجود در مورد ميانگين سني دولت هاي مختلف در جهان گوياي اين واقعيت است كه ميانگين سني كشورهاي انگليس، كانادا 
و استراليا در زمان شروع به كار كابينه كمتر از 50سال بوده است. نكته قابل توجه از ميان كابينه هاي دولت هاي مختلف در جهان مربوط به 
كابينه بايدن است و براساس گزارش روزنامه صبح سيدني بايد گفت كه اگر بايدن پيرترين رئيس جمهور آمريكا نبود، ميانگين سني كابينه 

او با كاهش بيشتري روبه رو مي شد.

در سال 98مركز آماري استاتيستا گزارشي از جوان ترين سياستمداران جهان منتشر كرد كه براساس آن مديران فعال در كشورهاي 
one young word اوكراين، فنلاند، نيوزلند، ايرلند به عنوان جوان ترين مديران شناخته شدند اما براساس گزارش پايگاه خبري

كه در سال 2020منتشر شد، كشورهاي آرژانتين، زيمبابوه و...نيز به عنوان كشــورهاي داراي جوان ترين سياستمداران اثرگذار 
شناخته مي شوند.

ميانگين سني دولت هاي ديگر كشور در زمان شروع فعاليت

 كانادا 
در زمان نخست وزيري 

جاستين ترودو 

۴8سال

 استراليا 
در زمان نخست وزيري 

كوين راد 

۴9سال

 فرانسه 
در زمان رياست 

جمهوری  ماكرون 

5۴سال

 آمريكا  
در زمان رياست 
جمهوری  ترامپ

62سال

 آمريكا  
در زمان رياست 
جمهوری  بايدن

58سال

اما تئوفلوس، معاون وزير اطلاعات، 
ارتباطات و فناوري در ناميبياست. او 
در سن 24سالگي يكي از جوان ترين 

وزراي كابينه در قاره آفريقاست.

سانا مارين جوان ترين نخست وزير 
فعلي در جهان، جوان ترين نخست وزير 
فنلاند و سومين نخست وزير زن فنلاند

آمليا ووماك با 35سن به عنوان 
جوان ترين فرد در سمت رهبر حزب 

در انگلستان

ياسين اواليد نخستين وزير استارت آپ 
در الجزاير است. او در سن 26سالگي 

يكي از جوان ترين وزيران در آفريقاست.

جوآنا مامومبه، جوان ترين نماينده زن 
زيمبابوه در پارلمان است.

 مايكل تابز پس از روي كار آمدن در 
ژانويه 2017، نخستين شهردار آفريقايي-
آمريكايي استاكتون و جوان ترين شهردار 

در تاريخ ايالات متحده شد.

عدد جواني رياست
در دو قوه قضاييه و مجريه و نهاد شهرداري چه تحولاتي  درباره انتخاب و 

انتصاب جوان ها و جايگزيني آنها با مديران باتجربه و بازنشسته رخ داده است؟

قوه قضاييه 

تفاوت سنيپيشينفعليسمت

غلامحسين رئيس قوه قضاييه
14-ابراهيم رئيسي 1339محسني اژه اي 1325

در ۵سمت كليدي قوه قضاييه ميانگين ســني تغيير چنداني نكرده است و از 
6۵.6اين عدد در تغييرات و انتصاب هاي جديد به 6۵.8ســال رسيده و تقريبا 

ثابت مانده است. هرچند همين ثبات هم بيشتر نيل به نزول و پيري دارد.

غلامحسين محسني اژه اي، پيش از آنكه به رياست قوه قضاييه منصوب شود، 
معاون اول بود. پس از انتخاب ابراهيم رئيسي به عنوان رئيس دولت سيزدهم، 
اما اژه اي ۷۵ساله رئيس قوه شد تا ميانگين سني رياست را با ۱۴سال افزايش، 
دستخوش تغييراتي كند. اين در حالي است كه رئيس پيشين 6۱سال بود. اما با 
همين جايگزيني در حوزه رياست، محمد مصدق كهنمويي به عنوان معاون اول 
جايگزين  اژه اي شد. او كه متولد ۱۳۴۱ است پست معاونت اين قوه را ۱6سال 
جوان تر كرد. در رده هاي ديگر نيز محمدجعفر منتظري ۷۳ســاله با ســمت 
دادستان كل كشــور كه در ۱۳9۵جايگزين ابراهيم رئيسي شده بود، ۱2سال 
بزرگ تر از دادستان پيشين، ميانگين سني را افزايش داد. مرتضوي مقدم 6۴ساله 
رئيس ديوان عالي كشور جايگزين حسين كريمي ۷0ساله و ذبيح الله خدائيان 
چگني ۵8ساله جاي حسن درويشــيان 6۱ساله نشست و ميانگين سني را در 
تعادل با دوره هاي پيشين نگه داشت. براساس آمار منتشر شده عملكرد شش 

ماهه نخست سال 9۴حدود ۱۱درصد از قضات كشور در گروه سني 20تا ۳0ساله 
قرار دارند. درصد قضات ۳0تا ۵0ساله برابر ۷۱.۷درصد و قضات ۵0سال و بالاتر 
برابر با ۱۷.۵۴درصد بوده است. ميانگين سني كشــوري قضات برابر ۴2سال 

تخمين زده شده است.

جوان ترين عضو كابينه رئيســي، حجت الله عبدالملكي گزينه وزارت 
تعاون، كار و رفاه اجتماعي با ۴0سال سن و مسن ترين وزير هم احمد 
وحيدي با 6۳ سن براي تصدي وزارت كشور است. ميانگين سني وزيران 
دولت سيزدهم بيش از ۵2 سال است و اختلاف ميانگين سني وزراي 
پيشنهادي دولت سيزدهم نســبت به دولت يازدهم ۵ سال و نسبت به 
دولت دوازدهم ۷ سال كمتر است. )ميانگين سني دولت يازدهم ۵۷ و 
دولت دوازدهم ۵9سال بود.( همچنين ميانگين سني كابينه اول دولت 
هاشمي رفسنجاني ۴۱ســال، كابينه دوم دولت هاشمي رفسنجاني 
۴۴سال، كابينه اول دولت اصلاحات ۴۵سال، كابينه دوم دولت اصلاحات 
۴۷سال، كابينه اول دولت محمود احمدي نژاد ۴9سال، كابينه دوم دولت 
محمود احمدي نژاد۵0سال، دولت يازدهم ۵۷ و ميانگين سني دولت 
دوازدهم ۵9 سال بوده است. همچنين از ميان وزيران دولت سيزدهم ۱۴ 
نفر داراي مدرك دكتري، ۴ نفر داراي مدرك تحصيلي مهندسي و يك 

نفر داراي مدرك اجتهاد هستند.
وزير دادگستري گرچه به همت دولت جوان تر شده، اما شايد حضورش 
در قوه قضا و كنار فهرســت مديران اين قوه، بتواند ميانگين سني قوه 
قضاييه را هم كاهش دهد. وقتي امين حسين رحيمي متولد ۱۳۴۷جاي 
عليرضا آوايي را گرفت، ســن صندلي اين وزارتخانه را ۱2سال كاهش 
داد. اين البتــه در همه وزراي دولت ســيزدهم قابل پيگيري اســت.  
عبدالملكي، جوان ترين وزير، رياســت تعاون، كار و رفاه اجتماعي را از 
محمد شريعتمداري6۱ساله تحويل گرفت. اين جوانگرايي ادامه داشت، 
هرچند وزير آموزش و پرورش رأي اعتمــاد نگرفت و عليرضا كاظمي 
متولد ۱۳۴۴ سرپرست و جاي محسن حاجي ميرزايي زاده متولد ۱۳۳8 
نشست. روشن است درصورت رای اعتمادمجلس وزير پيشنهادي اين 
كاهش شدت بيشتري نيز مي گرفت. اما چنين نشد. در بعضي وزارتخانه ها 
جوانان جايگزين جوان هاي پيشين شدند. مثلا در وزارت ارتباطات، جاي 
وزير جوان دولت دوازدهم، محمدجواد آذري جهرمي ۴0ساله را عيسي 
زارع پور ۴۱ساله گرفت تا اين وزارتخانه در همان حدود سني باقي بماند.

اين رويــه هرچند كُنــد، امــا در ديگــر وزارتخانه ها ادامه داشــت. 

سيداســماعيل خطيب 60ســاله جاي محمود علوي زاده را گرفت و 
وزارت اطلاعات را ۷ســال جوان تر كرد. در وزارت دفاع و پشــتيباني 
نيروهاي مسلح محمدرضا قرايي آشتياني 6۱ساله جاي سرتيپ امير 
حاتمي۵۵ساله نشســت. رستم قاسمي ۵۷ســاله به عنوان وزير راه و 
شهرسازي در دولت ســيزدهم جاي محمد اســلامي 6۵ساله آمد و 
سردار وحيدي 6۳ســاله جاي عبدالرضا رحماني فضلي 62ساله را در 
وزارت كشــور از آن خود كرد. بهرام عين اللهي نيــز با حضورش روي 
صندلي سعيد نمكي در وزارت بهداشت، سن رياست وزارتخانه را روي 
6۳سال نگه داشت. احسان خاندوزي ۴۱ســاله وزير امور اقتصادی و 
دارايي شد و جاي فرهاد دژپسند ۵9ســاله نشست. وزارت كشاورزي 
هم از كاظم خاوازي زاده ۵۳ساله به سيدجواد ســاداتي نژاد ۴9ساله 
رسيد. سيدرضا فاطمي امين ۴۷ســاله وزير صنعت، معدن و تجارت 
در دولت ســيزدهم جاي عليرضا رزم حســيني متولد 60ساله آمد و 
جاي محمدمهدي اســماعيلي وزير فرهنگ و ارشاد اسلامي ۴6ساله   
سيدعباس صالح شــريعتي ۵8ساله نشســت. محمدعلي زلفي گل 
متصدي وزارت علوم، تحقيقات و فناوري در دولت سيزدهم؛ با ۵۵ سال 
سن جاي منصور غلامي 68ساله، جواد اوجي ۵۵ساله در وزارت نفت 
جاي بيژن زنگنه 69ساله، حميد ســجادي ۵2 ساله در وزارت ورزش 
و جوانان به جاي مسعود سلطاني فر 62ساله، حسين اميرعبداللهيان 
۵۷ساله بر مســند وزارت امور خارجه به جاي جواد ظريف 62ساله، 
عزت الله ضرغامي وزير ميراث فرهنگي 62ســاله بــه جاي علي اصغر 
مونسان ۵۱ساله و علي اكبر محرابيان ۵2ســاله جاي رضا اردكانيان 

6۳ساله وزير نيرو شد.

تفاوت سنيپيشينفعليسمت

ابراهيم رئيسي رئيس جمهور
1339

حسن روحاني 
1327+12

ميانگين ســني دولت هاي يازدهم و دوازدهم به ترتيب 57 و 58 بود 
كه اين عدد در دولت جديد به 52 سال رسيده است. اين يعني دولت 

سيزدهم به شكل محسوسي جوانگرايي را انتخاب كرده است.

شهرداري
شهردار جديد با رويكرد جوانگرايي مديران را انتخاب كرد. به نظر مي رسد يك سوم مديران شهري كه از سوي زاكاني منصوب شده اند، دهه شصتي  باشند و 
بيش از نصف منصوبان نيز مدركي بالاتر از كارشناسي ارشد داشته باشند. ۷0درصد انتصابات زير ۴۵ سال هستند كه تعداد دهه شصتي ها سه برابر دوره قبلي 

است. نيمي از منصوب شدگان هم مدرك دكتري تخصصي دارند كه ۴0 درصد نسبت به قبل افزايش داشته است. 
تفاوت سنيپيشينفعليسمت

2+پيروز حناچي 1342عليرضا زاكاني 1344شهردار تهران
ميانگين سني مديران شهرداري در اين دوره به كمتر از ۴۳ سال رسيده. اين عدد نشان مي دهد حداقل 6سال كاهش در اين شاخص مهم نسبت به قبل رخ 

داده است.

زهرا رستگارمقدم
خبرنگار
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گپ

 رئيس انجمن احياي بناهاي تاريخي قزوين 
خطاب به مديران شهري 

خيابان »سپه« را حفظ كنيد
شــهرها به نمادها و هويت تاريخي 
خود شــناخته مي شــوند. عناصر 
تشــكيل دهنده شــهرها معماري و بافت قديــم و جديد و 
همزيستي تاريخي آنهاست. يكي از اين نمادها در شهر قزوين 
خيابان سپه است؛ خياباني در دوره شــاه طهماسب صفوي 
ازجمله مستحدثات ســال1966 بود كه در جوار آن كاخ ها و 
عمارت هايي با عنوان دولتخانه تاســيس شد. اگرچه ۲۲كاخ 
موجود در اين خيابــان در دوره پهلوي از بين رفت، اما اكنون 
سردر عالي قاپو از آن باقي مانده است. اين خيابان تاريخي در 
سال۸۷ به عنوان نخستين خيابان ايران در فهرست آثار ملي 
كشور به ثبت رســيد و پس از آن و در سال هاي اخير مديران 
شهري آن را سنگفرش كرده اند. با اين حال ترافيك اين خيابان 
و خيابان هاي مجاور ازجمله خيابان انصاري موضوع اين روزهاي 
خيابان سپه است و شوراي شهر در دوره هاي اخير براي تعريض 
آن طرحي ارائه كرده بود، اما آيا فعالان و كارشناســان حوزه 

ميراث فرهنگي هم با اين موضوع موافقند؟

خياباني به قدمت تاريخ
رئيس انجمن احياي بناهاي تاريخي قزوين درباره ويژگي ها و بافت 
خيابان سپه قزوين به همشــهري مي گويد: خيابان سپه در زماني 
كه قزوين پايتخت صفوي بود، تاسيس شد. در اين مكان كه شبيه 
ميدان نقش جهان اصفهان بوده اســت، عناصر و المان هايي چون 
سردر عالي قاپو، مسجد جامع، بازارچه و ساير تركيبات ديده مي شود. 
محمدرضا نوروزيان همچنين توضيح مي دهد كه وقتي به ســپه 
مي گويند نخستين خيابان ايران، منظور فقط خيابان كشي نيست 
بلكه اين محله به نام خيابان معروف بوده و كاركرد شــهري داشته 
است. او با بيان اينكه در حكومت هاي بعدي پس از صفويه نيز اين 
مكان اهميت بسياري داشته است، مي افزايد: عناصر متعددي مثل 
نخستين مهمانخانه به نام ايران در اين خيابان قرار داشته كه البته 
از بين رفته و حدود ۱۲سال قبل كه در حال سنگفرش اين خيابان 
بودند، آثار و آجرهاي پي آن نمايان شــد. گرمابه و خانه تاريخي و 

ديگر عناصر شهري هم قبلا در اين محله وجود داشته است.

درك نكردن اهميت تاريخي 
رئيس انجمن احياي بناهاي 
تاريخــي قزويــن در ادامه 
درباره اهميت اين خيابان 
تاريخي در دوره هاي اخير 
از منظر شهري و گردشگري 
براي مديران شــهري بيان 
مي كند: احســاس مي كنم 
مديران اهميت تاريخي اين 
خيابــان را درك نمي كنند 
و فقط ظواهر آن را درست 
مي كننــد.  مثلا بــا اجراي 
ســنگفرش آثــار تاريخي 
زيرين از بين رفت يا حتي 

قســمتي از اين محله كه براســاس منابع تاريخي گفته مي شود 
شاهزادگان صفوي در آنجا قتل عام و مدفون شده اند، مركز استقرار 
خودروهاي زباله شده است كه اينها نشــان مي دهد مفهوم تاريخ 
درست درك نشده و مسئولان فقط مي خواهند ظاهر امر را درست 
كنند. نوروزيان درباره اقداماتي كه در سال هاي اخير موجب از دست 
رفتن هويت خيابان سپه شــده و انتظاراتي كه دوستداران ميراث 
فرهنگي از شورا و شهرداري دارند هم به همشهري توضيح مي دهد: 
اگر مسئولان قصدشــان حفظ هويت بناهاي تاريخي قزوين است 
بايد اين مجموعه ها را حفظ و ساماندهي كنند. براي مثال مي توانند 
كاركردي را كه اين خيابان در گذشته داشت، با توجه به محله هاي 
اطراف احيا كنند و مانع از تخريب اين محله ها شــوند. همچنين 
مي توانند با توجه به زندگي مردم بومي منطقه استانداردهاي زندگي 
را در محله ها بالا ببرند و از تراكم فروشي و ساخت و سازهاي بي رويه 
جلوگيري كنند. وي مي افزايد: خواســته ما اين اســت كه قوانين 
شوراي عالي شهرسازي رعايت شود و در محدوده خيابان سپه دو 
طبقه بيشتر اجازه ساخت وساز داده نشود. اما اكنون در اين منطقه 
ساختمان هاي ۵طبقه هم ساخته شده است. رئيس انجمن احياي 
بناهاي تاريخي قزوين از شهرداري مي خواهد با ساخت و سازهاي 
اشتباه، هم زندگي براي شهروندان خيابان سپه را تحت الشعاع قرار 

ندهد و هم شرايط را براي جذب توريست مختل نكند.

خيابان تاريخی را تعريض نمی كنند
رئيس انجمن احياي بناهاي تاريخي قزويــن در بخش ديگري از 
سخنان خود درباره معضل ترافيك خيابان سپه و خيابان همجوار 
آن و نيز تعريض آن بيان مي كند: در هيچ جاي دنيا خيابان تاريخي 
را تعريض نمي كنند. حتي اگر خيابان هاي همجوار را هم تعريض 
كنند فقط ترافيك بيشتر مي شود و بهتر است حتي خودروهايي كه 
وارد اين محدوده مي شــوند با ضوابط خاصي، حتي دادن عوارض 
تردد كنند. وي درباره تعريض خيابان انصاري در محدوده خيابان 
سپه هم توضيح مي دهد: تعريض خيابان انصاري در قسمت شرقي 
موجب تخريب بافت تاريخي محله بلُاغي مي شود و بدنه خيابان را 
تجاري مي كند. اتفاقي كه براي انصاري غربي افتاد هم اين بود كه 
يك بدنه بافت تاريخي را از بين بردند و مردم در پشت خيابان دفن 
شدند و اكنون همين كار را مي خواهند در قسمت شرقي انجام دهند 
درحالي كه ترافيك در قسمت غربي يك درصد هم بهتر نشد و نتيجه 
كوچ مردم بومي بود. نوروزيان بــا تأكيد بر اينكه با تعريض خيابان 
انصاري در قسمت شرقي ديگر بافتي براي شهر باقي نمي ماند، ادامه 
مي دهد: درصورتي كه مديريت شهري قوانين شوراي عالي معماري 
و شهرسازي را انجام دهد، بافت شرقي خيابان منتهي به سپه بهترين 
مكان براي سكونت و هويت شهر و گردشگري مي شود، اما متأسفانه 

ديدگاه كاسبكارانه اجازه اين كار را نمي دهد.

اسب تركمن
برگ برنده تركمن صحرا

 صنعت پرورش اسب كه می تواند براي مردم
 استان گلستان يك فرصت  سرمايه گذاري و ايجاد اشتغال 

باشدنياز به حمايت بيشتري دارد

ورود غيرمتخصص ها به بازار 
يكي از فرش فروشان قديمي بازار تبريز اقتصادي

كه در تيمچه مظفريــه فعال و تخصص 
اصلي اش در حوزه رنگ شناسي فرش است، به همشهري 
مي گويد: تاكنون هيچ فرش ماشيني اي به بازار مظفريه 
وارد نشده است و تمام فرش هايي كه در اين بازار عرضه 
مي شود، همگي دستباف و اصل هستند. ناصر شربياني 
البته توضيح مي دهد كه در ميان فرش هاي دستي هم 
هر فرشــي نمي تواند در حجره هاي اين بازار جاخوش 
كند و بايد داراي شناسنامه رنگ و نخ باشد. او مي گويد: 
متأسفانه در سال هاي اخير و به دنبال ركود بازار، افرادي 
غيرمتخصص در حوزه فرش وارد شده اند و حتي برخي 
فرش هاي دســتباف خارجي در بازار ديده مي شود كه 

اصالت فرش دستباف آذربايجان را خدشه دار مي كند.

افزايش قيمت و كاهش قدرت خريد 
يك فروشــنده و تاجر فرش بازار تبريز هــم با بيان 

اينكه در ســال هاي اخير قيمت فرش دستباف روند 
صعودي داشته است به همشهري مي گويد: هم اكنون 
قيمت يك فرش 6متري دستباف با طرح تبريز حدود 
۲0ميليون تومان اســت كه اغلب شهروندان قدرت 
خريد فرش با ايــن قيمت را ندارند. مســعود ايپچي 
مي افزايد: در گذشته شــهروندان معمولا هر ۵سال 
يك بار فرش هاي خانه خــود را تعويض مي كردند و 
فرش هاي كهنه تر يا به مناطق حاشيه اي و فقيرنشين 
مي رفت يا بــراي مصارفي چون گليــم زيرپايي در 
مغازه ها و حجره ها مورد اســتفاده قرار مي گرفت، اما 
امروز خبري از تعويض و خريد فرش نيســت و حتي 

براي جهيزيه هم فرش ماشيني خريداري مي شود.

ضرورت تقويت فرش تبريز
رئيس اتحاديه فرش دســتباف تبريــز هم با بيان 
اينكه فرش تبريز و بــازار بــزرگ آن بي ارتباط با 
صنعت فرش كشور نيست به همشهري مي گويد: 

بايد ســاختار مركز ملي فرش ايــران و به تبع آن 
مراكز فرش در استان ها ازجمله تبريز تقويت شود؛ 
زيرا اين موضوع منجر به توســعه بيشــتر صنعت 
فرش مي شــود. احد عظيم زاده با اشاره به ظرفيت 
اشــتغال زايي چند صد هزار نفري فرش دستباف 
مي گويد: حمايت از فرش موجب اشــتغال بيشتر 
و رونق توليد مي شود و با كمترين سرمايه مي توان 
در اين حوزه اشتغال زايي كرد. وي يكي از مشكلات 
اصلي فرش دستباف را اختصاص نيافتن تسهيلات 
بانكي بــراي توليدكنندگان مي دانــد و مي گويد: 
محدوديت هايي در اين زمينــه وجود دارد كه بايد 
رفع شود و نگاه به توليد فرش با زمينه هاي توليدي 
ديگر متفاوت باشــد. به گفته عظيم زاده، در بخش 
فروش نيز مشكلاتي وجود دارد كه با ايجاد تقاضا و 
بازار جديد و خلق ارزش براي فرش دستباف تبريز 
مي توان گره اي را كــه در راه فروش فرش به وجود 

آمده است، باز كرد.

حمايت از بازار فرش
معاون هماهنگي امور اقتصادي استاندار آذربايجان شرقي 
با بيان اينكه رونق بازار فرش تبريز از گذشــته متكي به 
تجار و فعاليت هاي تجاري آنان بوده است به همشهري 
مي گويد: مســئولان براي رونق فرش تبريز و استان از 
هيچ كمكي دريــع نمي كنند و با توجه به پيشــنهادي 
در زمينه ساخت شــهرك تخصصي فرش دستبافت در 
استان آماده هرگونه حمايتي هستيم. علي جهانگيري با 
بيان اينكه قابليت هاي آذربايجان شرقي در حوزه فرش 
دستباف كم نظير است، ادامه مي دهد: بازار تاريخي فرش 
تبريز محل تلاقي هنر و تجارت فرش است و مسئولان 
اقتصادي استان نيز براي تقويت اين بازار و رفع موانعي كه 
مدنظر فعالان است ازجمله فراهم كردن زمينه پرداخت 
تسهيلات بانكي همراه هستند. وي با اذعان به مشكلات 
فعالان فرش دستباف در استان به برگزاري جلسات متعدد 
با فعالان اين حوزه اشاره مي كند و ادامه مي دهد: توسعه 

صنعت فرش استان يكي از اصلي ترين اولويت هاست.

فرشته رضايي
خبرنگار

با اجــراي ســنگفرش آثار 
تاريخي زيرين از بين رفت يا 
حتي قسمتي از اين محله كه 
براساس منابع تاريخي گفته 
مي شود شاهزادگان صفوي 
در آنجا قتل عــام و مدفون 
شــده اند، مركز اســتقرار 

خودروهاي زباله شده است

ركود در بازار فرش تبريز
بزرگ ترين بازار فرش شمال غرب كشور با وجود تمام زيبايي ها و 

ظرفيت هاي بي نظيرش اين روزها حال و روز خوشي ندارد
قدم زدن در بازار فرش تبريز حتي اگر قصد خريد فرش را هم 
نداشته باشيد، برايتان جذاب خواهد بود؛ بازاري با تيمچه ها و 
راسته هايي تو در تو كه حجره هاي متعددي را در خود جاي داده و داخل هر حجره چند تاجر و 
فروشنده فرش در حال چانه زني و خريد و فروش هستند. حين قدم زدن در بازار بايد مراقب 
فرش هاي گران قيمتي كه در راسته ها پهن شده است، باشيد. اين فرش ها براي بهتر ديده شدن به 
داخل راسته آورده و پهن شده اند تا تجار بتوانند درباره قيمت گذاري با دقت بيشتري نظر بدهند. 
برخي از اين فرش ها ابعادي تا ۲4متر هم دارند و وزن برخي از آنها تا 100كيلوگرم هم مي رسد. در 
ميان تيمچه هاي بازار فرش تبريز تيمچه مظفريه را مي توان مركز دادوستد فرش در شمال غرب 
كشور دانســت؛ تيمچه اي با 5۲حجره در ۲طبقه كه يكي از متفاوت ترين تيمچه هاي بازار در 
كشور است. اين تيمچه حدود 130سال قبل ساخته شده و همچنان مركز دادوستد فرش هاي 
گران قيمت است؛ هرچند كه يكي، دو سالي است با شيوع كرونا و كاهش فروش و صادرات فرش 
تبريز، اين بازار رونق سابق خود را ندارد، اما مشكلات بازار فرش تبريز منحصر به كرونا نيست و 
عوامل متعددي دست به دست هم داده اند تا رونق تجارت از اين بازار زيبا رخت ببندد. بازاري كه 
معاملات آن روزانه تا سقف چند صدميليارد تومان نيز مي رسيد به جايي رسيده كه حجره هايش 

يكي يكي خالي مي شود و ساعت كارش هم بسيار محدود شده است.

سيدمرتضي احمدپور 
خبرنگار

اگر تهران شهر چنارهاست و دامغان با پسته هايش معروف است، اگر شيراز را با 
تخت جمشيدش مي شناسيم و شهرهاي شمالي را با دريا، نام »تركمن صحرا« هم 
با »اسب تركمن« گره خورده است؛ اسبي زيبا با بدني كشيده كه امتحانش را در 
تمام رشته هاي ورزشي سواركاري پس داده و اين روزها بحث ثبت جهاني اش به گوش مي رسد. اما اين اسب تمام عيار كه نماد 
تركمن صحرا و يكي از فرصت هاي سرمايه گذاري استان گلستان به حساب مي آيد، آنقدر كه مورد انتظار است با تار و پود 
زندگي اهالي اين خطه عجين نيست. محلي ها مي گويند در سرتاسر محدوده تركمن صحرا نهايتا ۲0نفر هستند كه در حوزه 
پرورش اسب تركمن فعاليت دارند! اگرچه به گفته مسئولان گلستان، تعداد اسب هاي تركمن و باشگاه داران و پرورش دهندگان 
اسب اين خطه نسبت به سال هاي قبل بيشتر شده، اما به نظر مي رسد با حمايت هاي بيشتر مي توان از ظرفيت بي نظير اسب 
تركمن براي بهره مندي تعداد زيادي از خانوارهاي ساكن در ديار تركمن صحرا بهره برد. شايد ثبت جهاني اسب تركمن فرصتي 

باشد كه اهالي تركمن صحرا سال هاست به دنبال آن هستند.

پرنيان سلطاني
خبرنگار

30  درصد

40  هزار

9  میلیون دلار

بنابر اعلام رئيس اتحاديه توليدكنندگان و بافندگان 
فرش دســتباف تبريز، هم اكنون شــاهد خروج 
30درصد از جمعيت ۲00هزار نفري شاغلان مستقيم 
و 500هزار نفري از جمعيت شاغلان غيرمستقيم 

حوزه توليد فرش آذربايجان شرقي هستيم.

تا ۷ ســال پيش حدود 90هزار خانوار در استان 
از بخش قالي بافي بيمه شده بودند، اما تاكنون 
به جاي افزايش شاهد قطع بيمه 50هزار خانوار 
هســتيم و فقط 40هزار خانوار در سطح استان 

تحت پوشش بيمه قالي بافي قرار دارند.

ميزان صادرات فرش ايراني در سال هاي 95 و 96 
حدود 400ميليون دلار بود، اما اين رقم در سال 9۷ 
به ۷0ميليون دلار و سپس در سال99 به 53ميليون 

دلار و در 3ماه اول امسال به 9ميليون دلار رسيد.

اسب هاي تركمن در منطقه تركمن صحرا
تركمن صحرا منطقه اي وســيع در شمال شرقي كشور گزارش

اســت كه مردمش نژاد تركمن دارند. اين محدوده كه 
عمده آن در استان گلستان و بخشي از آن در استان خراسان شمالي قرار 
دارد، زادگاه اسب هاي تركمن است؛ اسب هايي كه در 3گروه »يموت«، 
»آخال تكه« و »چناران« دسته بندي مي شوند. اسب يموت مخصوص 
بيابان نوردي است و استقامت بســياري دارد و آخال تكه اسب ظريف و 
مسابقه اي است. اسب چناران هم در واقع تلفيقي از اسب هاي تركمن 

به حساب مي آيد.

مشكلات اسب دارهاي تركمن
با وجود اينكه اسب تركمن به نوعي شناسنامه تركمن صحرا به حساب 
مي آيد و مي تواند نقش مهمي در درآمدزايي و اشتغال مردم اين خطه 
داشته باشــد، اما اهالي تركمن صحرا از فرصت سرمايه گذاري در اين 

حوزه بي بهره اند. اسحاق حمايتي، يكي از ساكنان تركمن صحرا كه فعال 
حوزه گردشگري هم است با بيان اين مطلب كه در سرتاسر اين محدوده 
تعداد انگشت شماري در حوزه پرورش اسب فعاليت دارند به همشهري 
مي گويد: اگرچه اوضاع پرورش اســب و وجود باشگاه هاي سواركاري 
به نسبت ۱0سال پيش خيلي بهتر شده، اما متأسفانه هم اكنون اسب 
تركمن يك وسيله اشرافي و تجملاتي است و سهم ما مردمان تركمن 
صحرا از اسب تركمن، تماشاي آنها در پيست هاي مسابقه و باشگاه هاست. 
از حمايتي درباره دلايل رونق نداشتن پرورش اسب به عنوان شغل آبا و 
اجدادي اهالي تركمن صحرا مي پرســيم كه پاسخ مي دهد: اسب دارها 
مشكلات بسياري دارند كه يكي از آنها آمدن اسب هاي وارداتي است. ارائه 
نشدن تسهيلات لازم به پرورش دهندگان اسب، كمبود دامپزشكي هاي 
مجهز در استان، نبود داروهاي مورد نياز اسب ها و از همه مهم تر رونق 
نداشتن گردشگري در اين خطه به ويژه از نظر آمدن گردشگران خارجي، 
همه و همه دست به دست هم داده اند تا فقط افراد انگشت شماري بتوانند 

در حوزه پرورش اسب دوام بياورند.

هزينه هر اسب، ماهانه 3ميليون تومان
براي اينكه بيشتر در جريان مشكلات اسب داران تركمن و در نتيجه از 
رونق افتادن پرورش اسب تركمن در زادگاهشان قرار بگيريم، سراغي از 
نعيم عاشوري، يكي از پرورش دهندگان اسب تركمن گرفتيم. او مشكل 
مالي را اصلي تريــن دليل كم بودن پرورش دهندگان اســب مي داند و 
مي گويد: هر اسب دست كم ماهانه 3ميليون تومان هزينه دارد. اين در 
حالي است كه براي پرورش اســب نياز به فضاي زيادي داريم. به عنوان 
مثال يك ماديان تقريبا يك فضاي ۱6متري مسقف لازم دارد. فضايي 
مثل مرتع هم براي گشت و گذار اسب ها مورد نياز است. در نهايت اين 
موارد نياز به سرمايه هنگفتي دارد كه هركسي قادر به تامين آن نيست. 
عاشوري ثبت جهاني اسب تركمن را يكي از راه هاي رونق صنعت پرورش 
اســب در تركمن صحرا مي داند و ادامه مي دهد: اگر اسب تركمن ثبت 
جهاني شود، آنوقت توجه بيشتري به سمت اين صنعت جلب مي شود 
و همين موجب رونق آن خواهد شد. واقعيت اين است كه از يك طرف 
هزينه زياد پرورش اسب و از طرف ديگر كمبود تقاضا موجب دلسردي 
بسياري از پرورش دهندگان اسب شده. درحالي كه اسب تركمن در دنيا 
بسيار پرطرفدار است؛ چون ورزشي ترين اسب دنياست. يعني برخلاف 
ديگر نژادها كه فقط در يك حوزه ورزشي فعاليت مي كنند، اسب تركمن 
در كورس، پرش، استقامت و حتي مسابقات مربوط به زيبايي اسب ها 
مي تواند حضور چشمگيري داشته باشد. بنابراين تقاضاي جهاني براي 
اسب تركمن وجود دارد و به احتمال زياد با ثبت جهاني، امكان صادرات 

اسب به شكل مطلوب تري فراهم خواهد شد.

احياي اسب تركمن
اهالي و پرورش دهندگان اســب تركمن اگر چه از بي بهره بودن درصد 

بسياري از ساكنان تركمن صحرا از صنعت پرورش اسب صحبت مي كنند، 
اما متفق القول هســتند كه اوضاع اسب تركمن به نسبت ۲، 3دهه قبل 
بسيار بهتر شــده و در واقع صنعت پرورش اسب در اين خطه احيا شده 
اســت؛ نكته اي كه مي توان آن را از زبان مســئولان ذيربط هم شنيد. 
معاون بهبود توليدات دامي سازمان جهادكشاورزي گلستان در اين باره 
مي گويد: حدود ۲0سال پيش كه براي نخستين بار جشنواره اسب اصيل 
 تركمن را در استان برگزار كرديم، كل اسب هاي شناسايي شده در استان 
به 40-30راس هم نرســيد. درحالي كه امروز حدود 7هزار راس اسب 
تركمن در سراسر استان داريم. اين در حالي است كه حدود ۱۵00نفر 
پرورش دهنده اسب هم در استان شناسايي كرده ايم كه حدود ۲0نفر از 
آنها جزو پرورش دهندگان بزرگ ما هســتند. به گفته رحمت سميعي، 
برگزاري جشــنواره هاي مختلف، ارائــه مجوز بــه پرورش دهندگان 
براي ســاخت واحدهاي بــزرگ پرورشــي، ارائه تســهيلات بانكي، 
شناسنامه داركردن اسب ها و... از مواردي است كه در سال هاي گذشته 

براي احياي اسب تركمن در گلستان انجام شده است.

۸هزار اسب در تركمن صحرا
همانطور كه گفته شد ناحيه تركمن صحرا در محدوده ۲استان گلستان 
و خراســان شــمالي قرار دارد. بنابر آمار مديريت دامپروري سازمان 
جهادكشاورزي خراسان شــمالي در اين استان 3هزار اسب وجود دارد 
كه نژاد هزار راس از آنها تركمن است. با اين حساب با جمع آمار ۲استان 
مي توان گفت هم اكنون 8هزار اسب تركمن در شمال شرق كشور وجود 

دارد كه ظرفيت بسيار خوبي به حساب مي آيد.

فرصت سرمايه گذاري استان گلستان
و در نهايت اينكه اسب تركمن از گذشــته تا امروز يكي از فرصت هاي 
سرمايه گذاري استان گلستان محسوب مي شد. اين را ابراهيم كريمي، 
معاون اقتصادي استانداري گلستان مي گويد: اسب موضوعي است كه به 
فرصتي براي اشتغال، توليد و سرمايه گذاري در استان به ويژه در منطقه 

تركمن نشين گلستان تبديل شده است.
       

اين اميد وجود دارد كه با ثبت جهاني اسب تركمن، زمينه صادرات هر 
چه بيشتر و بهتر اين نژاد اسب به دنيا فراهم شود و با حمايت بيشتر از 
پرورش دهندگان اسب، افراد بيشتري از اهالي تركمن صحرا بتوانند 

از اين فرصت سرمايه گذاري و اشتغال بهره مند شوند.

حدود ۱۵00نفر پرورش دهنده 
اسب در گلستان شناسايي 

شده اند كه حدود ۲0نفر از آنها 
جزو پرورش دهندگان بزرگ 

هستند.

بنابر آمار مديريت دامپروري 
سازمان جهادكشاورزي 

خراسان شمالي، در اين استان 
3هزار اسب وجود دارد كه نژاد 
هزار راس از آنها تركمن است.

با جمع آمار ۲استان گلستان 
و خراسان شمالي 8هزار اسب 
تركمن در شمال شرق كشور 
وجود دارد كه ظرفيت بسيار 

خوبي به حساب مي آيد.

هر اسب دست كم ماهانه 
3ميليون تومان هزينه دارد 

و از سوي ديگر، براي پرورش 
يك ماديان تقريبا يك فضاي 

۱6متري مسقف لازم است.
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شكل گيري داعش شاخه خراسان
در ســال2014، چند ماه پس از آنكه قدرت داعش در سوريه و عراق 
به اوج خود رسيد، نيروهاي جدا شده از طالبان پاكستان به هم فكران 
خود در افغانستان پيوستند تا شاخه اي جديد از داعش را در اين كشور 
تشــكيل دهند. آنها با ابوبكرالبغدادي، رهبر داعــش، بيعت كردند. 
در سال2015 و همزمان با ريشــه دواندن اين گروه در شمال شرق 
افغانستان، به خصوص در كنر، ننگرهار و نورستان، خليفه خودخوانده 
داعش از عراق، اين گروه را به عنوان شاخه خراسان به رسميت شناخت. 
داعش منطقه بزرگي شــامل ايران، افغانستان، بخش هايي از آسياي 
ميانه، پاكســتان و بخش هايي از هند را ولايت خراسان مي داند. اين 
گروه تندروترين و خشن ترين گروه شبه نظامي جهادي در افغانستان 
به شمار مي رود و عمده نيروهاي خود را از افغانستان و پاكستان جذب 
مي كند. به ويژه از ميان اعضايي از گروه طالبان كه باور دارند طالبان به 
اندازه كافي تندرو نيست. براساس گزارش شاخص تروريسم جهاني 
اقتصاد و صلح، داعش شاخه خراسان در سال2018 به يكي از 4سازمان 
تروريستي اصلي جهان تبديل شــد. جديدترين آمار شوراي امنيت 
سازمان ملل متحد درباره قدرت اين گروه در افغانستان، تعداد نيروهاي 
آن را از 500نفر تا 2هزار نفر تخمين زده است. گفته مي شود اين گروه 
در دوران اوج خود در حدود 3هزار نيرو داشته است، با اين همه در نبرد 
با نيروهاي آمريكايي، نيروهاي ارتش افغانستان و همچنين نيروهاي 
طالبان متحمل تلفات فراواني شد و از تعداد نيروهايش كاسته شد. در 
اواخر سال2019 و اوايل2020 به واســطه شكست ها و آسيب هاي 
عمده اي كه در نبرد با آمريكا و افغانستان متحمل شد و پس از تسليم 
شــدن 1400نفر از اعضاي اين گــروه و خانواده هــاي آنها به دولت 
افغانستان، اين گروه،  گروهي سركوب شده درنظر گرفته شد اما اقدامات 
مرگبار جسته و گريخته داعش خراسان در افغانستان هرگز متوقف 
نشد. حملات داعش در افغانستان، معمولا واحد هاي نيروهاي طالبان 
يا اقليت هاي شيعه را هدف گرفته اند. حمله به فرودگاه كابل همزمان 
با روي كار آمدن طالبان در افغانســتان در مرداد سال جاري، يكي از 
نخستين حملات داعش خراسان عليه حكومت طالبان بود؛ حمله اي 
كه بيش از 180كشته به جا گذاشت. حمله به مسجد »گذر سيد آباد« 
در قندوز و حملات هماهنگ شده به بيمارستان »سردار محمدداوود 
خان« در روز 11آبان ماه سال جاري كه تلفاتي حدود 180نفر داشت 
از ديگر حملات مرگبار داعش در افغانستان تحت سلطه طالبان بوده 
اســت. حملات مداوم داعش در افغانســتان نيروهاي طالبان را در 
موقعيت متزلزلي قرار داده است. پس از 20سال جنگيدن عليه آمريكا 
و دولت مركزي افغانستان، طالب ها اكنون در موقعيتي قرار گرفته اند 

كه خود بايد تامين كننده امنيت در افغانستان باشند.

 نگراني هاي امنيتي در غرب
افزايش حملات داعش در افغانســتان، منجر به افزايش نارضايتي 
نگراني هاي امنيتي در غرب شده است. بعضي پيش بيني ها حاكي از 

آن است كه نيروهاي داعش كه اغلب از آن به عنوان تهديدي منطقه اي 
ياد مي شود، طي 6تا 12 ماه توانايي و قابليت حمله به اهداف بين المللي 
را به دست خواهند آورد. كالين كال، معاون وزير دفاع آمريكا  در اوايل 
آبان ماه به سياستگذاران آمريكايي گفت: توانايي طالبان در تعقيب 
شاخه خراسان داعش در افغانستان بايد مشخص شود. اين به معني 
نگراني جوامع اطلاعاتي غرب نسبت به كارايي طالبان در زمينه مبارزه 
با شاخه خراسان داعش است.  طالبان تنها در صحنه ديپلماتيك است 
كه اســتراتژي خود را براي مبارزه عليه داعش تغيير داده اند و وجود 
اين نيروها را در افغانستان تا حدودي به رسميت مي شناسند. به گفته 
مقامات قطري، درحالي كه طالبان به دنبال رسميت يافتن در مجامع 
بين المللي است، از احياي دوباره اين گروه تروريستي به عنوان ابزار 
چانه زني براي دريافت كمك هاي مالي بيشتر استفاده مي كند و دائم 
به كشورهاي ديگر يادآوري مي كند كه قدرت گرفتن داعش مي تواند 

خطري باشد كه همه كشورها را در معرض خطر قرار دهد.

ايستادن در سمت مخالف جنگ
واشنگتن پست به نقل از مقامات آمريكايي مي گويد پاكستان با آگاهي 
از خطرات بالقوه اي كه در امتداد مرز مشتركش با افغانستان وجود دارد، 
اطلاعاتي درباره داعش را در اختيار طالب ها قرار مي دهد. دكتر بصير، 
رئيس نيروهاي اطلاعات طالبان در جلال آباد يكي از رهبران طالبان 
است كه با كمك گرفتن از تمامي اطلاعات و ابزارهاي موجود، درحال 
وفق دادن خود با جنگي است كه زماني خود در سوي ديگرش ايستاده 
بود. طي ســال هاي گذشــته جلال آباد به هدفي آسان براي داعش 
تبديل شده  است. هدف بيشتر حملات در اين شهر نيروهاي امنيتي 
طالبان بوده است. دكتر بصير مي گويد در تقابل با نيروهاي داعش يا 
به گفته او »گروه كوچكي از خائنان«، نيروهايش تكنيك هايي مشابه 
با دولت قبل را به كار گرفته اند و حتي از تجهيزاتي كه مورد استفاده 
سازمان اطلاعات سابق دولت افغانستان بوده است استفاده مي كنند تا 
بتوانند تماس هاي راديويي را شنود كنند. نصير همچنين اصرار دارد 
كه طالبان ابزاري در اختيار دارد كه دولت قبلي و آمريكايي ها دراختيار 
نداشتند و آن حمايت محلي اســت. به گفته تحليل گران امنيتي اما 
ميزان اعتماد و همكاري محلي با طالبان متغير است و عواملي مانند 
اعمال خشونت عليه نيروهاي ســابق ارتش افغانستان، تشابهات يا 

اختلافات مذهبي و فقر مي تواند بر آن تأثيرگذار باشد.

دلايل پيوستن افغان ها به داعش 
براساس گزارشــي از وال اســتريت ژورنال، پس از خروج نيروهاي 
آمريكايي از افغانستان، گروهي از اعضاي ســابق سازمان اطلاعات 
افغانســتان براي نجات جــان خود، بــه جبهه دشــمنان طالبان 
پيوســته اند. به اين ترتيب، تعدادي از نيروهاي اطلاعاتي افغان كه 
توسط آمريكايي ها آموزش ديده بودند پس از آنكه نيروهاي طالبان 
جست وجوي گسترده و تصاحب خانه هاي آنها را آغاز كردند و از آنها 

خواستند خود را تسليم كنند، به داعش خراسان پيوستند. تعداد اين 
افراد محدود است اما تخصص و اطلاعات باارزشي به واسطه آنها در 

اختيار گروه تروريستي داعش قرار گرفته است.
وال اســتريت ژورنال به نقل از رحمت الله نبيل، رئيس سابق آژانس 
ملي اطلاعات افغانستان، مي گويد كه داعش به شدت به دنبال جذب 
نيروهايي است كه پس از خروج آمريكا از افغانستان و سقوط دولت، به 
حال خود رها شده اند. هزاران نفر از سربازان و خدمه ارتش افغانستان 
از زمان سلطه طالبان بر افغانســتان بيكار مانده اند، منبع درآمدي 
ندارند و درعين حال داعش علاوه بر محافظت از آنها در برابر طالبان، 
مقادير قابل توجهي پول هم در اختيار آنها مي گذارد. علاوه بر نظاميان 
سابق، گروهي از افغان ها به دليل گرايشات مذهبي به داعش خراسان 
مي پيوندند. براســاس گزارش نيويورك تايمــز، ايدئولوژي داعش 
خراسان تا حدوي به اين خاطر در منطقه پا گرفت كه در بسياري از 
روستاهاي مناطق شرقي افغانستان، مسلمانان سلفي سكونت دارند و 
بخشي از پيروان سلفي گری به دليل تشابهات مذهبي مشتاق بودند به 
داعش بپيوندند. اين كشش به ويژه در ميان نيروهاي جوان طالبان در 
جلال آباد زياد بود، زيرا در سال هاي اخير مساجد سلفي بسياري در اين 
شهر بنا شده اند و بستر مناسبي براي جذب نيروهاي جوان به داعش را 
فراهم آورده اند. همچنين وخامت اوضاع اقتصادي در افغانستان روند 

جذب نيرو توسط داعش را تسهيل كرده است. 

حملات تروريستي داعش در افغانستان هر هفته جان عده اي از مردم را مي گيرد اما مقامات طالبان همچنان 
در اظهارنظرهاي عمومي خود تأكيد دارند كه تهديد »داعش خراسان« آنقدرها جدي نيست. ذبيح الله 
مجاهد، سخنگوي طالبان به تازگي در كنفرانسي خبري اعلام كرد: »خطر داعش كمابيش تحت كنترل 
ماست«. او افزود كه از ابتداي قدرت گرفتن طالبان در افغانستان بيش از 600نفر از اعضا يا طرفداران داعش در اين كشور دستگير شده اند. 
مجاهد و ديگر مقامات طالبان معتقدند داعش در افغانستان جايگاهي ندارد زيرا از حمايت مردمي برخوردار نيست. همچنين، مقامات طالبان 
تأكيد دارند چيزي مشابه داعش عراق و سوريه در افغانستان وجود ندارد. با اين همه، فراواني حملات منتسب به داعش در افغانستان، وضعيت 
نابه سامان اقتصادي و فقر شديد در افغانستان و رويكرد خشونت بار نيروهاي طالبان نسبت به اعضاي سابق ارتش افغانستان همگي دست 

به دست هم داده اند تا واقعيت فاصله زيادي با ادعاي مقامات طالبان داشته باشد.

سميرا مصطفي نژاد 
خبرنگار

تيغ تيز  داعش  بر گلوی طالبان
با گذشت كمتر از 3 ماه از آغاز حكمراني طالبان بر افغانستان، حملات تروريستي داعش به بزرگ ترين چالش امنيتي 

اين گروه تبديل شده است

نبض بحران
احتمال درگيری

حل و فصل بحران
بدترشدن بحران
ادامه بحرانبهتر شدن بحران

بلاروس
بحران در مرز بلاروس و لهستان

تنش در مرزهاي بلاروس و لهستان به ســرعت رو به افزايش 
است. مقام هاي اتحاديه اروپا، الكساندر لوكاشنكو، رئيس جمهور 
بلاروس را متهم مي كنند كه با ايجاد يك مسير مصنوعي حركت 
پناهجويان به سمت مرزهاي اتحاديه اروپا، به دنبال ايجاد بحران 
در منطقه است. ابزار آنها براي مقابله با بلاروس، تحريم  عليه اين 
كشور و مقام هاي آن است. البته تحريم هاي اتحاديه اروپا قبل 
از اين هم نصيب بلاروس شده است. تصميم به تحريم بلاروس 
از سوي اتحاديه اروپا، زمان انتخابات جنجالي رياست جمهوري 
بلاروس و پس از آن سركوب شديد مخالفان سياسي و معترضان 
در اين كشــور اتخاذ شد. اساســا همين تحريم ها و فشارهاي 
اروپايي ها عليه دولت لوكاشنكو بود كه باعث شد بلاروس راه را 
براي عبور پناهجويان به سمت مرزهاي لهستان، كه نخستين 
مرز اتحاديه اروپا در شــرق اين قاره به حساب مي آيد، باز كند. 
در سمت ديگر، لوكاشــنكو تهديد كرده كه درصورت تشديد 
تحريم ها، شير لوله هاي انتقال گاز روســيه به اروپاي غربي را 
مي بندد؛ تهديدي كه درصورت عملي شدن در آستانه زمستان، 
بحراني بي سابقه در اروپا ايجاد خواهد كرد. با اين حال، روسيه با 
اين تهديد همراهي نكرده است. تجمع هزاران نفر از پناهجويان 
در مرز با لهســتان، به درگيري ميان آنهــا و نيروهاي امنيتي 

لهستان منجر شده است.

سوريه
عزيمت به سمت پايان جنگ

سفر وزير خارجه امارات به دمشــق را مي توان نقطه آغازي 
براي پايان بحران جنگ داخلي در ســوريه دانست؛ چرا كه 
اماراتي ها بودند كه از ابتدا در كنار سعودي ها و قطري ها كمر 
به ساقط كردن دولت بشار اسد بستند. به گزارش خبرگزاري 
دولتي سوريه، عبدالله بن زايد طي سفر چند ساعته به دمشق 
در ديدار با اســد درباره روابط دوجانبه، چشم انداز پيش روي 
همكاري هاي مشترك و همچنين بررسي سرمايه گذاري هاي 
خارجي در سوريه گفت وگو داشته اســت. نخستين نتيجه 
عملياتي اين ســفر، امضاي قرارداد ميان دولت سوريه و يك 
شركت اماراتي براي ســاخت نيروگاه خورشيدي در نزديكي 
دمشق بوده اســت. تحركات برخي كشورهاي عربي از جمله 
امارات، اردن و حتي عربستان سعودي براي از سرگيري روابط 
با دولت ســوريه از مدت ها قبل آغاز شــده اما اكنون سرعت 
گرفته است. كشورهايي نظير امارات و اردن به دنبال استفاده 
از نفوذ خود در واشــنگتن براي لغو تحريم هاي آمريكا عليه 
سوريه يا كاهش دامنه اعمال آن هستند. موافقت دولت بايدن 
با عبور خط لوله گاز مصر از سوريه به لبنان، ازجمله نشانه هاي 
موفقيت اين سياست به شمار مي آيد. مهم ترين علت چرخش 
كشــورهاي عربي در قبال بحران سوريه و تلاش براي ترميم 
روابط با دمشق، نگراني از توســعه موج تروريسم و بحران در 

سطح منطقه و جهان عرب عنوان مي شود.

سودان
مردم؛ رو در روي كودتا

رويارويــي معترضان بــا كودتاچيان در ســودان بالاخره به 
درگيري خياباني كشيده شد. دست كم 17نفر در درگيري ها 
كشته شــده اند. هفته ها تنش ميان نظاميان و سياسيون در 
سودان، روز 25اكتبر )3آبان( به كودتاي ارتش و انحلال دولت 
انتقالي اين كشور منجر شد. نيروهاي ارتش به فرماندهي ژنرال 
عبدالفتاح برهان كودتا كرده اند؛ فردي كه اكنون خود در راس 
شوراي حاكميتي قرار گرفته است. برهان گفته كه نيروهاي 
مسلح سودان به تحول دمكراتيك و صيانت از دستاوردهاي 
انقلاب سودان و تحقق اميدهاي ملت كاملا متعهد هستند و 
قصد ندارند در قدرت بمانند. مردم اما خواســتار كناره گيري 
ارتش از قدرت و بازگشت دولت غيرنظامي بر سر كار هستند. 
مردم به نافرماني مدني و تعطيلي كســب وكارها و همچنين 
تظاهرات خياباني روي آورده اند و احتمالا طي هفته هاي آينده 
وضعيت در پايتخت و شــهرهاي بزرگ رو به وخامت خواهد 
گذاشت. همزمان، اتحاديه عرب نيز با ميانجيگري براي پايان 
دادن به بحران در ســودان مخالفت كرده و گفته كه چنين 
درخواستي از سوي سودان مطرح نشــده است. در كودتاي 
سودان رد پاي اسرائيل و ســرويس هاي اطلاعاتي اين رژيم 
ديده مي شود. روزنامه اسرائيل اليوم، نزديك به احزاب راست 
افراطي در اسرائيل، به نقل از يك مقام ارشد در دولت نفتالي 

بنت اين دخالت را تأييد كرده است.

عراق
بحران روي موج انتخابات

فضاي متشــنج سياســي در عراق، پس از هدف قرار گرفتن 
سكونت گاه مصطفي كاظمي، نخست وزير اين كشور، اندكي 
آرام تر شده است. هيأت نمايندگان گروه هاي شيعه معترض 
به نتيجه انتخابات عراق با رئيس جمهور، نخست وزير و رئيس 
شوراي عالي قضايي اين كشور ديدار كرده و گفته مي شود در 
اين جلســه توافقنامه اي براي كاهش تنش ها نيز به امضاي 
طرفين رسيده است. نخست وزير عراق هفته گذشته از حمله 
يك پهپاد پر از مواد منفجره به ســكونتگاهش در بغداد جان 
سالم به در برد. هيچ فرد يا گروهي مســئوليت اين حمله را 
به عهده نگرفته اســت. در خيابان های عراق اما معترضان به 
نتيجه انتخابات همچنان تحصن كرده اند. بيشتر اين افراد از 
اعضا و هواداران ائتلاف فتح هستند. آنها مي گويند كه نتيجه 
انتخابات را نمي پذيرند و معتقدند كه در انتخابات تقلب شده 
اســت. آنها همچنين خواستار رســيدگي به پرونده كشته و 
زخمي شــدن شــماري از معترضان به انتخابات هستند. در 
انتخابات سراسري عراق كه  ماه گذشــته برگزار شد، جريان 
وابسته به مقتدي صدر بيشترين آرا را به دست آورد و ائتلاف 
فتح تقريبا دو ســوم كرسي هاي خود را از دســت داد. توافق 
گروه هاي شيعه با مقام هاي دولتي احتمالا طي روزهاي آينده 
به آرام شــدن خيابان ها هم منجر خواهد شد. انتخابات اخير 
عراق با مشــاركت 43درصدي، كمترين ميزان مشاركت در 

تاريخ انتخابات عراق را به ثبت رسانده است.

54
حمله

   داعش طی 40روز 
پس از سقوط كابل، )از 
27شهریور تا 6آبان( 
دست كم 54حمله 

تروریستی در افغانستان 
انجام داده است.

   بمب گذاری، حملات 
انتحاری، ترور و حمله 
به پست های ایست 
و بازرسی ازجمله این 
حملات بوده است. 
این بازه زمانی یكی 
از مرگبارترین دوران  
فعالیت داعش در 

افغانستان بوده است.

افغانستان در لبه پرتگاه 
برنامــه جهاني غــذا در سرشــماري و ارزيابي جديــد خود در 
افغانســتان39ميليون نفري، به اين نتيجه رسيده است كه حدود 
۲3ميليون نفر در اين كشور براي تامين معيشت خود به كمك هاي 
خارجي نيازمندند. ديويد بيسلي، رئيس برنامه جهاني غذا در بيانيه اي 
هشــدار داد كه اگر اقدام فوري صورت نگيرد، در زمستان پيش رو 
مردم افغانستان با بحران جدي قحطي و گرسنگي روبه رو خواهند 
شد. به عقيده او ده ها ميليون نفر در افغانستان به لبه پرتگاه نزديك 
مي شوند. بيسلي گفته است: »مردم اين كشور تحت تأثير تغييرات 
اقليمي، جنگ و درگيري هاي نظامي و بحران كرونا با خطر گرسنگي 
مفرط روبه رو هستند. همچنين به دليل افزايش بهاي سوخت، مواد 
غذايي و كود شيميايي بحران گرسنگي در افغانستان تشديد شده 
و يكي از كشورهايي است كه با بدترين بحران بشري روبه رو است 
به طوري كه ما در حال شــمارش معكوس براي رخ دادن يك فاجعه 
هستيم«. براساس داده هاي برنامه جهاني غذا، در افغانستان بيش 
از نيمي از مردم در معرض مرگ ناشي از گرسنگي قرار دارند و حدود 
3.۲ميليون كودك زير 5سال در معرض سوءتغذيه حاد هستند. برنامه 
جهاني غذا تأكيد كرد كه براي غلبه بر بحران گرسنگي در افغانستان 
ماهانه به ۲۲0ميليون دلار نياز دارند و كمك هاي كنوني جامعه جهاني 

تنها قطره اي در اقيانوس است.
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چرا آمريكا در افغانستان
 شكست خورد؟

بعــد از خــروج نيروهاي 
آمريكايي از افغانســتان، 
سؤال بسياري اين است كه 
چرا آمريكا بدون هيچ هشدار يا مشورتي با متحدانش يا افرادي 
كه مستقيماً در 20سال جنگ افغانستان مشاركت داشته اند، 

از اين كشور خارج شد؟ 
يك مسئله اساسي هميشه اقدامات نظامي آمريكا، از ويتنام 
گرفته تا عراق، را تحت الشعاع قرار داده است. زماني كه آمريكا 
جان نيروهاي نظامي خود را به خطــر مي اندازد، اعتبارش را 
وسط مي گذارد و ســاير كشــورها را هم درگير مي كند، بايد 
براساس برنامه اي متشكل از اهداف استراتژيك و سياسي عمل 
كند؛ استراتژيك، براي اينكه بگوييم چرا مي جنگيم و سياسي، 
براي اينكه بتوانيم به چارچوبي برسيم كه نتيجه را حفظ كند، 

هم در داخل آن كشور و هم در سطح بين المللي.
اقدامات نظامي آمريكا هميشه بي نتيجه مانده؛ چرا كه نتواسته 
اهداف مشخصي براي خود تعريف و اين اهداف را به گونه اي به 
هم مرتبط كند كه در جريان روند سياسي آمريكا دوام بياورند؛ 
اهداف نظامي بيش از حد بر مبناي خودرأيي تعريف شــده و 

اهداف سياسي بسيار انتزاعي و دور از دسترس بوده اند.
ما در ميان حمايت گسترده مردمي در پاسخ به حمله القاعده 
به آمريكا كه از افغانســتان تحت كنترل طالبان آغاز شد، وارد 
افغانستان شديم. كارزار نظامي اوليه با اثربخشي زيادي پيروز 
شد. نيروهاي طالبان در پناهگاه هاي پاكستان زنده ماندند و از 
آنجا با كمك برخي مقامات پاكستاني، بار ديگر در افغانستان 

سربرآوردند.
اما زماني كه نيروهاي طالبان در حال فرار از كشــور بودند، ما 
تمركز استراتژيك خود را از دست داديم. ما خودمان را متقاعد 
كرديم كه با تبديل افغانســتان به يك كشــور مدرن، داراي 
نهادهاي دمكراتيك و ايجاد دولتي براســاس قانون اساسي، 
مي توان از ايجاد مجدد پايگاه هاي تروريســتي در اين كشور 

جلوگيري كرد.
 افغانســتان هرگز يك كشــور مدرن نبوده است. حكمراني 
نيازمند وجود حس تعهد مشــترك و تمركز قدرت است. با 
وجود اينكه خاك افغانستان سرشــار از منابع غني است اما 
اين عناصر را ندارد. ســاختن يك دولت دمكراتيك مدرن در 
افغانستان كه در آن حكم دولت به طور يكسان در سراسر كشور 
اجرا شود، مستلزم يك چارچوب زماني چندين ساله و در واقع 
ده ها سال است. اين امر به شدت وابسته به ماهيت جغرافيايي 
و قومي- مذهبي افغانستان است. دقيقاً فقدان قدرت مركزي 
در افغانستان بود كه آن را به پايگاهي جذاب براي شبكه هاي 

تروريستي تبديل كرد.
اگرچه قدمت حكومــت در افغانســتان، به قــرن هجدهم 
بازمي گردد اما مردمان آن هميشــه در برابــر تمركز قدرت 
مقاومت داشته اند. تحكيم سياسي و به ويژه نظامي در افغانستان 
در امتداد خطوط قومي و قبيله اي در يك ساختار فئودالي پيش 
رفته اســت كه دلالان قدرت، تعيين كننده و سازمان دهنده 
نيروهاي دفاعي قبيله اي هستند كه معمولاً در تضاد پنهان با 
يكديگرند. اين جنگ سالاران فقط زماني متحد شده اند كه يك 
نيروي خارجي )حمله ارتش انگليس در سال1839 و اشغال 
توسط نيروهاي ارتش شوروي در سال1979( به دنبال تحميل 
تمركزگرايي و انسجام بر آنها بوده است. با گذشت زمان، حمايت 
جامعه آمريكا از جنگ هاي اين كشور رنگ باخت. در افغانستان 
هم، هدف اوليه نابودي پايگاه هاي طالبان محقق شد اما بعد از 
آن ورود آمريكا به مرحله ملت سازي در يك كشور جنگ زده، 
باعث شد تا نيروي زيادي از سربازان آمريكايي بگيرد. طالبان را 
مي شد مهار كرد اما نمي شد آن را از بين  برد. معرفي مدل هاي 
ناآشنا از حكمراني به افغان ها باعث شــد تا تعهد سياسي در 
اين كشور تضعيف و فساد تقويت شود. بدين ترتيب، در مورد 
افغانستان هم الگوهاي قبلي مناقشــات داخلي آمريكا تكرار 
شد. آنچه طرف هوادار اقدام نظامي آمريكا به عنوان پيشرفت 
تعريف مي كرد را طرف سياسي، فاجعه مي دانست. اين دو گروه 
در طول دولت هاي متوالي هر دو حزب تمايل داشتند يكديگر 
را فلج كنند؛ به عنوان مثال، تصميم سال2009 براي افزايش 
نيروها در افغانستان، با اعلام اين خبر همراه شد كه اين نيروها 

قرار است 18 ماه بعد خاك افغانستان را ترك كنند.
در مورد افغانستان، چيزي كه ناديده گرفته شد، تعيين اهداف 
دســت يافتني بود؛ مي شــد هدف جنگ را به جــاي نابودي 
كامل طالبان، به مهار طالبان تغيير داد. در ســطح سياسي- 
ديپلماتيك هم بايد يك واقعيت مدنظر قرار مي گرفت؛ اينكه 
همسايگان افغانستان – حتي آنها كه دشمن ما بودند – نسبت 
به تهديدهاي تروريســتي برآمده از خاك اين كشور احساس 
خطر مي كردند. شايد مي شد در جاهايي يك عمليات نظامي 
مشترك با آنها ترتيب داد. شكي نيست كه هند، چين، روسيه و 
پاكستان هر كدام منافع خود را دارند اما يك ديپلماسي خلاق 
مي توانســت اقدامات مشــتركي را براي غلبه بر تروريسم در 
افغانستان دنبال كند. دونالد ترامپ و جو بايدن، هر دو در دوران 
مبارزات انتخاباتي، عليه جنگ افغانستان وعده هايي داده بودند 
و در دوره رياست جمهوري خود مذاكرات صلح با طالبان را آغاز 
كردند؛ همان طالباني كه كمر به نابودي اش بسته بوديم و در 
اين راه، طي 20سال، از متحدان مان خواستيم در كنار ما باشند.
آمريــكا به دليل ظرفيت هايــش نمي تواند از تبديل شــدن 
به يك بخش كليدي نظــم بين الملل، بگريــزد؛ نمي تواند با 
عقب نشيني، از آن جلوگيري كند. مبارزه با تروريسم نيازمند 
توجه به سازوكارهاي بين المللي است كه از طريق ديپلماسي 
ايجاد مي شود. آمريكا بايد بپذيرد كه بعد از اين عقب نشيني 
خودخواسته، هيچ اقدام استراتژيكي نمي تواند جبران مافات 

كند. 

هنري كيسينجر 
وزير خارجه اسبق آمريكا

رهبر داعش شاخه خراسان كيست؟
پس از كشته شدن حافظ سعيد خان، مؤسس 
گروه داعش خراســان در حمله  نيروي هوايي 
آمريكا در سال ۲016، شهاب المهاجر كه براساس 
گزارش بي بي ســي اردو و »مركز پژوهش هاي 
استراتژيك و بين المللي« يك شهروند عراقي 
اســت، هدايت گروه را به عهده گرفته است. 
المهاجر از سال۲0۲0 به صورت رسمي به عنوان 
رهبر اين گروه معرفي شده است. او نخستين 
فرد غيرافغان و غيرپاكستاني است كه به رهبري 
داعش خراسان انتخاب شده است. پيش تر او 
يك فرمانده ميان رده در شبكه حقاني و عضوي 
از القاعده بود. روزنامه هشت صبح افغانستان 
به نقل از آنچه رســانه هاي مرتبط با داعش در 
خرداد سال 1399در شبكه هاي اجتماعي منتشر 
كرده اند مي نويسد: المهاجر سابقه اي طولاني در 
طراحی و ساماندهي حملات مسلحانه در كابل 
و ننگرهار داشته و همچنين گفته مي شود مغز 
متفكر حمله مرگبار به فرودگاه كابل در سال۲0۲1 

بوده است.

ث
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اينكه معجزه اي 
رخ دهد و بخش 

بين الملل زير سايه 
سنگين بخش مسابقه 

سينماي ايران 
قرار نگيرد، تقريباً 
غيرممكن است. 

اين را تجربه ساليان 
گذشته مي گويد. 

جشنواره فيلم فجر 
ذاتا رخدادي ملي 

است و از همان 
ابتدا تمركزش بر 

توليدات داخلي بوده 
و مردم هم بيشتر 
از فيلم هاي ايراني 
استقبال كرده اند

برش هاي كوتاه

موافقان و مخالفان ادغام 
 سيدضياء هاشمي: جشنواره را دو پاره 
كردن يك صدمــه به بدنه جشــنواره بود. به 
عقيده من جشنواره ما ملي است و نمي توانيم 
جشنواره بين الملل به مفهوم گسترده داشته 
باشيم. وقتي جشنواره ملي و جهاني واحد بود، 
يك مزيت داشت. افرادي كه دعوت مي شدند 
با رويدادي وسيع روبه رو مي شدند؛ زيرا قبل از 
كرونا مردم براي ديدن فيلم هاي جشنواره صف 
مي بستند و اين استقبال مردم از جشنواره براي 

آنها جذاب بود.
  ابوالفضل جليلي: ما در ايران نمي توانيم 
جشنواره جهاني داشته باشيم و آن را اجرايي 
كنيم. جشــنواره بين المللي ماننــد آنچه در 
دنيا مي بينيــم قواعد اســتانداردي دارد كه 
اينجا قابليت اجرا ندارد.البته پيش از انقلاب 
جشــنواره جهاني فيلم تهران وجود داشــت 
كه بزرگان ســينماي جهان از ويليام وايلر و 
برتولوچي گرفته تــا كوروســاوا و... به ايران 

مي آمدند.
  محمدرضا عباســيان: از ابتداي اين 
جداســازي و طي همه اين پنج ســال بارها 
گفته ايم كه اين اتفــاق از ابتدا اشــتباه بود. 
برگزاري جشنواره در همه دنيا استانداردهايي 
دارد و جالب اســت كه امروز دوستان مدافع 
جداسازي هم دارند از اســتانداردها صحبت 
مي كنند درحالي كه در هيچ كجاي دنيا چنين 
پديده اي را شاهد نيستيم كه يك دوره از يك 
جشــنواره در ۲ بازه زماني مختلف، با ۲ دبير 
مختلــف و ۲ محتواي مختلف برگزار شــود. 
اين اتفاق از ابتدا كاملًا نشــدني، غيراصولي و 

غيرحرفه اي بود.
  غلامرضا موسوي: ادغام جشنواره جهاني 
فجر با جشــنواره ملي فجر، باعث مي شود كه 
جشنواره جهاني زير سايه جشنواره ملي بماند. 
در اين صورت مي توانيم مهماندار باشيم و فيلم 
خارجي را به نمايش دربياوريم اما واقعيت اين 
اســت كه اگر اين ادغام انجام شود، جشنواره 
جهاني زير ســايه جشــنواره ملي مي ماند و 
به خوبي ديده نمي شود. جشنواره ملي تقريبا 
10 روز قبل از جشنواره برلين برگزار مي شود 
اين موضوع هم از مســائلي است كه مي تواند 
ايجاد مشكل كند. چون بسياري از كساني كه 
مي خواهند به جشنواره برلين بروند، طبيعتا 
نمي توانند به راحتي در جشــنواره ما شركت 

كنند.
  محمدتقي فهيــم: از ابتدا نيــز براي 
جداسازي جشنواره ملي از جشنواره جهاني 
هيچ برنامه درستي چيده نشــده بود و يكي 
از بدترين مــوارد ذات اين جشــنواره بود كه 
ابــداً به نظر متخصصان و ســينماگران توجه 
نمي كردند از همان ابتدا نيــز اكثريت اهالي 
ســينما با اين تفكيك مخالــف بودند و تنها 
كساني كه از برگزاري جشنواره ذي نفع بودند 
از اين ادغام استقبال كردند.چون در اين پنج 
سال، عملًا جشــنواره جهاني هيچ دستاورد 

مفيدي نداشت.
  كيوان كثيريان:جشنواره جهاني قطعا 
ايراداتي دارد، امــا با همه اين تفاســير جزو 
جشنواره هاي A شده اســت. من مي گويم با 
اهداف خودتان اين جشــنواره را كه به اينجا 
رســيده اســت را اداره كنيد و آن را با روش 
خودتان حفــظ كنيد و اصل ماجــرا را حذف 
نكنيد. جشنواره داري كار مشكلي است و بايد 

با آدم هاي مختلفي پيرامون آن مذاكره كرد.
  كاميار محســنين: احياناً تعــدادي از 
كســاني كه در جريان مذاكــرات بين المللي 
نبوده اند و در بخش هاي ديگر جشنواره جهاني 
مشــغول به كار بوده اند، اطلاعاتي نادرست را 
به هيأت مســئول ارائه كرده اند كه البته اين 
قضيه با توجه به سوابق، مسبوق به سابقه هم 
هست. در اين ميان، كســاني در حاشيه گود 
نشســته اند و مي خواهند بحثي تخصصي را 
به كري خواني ها و رجزخواني هاي قرمز و آبي 
تبديل كنند. بحث اصلي اين است كه كساني 
كه از نظريه هاي جشنواره ها هيچ نمي دانند و 
اگر به هر دليلي، در جشنواره يا بازاري شركت 
كرده اند، يك مذاكره تخصصي انجام نداده اند، 
در اين تصميم گيري تخصصي، نبايد محلي از 

اعراب داشته باشند.
  مجيد اســلامي: حالا ظاهــرا دوباره 
برمي گرديم به نقطه  صفر. با ادغام جشــنواره 
جهاني با جشنواره ملي همه دستاوردها عملا 
به باد مي رود و تجربه تماشاي استاندارد فيلم 
خارجي بدل مي شــود به برگزاري يك رويداد 
بي هويت و بي حاصل، مثل دوران طولاني قبل 
از جداسازی. دوراني كه اصلا خبردار نمي شديم 
بخش بين المللي كي شروع شد و كي تمام شد.
  امير اسفندياري: ادغام جشنواره ملي 
و جهاني، حسي از بي ثباتي در تصميم سازي 
و پيگيري روندي مشخص در داخل را به دنيا 
مخابره مي كند.سازماني با رعايت تمام موازين 
داخلي، مهم ترين رتبه را در نهادي بين المللي 
كه مرجع ارزشــگذاري در حوزه اي مشخص 
است، كســب مي كند. روشن است در جريان 
مذاكرات، به توافقاتي مي رســد كه هيچ كدام 
نافي منافع ملي نيستند. فقط يك سال بعد، 
بدون ارائه هيچ تحليل جدي، اين توافق نقض 
مي شــود. دنيا درباره فقدان توان برنامه ريزي 
و هرگونه برنامــه كوتاه مــدت، ميان مدت و 

بلندمدت چه قضاوتي مي كند؟ 

   جشنواره جهاني فيلم فجر، بعد از 
نخستين دوره اش كه به شكل غريبي 
آشفته و بي برنامه بود، به مرور ساختار 
پيدا كرد و با برنامه اي مشــخص و 
معين پيش رفت؛ جشــنواره اي كه 
البته مخاطب جشــنواره ملي فجر 
را نداشــت و فضايش تــا حدودي 
گلخانــه اي بــود. محفلــي كــه 
منتقدان جشــنواره جهانــي به آن 
اشــاره مي كنند از همين جا مي آيد. 
اينكه جشــنواره جهاني بيشتر يك 
دورهمي دوســتانه بوده اســت. در 
نگاهي راديكال تر جشنواره جهاني 
فيلم فجر با جشــنواره جهاني فيلم 
تهران مقايسه شده است. جشنواره 
معتبر دهه 50 كه از نظر گســتره، 
تأثير گــذاري و فيلم هاي مهمي كه 
در آن به نمايش درمي آمد، احتمالا 
مهم تريــن فســتيوال بين المللي 
برگزار شــده در ايران است. ايرادي 
كه معمولا به جشنواره جهاني فيلم 
فجر گرفته مي شــد دامنه محدود 
و مشــخص مخاطبانش بود؛ اينكه 
هر ســال گروهي تقريبــاً ثابت در 
پرديس چهارسو گرد هم مي آمدند 
و فيلم هايي كه اغلــب خارجي هم 

بودند مي ديدند، نسخه هايي باكيفيت 
از كلاســيك ها را تماشا مي كردند، 
كارگاه هايــي هم برگزار مي شــد و 
در حاشيه و متن جشــنواره گپ و 

گفت هايي هم صورت مي گرفت.

   اگر اينها را بــا زماني كه بخش 
بين الملل در حاشيه جشنواره فجر 
برگزار مي شد و براي هيچ كس مهم 
نبود كه چه فيلم هايــي به نمايش 
درمي آيد و همه  چيز تحت الشــعاع 
بخــش مســابقه ســينماي ايران 
قرار داشــت مقايســه كنيم، به اين 
نتيجه مي رســيم كــه جهاني فجر 
دستاوردهايي داشــته است. نظم، 
ســازوكار، انســجام در برگزاري و 
تلاش براي رعايت اســتانداردهايي 
كه قبلًا و در قالــب بخش بين الملل 
اهميت چنداني براي برگزار كنندگان 
نداشت، وجه تمايزي را رقم مي زد كه 
در نهايت به گرفتن رده A از فياپف 
منجر شد. يك جشنواره باكلاس كه 
البته مخاطبان محدودي داشــت؛ 
مخاطبانــي محدود اما منســجم و 
وفادار. جشــنواره جهاني فيلم فجر 
دســت اندركاران و كارمنداني هم 

داشت كه در طول سال يا در ماه هاي 
منتهي بــه برگــزاري جشــنواره 
مشغول به كار مي شــدند. بخشي از 
داســتان موافق ها و مخالفت ها هم 
از همين جا شروع مي شــد. آنها كه 
داخل گود بودند به شدت از جهاني 
فجر دفاع مي كردنــد و بيرون گود 
مانده ها فستيوال را رانتي و بي كاركرد 

مي ناميدند.

    از لحظه انتشــار خبــر ادغام 
جشنواره جهاني با جشــنواره ملي 
فجر، شاهد صف آرايي اين دو گروه 
مقابــل يكديگر بوده ايــم. مخالفان 
جشــنواره جهاني از تصميم رئيس 
سازمان سينمايي اســتقبال كرده 
و همان حرف هاي هميشــگي را با 
چاشــني اتهام بــه برگزار كنندگان 
مطــرح كرده انــد و كارمنــدان و 
دست اندركاران جشنواره جهاني هم 
به از دست رفتن يك شبه دستاوردها 
اشاره مي كنند و بيش از هر چيز به 
 A از  دست رفتن تنها فستيوال رده
خاورميانه. تا امروز بيشــتر مدافعان 
جشنواره جهاني را كساني تشكيل 
داده اند كه از اين فســتيوال ارتزاق 

ادغام يا انحلال؟ 
آيا برگشت بخش بين الملل

 به جشنواره فجر  معنايي جز تعطيل شدن 
جشنواره جهاني فجر دارد؟

محفلي براي اقليتي كه سر ســفره اي مجلل نشسته بودند يا 
فستيوال معتبري كه از فياپف رده A گرفته بود؟ تصميم بر ادغام 
جشنواره جهاني فيلم فجر با جشنواره ملي كه در بهمن برگزار 
مي شود بازگشت به عقب است يا رونقي بيشتر به اين رخداد 
مي دهد؟ از بين بردن دستاوردها يا جلوي ضرر را از هر جا بگيري 
منفعت است؟  اين احتمالا مهم ترين دو قطبي شكل گرفته در اين 
ايام در حوزه فرهنگ و هنر است. موافقان و مخالفان همچنان در 
رسانه ها مشغول توضيح دادن مواضع شان هستند و هر كسي از 

منظري ماجرا را تحليل مي كند.
افتتاحيه  جشنواره جهانی فيلم فجر سال 1400- عكس: محمد نبی خانی

مي كردنــد و گروه مقابــل هم تمام 
انتقادها را به حســاب مرثيه خواني 
براي جمع شدن سفره اي گذاشته اند 
كه گروهي محدود بر سر آن نشسته 
بودند و اجازه نمي دادند ديگران هم 
يك گوشه كار را بگيرند. طوري كه 
به نظر مي رســد عده اي از مخالفان 
جشــنواره جهاني با منطق »ديگي 
كه براي من نمي جوشد« به ميدان 
آمده اند. تأكيد فراوان بر هزينه بالاي 
برگزاري جشــنواره جهاني فجر هم 
بيشــتر از همين منظر مورد اشاره 
قرار گرفته اســت. در مورد هزينه ها 
مي شــود به برخي جشــنواره هاي 
داخلي اشــاره كــرد كــه به مراتب 
بي كاركرد تــر از جهاني فجر بوده اند 
ولي كمتر مورد انتقاد قرار گرفته اند.

   اينكــه جشــنواره جهاني فجر 
دستاوردهايي داشــته يا صرفاً يك 
دورهمي دوستانه بوده محل مناقشه 
اســت و دعــواي ميــان مدافعان و 
مخالفان همچنان در رسانه ها جريان 
دارد. اما قاعدتاً نبايد در مورد آنچه با 
ادغام جهاني با جشــنواره ملي فجر 
رخ خواهد داد شبهه اي وجود داشته 

باشــد. احتمال اينكه معجزه اي رخ 
دهــد و بخش بين الملل زير ســايه 
ســنگين بخش مســابقه سينماي 
ايران قرار نگيــرد، تقريباً غيرممكن 
اســت. اين را تجربه ساليان گذشته 
مي گويد. جشــنواره فيلم فجر ذاتا 
رخدادي ملي اســت و از همان ابتدا 
تمركزش بر توليدات داخلي بوده و 
مردم هم بيشــتر از فيلم هاي ايراني 
اســتقبال كرده اند. به همين دليل 
بازگشت بخش بين الملل به جشنواره 
فجر، بيشتر شــبيه انحلال جهاني 
فجر است تا ادغام؛ حتي اگر به گفته 
مديران سينمايي نامش اين نباشد . 
به هر حال در عمل همين اتفاق رخ 

خواهد داد.

  به عنوان فردي كه يكي دو باري 
انتقاد هاي تندي از شــيوه برگزاري 
جشنواره جهاني فجر داشته ام و اين 
فستيوال را آنقدر ها كه كارمندانش 
مي گوينــد گل و بلبــل نمي دانم، 
معتقدم تصميم ســازمان سينمايي 
شتابزده بوده اســت. همچنان پاي 
تمــام انتقادهايي كه از جشــنواره 
جهاني داشته ام ايستاده ام ولي راهش 

اين نبود. با اين شــيوه برخورد بعيد 
است دســتاوردي حاصل شود. اگر 
هم درجه A جهاني فجر از بين برود، 
فشار مضاعفي بر مديران سينمايي 
وارد خواهد شــد كه يك جشنواره 
معتبر بين المللي را تعطيل كرده اند. 
اين فشــار الان هم وجــود دارد و 
به نظر، حاشيه و جنجالي بي موردي 
مي رسد كه مي شد به آن دامن نزد. 
مي شد كل ساختار را ويران نكرد و به 

اصلاحش پرداخت.
 اگــر جهانــي فجــر، »دورهمــي 
چارســو« بود؛ اگر گروهي بي دليل 
در آنجا مسئوليت داشتند و بي جهت 
حقوق مي گرفتند بي آنكه خروجي 
مشخصي داشته باشند و اگر رويكرد 
فســتيوال با اهداف فرهنگي دولت 
همخواني نداشــت، همــه اينها را 
مي شد اصلاح كرد. به عنوان يكي از 
منتقدان جشنواره جهاني فجر، آنقدر 
كم حافظه نشده ام كه از ياد برده باشم 
بخش بين الملل جشنواره فجر در كل 
دهه80 و اوايل دهه 90 چقدر خنثي 
و حاشيه اي زائد بر اصل بود. بازگشت 
به آن دوران نامش هر چه باشد اصلاح 

نيست؛ ويراني است.

سيمرغ هايي براي دلجويي 
    يكــي از كاركردهــاي مهم 
بخش بين الملل جشــنواره فجر 
در دهه هاي 70 و 80، اين بود كه 
از فيلم هاي فيلمسازان شاخصي 
كه به هر دليل در بخش مســابقه 
سينماي ايران ســهم چنداني از 
جوايز نمي بردنــد، تقدير به عمل  
آيد؛ اتفاقي كه مثلا در جشــنواره 

هفدهم براي »رنگ خدا«ي مجيدي رخ داد. بخش بين الملل جشنواره فجر در اين سال ها 
اتفاق چندان مهمي محسوب نمي شد و معمولا فيلم هاي نه چندان جالب توجه در بخش 
رقابتي حاضر بودند و در مواردي هم كه فيلم مهمي در مسابقه به نمايش درمي آمد عموما 
عوامل سازنده اش از حضور در جشنواره اي به نام فجر مطلع نبودند. وقتي هم نامي سرشناس 
برنده سيمرغ مي شــد، فردي كاملا بي ربط براي دريافت جايزه روي سن مي رفت. مثل 
سيمرغ معروفي كه به جك نيكلسون رسيد و سفير سوئيس آن را به نيابت دريافت كرد. 
موردي كه هنوز هم به طعنه از آن ياد مي شود. مثل ماجرای بزرگداشت ژان لوک گدار  در 
جشنواره فيلم فجر كه با نمايش نسخه بسيار مخدوش »در ستايش عشق« همراه شد و 
خيلی ها گفتند و نوشتند كاش گدار بداند فستيوالی به بهانه بزرگداشت او آخرين ساخته 

اش را با چه ميزان مميزی به نمايش درآورده اند.

رزي و گاوراس در تهران 
    هجدهمين جشنواره فيلم فجر يك مورد استثنايي 
در تمام جشنواره هاي بعد از انقلاب بود. در اين سال فضاي 
سينماي ايران به تبع جامعه به شدت سياسي شده بود. به 
همين دليل برگزار كنندگان جشنواره هجدهم تصميم 
گرفتند با توجه به فضاي غالب فيلم هاي مطرح فستيوال، 
بزرگداشتي براي دو كارگردان مطرح سينماي سياسي 
جهان برگزار كنند. به اين ترتيب دو بزرگداشت و مرور آثار 
براي فرانچسكو رزي و كنستانتين گوستاگاوراس درنظر 
گرفته شــد؛ اتفاق مهم حضور اين دو كارگردان در ايران 
بود. پس از سال ها پاي دو فيلمساز مطرح خارجي در يكي 
از با مناسبت ترين بزرگداشت هاي تاريخ جشنواره فجر 
به تهران باز شد. به اين ترتيب »جسدهاي سرشناس«، 

»دست ها روي شهر«، »سالواتوره جوليانو« و »سه برادر« از آثار رزي و »زد«، »اعتراف«، »حكومت 
نظامي«، »بخش ويژه« و »گمشده« از ساخته هاي گاوراس، در فجر به نمايش درآمدند و رزي و 
گاوراس در نشست خبري مقابل منتقدان و خبرنگاران نشستند. )بماند كه نشست خبري رزي با 
يك پرسش پرت و عجيب خبرنگار يكي از هفته نامه ها، به آبروريزي منجر شد(. در اين دوره جز اين 
دو كارگردان بزرگ سينماي سياسي، مصطفي عقاد سازنده »محمد رسول الله« و » عمر مختار« و 

كريستف زانوسي از چهره هاي شاخص سينماي لهستان هم مهمان فجر بودند .

براي خالي نبودن عريضه 
    اگر در دهه 60 و نخستين 
ســال های دهــه 70، نمايش 
فيلم هاي خارجي از كلاسيك ها 
گرفتــه تا محصــولات متاخر 
سينما با اســتقبال مخاطبان 
مواجه مي شــد، به مرور و با در 
دسترس شدن فيلم ها، كمتر 
كســي حاضر مي شــد بليت 
جشــنواره بخرد و به تماشاي 
آثاري بنشــيند كه با مميزي 

در فجر به نمايش درمي آمدند. در عصر دي وي دي كمتر كســي پيگير فيلم هاي بخش 
بين الملل بود؛ بخشي كه سال ها بود اختتاميه اش در ميانه هاي جشنواره برگزار مي شد و 
جوايز تسلي بخش همچنان به سينماگران ايراني حاضر در بخش بين الملل اهدا مي شد. در 
انتهاي دهه 60 به نظر مي رسيد بين المللي بودن جشنواره براي هيچ كس مهم نيست و اين 
بخش براي خالي نبودن عريضه همچنان پابرجا مانده است. اينگونه بود كه از اوايل دهه 90، 
زمزمه جدا شدن بخش بين الملل به راه افتاد. گويي فجر مي خواست از شر نمايش فيلم هاي 
خارجي كه بي جهت جدول نمايش فيلم ها را شــلوغ كرده بودند خلاص شود؛اتفاقي كه 

سرانجام رخ داد تا جشنواره جهاني فيلم فجر متولد شود.

سرخپوستان و سياهپوستان سينما 
   جشــنواره فيلم فجر از همان نخســتين دوره 
برگزاري كار خود را با صفت بين المللي آغاز كرد . در 
بهمن 1۳61 تعداد فيلم هاي بلند ســينماي ايران 
آنقدر زياد نبود كه بشــود بخش مسابقه سينماي 
ايران را راه انداخت . پس در نخستين دوره جشنواره 
فجر به سبك جشــنواره جهاني تهران، چند فيلم 
انگشت شمار ايراني كنار فيلم هاي خارجي به بخش 
مسابقه بين الملل راه يافتند . جداي از اين بيشترين 
فيلم خارجي در ادوار برگزاري جشنواره فجر در اين 
دوره به نمايش درآمد. بخش هاي جنبي جشنواره با 
حال و هواي سال هاي اول پيروزي انقلاب منطبق 
بود؛ چشــم انداز ســينماي كوبا و سرخپوستان و 

سياهپوستان در سينما كاملا با حال و هواي روز همخواني داشتند و بخش سينماي ايتاليا 
از نئوراليسم تا امروز فرصتي براي تماشاي آثار چهره هايي چون روسليني، رزي، پتري، 
دسيكا، زفيره لي، پازوليني و دامياني فراهم مي كرد. فيلم هايي كه اغلب شان در دهه50 و در 
فستيوال تهران به نمايش درآمده بودند. جالب اينكه فيلم »جنگ ستارگان« جورج لوكاس 

هم در بخش سينماي كودک و نوجوان جشنواره به نمايش درآمد.

خداحافظي ۶ ساله 
     از دوره دوم عنــوان بين المللــي از كنار 
نام جشــنواره فجر حذف شد. از بهمن 6۲ كه 
دومين دوره جشــنواره برگزار شــد تا بهمن 
66 كه ششــمين جشــنواره برپا شد تمركز 
برگزار كنندگان روي ســينماي ايران بود. در 
دوره هاي دوم و سوم هيچ فيلم خارجي اي در 
جشنواره به نمايش درنيامد. در جشنواره هاي 
چهارم و پنجم در بخش هــاي غيررقابتي اي 
چون سينماي كودكان و نوجوانان، چشم انداز 

ســينما در آســيا و نمايش هاي ويژه امكاني براي نمايش فيلم هاي خارجي فراهم شد. 
اتفاق مهم جشنواره ششــم نمايش مجموعه آثار آندره تاركوفسكي بود. جشنواره فيلم 
فجر احتمالا در آن زمان تنها فستيوال سينمايي دنيا بود كه در يك دوره همه فيلم هاي 
تاركوفسكي را به نمايش مي گذاشت. فيلم هاي ســينماگر ناراضي روس به عنوان كشف 
بزرگ مديران ســينمايي وقت، با هدف تأثيرپذيري كارگردان هاي ايراني و آشنا شدن 
تماشــاگران با فيلم هايي كه حال و هواي هنري خاصي داشتند، در فجر ششم به نمايش 
درآمد. اين آخرين دوره اي بود كه جشنواره فيلم فجر در بخش هاي رقابتي اش تنها ميزبان 

فيلم هاي ايراني بود.

بازگشت عنوان بين المللي 
    از دوره هفتم جشــنواره فيلم فجر 
دوباره بين المللي شــد. بخش مسابقه 
بين الملــل بــه فيلم هاي كــودكان و 
نوجوانان اختصاص داشــت و در نهايت 
هم بيشــتر جوايز اصلــي اين بخش به 
فيلم هاي ايراني رســيد. اگر جشنواره 
ششــم به نام تاركوفســكي سند خورد 
جشنواره هفتم دوره سرگئي پاراجانف 
بود كه هــر ۴ فيلم بلنــدش در آن به 

نمايش درآمد. مرور آثار ياسوجيرو ازو و آندره وايدا از ديگر بخش هاي مهم اين دوره بود. از 
دوره هشتم پاي مهمانان خارجي هم به فجر باز شد. از مديران فستيوال هاي خارجي چون 
دبير جشنواره لوكارنو و منتقداني چون دبورا يانگ و سرژ يردني گرفته تا فيلمسازي چون 
گئورگي شنگلايا مهمان جشنواره فجر شدند تا فستيوال شمايل بين المللي بيشتري بيابد. 
در جشنواره نهم اهداي جايزه ويژه هيأت داوران بخش بين الملل به فيلم »سينماهاي من« 
)فروزان و گولســون كارا مصطفي( جنجالي به پا كرد. اهميت و جذابيت بخش بين الملل 
جشنواره فجر در اين سال ها بيشتر به نمايش آثار كلاسيك بازمي گشت؛ فيلم هايي كه در 

دوران عسرت دهه60، تماشايشان روي پرده بزرگ سينما نعمتي بود.

 سعيد مروتي
روزنامه نگار
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    زوج كهكشاني    حالا از تو »خاطره« داريم

    سالگرد يك فسخ ننگين    5 ستاره بدشانس
درخشش بنزما و امباپه در تيم ملي فرانسه ادامه داردسردار آزمون؛ ستاره اي كه امروز گل هاي مهم تري مي زند

از شكسته شدن رأي ويلموتس حماسه نسازيد  ترافيك شديد در تيم ملي، اين بازيكنان شايسته را زجر مي دهد

 نبودنم در تيم ملي
براي خودم هم سؤال است

عليعليپوردرگفتوگوباهمشهريورزشيازدعوتنشدنشبهتيممليميگويد
اواعتقادداردعملكردشراميتوانباتكتكبازيكنانمقايسهكردتاخيليازمسائلروشنشود
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حالا از تو»خاطره« داريم
سردارآزمون؛ستارهايكهامروزگلهايمهمتريميزند

بهروز رسايلي|  سردارآزمونازسالهاپيشخودشرادرقامتيكيازاستعدادهايآشكارودرجه
يكفوتبالايرانمطرحكرد.اوامادرايندوران،روزهايپرفرازونشيبزياديداشت؛گاهيچشمها
رابهخودشخيرهكردوخيليمواقعهمنااميدكنندهظاهرشد.شايدبدترينسردارآزمونيكهدر
تمامطولاينمدتديديم،ورژنجامجهاني2018اينبازيكنبــود؛جاييكهآزمونبعدازچند
نمايشنهچندانقابلدفاعمــوردانتقادقرارگرفتودرواكنشبهاينفضــا،ازحضوردرتيمملي
خداحافظيكرد!ازسردارامايكايرادديگرهمزيادگرفتهميشد؛اينكهاوستارهبازيهايمعمولي
استودربزنگاههايمهمآنطوركهبايدنميدرخشــد.برايمدتزمانطولاني،فهرستقربانيان
سرداربهتيمهايبسيارمتوسطيهمچونتركمنستان،هند،گوام،عمان،مقدونيه،قرقيزستانو...
محدودميشدودرمسابقاتبزرگتربهندرتميتوانســتيمردپاييازاينبازيكنببينيم،اماحالا

انگارشرايطفرقكردهاست.
سردارآزمونحالاباپشتكاربيشتريدرحالخاطرهســازيبرايهوادارانتيمملياست.اوامروز

گلهايمهمتروتعيينكنندهتريميزندكهآخرينشانهمينضربهخوشموقعبهتوردروازهلبنان
بود.سرداردرصيداتيمراازشكسترهاندومقدماتيكپيروزيدراماتيكوبزرگراساخت.حتي
در2مسابقهقبليتيممليهمكهآزمونخيليرويفرمنبود،2پاسگلسرنوشتسازازاوديديم؛
اوليبرابراماراتودوميمقابلكرهجنوبي.سرداردرمرحلهقبليهمكهكارايرانبهشدتگرهخورده
بودوخيليهاحذفتيمكشورمانراقطعيميدانستند،برابربحرينوعراقگلهايبسيارمهمي
بهثمررساندوكاررابرايتيممليدرآورد.بدوناو،شايدصعودازآنگروهوموفقيتخيرهكنندهدر

اينمرحلهازبازيهااينقدردردسترسنميبود.
امروزخوشحاليمكهخاطراتمانازسردارآزموننهقهروطرحاو،كهبوسهاشبرپرچمايراناست،
يااينكهازميانهميدانپيامآرامشبراينيمكتتيممليميفرستد.اينپسرحالاسهامدارلحظات
شيرينيشدهكهاميدواريماوجشراســالآيندههمينروزهادرجامجهانيقطرببينيم.اينحق

اوستكهكارنامهاشرابهدرخششدربزرگترينميدانهايمليآراستهكند.

يكي از بدشانسي هايي كه هر بازيكني مي تواند با آن مواجه شود، اين 
است كه در تيم ملي كشورش با ترافيك در پست تخصصي مواجه شود. 
مثلا براي سال ها مهاجمان پرشمار تيم ملي آرژانتين از بين مي رفتند، 
چون فقط 2 يا 3نفر از آنها فرصت بازي پيدا مي كردند. اين مسئله همه 
جاي جهان وجود دارد و شــامل فوتبال ايران هم مي شود. به عنوان 
مثال، در نسل فعلي تيم ملي هم نفراتي را داريم كه به خاطر ترافيك 
در پست شان، اغلب بايد از روي نيمكت مسابقات را تماشا كنند. آنها 
حتما مي توانستند تا الان بازي هاي ملي بسيار بيشتري را تجربه كنند، 

اگر رقباي به اين گردن كلفتي نداشتند.

  امير عابدزاده
اودربهترينفرمفوتبالشقرارداردوپارســالوامســالدرليگهاي
پرتغالواسپانياعاليعملكرده،امابههرحالچهاميروچهپيامنيازمند،
باسدمحكميبهاسمعليرضابيرانوندمواجههستند.بيروگلراصليو
ستارهدرخشانتيممليدرچندسالگذشتهبودهوآنقدراعتبارآفريده
كهحتيباوجودافتاخيرشهمبيروننشاندناودشواربهنظرميرسد.
بيرانوندســابقهحضوردرجامجهانيرادركارنامهداردوآنجاپنالتي
كريسرونالدوراگرفتهاست.اودرجامملتهايآسياهمگلرايرانبودو
منهايفاجعهدستهجمعيبازيباژاپن،عملكردخوبيداشت.شايداگر
اميرعابدزاده5سالپيششرايطفعليراداشت،فيكستضمينيتيم
مليبود،اماحالابايدبايكيازنامدارترينگلرهايآسيارقابتكند.البته
كهبعدازبازيبالبنانشايعاتيدرموردنيمكتنشينيبيرانوندوحضور

اميرعابدزادهدرتركيباصليديدارباسوريهسرزبانهاافتادهاست.

  مهدي ترابي
يكيازبهترينبازيكنانليگايراندرســالهاياخير،بهندرتطعم
حضورثابتدرتركيبتيممليراچشيدهاست.حضورفيكسكههيچ،
ترابيحتيدربسياريازمسابقاتيكهگرهميخوردهمبهعنوانبازيكن
تعويضيمورداستفادهقرارنميگيرد.مثلاكدامبازيممكنبودبراي
مهدي،مناسبترازهمينمســابقهاخيربالبنانباشد؟ماحدوديك
ســاعتازحريفعقببوديموترابيباقابليتزدنضرباتناگهانيو
انجامارسالهايخطرناك،ميتوانستگزينهمناسبيبرايحضوردر
ميدانباشد،اماايناتفاقرخنداد.چرا؟چونسرمربيوينگرهاييمثل
عليرضاجهانبخشوعليقلــيزادهرادراختيارداردوتازهاگركارش
گيركند،مثلهمينمســابقهوحيداميريرايكخطجلوميكشد.
برخيبراينباورندكــهافتاخيرترابيدرپرســپوليسبيارتباطبا
نيمكتنشينيهايبيپاياناودرتيمملينيست،امادرعينحالچاره

چندانيهموجودندارد.اوبايدبااينشرايطبسوزدوبسازد.

  مهدي قائدي
ستارهسابقاستقلالهمشرايطيشبيهترابيدارد.اوآنقدرشايسته
اســتكهنميشــودقيددعوتشبهتيممليرازد،امادرعينحال
آنقدررقبايقدريداردكهفرصتكافيبرايبازيدراختيارويقرار
نميگيرد.قائديقابليتبازيدرخطحملهوپستوينگرهايچپو
راسترادارد،اماهمهجااشغالاستواينبازيكنبهناچاربايدپشت
خطبماند.واقعاچهكسيممكناستسردارآزمونيامهديطارمي
رابيرونبگذاردوازقائدياستفادهكند؟دركنارههاهمبهنظرميرسد

بازيكنانيباقدرتبدنيبالاتروخصوصياتدفاعيبهترمدنظردراگان
اسكوچيچهستند.

  سامان قدوس
كيفيتفوتبالشكاملاآشكاروممتازاست،اماانگارحضوراودرتركيب
تيممليطلسمشده.ياسيستمپايهتيمايرانطورينيستكهپذيراي
يكپليميكرصرفمثلاوباشد،يازمانيهمكهمثلبازيبالبناناين
فرصتدراختيارشقرارميگيرد،خودشقدرنميداند.نمايشقدوس
درصيداخوبنبودوكلافگياشبعدازتعويضهمبهكارنميآيد.حتما
بخشيازاشكالماجرااززمينچمنخرابورزشگاهبودهوشايدبخشي
ديگرهمبهناهماهنگيسامانباسايربازيكنانمربوطميشده،امابه

هرحالهيچكدامازاينهاازبختبدقدوسكمنميكند.

  كريم انصاري فرد
ميشدبهاحسانحاجصفيهماشارهكنيمكهكاپيتانتيمملياست،
امانهدرپستدفاعچپمورداعتماداسكوچيچقرارميگيردونهدر
پستهافبكدفاعيقدرتنيمكتنشينكردننوراللهيوعزتاللهي
رادارد.بااينحالاجازهبدهيدبهعنواننفرآخرازكريمانصاريفردياد
كنيم.بعدازحاجصفي،كريمازنظرتعدادبازيدومينبازيكنپرسابقه
تيمفعلياست.او85بارپيراهنتيممليراپوشيدهوبا30گلزدهبعد
ازسردارآزمون،دومينگلزنبرترهمينتيمبهشمارميآيد.مهدي
طارميهنوز6گلتــاركوردانصاريفردفاصلــهدارد.بااينحالاين
بازيكنكهدرجامجهانياخيرهمموفقبهگلزنيشد،دراثرترافيك
شديدخطحملهبهندرتبختبازيپيداميكند.درديداربالبنانو
حتيدرغيابمهديطارميهمســهمانصاريفردبيشتراز5دقيقه
بازينبود.درصيداحتيبازيكنيمثلاللهيارصيادمنشهمدراولويت
بالاترينسبتبهكريمقرارگرفت.آيااوبرابرسوريهفرصتبيشتري

بهدستخواهدآورد؟

  5 ستاره بدشانس
ترافيكشديددرتيمملي،اينبازيكنانشايستهرازجرميدهد
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فيروزحداقللطيفهميگفت

امسالنشد،سالبعد

همهراميبريم،امارويكاغذ!

باشگاهتراكتورباآنسابقهدرخشان
درجذببازيكنومربيخارجي،
بازهمبــراينيمكتشســراغ
يكگزينهاروپاييرفتهواينبار
بايكمربيكرواتبهنام»زوانمير
سولدو«بهتوافقرسيدهاست.ازقرار
معلوماينمربيطي10ســالگذشــتهتنهاچيزيحدود
2سالشاغلبودهودربقيهاياماســتراحتميكردهاست.
حداقلرويكاغذكهسوابقســولدوچنگيبهدلنميزند،
امابهخاطرهوادارانپرشورتراكتورهمكهشدهدوستداريم
اوبهترينبخشكارنامهاشرادرتبريزبسازد.اگرقرارباشد
اتفاقيغيرازاينرخبدهد،يكضرربزرگديگربهتراكتوروارد
خواهدشد.حالامابهپرداختيارزيواحتمالشكايتواينها
كارينداريم،امالااقلميگذاشتيدفيروزكريميبماندودر

كنفرانسهايشلطيفهتعريفكند!

مســعودخانشــجاعياخيرادر
يكمصاحبهبلندشــركتكرده
وحرفهايجالبيزدهاســت.
ازجملــهاوگفتــه:»ميخواهم
امسالآنقدرخوببازيكنمكه
بهتيممليدعوتشوم.«شجاعيبعد
ازپشتسرگذاشتنيكفصلناكامونيمهتمامباتراكتور،در
فصلجديدبهنساجيمازندرانپيوستهاست.البتهكههر
آدميدرهرجايگاهيبايدبرايرسيدنبههدفشتلاشكند
واينقابلستايشاست،امامدتهاستحتيدورانبازيكنان
جوانترازشجاعيمثلورياغفوريواشكاندژاگههمدرتيم
مليتمامشدهاست.تازهصعودتيممليبهجامجهانيقطعي
شدهوازاينبهبعدبيشترجوانانبايدبازيكنند.البتهمسعود
ميتواندزيادهمنااميدنباشد.حالاامسالنشد،سالديگردر

خودجامجهانيازاواستفادهخواهدشد!

بيژنخانذوالفقارنســبگفتهاند:
»تيممليبازيخوبيجلويلبنان
ارائهنداد.ســطحفوتبالمابالاتر
ازامثالاينتيماســت.«فرهاد
كاظميهمگفته:»برايماخوب
نيستبهخاطربردنلبناناينقدرشاد
باشيم.«خدادادعزيزيهمميگويد:»وايبهروزگارمااگرقرار
باشدجلويلبنانوسوريهبهمشكلبخوريم.«ماحرفاين
عزيزانرانقضنميكنيم،اماكلاطوريدرموردفوتبالايران
وجايگاهشحرفميزنندكهآدمبهشكميافتد.آقااگرما
اينقدرخوبوگردنكلفتهستيم،پسچرايكبارتابهحالاز
گروهماندرجامجهانيبالانرفتيم؟چرابيشتراز40سالاست
قهرمانآسيانشديموبهمسابقاتالمپيكنرسيديم؟چرا30
سالاستتيمهايباشگاهيمانقهرمانقارهنشدهاند.ظاهرا

ماهمهراراحتميزنيم،امافقطرويكاغذ!

برنامهبازي

پنجشنبه 2۷ آبان 1400

چهارشنبه 3آذر 1400

جمعه 2۸ آبان 1400

سهشنبه 25 آبان 1400

آلومینیوم - نفت مسجدسلیمان

تراکتور- پدیده 

نساجی - پیکان

فجرشهید سپاسی -  سپاهان

هوادار - آلومینیوم

گل گهر - استقلال

ذوب آهن -  فولاد

نفت مسجدسلیمان - مس رفسنجان

پرسپولیس - صنعت نفت

پدیده - ذوب آهن

صنعت نفت - گل گهر

پیکان- فجرشهید سپاسی

مس رفسنجان - پرسپولیس

فولاد - هوادار

سپاهان - تراکتور

استقلال - نساجی

سوریه - ایران

مقدماتي جام جهاني - مرحله نهايي

ليگ برتر- هفته پنجم

ليگ برتر- هفته ششم

15:00

18:00

15:00

15:00

16:00

16:00

17:00

17:00

18:00

18:00

19:30
پنجشنبه ۷ بهمن 1400

سهشنبه 12 بهمن 1400

پنجشنبه 4 فروردين 1401

سهشنبه 9 فروردين 1401

ایران - عراق

ایران - امارات

کره جنوبی - ایران

ایران - لبنان

لیگ برتر ایران)جام خلیج فارس( -فصل بیست ویکم
امتیاز تفاضل گل گل خورده گل زده باخت مساوی برد بازي ها تیم رتبه

51410-431استقلال1

51410-431پیکان2

16159-43سپاهان3
7348-422گل گهرسیرجان4
48-4-422آلومینیوم اراک5

42116427پرسپولیس6

16-223-42ذوب آهن7

25-412113نفت  مسجدسلیمان8

4-411233فجر سپاسی9

24-411235نساجی مازندران10

44-411237فولاد11

23-410357تراکتور12

23-324-41هوادار13
43-326-41صنعت نفت آبادان14

31-1214-3مس رفسنجان15

31-3-12-3پدیده مشهد16

همانطوركهانتظارميرفتفرايندخصوصيسازيپرسپوليس
واســتقلالدردولتقبليبهجايينرســيدوباتغييردولت،
همهچيزبهنقطهصفربازگشت.داســتانبازهممثلهميشه
بود؛بااينتفاوتكهمسعودســلطانيفرباحرارتبيشتريدم
ازخصوصيســازيميزد.اوبارهاتاريخهايمختلفيرابراي
ورودســرخابيهابهبورستعيينكرد،بااينحالهيچكداماز
اينوعدههامحققنشد.شايدافرادخوشبينترانتظارداشتند
كهلااقلدولــتجديدازتجربيــاتقبليهااســتفادهكندو
زيرساختهايفراهمشدهبرايورودسرخابيهابهبازارسرمايه

مغتنمشمردهشود،اماايناتفاقهمنخواهدافتاد.
درتازهترينموضعگيري،حســينقربانزاده،رئيسسازمان
خصوصيسازيرســمااعلامكردهاينمجموعهعجلهايبراي
واگذاريپرسپوليسواستقلالندارد.اوگفتهتضمينموفقيت

ايندوتيمبعدازواگذاريبهبخشخصوصيبســيارمهمتراز
نفسجداشدنآنهاازدولتاســت،چراكهدرغيراينصورت
ممكناستآنهاهمبهسرنوشــتخيليازشركتهاييدچار
شوندكهپروســهواگذارياشتباهداشــتهاند.اصلاينحرف
كاملادرستاست،امانكتهاينجاستكهپرسپوليسواستقلال
حتيباعجلهمسئولانقبليهمخصوصينشدند،چهبرسدبه
دستاندركارانفعليكهرسماميگويندشتابخاصيندارند!
امروزازهرزمانديگريروشنتراستكهسرخابيهاهمچنان
وتاسالهايسالدولتيخواهندماند.غيرازپرهيزهايامنيتي،
نخستينكمكبهواگذاريايندوتيم،فراهمكردنبسترلازم
برايدرآمدزاييآنهاست؛آنچهشاهراهشدريافتحقپخش
تلويزيونياســتوميدانيمبههزارويكدليلدرايرانميسر

نيست.

تا ابد دولتي
وقتيخودمسئولانميگويندبرايواگذاريسرخابيهاعجلهندارند

 عابدزاده كه فصلي فوق العاده را در اسپانيا پشت سر 
گذاشته، فقط منتظر يك فرصت است تا در تيم ملي 
هم خودي نشان دهد. با اشتباهات بيرانوند شايد خيلي زود اين 

فرصت در اختيار او قرار بگيرد.

 قائدي در تيم ملي خيلي كم از سوي اسكوچيچ به بازي 
گرفته مي شود اما با وجود اين رابطه خيلي خوبي با اين 
ســرمربي دارد و اينطور كه مشخص اســت اعتراضي به 

نيمكت نشيني ندارد.

 با عملكردي كه قدوس در بازي با لبنان داشت، هيچ 
بعيد نيســت كريم انصاري فرد جاي او در مصاف با 
سوريه را بگيرد. شايد در اين جلسه سرپايي اسكوچيچ همين 

موضوع را با يكي از كاپيتان هايش در ميان گذاشته است.

عكسخبر
عكسها|سعيدزارعيان|
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فوتبال ایران

ایتالیاباسکهحذفمیشود؟
مقدماتي جام جهاني در اروپا به روزهاي جذابش رسيده  
تا جایي كه بعيد نيست قهرمان قاره با سكه صدرنشيني 

را از دست بدهد و راهي پلي آف شود

با صعود فرانسه و بلژیک به جام جهانی2022، تعداد تيم های راه یافته به قطر به عدد 
6 افزایش یافت؛ قطر )ميزبان(، آلمان، دانمارک، برزیل، فرانسه و بلژیک. این بدون 
احتساب بازی های انجام شده دیشب اســت. شنبه شب هلند در بازی با مونته نگرو 
به مشكل خورد و سرنوشت صعودش به خطر افتاد. لاله ها با 2 گل ممفيس از حریف 
پيش بودند اما در نهایت تن به تساوی 2-2 دادند. فرانسه 8 بر صفر قزاقستان را برد 
و برای دفاع از عنوان قهرمانی اش ســهميه جام جهانی گرفت. بلژیک هم 3 بر یک 

استونی را شكست داد و طبق روال دوره های اخير به جام جهانی رفت.

  فرمول صعود
تيم های اروپایی به 10 گروه 5 یا 6تيمی تقسيم شده اند؛ گروه A یک تيم كمتر 
دارد و جای خالی با حضور قطر كه ميزبان جام جهانی است پر شده، هرچند كه 
نتایج بازی های قطر در این گروه مورد ارزیابی قرار نمی گيرد. اســپانيا، ایتاليا، 
فرانســه و بلژیک هم كه به نيمه نهایی ليگ ملت ها راه یافته بودند، گروه های 
5تيمی را برداشــتند. براســاس قوانين، 10 تيم اول هر گروه سهميه مستقيم 
می گيرند، 10 تيم دوم به عــاوه 2 تيمی كه در ليگ ملت ها بــا بهترین امتياز 
صدرنشــين گروه های خود بودند، به پلی آف راه می یابنــد و به 3 گروه 4 تيمی 
تقسيم می شوند. در این مرحله 3 تيم جواز صعود را به دست می آورند تا تعداد 

تيم های اروپایی حاضر در قطر به عدد15 برسد.

مقتدر
آلمان با هانسی فليک مقتدرانه 
صعود كــرده و در شــبی كه 
یواخيم لوو هم در ورزشــگاه 
حاضر بود به ليختن اشــتاین 
9گل زد. آلمان هــا دیشــب 
هــم دیــداري تشــریفاتی با 
ارمنســتان داشــتند. تيــم 
دوم ایــن گــروه در بازی های 
دیشب بين مقدونيه- ایسلند 
و ليختن اشــتاین- رومانــی 
مشــخص شــد. تا پيــش از 
این بازی ها مقدونيه شــمالی 
15امتيازی، رومانی 14امتيازی 

و ارمنستان 12امتيازی بودند.

پليآفبالوا
انگليس تقریبا صعود كرده و یک دیدار آسان در ورزشگاه خانگی 
مقابل ســن مارینو دارد كه یک امتياز هم از این بازی می تواند 
سه شيرها را به جام جهانی بفرستد. لهستان هم با برد 4 بر یک 
در زمين آندورا دوم شد و به پلی آف رفت. لواندوفسكی 2 گل و 
یک پاس گل دیگر هم در این بازی داشت و تعداد گل هایش در 
سال2021 را به 62گل رســاند. او حالا در 9بازی باقی مانده تا 
پایان ســال ميادی یک گل دیگر تا ركورد 63گل رونالدو در 
سال2012 فاصله دارد و 7گل فاصله تا 69گلی كه كریستيانو در 
سال2014 زد. البته براي رسيدن  به ركورد دیوانه كننده مسی 
در سال2012 كه 91گل در یک سال ميادی توسط او به ثمر 
رسيد، لواندوفسكی باید در هر بازی تا پایان سال هت تریک كند!

گرهایتالیایيوسوئیسي
ایتاليا به عنوان قهرمان یورو و تيم چهارم ليگ ملت ها، رفت و برگشت با سوئيس یک-یک مساوی كرد. جورجينيو برای سومين بار 
پياپی پنالتی اش را در تيم ملی خراب كرد كه 2 تای آنها مقابل زومر، دروازه بان همين تيم بوده است. هافبک چلسی به همين دليل از 
ليست پنالتی زنان این تيم حذف شد. این تساوي ها باعث شد 2 تيم ایتاليا و سوئيس در همه چيز مساوی شوند جز تفاضل گل. ایتاليا 
كه 2 گل، تفاضل بهتری نسبت به سوئيس دارد، امشب در زمين ایرلند شمالی به ميدان می رود و سوئيس ميزبان بلغارستان است. 
اگر سوئيس با اختاف 2 گل بيشتر نســبت به پيروزی احتمالی ایتاليا در ایرلند شمالی حریف خود را ببرد، 2 تيم در همه چيز با هم 
برابر می شوند. ایتاليا 13گل زده و 2 گل خورده دارد و سوئيس 11گل زده و 2 گل خورده و هر دو تيم 8برد و 3 تساوی. از آن جایی كه 
در بازی رودرروی 2 تيم هم نتایج مشابهی رقم خورده، در صورت برابر شدن تفاضل گل ایتاليا و سوئيس در پایان بازی امشب، تعداد 
كارت های دریافتی آنها تيم صعودكننده را مشخص خواهد كرد و هر تيمی كه كارت های كمتری گرفته باشد اول می شود. ایتاليا در 
این زمينه امتياز منفي 10 دارد و سوئيس منفي 11 و اگر در این زمينه هم با هم برابر شوند، آنگاه پرتاب سكه تعيين كننده تيم اول 
خواهد بود. فرض كنيم ایتاليا یک بر صفر بر ایرلند شمالی پيروز شود و سوئيس 3 بر صفر بلغارستان را ببرد و ایتاليایی ها در این شب 

یک كارت زرد از سوئيس بيشتر بگيرند، در این صورت صعودكننده با سكه مشخص می شود كه اتفاق خاصي خواهد بود!

پروازخروسها
فرانســه با پوكر امباپــه و دبل كریم 
بنزما قزاقســتان را 8 بــر صفر برد و 
به جام جهانی رفــت. تيم دوم گروه 
D از ميان فنانــد و اوكراین تعيين 
می شود. فناند كه با 2 امتياز اختاف 
نســبت به اوكراین در رده دوم قرار 
دارد، هفته آخر با قهرمان جهان یعنی 
فرانسه روبه رو می شود و همين شانس 

اوكراین را برای صعود بالا می برد. 

صعود،صعود،صعود
بلژیک طبق معمول دهه های اخير راحت صعود كرد. شياطين سرخ موفق شدند استونی را 3 بر یک ببرند. ولز هم 
در حضور یک نيمه ای گرت بيل كه فيفادی به فيفادی مصدوميتش خوب می شود و دوباره به تنظيمات كارخانه 
برمی گردد، توانست 5 بر یک ولز را شكست دهد. حضور ولز كه با 3 امتياز اختاف در رده دوم است و چک رده سومی 
در پلی آف قطعی شده و 2 تيم در روز پایانی تنها برای كسب رتبه دومی با هم مبارزه می كنند. دليل صعود چک 
این است كه این تيم در كنار اتریش و ولز جزو تيم هایی هستند كه بهترین امتيازها را در ليگ ملت های اروپا كسب 
كرده اند و هر كدام در صورت سوم شدن از طریق سهميه ليگ ملت ها راهی پلی آف می شوند. بيل هم با حضور در 
این مسابقه به باشگاه  صدتایی ها پيوست. حالا او پس از كریس گانتر)106(، به دومين بازیكن تاریخ اژدهایان تبدل 
شده كه شمار بازی های ملی خود را 3 رقمی می كنند. نخســتين بازی ملی بيل به 27 مه 2006 )دیدار دوستانه 
مقابل ترینيدادوتوباگو( برمی گردد؛  100 بازی،  36 گل زده )بهترین گلزن تاریخ تيم ملی(،  20 پاس گل، جوان ترین 
گلزن تاریخ تيم ملی )17 سال و83 روز سن و گلزنی در دیدار مقابل اسلواكی(، اولين گلزن و آقای گل تاریخ ولز در 

رقابت های یورو )3 گل( كارنامه این ستاره را پر كرده اند.

نگرانيبرايهلنديها
هلند در بازی با مونته نگرو می توانســت صعودش را مسجل 
كند اما كارش گره خــورد. حالا در هفته آخر كه سه شــنبه 
برگزار می شــود، هلند 20امتيازی كه صدرنشــين است با 
نروژ بازی می كند، تيمی كه هنوز شــانس سرگروهی را دارد 
و با 18امتياز در كنار تركيــه در رده دوم قرار گرفته. تركيه با 
سرمربی جدیدش، اشتفان كونتز كه جانشين شنول گونش 
شده، توانست جبل الطارق را 6تایی كند و شانس صعودش را 
زنده نگه دارد. ترک ها در بازی آخر با مونته نگرو بازی می كنند 

كه بازی سختی است. 

شاهکار
دانمــارک ركــورد صددرصد 
پيــروزی را در گروه F به ثبت 
رســانده و با 9 بــرد از 9 بازی 
مقتدرانه صعــودش را قطعی 
كرده. رتبه دومی اسكاتلند هم 

قطعی است.

فینال
روسيه تا قبل از بازی دیشب 
با 22 امتياز اول و كرواســی 
با 20 امتياز دوم بود. این دو 
تيم شب گذشته در دیداري 
كــه حكــم فينال داشــت 
رودرروي هم قرار گرفتند و 
این كرواسی بود كه با نتيجه 
 یک بر صفــر برنده شــد. با 
ایــن نتيجــه كرواســی به 
جام جهاني رفت و روســيه 

راهي پلي آف شد.
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طبيعتا ضرر كمتر، بهتر از ضرر بيشــتر اســت. این را هر 
عقل ســليمي مي داند و اصا جاي بحث ندارد. در پرونده 
تجدیدنظرخواهي فدراســيون فوتبال ایران در مورد حكم 
غرامت 6 ميليون یورویي مارک ویلموتس هم همين مسئله 
صادق است. این روزها اخبار خوشي در مورد شكسته شدن 
رأي مربي بلژیكي و كاهش غرامت پرداختي به او، به 3 یا 2 

ميليون یورو به گوش مي رسد. 
این اخبار، اميدواركننده اســت، چرا كه بــه هر حال این 
پول ها از امــوال عمومي مردم ایران پرداخت مي شــود و 
هر چقدر حجم این ضرر كمتر باشــد، بهتر اســت. با این 
حال آنچه غيرقابل هضم به نظر مي رســد، حماسه سازي 
از این اتفاق احتمالي اســت. به وضوح عده اي منتظرند تا 
شكسته شــدن رأي ویلموتس را به عنوان یک دستاورد و 
اتفاق شيرین و بزرگ در فوتبال ایران جا بزنند و به همين 
نام بایگاني كنند. این گروه آماده اند كه تا سال ها از پيروزي 
ایران در این پرونده، در دادگاه عالي ورزش حرف بزنند و 
به این و آن پز بدهند. سؤال اساســي اما این است كه آیا 
پرداخت 2 یا 3 ميليون یورو غرامت به یک مربي شــياد 

بلژیكي، جاي جشن و سرور دارد؟
دست هر كسي كه ولو یک یورو به نفع این مملكت تخفيف 
گرفته درد نكند، اما یادمان باشــد اصــل فاجعه همچنان 
پابرجاست. مارک ویلموتس كه یكم خرداد98 سرمربي تيم 
ملي ایران شده بود، 24آبان همان سال یعني 2 سال پيش 
درست در چنين روزي قراردادش را فسخ كرد و رفت. او بعد 
از شكســت برابر عراق این كار را كرد. ما پيش تر هم تحت 
هدایت مرد بلژیكي به بحرین باخته بودیم و این دو ناكامي 
عجيب، نزدیک بود منجر به حذف تاریخي تيم ملي ایران از 
مرحله پيش مقدماتي جام جهاني شود. ویلموتس در زمان 
حضورش روي نيمكت تيم ملي ایران 2 ميليون یورو پول 
نقد گرفت كه این مبلغ از شستا استقراض شد و جنجال هاي 
مربوط به آن ادامه دارد. حالا هم حتي اگر رأي بشكند، باز 
باید 2 یا 3ميليون یورو دیگر به این مربي بدهيم؛ آن هم بابت 
فقط و فقط 176روز كار بي ثمر و تحميل 2 شكست تلخ و 

حيثيتي به تيم ملي ایران!
از همه بدتر اینكه امروز حضور مــارک ویلموتس در راجا 
كازابانكاي مراكــش، آن هم با قيمتي بســيار پایين تر از 
زمان كارش در ایران، نشــان داد حتي در مورد دســتمزد 
این مربي هم بر سر فوتبال ما كاه رفته است. یادتان باشد 
كار باشگاهي به مراتب براي یک مربي سنگين تر از كار ملي 
اســت، اما ویلموتس در كازابانكا خيلي كمتر از ایران پول 
مي گيرد. با این اوصاف، آنچه در این قرارداد اتفاق افتاده تا ابد 
یک تراژدي بزرگ باقي خواهد ماند، هرچند كه مي توانيم 
بابت كاسته شدن بخشي از ابعادش در دادگاه عالي ورزش 

خشنود باشيم.

سالگردیكفسخننگین
از شكسته شدن رأي ويلموتس، حماسه نسازيد

 نبودنم در تيم ملي
براي خودم هم سؤال است

 علي عليپور در گفت و گو با همشهري ورزشي از دعوت نشدنش به تيم ملي مي گوید. او اعتقاد 
دارد عملكردش را مي توان با تک تک بازیكنان مقایسه كرد تا خيلي از مسائل روشن شود

زوجكهکشاني
درخشش بنزما و امباپه در تيم ملي فرانسه ادامه دارد

هر جور حســاب كنيد، زوج امباپه و بنزما دیر یا زود در كنار هم 
در رئال مادرید بازي خواهند كرد. این دو در كنار هم در پيروزي 
8بر صفر مقابل قزاقستان 6گل زدند. ســهم امباپه 4 گل بود و او 
توانست پس از 63سال تيم ملي فرانســه را در یک بازي رسمي 
صاحب یک گلزن چهارگله كند. آخرین بار سال 1958 ژوست 
فونتن برابر آلمان غربي پوكر كرده بود. همچنين دومنيک روشتو 
در ســال 1985 آخرین بازیكن فرانســوي بود كه در یک بازي 
رسمي هت تریک كرده بود. در 3 بازي آخر خروس ها، زوج كریم 
و كيليان همزمان موفق به گلزني شــده اند. در برد 3 بر 2 مقابل 
بلژیک در نيمه نهایي ليگ ملت ها، امباپه از روي نقطه پنالتي گل 
زد و بنزما هم از روي پاس كيليان موفق به گلزني شد. در فينال 
همان رقابت ها برابر اسپانيا باز هم همين سناریو تكرار شد و امباپه 
در پيروزي 2بر یک با پنالتي گل زد و بنزما با پاس گل امباپه. در 
بازي با قزاقســتان هم بنزما 2 گل زد كه یكي از آنها از روي پاس 
كيليان بود و 4 گل هم خود امباپه به ثمر رساند. مهاجم رئال درباره 
همتایش در پاري ســن ژرمن گفت: »من و امباپه كنار هم خيلي 
خوب هستيم. در بازي هاي قبلي هم گفتم كه ما مكمل یكدیگریم، 

كنار هم لذت مي بریم، تأثيرگذاریم و به تيم كمک مي كنيم.«
تيم ملي فرانسه در 3 بازي اخير، 13 گل به ثمر رسانده كه 10تاي 
آن ســهم كریم و كيليان بوده )6 گل امباپه، 4 گل بنزما(. كریم 
كه پس از 5 سال و نيم به تيم ملي برگشته، از زمان این بازگشت 
تاریخي 10بار پيراهن خروس ها را بر تن كرده و توانسته 8گل و 
یک پاس گل به آمارش در بازي هــاي ملي اضافه كند. او با 2 گلي 
كه به قزاقستان زد به پنجمين گلزن برتر تاریخ تيم ملي فرانسه 
تبدیل شد؛ تيري آنري )51گل(، اوليویه ژیرو )46گل(، ميشل 

پاتيني )41گل(، گریزمان )41گل(، 
بنزما )35گل(، ترزگه )34گل( 
و زیدان )31گل(، گلزنان برتر 
تيم ملي فرانسه هستند. او 
اگر 5 ســال ونيم از تيم ملي 

دور و محروم نبود، مي توانست 
با اختاف از آنري جلو بزند. 
به این نكته هم باید اشاره 
داشــت كه بنزمــا تعداد 

گل هایــش در فصــل 
2022-2021 را 

به 27تا رساند.

اميرحسين اعظمي | علي عليپور بدون شك يكي از موفق ترين مهاجمان 
فوتبال ايران در چند سال گذشته بوده است. اين بازيكن با درخشش در 
پرسپوليس نقش مهمي در موفقيت هاي چند سال اخير سرخ پوشان 
داشت و در نهايت عملكرد خوبش در ليگ ايران باعث شد تا راهي 
فوتبال اروپا شود. هرچند ماريتيمو در فصل جاري ليگ پرتغال 
نتايج خوبي نگرفت، ولي عليپور عملكرد خوبي از خودش ارائه 
داده و اميدوار است كه در ادامه فصل هم نمايش خوب خودش را 
ادامه دهد. مسئله مهم در مورد عليپور اين است كه او با وجود 
درخشش در چند سال اخير، هرگز روي خوشي از سوي 
مربيان تيم ملي نديده و با وجود اينكه در مقاطعي شايسته 
دعوت شدن به تيم ملي بوده، اين شانس به او داده نشده 
است. البته عليپور اميدوار است با شكستن اين طلسم 
به تيم ملي دعوت شود. او در گفت و گوي اختصاصي با 
همشهري ورزشي درخصوص شرايط خودش در ليگ پرتغال، عدم دعوت 

به تيم ملي و مسائل مختلف ديگر صحبت كرده است.

  ماريتيمو در اين فصل عملكرد خوبي نداشته و در 11بازي 
فقط 7امتياز گرفته است! 

ما شــرایط خوبي در تمرینات و بازي هاي پيش فصل داشتيم و من هم توانستم 
4 گل بزنم و یک پنالتي بگيرم. بازي اول را به براگا باختيم كه من هم بازي كردم و 
نتوانستم گل بزنم، در بازي بعدي هم فيكس بودم و نخستين گلم را زدم. در چند 
هفته اول نتایج قابل قبولي داشتيم اما تيم یكباره شرایط خوبي پيدا نكرد و پشت  
سر هم بازي ها را مساوي مي كردیم یا مي باختيم. در جام حذفي هم بازي كردیم 
و توانستم گل بزنم ولي متأسفانه در ضربات پنالتي باختيم و دوباره ليگ را ادامه 
دادیم كه متأسفانه خوب نتيجه نگرفتيم. مدیرعامل هم در چند هفته اخير عوض 
شد و 3 روز پيش هم سرمربي تيم تغيير كرد و مربي جدید آمد. ما بازیكنان خوبي 

داریم و باید دید ایراد كار كجا ست كه آن را برطرف كنيم.

  خودت اميدوار هستي اين روند به شكل مثبتي تغيير كند؟
بله، قطعا اميــدوارم. ماریتيمو ســابقه خوبــي دارد و حالا بــا تغييرات 
صورت گرفته، مدیرعامل باشگاه دنبال این است كه شرایط بهتري را رقم 
بزند و در نخستين اقدام هم سرمربي را تغيير داد. اميدوارم از بازي هاي 

آینده نتایج خوبي را رقم بزنيم.

  عملكرد خودت را چطور ارزيابي مي كني؟
نسبت به فصل گذشته تا اینجاي بازي ها، عملكرد بهتري داشته ام و پيشرفت 
كرده ام. من 4گل زده ام و یک پاس گل داده ام و مي خواهم عملكردم را بهتر كنم.

  ولي با ادامه اين نتايج، قبول داري كه جزو گزينه هاي اصلي 
سقوط خواهيد بود؟

این درست است كه جایگاه خوبي نداریم و باید نتایج بهتري بگيریم. پنج، شش 
تيم اول كه خودشــان را جدا كردند ولي فاصله تيم ما با تيم رده هشــتم فقط 
6 امتياز است و این اختاف زیاد نيســت. ما نياز به چند برد داریم تا روي دور 
برد قرار بگيریم. از وقتي كه اینجا هستم 4 بار سرمربي تغيير كرده و یک بار هم 
مدیرعامل عوض شده اســت كه فكر مي كنم این قضيه نشان داده شرایط تيم 
ما خوب نبوده و هنوز در این زمينه نتوانســته ایم ثبات پيدا كنيم. اميدوارم در 

ادامه شرایط تغيير كند.

  تو همچنان به تيم ملي دعوت نمي شوي و اين در حالي است 
كه عده اي معتقدند در اين سال ها مربيان تيم ملي بايد به تو اين شانس را 
مي  دادند تا در بين ملي پوشان باشي. در اين خصوص چه صحبتي داري؟

خب، من در ایران نيستم و نمي دانم كدام رسانه ها حمایت كردند ولي آنهایي كه از 
من حمایت مي كنند، لطف دارند. به هر حال این سؤال در ذهن من هم وجود دارد 
كه چرا در این چند سال كه عملكرد خوبي داشتم، به تيم ملي دعوت نشده ام، حتي 
مي توانند عملكردم را با تک تک بازیكنان هم قياس كنند. من به تصميم كادر فني 
تيم ملي احترام مي گذارم و تاش مي كنم تا بتوانم به اردوهاي بعدي دعوت شوم. 
اميد دارم تا این اتفاق رخ دهد و هدفم این است اتفاقات خوبي را در رده باشگاهي 

و ملي رقم بزنم و مردم ایران را خوشحال كنم.

  از اسكوچيچ بابت دعوت نشدن به تيم ملي ناراحت نيستي؟
نظر همه قابل احترام است. باید تاش كنم تا در آینده این اتفاق رخ دهد و من هم 

بتوانم به تيم ملي كشورم كمک كنم.

  به نظر مي رسد صعود تيم ملي به جام جهاني قطعي است.
بچه ها واقعا فوق  العاده كار كردند و توانستيم خيلي خوب امتياز بگيریم و زودتر از 
چيزي كه فكر مي كنيم، صعود به جام جهاني قطعي خواهد شد. به اميد خدا در 
جام جهاني هم نتایج خوبي خواهيم گرفت و من معتقدم یک جام جهاني خوب 
و عالي در انتظار ما ســت. ما مي توانيم از گروه مان در جام جهاني صعود كنيم و 

تيم هاي بزرگ در دنيا را تحت تأثير قرار دهيم.

  آيا فكري در مورد بازگشت به فوتبال ايران داري؟
من به اروپا آمدم تا دنبال هدف ها و چالش هاي مهمي باشم. دنبال پيشرفت هستم 
و هدف  هاي بزرگي در فوتبال اروپا دارم و مي خواهم اتفاقات خوبي برایم رخ دهد. 
تمام فكرم روي این موضوع اســت كه به هدف هاي بزرگ تري كه در ذهن دارم، 

دست پيدا كنم.
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اثرات فیلم هندی

هند با برزیل ما با کیش

شنبه شــب در آخرین دیدار از جام باشــگاه های زنان آســیا، 
شهرداری ســیرجان به مصاف امان اردن که میزبان رقابت ها 
بود رفت و شكســت خورد. در این بازي دیوید نازیســمنتوی 
پرتغالی، سرمربی تیم ملی اردن در کنار تیم امان بود و به کادر 
فني این تیم مشاوره مي داد. اردني ها همه تلاش شان را کردند 
تا از ایراني ها انتقام بگیرند. تیم ملي اردن شــهریور در مرحله 
مقدماتی جام ملت های زنان آســیا در ضربات پنالتی از ایران 
شكســت خورد و با این که میزبان بود،  نتوانست به جام ملت ها 
برسد. جام باشــگاه ها بهترین فرصت بود تا آنها انتقام بگیرند و 

چه بهتر از راهنمایي هاي یك مربي زخم خورده.

در دیدار شهرداری ســیرجان و گوکولام هند که در جام 
باشگاه های آســیا برگزار شــد، دروازه بان تیم هندي با 
چنان شــدتی با دســتش به صورت زهرا علیزاده زد که 
بازیكن تیم ایران راهی بیمارســتان شــد و حتی ضریب 
هوشی اش تا چند ساعت پایین بود. البته طی تحقیقاتی 
مشخص شد دروازه بان تیم گوکولام هند فیلم های ساخت 
وطنی را خیلی دوست دارد و حتی از حرکات نمایشی آن 
الگوبرداری می کند. خوشبختانه بعد از چند ساعت زهرا 
علیزاده حالش رو به بهبودی رفت و روز بعد از بیمارستان 
مرخص شــد. دروازه بان تیم هند هم با یك دسته گل به 

عیادتش رفت و از او دلجویی کرد.

تیم ملی زنان ایران در جام ملت های آســیا کــه انتخابی جام 
جهانی است با تیم های هند، چین و چین تایپه هم گروه است. 
2 تیم اول و تیم سومی که در بین گروه ها بهترین نتایج را کسب 
کند، به دور یك هشتم راه پیدا می کند. هند میزبان رقابت هاست 
و بازیكنان تیم ملی ایران وقتي شــنیدند بــا این تیم هم گروه 
هستند، خوشحال شدند. اما این روزها در حالي که فقط 2ماه 
به این مســابقات مانده، هند با برزیل بازی دوستانه دارد و تیم 
زنان ما نیز در کیش با منتخب فوتبالیست های این جزیره بازي 
مي کند. با این بازی های دوستانه انتظار داریم به جام جهاني هم 

صعود کنیم؟

ضعف هاي شهرداري سیرجان در بازي سوم جام باشگاه هاي زنان آسیا مقابل اردن نمایان شد تا قهرماني از دست برود

گل زن 

انتقام به سبک اردن

با 2پیروزي در 2بازي اول به نظر مي رسید شهرداري سیرجان قهرمان جام باشگاه هاي زنان آسیا باشد اما آنها 
شنبه شب به امان اردن باختند و در بین 4تیم دوم شدند. جام باشگاه هاي آسیا براي دومین سال و به صورت 
آزمایشي به میزباني اردن برگزار شد. در این دوره شرق آسیایي ها غایب بودند و قهرمان منطقه غرب، قهرمان 
آسیا معرفي مي شد. براي شهرداري سیرجان که سال پیش براي دومین بار قهرمان لیگ برتر فوتبال ایران 
شد، قهرماني در این جام مهم بود. با حضور بنیادکار ازبكستان، گوکولام هند و امان اردن، به نظر نمي رسید 
سیرجاني ها بتوانند به جام برسند اما بعد از اینكه در بازي اول آنها ازبك ها را شكست دادند، رسیدن به جام 
باورپذیرتر شد. در تاریخ فوتبال ایران و ازبكستان، هیچ تیمي از ایران نتوانسته بود ازبك ها را شكست بدهد و به 
همین دلیل پیروزي 2 بر یك سیرجاني ها اتفاق مهمي بود. هرچند در همان بازي هم عملكرد بازیكنان مریم 
جهان نجاتي چندان چشمگیر نبود و به غیراز نتیجه، سیرجاني ها برتري دیگري نسبت به حریف نداشتند. 
اما سرمربي تیم از دخترانش تعریف کرد و گفت که تیمش با سبك جدیدي بازي کرده و اگر هم ضعفي بوده 
به خاطر نداشتن بازي هاي تدارکاتي است. سیرجان بازي دوم را هم از گوکولام برد. در آن بازي هم هندي ها 
سطح فني بالاتري داشتند. بازي روان و هماهنگ آنها مقابل بازیكنان سیرجان که در پاسكاري ساده هم ناتوان 
نشان مي دادند، چشم نواز بود. شاید بدشانسي هندي ها بود که دروازه بان تیم شان روي زهرا علیزاده، مهاجم 

سیرجان خطا کرد. 10نفره شدن گوکولام، سیرجان را به پیروزي دوم رساند.
اما شنبه شب ضعف هاي تیم جهان نجاتي بیش از پیش نمایان شد. نبود علیزاده از یك طرف و بازي حرفه اي 
تیم امان و آنالیزي که آنها از تیم سیرجان کرده بودند، جام را از نماینده ایران گرفت. بازیكنان سیرجان در این 

بازي ضعیف تر از 2بازي قبل بودند و ترس از شكست کیفیت بازي آنها را پایین تر هم آورده بود. سیرجان 2 بر 
یك از امان شكست خورد. امان دقیقه 45 از روي نقطه پنالتي و با ضربه مایسا جباره به گل اول رسید. دقیقه 82 
هم شهناز جبرین یك بار دیگر دروازه سیرجان را باز کرد. افسانه چترنور در دقایق اضافه بازي با ضربه پنالتي 
سیرجان را به گل رساند اما دیگر زماني براي رسیدن به گل بیشتر نمانده بود. با این نتیجه امان به قهرماني 

رسید و شهرداري سیرجان در رده دوم قرار گرفت.
خالد نمر، سرمربي اردن بعد از قهرماني تیمش از سطح بالاي این بازي ها گفت. از نظر او همین که 4 تیم حاضر 
در مسابقات حداقل یك شكست داشته اند، نشان مي دهد که کیفیت مسابقات پایین نبوده است. شاید هدف 
او از گفتن این جملات بالا بردن ارزش جامي است که تیمش گرفته است. اما سؤال مهم اینجاست که در حضور 
شرق آسیایي ها، امان یا هر تیم دیگري از غرب آسیا مي توانست به قهرماني برسد؟ بعید به نظر مي رسد. نمر 
صبور بودن بازیكنانش در بازي با سیرجان را دلیل پیروزي تیمش و قهرماني در این جام دانست. جهان نجاتي 
هم دلیل باخت را به روز بد تیمش ربط داد:»دختران ایران قهرمان این مسابقات بودند. میانگین سني بازیكنانم 

20سال است. گاهي اوقات همه  چیز بر وفق مراد پیش نمي رود و فینال این رقابت ها روز ما نبود.« 
دختران سیرجان جام را در اردن جا گذاشتند و راهي ایران شدند. شاید تا سال ها حسرت این جام به دل آنها 
بماند. اما این دختران آرزوهاي بزرگ تري دارند؛ رسیدن به پیراهن تیم ملي. تعدادي از بازیكنان سیرجان از 
بهترین هاي ایران هستند و قرار است دي ماه در جام ملت هاي آسیا بازي کنند. مسابقاتي که دختران اردن 

در آرزویش ماندند.

  اقدام غيراخلاقي اردني ها 
عليه فوتبال زنان ايران 

فدراسیون فوتبال ایران در حمایت از تیم ملي زنان 
از فدراسیون فوتبال اردن شكایت مي کند؟ تیم ملي 
فوتبال زنان اردن شــهریور با شكست مقابل ایران 
شــانس حضور در جام ملت هاي آســیا را از دست 
دادند. آنها که میزبان مسابقات مقدماتي آسیا بودند 
و نتوانستند از این امتیاز اســتفاده کنند، در تلاش 
هستند از راه دیگري به این جام صعود کنند. آنها در 
اقدامي غیراخلاقي صلاحیت جنسي بازیكنان ایران 

را زیر سؤال برده اند.
فدراسیون فوتبال اردن چندي پیش در نامه اي به 
کنفدراسیون فوتبال آسیا مدعي شد که نسبت به 
صلاحیت جنسیتي چند بازیكن ایران تردید دارد. 
آنها از AFC خواسته بودند هیأتي از پزشكان مستقل 
سلامت جنســي بازیكنان ایران را تأیید کنند. این 
ادعاي اردني ها به اطلاع فدراســیون ایران رسید و 
فدراسیون با ارائه مدارك پزشكي از بازیكنان حمایت 
کرد. با این حال علی بن آل حسین، رئیس فدراسیون 
فوتبال اردن به تازگي در توییتي این نامه محرمانه را 
منتشر کرده، اقدامي که از نظر ایران توهین آمیز و 
حتي غیرقانوني است. دیروز زهره هراتیان، رئیس 
ایفمارك به مهر گفــت: »موضوعي که تمایل دارم 
حقوقدان هاي ورزشي در آن ورود کنند، این است که 
آیا چنین درخواست هایي که فقط به آن شك دارید، 
نباید به صورت محرمانه انجام شود؟ چطور چنین 
نامه هایي سر از فضاي مجازي درمي آورد؟ آیا زمان 
آن فرانرسیده است که کمیته اخلاق کنفدراسیون 
فوتبال آسیا ورود کند و از فدراسیون فوتبال اردن 
بخواهد که چرا چنین نامــه اي را در فضاي مجازي 

منتشر کرده است؟«
به گفته هراتیان تســت تعیین جنسیت به صورت 
روتین در کنفدراسیون فوتبال آسیا انجام مي شود 
و تیم ها قبل از اعزام به مســابقات تست مي دهند و 
همه مســتندات تیم ملي فوتبال زنان که تأییدیه 
AFC دارد، در ایفمــارك موجــود اســت. مریم 
ایراندوست، سرمربي تیم ملي ایران هم گفته است 
بابت این موضوع نگران نیست چرا که کادر پزشكي 
آزمایش هاي لازم را قبل اعزام از تك تك ملي پوشان 
گرفته بود. با وجود حمایت هراتیان از تیم ملي زنان 
اما دیروز فدراسیون فوتبال موضع رسمي در قبال 
این اقدام اردني ها نداشت. اینكه آیا آنها اقدام قانوني 
انجام مي دهند یا موضع گیري شان به همین تهدید 

هراتیان ختم مي شود؟
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افقی:
1- واحــد صوتــي در زبان- 
جدا کردن چیزي از یك حكم 

کلي- پایتخت مراکش
2- مذهب بومي ژاپن- هنري 
که به تعامل با محیط زیست 

مي پردازد
3- وادي خاموشــان است- 

اندیشمند
4- غیرقابل دیــدن- مطلب، 

مقوله- سرخاب
5- تكنیك- بنیانگذار- کناره- 

نت چهارم
6- بهره وام- شجاع- نخستین 

سبك ادبي اروپا
7- آبله ســوختگي- سرمایه 

اندك
8- زیبا کردن چهره- دستي- 

شهرت طلب
9- ناسپاس- آبي تیره

10- بــرادر افراســیاب در 
شــاهنامه- قــوم حضــرت  
موســــي)ع(- خطــــاب 

غیرمودبانه
انگلیســي-  ضمیــر   -11
غروب کردن- بسیار بخشنده- 

دشمن سرسخت
زراعــت کـــــردن-   -12

درازگوش- فتوا خواستن
13- بیمــاري کم خوني- از 

باشگاه هاي فوتبال ایتالیا

14- ضد عفوني شده و عاري از 
میكروب- شاعر دربار سلطان 

سنجر
15- ظرف جوشــاندن آب- 
ماهر در دعــوا- نوعي پارچه 

کلفت
  

عمودي:
ضد وســترن  فیلمــي   -1
و معمایــي بــه کارگردانــي 

کوئنتین تارانتینو- صدمه
2- اصفهــان قدیــم- محل 

ذخیره کالا- با صداقت
3- شــیره برخــي درختان- 

ارفاق- نوعي میمون
4- آماسیدگي- علم طلسمات 

- بخشي از دستگاه گوارش
5- ورم غــده بناگوش- رونق 

و پیشرفت
6- سامانه- فرود آمدن- قدم 

یكپا
7- گســترده ترین فــلات 
گفتــن-  شــعر  جهــان- 

غیرمذهبي
8- پاداش عمل خوب- بندري 
در اســترالیا- غــلاف بعضي 

گیاهان
9- مرطوب- ســر و صدا- از 

شهداي نامي کربلا
10- غذاي رقیق- واکســن 
ایراني کرونا- شیریني سوغات 

قم
11- ماده سمي ضد بید- قصه

12- از شیوه هاي موسیقي غربي- در 
حال نالیدن- مخلوطي از شن و ماسه 

و سیمان و آب
13- براي باز شــدن مجاري تنفسي 
استنشاق مي کنند- جیره مقرر- جادو

14- تحلیل رفتــن یــك ســلول- 
عظمت- گریز حیوان

15- پیمودن- نقاش فرانســوي و 
15خالق تابلوي تاج گذاري ناپلئون
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   اتوبوس هاي ونك - رسالت از خط وي ژه تردد كنند
براي كوتاه شدن مسير ونك به رســالت و در حمايت از شهرونداني 
كه از وسايل حمل ونقل عمومي اســتفاده مي كنند، مسئولان اجازه 
دهند اتوبوس هاي مسير ونك به رســالت از خط ويژه اتوبوس هاي 
بي آرتي كه در بخشي از مسير آنهاست استفاده كنند. در اين صورت 
بخشي از مشكل كندي حركت اتوبوس ها در ترافيك، كاهش مي يابد 
و شهروندان نيز رغبت بيشتري به استفاده از اتوبوس ها پيدا مي كنند.

كيانوش از فرجام 

  برادر معلول و زمينگيرم هيچ حمايتي نمي شود
برادر من يك معلول است كه سال هاست زمينگير شده و قادر به انجام 
هيچ كاري نيست. متأســفانه هيچ منبع درآمدي هم ندارد و تحت 
پوشش هيچ سازمان و نهادي هم نيست. از مسئولان ذي ربط تقاضا 

دارم به منزل ايشان سربزنند و به دادشان برسند. 
ليلا مشهدخواني 

   مسير كندرو در بزرگراه زين الدين نيازمند تقاطع است
مسير كندرو شــرق به غرب بزرگراه زين الدين  بعد از خيابان هنگام، 
به دليل نبود تقاطع، ترافيك ســنگيني دارد. از مســئولان شهري و 

راهداري درخواست داريم اين مسير را بازبيني كنند.
سلطاني از تهران

  پزشكان داروهايي را نسخه كنند كه موجود باشد
براي پدرم آمپــول ديفرلين بــا دوز11.25 نوشــته اند كه در هيچ 
داروخانه اي موجود نيســت. بعد از بارها تماس ناموفق با شماره هاي 
وزارت بهداشت، حضوري به سازمان غذا و دارو رفتم. آنجا به من گفتند 
نگرد چون نيست. سؤال اين است وقتي دارويي توليد يا وارد نمي شود 
چرا پزشكان آن را در نسخه مي نويسند. در مراجعاتم به داروخانه هاي 

مختلف متوجه شدم، پزشكان ديگري نيز اين دارو را تجويز كرده اند.
سليمي از يزد

  روغن زيتون تقلبي در فروشگاه زنجيره اي
چند روز قبل روغن زيتون از يك فروشگاه خريداري كردم اما طعم اين 
محصول مزه روغن كرچك مي دهد. با شناختي كه بنده از مزه روغن ها 
دارم از مسئولان تقاضا دارم اصالت كالا را پيگيري كنند و اجازه ندهند 

سر مردم كلاه برود.
سلطانيه از تهران

  شلوغي هاي مترو واقعا آزاردهنده است
در شرايطي كه هنوز مسئولان عنوان مي كنند وضعيت شكننده است، 
جمعيت مسافران مترو آن قدر زياد است كه برخي قطارها در بعضي 
ايستگاه ها توقف نمي كنند. آيا مسئولان نبايد براي اين وضع بلبشوي 

جمعيت در مترو تمهيدي داشته باشند.
مروتي از تهران 

  ايستگاه اتوبوس 4101چهارراه تهرانپارس نابسامان است
ايستگاه اتوبوس 4101 واقع در چهارراه تهرانپارس، هيچ شباهتي به 
ايستگاه اتوبوس ندارد! سواري ها به طور مرتب در اين ايستگاه پارك 
و تردد مي كنند و مســافران حتي امكان نشستن روي نيمكت هاي 

ايستگاه را ندارند.
طالب زاده از تهرانپارس

  كارشناسان مطلع به برنامه هاي صداوسيما نمي آورند
نيم قرن است در كار كاغذ هستم و اطلاعات كافي و دقيق از بازار كاغذ 
دارم. چندي قبل برنامه اي از صداوسيما ديدم كه بسيار غيركارشناسي 
بود و در آن برنامه به گونه اي عنوان شــد كه گويا مــا در توليد كاغذ 
خودكفاييم. آن كارشناســان براي ما يك كيلو كاغــذ پيدا كنند، ما 
قول مي دهيم بعد از آن فقط از كاغذ ايراني استفاده كنيم! چرا از افراد 
غيركارشناس در رسانه هاي ملي استفاده مي كنند كه اعصاب و روان و 

اقتصاد بازار را برهم مي زنند؟
كاغذكار از تهران

شماره تلفن ارتباطي با خوانندگان...........................

ارسال پيام كوتاه خوانندگان......................................
02123023337
02123023916

با مردم

@bamardom_hamshahri   ................................ تلگرام با مردم

كوتاه از حادثه

پاسخ مسئولان

  درگيري مسلحانه 
 در قرار دعوا 

كل كل هاي مجــازي دو گــروه از اوباش در 
ورامين، در نهايت به قراري براي دعوا كشيده 
شد و آنها با استفاده از تفنگ شكاري به جان 
همديگــر افتادند كه در ايــن درگيري 3نفر 

مجروح شدند.
به گزارش همشهري، شامگاه شنبه رهگذران 
در حوالي ميدان پليس شهرســتان ورامين، 
متوجه درگيــري هولناك چنــد مرد جوان 
شــدند. طرفين درگيري، دو گروه از اوباش 
بودند كــه از مدتي قبــل با هــم كل كل  و 
كري خواني داشتند و اين كل كل ها در فضاي 
مجازي نيز ادامه داشت و در نهايت باعث شده 
بود كه آنها بــا هم قرار دعــوا بگذارند. محل 
قرارشان نيز حوالي ميدان پليس ورامين بود 
و اعضاي دو گروه ســوار بر خودرو راهي آنجا 
شدند و به محض رسيدن به محل، از خودروها 

پياده شده و با هم درگير شدند.
اين درگيري در ابتدا با عربده كشي و فحاشي 
ميان آنهــا همراه بــود و پــس از آن به زد و 
خورد كشــيده شــد. هركدام از اين گروه ها، 
يك قبضه ســلاح ساچمه زني شــكاري نيز 
به همراه داشتند كه با اســتفاده از آن شروع 
به تيراندازي كردند.  در اين ميان شــاهدان 
وحشــت زده با پليس تماس گرفتند و تيمي 
از مأموران كلانتري 13به سرعت راهي محل 
درگيري شــدند. در جريان تيراندازي ميان 
اين افراد، 3نفر از آنها مجروح شده بودند كه با 
حضور مأموران در محل، بقيه افراد پا به فرار 
گذاشتند، اما مأموران موفق شدند يكي از آنها 
را دستگير كنند. در ادامه 3نفري كه مجروح 
شــده بودند به بيمارســتان منتقل شدند و 
تحقيقات همه جانبه مأموران براي دستگيري 

ديگر افراد فراري ادامه يافت.
ســرهنگ جعفر شــمس بيرانوند، فرمانده 
انتظامي ورامين گفت: با بررسي هاي پليسي، 
هويت ساير افراد حاضر در درگيري، شناسايي 
شــد و عمليات مأموران براي دستگيري اين 
افراد تا بامداد ديروز ادامــه يافت و در نهايت 
مأموران موفق شــدند در كمتر از 8ســاعت 
پس از درگيري خونيــن، 5نفر ديگر را كه در 
درگيري نقش داشتند و فراري شده بودند در 

مخفيگاه هايشان دستگير كنند.
وي ادامه داد: متهمان، انگيزه خود از درگيري 
دســته جمعي را اختلافات قبلي و شخصي 
عنوان كردند و تحقيقات براي كشف اسلحه 

استفاده شده در اين درگيري ادامه دارد.

  قتل به خاطر 
 سبقت غيرمجاز 

2 برادر كه به دليل سبقت غيرمجاز با اعتراض 
راننده اي مواجه شده و در درگيري او را به قتل 

رسانده بودند دستگير شدند. 
به گزارش همشهري، اين درگيري  نهم مرداد 
امسال رخ داد و در جريان آن مردي 42ساله 
در مهرشهر كرج به قتل رسيد. در بررسي ها 
مشخص شــد كه  روز حادثه سرنشينان يك 
دستگاه پيكان وانت كه 2 برادر بودند به دليل 
ســبقت غيرمجــاز و رانندگــي خطرناك با 
اعتراض مقتول مواجه شــده و در درگيري او 
را با ماشــين زير گرفته و به قتل رسانده اند. 
متهمان پس از ماه ها فرار ســرانجام از سوي 
پليس آگاهي استان البرز دستگير شدند و به 

جرم خود اعتراف كردند.

يافتن گنج؛ نقشه سارق فريبكار براي اخاذي از دختر 17ساله

2زلزله شديد كه بعدازظهر ديروز 
در منطقه قلعه قاضي در اســتان داخلي

هرمــزگان رخ داد، هرچند جان 
يك نفر را گرفت، اما خوشــبختانه خســارت 

عمده اي نداشت.
به گزارش همشهري، حدود ساعت 15:36 ديروز 
زلزله اي به قدرت 6.4ريشــتر استان هرمزگان 
را لرزاند. كانــون زلزله منطقــه قلعه قاضي در 
59كيلومتري بندرعباس بود و تنها يك دقيقه 
پس از پايان لرزش زمين، اين بار زمين لرزه اي 
به قدرت 6.3ريشــتر رخ داد و وحشت به جان 
مردم هرمزگان انداخت. تصاويري كه در ساعات 
نخست پس از زلزله در شــبكه هاي اجتماعي 
منتشــر شــد، ريزش برخي كوه هاي منطقه را 
نشان مي داد كه با گرد و خاكي شديد همراه بود 
و همچنين ديوار برخي از خانه ها كه ترك هاي 
شــديد خورده يا بخش هايي از آنها ريخته بود. 
مردم مناطق زلزله زده نيــز براي در امان ماندن 
از پس لرزه هاي احتمالي به خيابان ها و فضاهاي 
باز پناه برده و همين باعث ازدحام و شلوغي در 

برخي شهرها ازجمله بندرعباس شده بود.
شدت اين دو زمين لرزه به حدي بود كه نه تنها 
در استان هاي فارس، بوشــهر و كرمان، بلكه در 
كشورهاي حاشيه خليج فارس ازجمله امارات، 

بحرين، عمان و عربستان نيز احساس شد.
هر چند با توجه به قدرت زلزله، بيم آن مي رفت 
كه امدادگران شاهد خسارات مالي و جاني زيادي 
باشند، اما با اعزام تيم هاي ارزياب از هلال احمر 
و اورژانس به مناطق زلزله زده، مشــخص شــد 
كه خوشــبختانه اين زمين لرزه ها با خســارات 

عمده اي همراه نبوده اند. حسن  اميني زاده، معاون 
عمليات آتش نشاني بندرعباس در گفت وگو با 
همشهري گفت: به دنبال وقوع زمين لرزه  تيم هاي 
آتش نشــاني به حالت آماده باش درآمدند، اما تا 
اين لحظه)عصر ديروز( خوشبختانه از عمليات 
سخت و دشــوار خبري نبود. تنها گزارش هايي 
كه به آتش نشاني مخابره و در پي آن درخواست 
كمك شــد، گرفتار شــدن افراد در آسانسور، 
سقوط تعدادي تيربرق و ريزش جزئي آوار بود كه 
تيم هاي آتش نشاني راهي محل هاي حادثه ديده 

شده و عمليات امدادرساني را انجام دادند.
براساس اين گزارش، تنها قرباني زلزله نيز جواني 
22ســاله بود كه هنگام فرار از زلزله و رفتن به 
خيابان، يكي از همين تيرهاي برق روي او سقوط 

كرد و متأسفانه جانش را گرفت.

جست وجوي روستا به روستا
منطقه قلعه قاضي كه به گفتــه مهدي وليپور، 
رئيس سازمان امداد و نجات هلال احمر، كانون 
زمين لرزه بود، شامل 13۷روستاست كه تيم هاي 
هلا ل احمر به سرعت راهي آنجا شدند و تا عصر 
ديــروز بيش از 54روســتا را به صــورت كامل 
مورد ارزيابــي قرار دادند، اما خوشــبختانه جز 
ترك خوردگي برخي ديوارها، خسارت ديگري 
در اين روستاها اعلام نشــد. همچنين به گفته 
استاندار هرمزگان خرابي هاي به وجود آمده فقط 
محدود به ريزش ديوار بوده است. با اين حال به 
هيچ كس توصيه نمي كنيم كه در خانه بماند و به 
بخشدارها اعلام شده محوطه اي را فراهم كنند 
تا مردم شب را در آنجا سپري كنند و براي اين 

كار، چادرهايي براي مردم در حال ارسال است.
فاطمه نوروزيان، سخنگوي دانشگاه علوم پزشكي 
هرمــزگان نيز دربــاره تعــداد مصدومان اين 
زمين لرزه گفت: تــا عصر ديروز تنهــا 8نفر به 
بيمارستان شهيد محمدي، مهم ترين بيمارستان 
استان مراجعه كردند كه برخي از آنها دچار درد 
قفسه ســينه ناشــي از ترس و برخي ديگر نيز 

به صورت جزئي مصدوم شــده بودند كه تحت 
درمان قرار گرفتند. 

درپي وقوع زلزله شــديد عصر ديــروز، تمامي 
يگان هاي امدادي از يگان هاي واكنش سريع و 
امدادي گرفته تا يگان هــاي درماني، به صورت 
آماده باش درآمدند تا درصــورت نياز به كمك 

هموطنان بشتابند.

تحقيقات تيم جنايي پايتخت درباره حرف هاي شاهدي 
كه مي گفت همسايه اش دست به جنايت زده، فاش كرد دادسرا

كه وي براي انتقام جويي چنين ادعايي را مطرح كرده و 
باعث زنداني شدن همسايه اش شده است.

به گزارش همشــهري، مدتي قبل مردي جوان به اداره پليس رفت تا 
اسرار يك جنايت قديمي را فاش كند. او گفت: حدود 10سال قبل شاهد 

جنايتي بودم كه مرد همسايه مان مرتكب شده بود.
او ادامه داد: يكي از شب هاي اسفند 90بود كه از پشت پنجره بيرون را 
تماشا مي كردم و ناگهان چشمم به مرد همسايه به نام مهران افتاد. او 
جسدي را داخل پتو گذاشته و با كمك دوستانش در حال انتقال آن 
به داخل خودروي وانت بود. همــان لحظه پتو كنار رفت و من صورت 
خون آلود يك زن را ديدم. وي ادامه داد: من زن جوان را مي شناختم. 
او مريم نام داشت و همسر يكي از دوســتان مهران بود اما در آن زمان 
از اين ماجرا حرفي نزدم. چون مي ترسيدم مهران بلايي بر سر خودم و 
خانواده ام آورد. چرا كه همه همسايه ها و اهالي محل از مهران حساب 
مي بردند و من هم جرأت نكردم راز جنايت را فاش كنم. اما در تمام اين 
ســال ها لحظه اي تصوير مقتول از مقابل چشمانم كنار نرفت تا اينكه 

سرانجام تصميم گرفتم راز اين جنايت 10ساله را فاش كنم.
اظهارات اين مرد كافي بود تا قاضي مصطفي واحدي، بازپرس جنايي 

تهران دستور تحقيقات درباره حرف هاي مرد جوان را صادر كند.
ماموران در ابتدا به تحقيق درباره مريم)مقتول( پرداختند. آنها متوجه 
شدند كه 10سال قبل مريم 22ساله ناپديد شده و خانواده اش گزارش 
گم شــدن وي را به پليس اعلام كرده بودند. از همان زمان پرونده اي 
تشكيل و تحقيقات براي يافتن مريم شروع شده بود اما هيچ ردي از وي 
به دست نيامده بود. از طرفي مأموران دريافتند كه زن گمشده بعضي 

اوقات به خانه مهران)مظنون( رفت وآمد داشته است.
همه اين اطلاعات، احتمال اينكه گفته هاي مرد جوان درست باشد را 

قوت مي بخشيد و در اين شرايط دستور بازداشت مهران صادر شد. اين 
مرد اما قتل را انكار كرد و خودش را بيگناه دانســت. او در ادامه مدعي 
شد كه فرد ديگري مريم را به قتل رســانده است. مهران گفت: مريم 
همسر صيغه اي يكي از دوستانم بود كه گاهي با شوهرش براي مصرف 
مواد مخدر به خانه ام مي آمدند. قتل را برادر شــوهر اين زن انجام داده 
و حتي برايم تعريف كرد كه او را كشــته و جسدش را در روستايي در 
شمال شرق كشور رها كرده اســت. اما بعد از مدتي برادرشوهر مريم 

فوت شد و ديگر نفهميدم كه او درباره قتل مريم راست مي گفت يا نه.
مهران ادامه داد: من نقشي در ماجرا ندارم و نمي دانم همسايه ام به چه 
دليل مرا قاتل معرفي كرده و مدعي شده كه من جسد مريم را به داخل 

وانت منتقل كرده ام.

داستان خيالي
ماموران براي پي بردن به راز اين پرونده راهي شمال شرق كشور و همان 
روستايي شدند كه متهم مدعي شده بود جسد مقتول در آنجا رها شده 
اما هيچ ردي از جسد به دســت نيامد. با وجود اين مرد بازداشت شده 
همچنان اصرار داشت كه بيگناه است تا اينكه بعد از چند ماه، شاهدي 

كه مهران را قاتل معرفي كرده بود به دادسرا احضار شد.
او بايد درباره شــبي كه به گفته خودش همسايه اش را در حال انتقال 
جسد مريم به خودروي وانت ديده بود، توضيح مي داد اما در تحقيقات 
دچار تناقض گويي شــد و درنهايت اعتراف كردكه شهادتش دروغ و 

به خاطر انتقام جويي از همسايه اش)مهران( بوده است.
او كه در همه اين مدت تيم جنايي را ســركار گذاشته بود گفت: تمام 
داستاني كه بازگو كردم، خيالي بود. من هيچ وقت مهران و دوستانش 
را در حال انتقال جســد نديدم و انگيزه ام از مطرح كردن اين داستان 
دروغين صرفا انتقام از مهران بود. وي ادامه داد: اين مرد همســايه ما 
بود و خانه اش تبديل شده بود به پاتوق افراد معتاد و خلافكار. او مردي 

بد اخلاق بود كه همه از او حساب مي بردند. بارها بر سر مسائل مختلف 
فرزندان من و همسايه هاي ديگر را اذيت كرده و كتك شان زده بود.

مرد جوان گفت: چند ماه قبل مهران مقداري پول از من قرض گرفت و 
ديگر پس نداد. چندين بار از او خواستم بدهي اش را بپردازد اما هر بار 
با لحن تندي جوابم را مي داد. اذيت هاي او ادامه داشت و من به دنبال 
راهي براي انتقام بودم تا اينكه شنيدم همسر صيغه اي دوست مهران 
ناپديد شده است. احساس كردم بهترين فرصت براي انتقام است؛ به 
دروغ او را قاتل معرفي كردم و باعث شدم وي بازداشت شود اما فكرش 

را نمي كردم كه كار به اينجا بكشد و سرانجام دست خودم رو مي شود.
با ادعاي تازه اين مرد، تحقيقات در اين پرونده براي يافتن ردي از زن 

گمشده ادامه دارد.

وحشت 6/4 ريشتري

سطل هاي خيابان موسيوند شست وشو و نظافت شدند
روابط عمومي منطقه يك شــهرداري تهران پيرو چاپ پيام مردمي 
با عنوان »سطل زباله هاي خيابان موســيوند نياز به نظافت دارد« در 
ستون با مردم روز 12آبان ماه پاسخ داده است: ضمن تشكر از شهروند 
گرامي به آگاهي مي رساند طبق گزارش تصويري ارسال شده از سوي 
ناحيه، شست وشوي دقيق و كامل مخزن زباله و زير مخزني جهت رفع 
بوي نامطبوع زباله و حفظ و رعايت بهداشت توسط عوامل انجام شده 
است. گفتني است نظافت و شست وشوي مخازن در هفته در دو نوبت 

به صورت مستمر با نظارت از سوي مسئولان ناحيه انجام مي شود.

كتابخانه يك موجود زنده است
هرقدر تعاملات انساني در كتابخانه ها بيشتر باشد  ادامه از 

و ميزان همگرايي آنها در متن فيزيكي كتابخانه ها صفحه اول
افزايش يابد، به همان اندازه حس تعلق و در نهايت حس هويت شهري 
در ميان كتابخوان ها و مردم همان منطقه بيشــتر مي شود؛ از اين رو 
ايجاد فضاهايي چون محافل ادبي، نشست هاي كتابخواني و نظاير آن 
نه تنها مي تواند اثرات مشهود و عيني چون افزايش علاقه به كتابخواني 
در ميان مخاطبان را در بر داشته باشــد، بلكه گامي مثبت به سمت 
همگرايي بيشــتر كتابخوان ها و اهل علم و كتاب و افزايش ســطح 
تعاملات فرهيختگان و در نهايت ايجاد عنصر خاطره آفرين در ميان 
كتابخوان ها و مردم سرزمين آريايي ايران اسلامي است كه منجر به 
حس تعلق و در نهايت زمينه ساز تمدن نوين اسلامي مي شود. از آنجا 
كه تصور عامه مردم و انديشمندان از كتابخانه اساساً حول  محور امانت 
گرفتن كتاب يا برنامه هاي ابتدايي ازجمله نقاشــي، شــعرخواني، 
كتابخواني و... است، در اينكه اين دست برنامه ها و خدمات نيز بسيار 
مهم و مثمرثمر اســت، جاي هيــچ ترديد و مجادله اي نيســت، اما 
برنامه هاي به روز و متفاوتي كه در ۷ســال اخيــر به صورت ثابت در 
كتابخانه ها برگزار مي شود و جز استفاده كنندگان آن كمتر كسي از 
برگزاري و اساساً ماهيت آنها اطلاع دارد، كمبودي است كه رونمايي 
وسيع از آن در رسانه هاي رســمي و فضاي مجازي و اطلاع رساني از 
سوي صدا وسيما مي تواند دامنه ارتباطي كارشناسان و مردم را به خود 
جلب كــرده و علاقه مندان بيشــتري به حــوزه كتابخوانــي را به 

كتابخانه هاي عمومي هدايت كند.

يافتن گنج در تپه هاي اطراف تهران نقشه دزد سابقه دار براي اخاذي 
از دختر 1۷ساله بود. 

به گزارش همشهري، چند روز قبل دختر 1۷ساله اي راهي دادسراي 
جنايي تهران شد تا از مرد جواني به اتهام آزار و اذيت و اخاذي شكايت 
كند. او در توضيح ماجرا گفت: چند ماه پيش با پســري جوان به نام 
فريبرز در اينستاگرام آشنا شدم و پس از چندبار ملاقات، او به من ابراز 

علاقه كرد و گفت قصد ازدواج با مرا دارد.
وي ادامه داد: در اين مدت من هم به او علاقه مند شده بودم تا اينكه يك 
روز فريبرز از نقشه اش براي پيدا كردن گنج در تپه هاي اطراف تهران 
گفت. او مي گفت در يكي ازتپه هاي اطراف تهران يك گورستان قديمي 

است كه دوستانش با حفاري توانسته اند مقداري سكه طلاي قديمي 
پيدا كنند و با فروش آنها يك شبه ميلياردر شوند. فريبرز پيشنهاد كرد 
كه يك نقشه گنج بخريم و ما هم مثل دوستانش پولدار شويم.  او مدعي 
شد كه دوستش نقشه گنجي دارد كه حاضر است در ازاي 50ميليون 
تومان طلا آن را به فريبرز بدهد. حرف هاي وسوسه انگيز وي سبب شد 
تا من بخشي از طلاهايم را در اختيارش قرار بدهم اما او به بهانه پيدا 
كردن گنج مرا به محلي خلوت كشاند و با تهديد چاقو مورد آزار و اذيت 
قرار داد و فيلم سياهي از من تهيه كرد. او كارت هاي عابربانكم را گرفت 
و حسابم را خالي كرد و گفت كه اگر از او شكايت كنم، فيلم را در فضاي 

مجازي منتشر كرده و آبرويم را مي برد.

دختر نوجــوان ادامه داد:  از تــرس آبرويم به كســي حرفي نزدم اما 
اخاذي هاي فريبرز تمامي نداشت. او چند روز بعد با من تماس گرفت 
و با تهديد به انتشــار فيلم، مبلغي از من گرفت اما دست بردار نبود و 
همچنان پول مي خواست تا اينكه نتوانســتم  اين شرايط را تحمل 
كنم و  ماجرا را با خواهرم در ميان گذاشتم و تصميم گرفتم از فريبرز 

شكايت كنم.
با شكايت دختر نوجوان، دستور بازداشت پسر باج گير صادر شد.  طولي 
نكشيد كه مأموران موفق شدند او را در خانه اش دستگير كنند و معلوم 
شد كه وي يك مجرم سابقه دار است كه پيش از اين به اتهام سرقت و 

موبايل قاپي دستگير و به زندان محكوم شده بود.

با اينكه مدت زمان زيادي است  ادامه از 
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شده اما همچنان تعداد قابل توجهي هنوز واكسينه 
نشده اند. گروهي از آنها نگران عوارض هاي واكسن 
هستند كه اخيرا زياد درباره آن شنيده مي شود. اين 

عوارض تا چه ميزان مي تواند ايجاد شود؟
قاعدتا در فضاي مجازي هر اتفاقي بيفتد و هر عارضه 
جانبي از تزريق واكسن، گزارش شود، به سرعت پخش 
مي شــود و گاهي هم جنبه شــايعه به خود مي گيرد. 
هم اكنون با پوشش نســبي و قابل قبول واكسن كرونا 
در دنيا، مي توان اظهارنظري درباره تأثير اين واكسن بر 
همه گيري كرونا داشت. عمده واكسن هايي كه در دنيا 
استفاده مي شود، واكســن هاي فايزر، اسپوتنيك وي، 

آســترازنيكا و ســينوفارم اســت كه اغلب مقالات و 
اطلاعاتي هم درباره آنهــا وجــود دارد. در مطالعات 
2موضوع مدنظر قرار گرفته شده؛ اول، مقايسه جمعيت 
واكسن زده با جمعيت واكسن نزده و دوم، مقايسه ميزان 
اثربخشي واكسن ها. تمام مقالات تأكيد مي كنند كساني 
كه واكسن تزريق كرده اند هم ابتلا به بيماري و عفونت را 
تجربه كرده اند و حتي در مواردي در بيمارستان و بخش 
مراقبت هاي ويژه هم بستري شده اند. حتي گزارش هايي 
درباره مرگ افراد وجــود دارد. با اين حال، آمار مرگ و 
ابتلاي افراد واكسينه شــده به هيچ وجه با افرادي كه 
واكسن نزده اند، قابل مقايسه نيســت و ميزان آن در 
جمعيت واكسن نزده بسيار بالاست. مقايسه اثربخشي 
واكسن ها، اما تفاوت خاصي ميان آنها را نشان نمي دهد 

و مي توان گفت نوع واكسن  در ايمني زايي بالاتر، نقش 
قابل  ملاحظه اي نداشته اســت، يعني هم سينوفارم 
مرگ ومير داشته، هم فايزر و هم اسپوتنيك وي. البته 
تمام واكسن ها تفاوت مختصري از ميزان ايجاد ايمني 
دارند. بنابراين اينكه گفته مي شــود، زدن واكسن چه 
فايده اي دارد و برخي نگران عوارض آن هســتند، بايد 
گفت كه عوارض واكســن، نادر است و بايد عوارض آن 
را با جمعيتي كه پوشش مي دهد، مقايسه كرد، يعني 
اگر شخصي در جايي و در جمعيت محدودي واكسن 
زده و عوارض نشان داده، اين موضوع نمي تواند به كل 
جامعه تعميم داده شود. مثلا ميزان ايجاد عوارض در 
ميان كادر درمان كه بيشتر تحت نظر بوده اند، بالا نبوده 
است، دانشگاه هاي علوم پزشــكي اين موارد را رصد و 
گزارش مي كند. عوارضي كه اين واكسن ها داشته  اند، 

قابل چشم پوشي بوده است. 
اما مواردي از عوارض شديد هم گزارش 

شده است كه نمي توان آنها را انكار كرد.
بله، ما اين موضوع را رد نمي كنيم، برخي از افراد دچار 
عوارض خيلي حاد هم شده اند و كارشان به بيمارستان 
و بستري هم كشيده شده اما موارد آنقدر نادر بوده كه 
در بين گروه هاي پزشكي به عنوان مورد تحقيق، بررسي 
شده است. هم اكنون با بررســي و رصد مرگ هايي كه 
پس از تزريق واكسن صورت مي گيرد، متوجه شده ايم 
بيشتر كساني كه جانشــان را از دست مي دهند، افراد 
در گروه سني بالاتر از 50و 60سال هستند يا بيماري 
 زمينه اي داشته اند. البته ممكن است فردي بگويد كه 
جوان 30ساله اي بدون بيماري زمينه اي، پس از تزريق 
واكسن، جانش را از دست داده است، اما نمي توان اين 
موضوع را به عنوان عارضه اصلي تزريق، به تمام جامعه 

تعميم داد.
با اين حال هنوز هــم خيلي ها زير بار 

تزريق واكسن نمي روند؟

مشكل اينجاســت كه ما در آينده با 2گروه جمعيت 
مواجه مي شــويم؛ يكي افرادي كه واكســن زده اند و 
ديگري، جمعيتي كه واكسن نزده اند. جمعيت واكسن 
زده، بيشــترين جمعيت را خواهند داشت. به هر حال 
در هر كشــوري، افرادي زندگي مي كنند كه به دلايل 
مختلف چه درست و چه نادرست، در برابر واكسيناسيون 
مقاومت مي كنند، وضعيتي كه پيش مي آيد تشكيل 
گروهي از واكســن نزده هاســت. اين افراد اگر در يك 
جمعيتي به طــور تصادفي به حدي برســند كه كنار 
يكديگر قرار گيرند و در كنار يكديگر معاشرت داشته 
باشند، شرايطي شبيه آنچه در اوايل كرونا پيش آمد، 
ايجاد مي شــود. ويروس هردو گروه را نشانه مي گيرد، 
اما در نهايت اين واكسينه شده ها هستند كه نجات پيدا 
مي كنند. نكته مهم اين اســت كه خطر تزريق نكردن 
واكسن، ما را در آينده با جمعيتي مواجه مي كند كه نياز 

به ايزوله شدن دارند و در برابر بيماري آسيب پذيرترند.

كرونا خودكشي نمي كند

شهادت دروغين، تيم جنايي را به دردسر انداخت

متهم پس از دستگيري گفت: در پرونده قبلي با همدستانم موبايل قاپي 
مي كرديم كه دستگير شديم. دادگاه مرا به زندان و رد مال محكوم كرد. 
دوران محكوميتم كه تمام شد بايد پول مالباخته ها را تهيه مي كردم. 

براي همين تصميم گرفتم اين پول را از راه خلاف تهيه كنم.
او ادامه داد: ابتدا تصميم گرفتم دوباره دست به سرقت بزنم اما ريسكش 
بالا و ممكن بود هر لحظه دستگير شوم. براي همين نقشه ام را عوض 
كردم و در اينستاگرام به جست وجو پرداختم تا با شناسايي دختران 
نوجوان و اخاذي از آنها اين پول را تهيه كنم. گمان مي كردم كه با اجراي 
اين نقشه دستگير نخواهم شد اما طمع من موجب شد تا دختر نوجوان 

شكايت كند و من گير بيفتم.
متهم پس از اقرار به جرائم خود با قرار قانوني بازداشت شد و براي انجام 
تحقيقات بيشتر و شناسايي شاكيان احتمالي ديگر در اختيار مأموران 

اداره آگاهي تهران قرار گرفت.

زلزله بزرگ  هرمزگان  خسارت عمده نداشت
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علي رهبري، هدايت اركستر سمفونيك را عهده دار بوده، اما بارها 
از فراموشي اركستر سازهاي ملي گفته و اينكه اين اركستر جزو 

اركسترهاي قديمي است كه بايد احيا و راه اندازي شود.
رهبري از لزوم داشتن اركستر سازهاي ملي به ايسنا مي گويد: 
»معتقدم در ايران و تمامي شهرها مي توانيم در عرض يك هفته 
اركستر  سازهاي ملي تشــكيل دهيم، ولي تحقق اين امر با اين 
مسئولان و مشاوران غيرممكن است. در ايران نوازندگان درجه 
يكي داريم كه انوع ســازهاي ايراني را مي نوازند، ولي مسئولان 
بنياد رودكي، اعضاي خانه موسيقي و مشــاوران آنقدر ناآگاه و 
مشغول راضي كردن دوستان خود هســتند كه نمي توانستند 
اركستر سازهاي ملي درست كنند. اين اركستر فهم و استعداد 
مي خواهد؛ زيرا براي اين كار، هم بايد موسيقي ملي را بلد باشند 
و هم استعداد اركستراسيون كردن.« عنوان »اركستر سازهاي 
ملي« متعلق به يكي از قديمي ترين اركسترهاي دولتي در ايران 
است. اركستر سازهاي ملي، اركستري دولتي و باسابقه بوده كه 
در سال1345 تأسيس شده است. اين اركستر در كنار اركستر 
سمفونيك تهران و اركستر اپرا، يكي از اركسترهاي دولتي وزارت 
فرهنگ و هنر وقت بوده كه پيش از انقلاب در بيشتر كنسرت ها 
به سرپرســتي فرامرز پايور به فعاليت مشغول بوده است. گفته 
مي شود دقيق ترين نمونه هاي گروه  نوازي اركستر ايراني مربوط 
به ضبط هاي همين اركســتر در دهه هاي40و50 بوده و هسته 
مركزي اين اركســتر را هنرمنداني چون فرامرز پايور، هوشنگ 
ظريف، رحمت الله بديعي و... تشكيل داده  بودند. بعد از پيروزي 
انقلاب اسلامی اين اركستر در برنامه هاي مختلفي با سرپرستي 
جليل عندليبي به فعاليت پرداخــت، ولي اين فعاليت مداومت 

نداشــت. در زمان مديريت علي رهبري در اركستر سمفونيك 
تهران، در بنياد رودكي اين اركستر احيا شد و نتيجه اين احيا تنها 

برگزاري يك كنسرت بود و ديگر نتوانست فعاليتي داشته باشد.
در آن دوران عنوان شــد كه بنيــاد رودكي به عنــوان متولي 
اركسترهاي دولتي، اركستر سازهاي ملي را كه صاحب اساسنامه 
و قوانين مشخص بود، ديگر به همكاري دعوت نكرد با اينكه جزو 
بهترين اركسترهاي رودكي بود و در نهايت با تغيير مديران، اين 
اركستر روي صحنه بازنگشت. تقريبا يك ســال پيش بود كه 
اركستر سازهاي ملي را يك بخش خصوصي به شكل آنلاين روي 
صحنه برد؛ عده اي از احياي اين اركستر خوشحال بودند و البته 
برخي نيز واكنش منتقدانه البته به نام اركستر داشتند و اينكه اين 
اركستر از قديم فعاليت داشــته و مسكوت مانده و حالا چرا اين 
عنوان براي اين گروه درنظر گرفته شده و چه كسي اجازه استفاده 
از اركستر سازهاي ملي را به گروه داده است؟  و آيا رودكي عنوان 
اين اركستر را به بخش خصوصي واگذار كرده؟ هر چند در همان 
زمان علي اكبر قرباني، رهبر اركستر سازهاي ملي در واكنش به 
اين انتقادها گفته بود: »اركستر سازهاي ملي با گذراندن مراحل 
قانوني به ثبت رسيده و با حضور جمعي از نوازندگان باسابقه شروع 
به كار كرده و به فعاليت خود ادامه مي دهد. از اين رو اينجانب خود 
را ملزم به پاسخگويي به هرگونه ادعاي بي اساس از طرف شخص 
يا اشخاص ديگر نسبت به انتخاب نام اين اركستر نمي دانم.« حالا 
اين ماجرا مسكوت مانده و مشخص نيست حق با چه كسي است؛ 
همانطور كه سرنوشت اركستر سازهاي ملي نامشخص است و 
حالا با تغيير مديران وزارت ارشــاد صحبت از احياي دوباره اش 

مي شود.

فيلمسازان زن ايراني در جشنواره هاي آسيايي
»اوركا« بهترين فيلم تماشاگران جشنواره دوحه شد

حضور زنان ايراني در عرصه بين المللي سينما، با انتخاب رخشان بني اعتماد به عنوان رئيس هيأت داوران جشنواره 
گواي هند و انتخاب فيلم »اوركا« با بازي ترانه عليدوستي به عنوان بهترين فيلم از نگاه تماشاگران دوحه در جشنواره 
بين المللي فيلم اجيال قطر، پررنگ تر از گذشته شده است.رخشان بني اعتماد، سينماگر ايراني به عنوان رئيس هيأت داوران پنجاه ودومين دوره 
جشنواره سينمايي گوا)هند( در بخش مسابقه اصلي انتخاب شده است. او به همراه استفن وولي، تهيه كننده و كارگردان بريتانيايي، كايرو گوئرا، 
كارگردان و فيلمنامه نويس اهل كشور كلمبيا، ويموكي جاياسوندارا، فيلمساز و منتقد اهل سريلانكا و نيلا مادهاب پاندا، تهيه كننده و كارگردان 

هندي فيلم هاي بخش رقابتي اصلي اين رويداد سينمايي را داوري مي كند.

فيلم مامان در بخش فيلم اولي ها
فيلم ســينمايي »مامان« نيز به عنــوان نماينده 
سينماي ايران در بخش مسابقه فيلم هاي اول در 
پنجاه و دومين جشنواره بين المللي فيلم گوا در هند 
نمايش داده مي شود.فيلم »مامان« به كارگرداني 
آرش انيسي، تهيه كنندگي مجيد برزگر و پخش بين المللي مؤسسه ايريماژ، 
پيش از اين در سي و نهمين جشنواره ملي فيلم فجر، جايزه بهترين بازيگر زن 
)رويا افشــار( را از آن خود كرده و در رشته هاي بهترين بازيگر مرد، بهترين 
بازيگر مرد نقش مكمل، بهترين فيلمنامه و بهترين فيلم اول، نامزد دريافت 
جايزه بوده است.رويا افشــار، امير نوروزي، عرفان ابراهيمي، امير شمس و 
شقايق شوريان بازيگران اصلي فيلم »مامان« هستند و از ديگر بازيگران اين 
فيلم مي توان به مرتضي علي عباس ميرزايي، اسماعيل شفيعي، ندا اسدي، 
پونه پارسايي و سميرا خليلي اشاره كرد.فيلم »مامان« در نخستين حضور 
بين المللي، در بخش مسابقه »فيلم هاي اول« پنجاه ودومين دوره جشنواره 
بين المللي فيلم هند، با 8فيلم ازجمله فيلم »ماگوادو« به كارگرداني روبن 
ساينز محصول مشترك كشورهاي اسپانيا، برزيل و پرتغال، »گله گوسفند« 
به كارگرداني ديمتريسكانلوپوس از يونان، »باران« ساخته يانويورگن محصول 
مشترك كشورهاي استوني و روسيه، »فاجعه شيرين« ساخته لورا لهموس از 
آلمان، »ثروت دنيا« به كارگرداني سيمون فاريول از اسپانيا، »تفنگ ماپودون« 
ساخته ماري آلساندري و فيلم »دلو« ساخته ساگار پورانيكو و »تشييع جنازه« 
ساخته ويوك راجندرا دوبي، هر دو از هند رقابت خواهد كرد.برگزار كنندگان 
جشنواره بين المللي فيلم »گوا« همزمان با اعلام اسامي فيلم هاي حاضر در 
بخش مسابقه فيلم هاي اول با صدور بيانيه اي اعلام كرده اند كه »اين جشنواره 
همواره طي ساليان سال سكوي پرتاب خيلي از فيلمسازان بوده است. ما در 

اين بخش بهترين كارگردان هاي فيلم اولي سال را برگزيده ايم.«

فيلمي از حامي رمضان در بخش مسابقه اصلي
در بخش مســابقه اصلي كه رخشــان بني اعتماد 
به عنوان رئيس هيأت داوران اين بخش حضور دارد، 
15فيلم براي كسب جايزه طاووس طلايي و ساير 

جوايز جشنواره »گوا« با يكديگر رقابت خواهند كرد. در اين بخش همچنين 
حامي رمضان، بازيگر و كارگردان ايراني ساكن فنلاند با جديد ترين ساخته 

خود حضور دارد.
»اكنون، هر روزي« به كارگرداني حامي رمضان از كشور فنلاند، »شارلوت« 
به كارگرداني سيمون فرانكو از پاراگوئه، »گوداواري« ساخته نيخيل ماهاجان 
از هند، »اينترگالده«به كارگرداني رادو مونتين از روماني ، »مه واسان ترائو« 
ســاخته نيپون آويناش درمديكاري از هند، »مســكو اتفــاق نمي افتد« به 
كارگرداني ديميتري فدوروف از روسيه، »زميني زير پا وجود ندارد« ساخته 
محمد ربيع امريدا از بنگلادش، »زماني ما براي تو خوب بوديم« ساخته برانكو 
اشميت از كرواسي و بوسني، »رهبر« به كارگرداني كاتيا پريويزنسيو از لهستان، 
»سرگرداني حلقه« به كارگرداني ماسازاكو كانكو از ژاپن، »نجات دادن يك 
مرده« به كارگرداني واكلاو كادرانكا، محصــول جمهوري چك، »خوابگاه« 
به كارگرداني رومن واسيانف از روسيه، »اولين سقوط كرده« به كارگرداني 
رودريگو د اوليويرا از برزيل و »ســمخور« به كارگرداني آيمي بارواه از هند، 
ازجمله فيلم هايي هستند كه در بخش مسابقه اصلي براي كسب جايزه طاووس 

طلايي و ساير جوايز با يكديگر رقابت مي كنند.

اوركا در جشنواره دوحه 
علاوه بر حضور پررنگ سينماي ايران در جشنواره 
بين المللي فيلم گواي هند، از فيلم »اوركا« با بازي 
ترانه عليدوستي در جشــنواره بين المللي فيلم 
اجيال  در شهر دوحه نيز استقبال شده است.فيلم 
ســينمايي »اوركا« به كارگرداني سحر مصيبي 
جايزه بهترين فيلم از نگاه تماشاگران را از جشنواره بين المللي فيلم اجيال در 
دوحه قطر كسب كرد. »اوركا« با وجود نمايش در بخش خارج از مسابقه اين 
رويداد سينمايي، توانست نظر مخاطبان اين جشنواره را به خود جلب كرده 
و برنده جايزه بهترين فيلم از نگاه تماشاگران شود. راي گيري از تماشاگران 
اين جشنواره از ميان تمام فيلم هاي مسابقه و خارج از مسابقه انجام مي شود. 
طهورا ابوالقاسمي و مهتاب كرامتي، تهيه كنندگان اين فيلم سينمايي و طلا 

معتضدي، نويسنده فيلمنامه »اوركا« هستند.

نقد و نظر 

در جست وجوي يال شير

سينماي اصغر فرهادي از همان ابتدا ســينمايي قصه گو بوده و 
برمبناي طراحي بنا شده. فرهادي با فراستي كه از خود نشان داد 
برتري خود را بر وجهي غايب در ســينماي ايران يعني »چگونه 

قصه گفتن« بنا نهاد.
 استراتژي او خيلي روشن و شفاف بود؛ طراحي دقيق و پي ريزي 
داســتان هايي »خوش ســاخت« از فيلم چهارشنبه ســوري به 
بعددغدغه اصلي او شــد. راهي كه او در سينما از آدم هاي زخمي 
حاشيه نشين با دنياي ساده  و بي پيرايه شان به سوي طبقه متوسط 
شهري و دغدغه هاي تازه تر پيمود شيوه قصه گويي او را نيز لاجرم 

تحت تأثير قرار داد. 
حالا آدم هاي قصه هاي او نياز به فضاسازي پيچيده تري داشتند. 
او آهسته و پيوسته شيوه داستان گويي خود را بسط و گسترش 
مي داد، بي آنكه نيازي به حضور در فضاهاي نامرئي داشته باشد. 
راهي كه فيلمســاز بزرگ ســينماي ايران، عباس كيارستمي 
پي نگرفــت و آن قدر در ســادگي خود را پيراســت كه همچون 
هايكوهاي ژاپني تبديل به ابهامي خروشان شد؛ با ظاهري بسيار 

ساده اما مهيب.
 درعوض اصغر فرهادي بــه هريك از آدم هــاي فيلم هايش در 
هزارتوي معماري  قصه هايش تفويض اختيــار كرد. چنانكه در 
آخرين اثر سينمايي او »قهرمان« شخصيت ها از وظايفي كه خالق 

اثر به آنها سپرده اندكي عدول نمي كنند.
فرهــادي از »درباره الي« به بعد چنان عاشــق ســوژه »دروغ« 
مي شود كه تا واپسين اثر خود از پرداختن به سويه هاي مختلف 
آن دريغ نمي ورزد. چنانكه از خود مي پرســيم اين همه تأكيد بر 

دروغ كي دست از سر فيلمساز برخواهد داشت؟
»رحيم« قهرمان به نظر مي رسد منتسب به همان حاشيه نشين 
»شهر زيبا« ســت كه از بد روزگار بز آورده است و 150ميليون 
)كه اين روزها واقعا رقمي نيســت( بدهكار باجناق سابق خود، با 
بازي محسن تنابنده، شده است و حالا در فرصت 2روز مرخصي 
از زندان در پي جلب رضايت شاكي ست. قريب 2ساعت از فيلم، 
داستان تكاپوي رحيم در دل اين دو روز است.هنوز رحيم پايش 
را به بيرون از محوطه زندان نگذاشــته كه بــا يك كات تعمدي 
فيلمساز، او را با دســتي پر مي بينيم. يك ساك دستي زنانه كه 
پانزده سكه طلا در آن است و درست همين جاست كه فرهادي 
ناخواسته و از فرط تمركز بر طرح قصه  و بي آنكه عمدي همينگوي 
گونه در ساختمان فيلم ديده شــود، شناسنامه شخصيت هايش 
رامخدوش مي كند؛  طوري كه انگيزه هاي آنان گنگ و رفتارشان 
مبهم مي ماند. فرهادي بيش از انكه حواس مخاطب را با ســاك 
سكه هاي طلا پرت كند حواس خودش از انگيزه هاي پيدا و پنهان 

شخصيت هاي اصلي قصه اش وامي ماند.
به زعم نويسنده اين يادداشت پاشــنه آشيل يعني گذشته هاي 
مبهم شــخصيت ها حتي مي توانســت اثر را به فيلمي ماندگار 

بدل كند.
مثلا 2 شخصيت مه آلود اما بســيار مهم در فيلم حضور دارند كه 
از قضا هر دو هم زن هســتند. يكي نامزد جديد رحيم، فرخنده، 
و ديگري زني كه مدعي است صاحب ســاك است ؛ هر دو بالقوه 
مي توانستند حتي با حضور مرموز و شبح  گونه اما نشانه دار خود، 
بر سطح داستان فيلم همچون مه غليظي بگسترند و مخاطب را 
غرق در ابهامي آگاهانه كنند كه در واقع همين ابهام به شايستگي 
مي توانست ضامن موفقيت فيلم باشــد.اما اين اتفاق نيفتاده كه 
هيچ بلكه باري غيردراماتيك هم بر دوش داســتان شده است. 
به طوري كه دليل عشــق بي حد و اندازه و ايثار فرخنده به رحيم 
براي مخاطب روشن نيســت و نمي توان صرفا به حساب عشق، 
آن را خرج داستان كرد. كمك بي دريغ و شــائبه راننده تاكسي 
و حضور تحميلــي او تا آنجا كه به خاطر رحيــم دروغ بگويد جز 
تصويري شعارگونه و اعاده حيثيت خالق اثر از اين صنف در وراي 
داستان حتي لطف حضور بصري او را كه مي توانست به عنوان تور 
شهري براي ميهمانان خارجي فيلم مصرف شود،كم اثر مي كند. 
لوكيشن ها هم همچون لهجه شيرازي شخصيت هاي فيلم ناقص 
و غيردراماتيك است. به گونه اي كه اتفاق در هر شهري ديگر نيز 

مي توانست بيفتد.
 فيلمساز حتي از نمايش تصويري كارت پستالي-به جز تصويري 
لانگ  شــات از نقش رســتم در افتتاحيه فيلم- از شــهر شيراز 
نيز عاجز اســت  و از اين شــهر جز آن لهجه شــايد معصومانه  و 
شهرستاني مدنظر فيلمسازچيزي بيشــتر افاده نمي شود. بازي 
امير جديدي در نقش رحيم نيز با آن تيپيك نيشخند تا به انتهاي 
فيلم جز تشبث به آدم هاي شيرين عقل چيزي اضافه در ذهن من 
مخاطب متبادر نمي كند.چنان كه هربــار با ديدن رحيم از خود 
مي پرسيدم اين شخصيت جز خط خوش و نقاشي زيبا! كه آنهم 
فقط در اندروني زندانی بروز داشته كه هيچ فضاي زندان را متبادر 
نمي كند و بيشتر شبيه كانون اصلاح و تربيت است، شخصيت او 
چه جذابيتي براي فرخنده داشته كه آنطور خودش و حيثيت اش 

را براي او فدا مي كند؟
 همين رحيم محبوب فرخنده كه معلوم نيست با خانواده همسر 
ســابق اش چه كرده  كه اصلا و ابدا حتي براي يك ثانيه همســر 
ســابق اش را نبايد ببينيم تا بخواهيم حدس بزنيم در كجاي اين 
معادله زندگي جاي دارد؟ مادري كه حتي لحظه اي نمي خواهد 
در كنار پســر اســتثنايي اش )لكنت دار( حضور فيزيكي داشته 
باشد  و همين رحيمی كه همه براي او به آب و آتش مي زنند چه 
سهل انگاري و يا خطاي مهيبي داشــته كه ابتدا حتي خواهرش 
به شــوهرش زنهار مي دهد اما در ادامه وقتــي خيال اش از بابت 
نحوه تهيه بدهي راحت مي شود و شــوهرش را در معرض خطر 
نمي بيند شــروع به جانفشــاني مي كند. اين رحيم چه بر ســر 
باجناق سابق و دختر او آورده اســت كه با آن ظاهر موقر و موجه 
يك بازاري محترم، باز سر ناساز دارد و مكرر از دروغ هاي رحيم و 

بدعهدي هاي او زنهار مي دهد؟
با تمام اين اوصاف كماكان فيلمساز اصرار دارد، مخاطب، طرف 

رحيم را بگيرد.
اينها همه نه آنكه از سر پيرايش هاي همينگوي گونه باشد بلكه 
از جنس حفره هايي ســت كه موتور محركه فيلم را به هن وهن 

انداخته است.
باري، از آنجا كه با فيلمسازي حرفه اي سر و كار داريم فيلم تا به 
انتها ريتم درستي دارد و خستگي به چشم نمي آورد و جز اندك 
موسيقي كليشه اي سنتي باب دندان پخش كننده هاي خارجي 
در متن بازار و همان ميزانســن هاي محافظه كار و همان دوربين 
مستاصل هميشگي سينماي فرهادي، فيلمساز آسه آسه ما را به 

داخل زندان رحيم بازمي گرداند تا نه سيخ بسوزد و نه كباب.

عليرضا رحيمي
روزنامه نگار

مستند »دوسر برد، دوسر باخت«؛ 
منبع الهام فرهادي يا مايه دردسرش؟

رازهاودروغها
از زماني كه »قهرمان« اصغر فرهادي در جشنواره فيلم 
كن به نمايش درآمد، موجي در فضاي مجازي به راه افتاد 
كه فيلم فرهادي شبيه به مستند يكي از شاگردانِ ورك شاپش به نام آزاده مسيح زاده در 
سال 1393است و فرهادي، بدون رعايت حقوق مؤلف و بي ذكر منبع اقتباسش، موضوع 
اين مستند را به فيلم درآورده است. از آن زمان، جسته و گريخته، نظرات مختلفي درباره 
اين موضوع مطرح شد؛ بعضي از شاگرادن آن ورك شاپ در حمايت يا تقبيح فرهادي در 
صفحات شخصي شان در فضاي مجازي به اظهارنظر پرداختند. بعضي رسانه ها و منتقدان 
سينما نيز اين موضوع را تأييد يا تكذيب كردند و مثل هميشه كه فضاي پيرامون فيلم هاي 

فرهادي به شدت دوقطبي مي شود، بر ســر اين مسئله هم موافقان و مخالفان فرهادي 
روبه روي هم صف آرايي كردند. از ابتداي اكران فيلم در ايران مجددا اين موضوع مورد 
توجه قرار گرفت تا اينكه بالاخره روز شنبه انجمن مستندسازان لينك مستند »دوسر 
برد، دوسر باخت« آزاده مسيح زاده را در يوتيوب منتشر كرد تا بينندگان اين مستند 
خود قضاوت كنند كه آيا »قهرمان« فرهادي اقتباسي از مستند مسيح  زاده است يا خير. 
پس از آن، وكيل اصغر فرهادي با انتشار بيانيه اي به برخي ادعاها و حاشيه هاي به وجود 
آمده درباره فيلم »قهرمان« پاسخ داد. اما آيا واقعا مستند مسيح زاده به فيلم فرهادي 

شبيه است؟

شباهت ها و تفاوت ها
در آخر مستند، نوشته اي از بازگشت شكري به زندان براي سپري كردن دوران محكوميتش خبر مي دهد. رحيم هم در آخر »قهرمان« به 
زندان بازمي گردد. جايي در فيلم شكري مي گويد: »اين پول تنها چيزي كه براي من داشت اين بود كه خودم را شناختم.« رحيمِ »قهرمان« 
هم به واسطه پيدا كردن پول به شناخت بهتري از خودش و اطرافيانش مي رسد. شكري مثل رحيم فرد شكننده اي است و همان اوايل 
فيلم مي گويد: »من نهايت خشمم، خندمه.« حتي از نظر فيزيكي نيز شكري مثل رحيم تكيده و كشيده است. در مستند، برخلاف فيلم 
فرهادي، خواهري در كار نيست، اما مادر شكري هست كه حامي پسرش است. اتفاقا با اينكه حضور زيادي در مستند ندارد، اما در همان 
دقايقي كه جلوي دوربين حاضر مي شود، به راحتي مي شود حس كرد چقدر نگران و غمخوار فرزندش است. همچنين، در مستند چند 
صحنه از حضور شكري در مكان هاي تاريخي وجود دارد كه حضور رحيمِ »قهرمان« را در محوطه تخت جمشيد يادآوري مي كند. حتي 
خانم منشي زندان فيلم »قهرمان« مابه ازاي واقعي دارد كه در مستند مسئول روابط عمومي اداره كل زندان هاي فارس است و با زني كه 
مدعي بوده پول به او تعلق داشته، تلفني صحبت كرده بوده. چيزهاي مهمي كه در مستند مسيح زاده نيست و در »قهرمان« هست، عبارت 
است از تأثير شبكه هاي اجتماعي، شخصيت فرخنده )دختر مورد علاقه رحيم(، راننده تاكسي اي كه به نفع رحيم شهادت مي دهد، تأكيد 
روي فرزند رحيم و لكنتش، طلبكار رحيم و خيريه اي كه براي رحيم گلريزان مي كند. البته، اين تفاوت ها بخش مهمي از روايت قهرمان را 

شكل مي دهد و اصلا نبايد خيال كرد تركيب آنها با مصالح داستان شكري كار راحتي بوده است.

پايان تلخ يا تلخي بي پايان
نشانه هاي شباهت »قهرمان« به مستند »دوسر برد، دوسر باخت« بيشتر از آن است كه بشود منكر آن شد. چرا فرهادي كه به حسابگري معروف 
است، اشاره اي به منبع اقتباسش نكرده است؟ وكيل فرهادي اعلام كرده آزاده مسيح زاده »در حضور 2شاهد در مؤسسه آموزشي بامداد در 
تاريخ 1398/05/15، متني را به دستخط و امضاي خود تهيه كرده و در آن صراحتا اظهار مي كنند كه ايده و طرح فيلم مستند »دو سر برد، دو 
سر باخت« متعلق به آقاي فرهادي است.« همچنين، طبق اعلام وكيل فرهادي، شكري كيف پول را در سال 91پيدا كرده و اين اتفاق »به صورت 
گسترده در مطبوعات و رسانه هاي سراسري و محلي انعكاس داشته است، ازجمله در گزارش تصويري مفصل شبكه استاني فارس و همچنين 
بخش حوادث روزنامه جام جم صفحه 19مورخ 4ارديبهشت 1391و روزنامه خبر مورخ 28فروردين 1391.بنابراين برخلاف ادعاي ناصحيح 
خانم آزاده مسيح زاده، سوژه مذكور توسط ايشان كشف نشده است بلكه اين خبر از قريب به يك سال پيش از شروع دوره فيلمسازي مستند، 
در سطح گسترده اي در جامعه انتشار يافته است.« با اين حساب، چرا فرهادي در ابتداي فيلمش با آوردن عبارت آشناي »براساس يك ماجراي 
واقعي« خيال خود را از بابت ادعاي احتمالي مسيح زاده راحت نكرده است؟ فرهادي از نظر اخلاقي وظيفه نداشته كه به اقتباسي بودن فيلمش 
اذعان كند؟ به هر حال، فيلمنامه »قهرمان« به طور تمام و كمال ساخته و پرداخته ذهن فرهادي نيست. حتي شايد خود شكري بتواند از نظر 
حقوقي ادعا كند چون اين فيلم براساس زندگي او ساخته شده، بايد حق و حقوقش پرداخت شود. اين ماجرا بي شباهت به داستان فيلم هاي 

خود فرهادي نيست كه مضمون اصلي شان چند بعُدي بودن حقيقت است و اين بار گويا حقيقت به سود فرهادي نيست.

شُكري همزاد رحيم
مستند »دوسر برد، دوسر باخت« درباره فردي به نام محمدرضا 
شُكري است كه در سال 1386به دليل بدهي و اتهام مهريه به 
زندان مي افتد. فيلم در سه پرده روايت مي شــود. پرده اول با 
عنوان »افسانه شكري )روايت زنداني(« ماجراي زنداني شدن 
شكري و پيدا شدن پول به دست او را روايت مي كند. مثل رحيم 
فيلم »قهرمان«، شكري هم نقاش ساختمان و اهل ذوق است و 
در زندان كارهايي مثل نقاشي ديوارها و كارهاي تزييناتي انجام 
مي دهد. شكري به مستندساز مي گويد روزي براي خريد رنگ 
از زندان خارج مي شود و در بازگشــت به زندان، كيفي حاوي 
37ميليون تومان پول پيدا مي كند. او در ابتدا وسوسه مي شود 
كه مقدار كمي از پول را به صاحبش برگرداند و مابقي را براي 
خود بردارد، اما از اين كار پشيمان مي شود. شكري حتي درباره 
مقدار پولي كه پيدا كرده به هر كس رقمي مي گويد چراكه به 
قول خودش زندان جاي كثيفي اســت و احتمالا نمي خواسته 
ديگران كاملا در جريان موضوع قرار بگيرند. بالاخره شــكري 
تصميم مي گيرد همه پول را به صاحبش برگرداند. او درســت 
مانند رحيم كه در فيلم »قهرمان« در جلوي دوربين صداوسيما 
صحنه پيدا كردن كيف را بازســازي مي كند، در مستند جاي 
دقيق پيدا كردن كيف را شــرح مي دهد. مثل رحيم او هم به 
بانك مراجعه مي كند و روي كاغذ دربــاره پولي كه پيدا كرده 
اطلاع رساني مي كند، اما برخلاف رحيم كه شماره زندان را در 
پاي آگهي مي نويسد، شكري شــماره موبايلش را پاي اعلاميه 
مي گذارد. مستند روي اين موضوع دقيق نمي شود كه شكري 
چطور در زندان موبايل دارد، اما گويا چون مسئولان زندان به 
او اطمينان داشته اند، مي توانسته با خود موبايل به داخل زندان 
ببرد. باز هم مثل رحيم، شكري نامش به صداوسيماي فارس و 
روزنامه ها مي رسد و شهرتي به دست مي آورد و لوح تحسين هم 
مي گيرد؛ هرچند در ابتدا تمايلي نداشته كه موضوع رسانه اي 
شود. مسئولان اداره كل زندان هاي فارس سعي مي كنند عمل 
اخلاقي شــكري را به آموزش هاي كلاس هاي فرهنگي زندان 
نسبت دهند، اما شكري چنين چيزي را قبول ندارد. شكري پول 
را به زني به نام زهرا يعقوبي بازمي گرداند. اما تنها چيزي كه از 

او مي داند، همين نام است و نه چيزي بيشتر.

زن ناشناس
پرده دوم با عنوان »به دنبال زهرا يعقوبي« جست وجوي مستندساز براي پيدا كردن زني است كه 
37ميليون پول گمشده را تحويل گرفته است. باز هم مثل »قهرمان«، هيچ نشان و نشانه اي از اين 
زن وجود ندارد و معلوم نيست روي چه حساب و كتابي شكري پول را به او تحويل داده است. حتي 
در مستند هم مثل فيلم »قهرمان« اين فرضيه وجود دارد كه شايد زن نمي خواسته همسرش بداند 
چنين پولي دارد و براي همين از خودش رد و نشاني باقي نگذاشــته است. در مستند به درستي 
مشخص نمي شود كه در زمان تحويل پول به زن چه كساني حضور داشته اند. در انتهاي پرده دوم، 
بين مستندساز و شكري مشاجره اي درمي گيرد. فيلمســاز از اينكه شكري گاهي ناگهان غيبش 
مي زند و جواب تلفنش را نمي دهد، شاكي است. شكري مي پذيرد كه گاهي جواب تلفن نمي دهد، 
اما زير بار نمي رود كه غيبش مي زند. در پرده اول هم ديده بوديم كه شكري ـ به گفته خودش ـ وقتي 
پول را پيدا مي كند، به مســئول زندان زنگ مي زند و به دروغ مي گويد حالش خوب نيست و اجازه 
مي خواهد كه به خانه برود. شكري در آن صحنه مي گويد اين دروغ اول يا دومي بود كه به مسئول 
زندان گفته اســت. ترََك هاي روي ديوار واقعيت مدام عميق تر مي شود. آيا اصلا زني وجود دارد يا 
شكري همه چيز را جعل كرده است؟ اين ابهام كه كل ماجرا ساخته ذهن شكري است يا واقعا چنين 

اتفاقي افتاده، مستند مسيح زاده را جذاب كرده است.

يافتن حقيقت گمشده
پرده سوم با عنوان »حقيقت گمشده« به پيدا كردن زهرا يعقوبي در روستايي دورافتاده اختصاص 
دارد. گروه مستندســاز بالاخره به روستايي  مي رسد كه گويا زهرا يعقوبي ســاكن آن است. ابتدا 
پدرشوهرِ زهرا را پيدا مي كنند كه گروه را نزد پسر و عروسش مي برد. شوهر زهرا در ابتدا با لحني 
كه كاملا شك برانگيز است منكر گم كردن و باز پس گرفتن پول مي شود. اما وقتي بالاخره خيالش 
راحت مي شود كه قرار نيست پول را پس دهد، مي گويد: »اصلا من پول را پيدا كردم؛ دستمم اومده؛ 
نوش جونم كردم. شما با چه مدركي به من پول دادي كه پولي كه گم شده دست من اومده؟« بعد 
اضافه مي كند: »اين پول گير من آمده« كه گروه فيلمسازي به او يادآوري مي كنند كه پول خودش 
را كه گم كرده بوده، دوباره به دست آورده و در واقع پولي گيرش نيامده است؛ شايد براي اينكه اين 
روستايي ساده  دل در مهلكه نيفتد و دچار دردســر نشود. هر چه از زهرا مي خواهند خودش حرف 
بزند نمي پذيرد و مي گويد شــوهرم به جاي من حرف بزند. زهرا با اينكه زني روســتايي و احتمالا 
تحصيل نكرده است، اما زيرك است و حاضر نيست به راحتي پرده از حقيقت ماجرا برگيرد. فردي 
كه به مختصات محل آشناست و همراه گروه مستندسازي است احتمال مي دهد كه اين پول از راه 
فروش اشياي عتيقه و باستاني كه در آن منطقه پيدا مي شوند، به دست آمده است و شايد به همين 

دليل زهرا و خانواده اش زير بار گم كردن يا بازپس گرفتنش نمي روند.

آرش نهاوندي
مترجم

اركستري با پرونده مختومه
آيا اركستر سازهاي ملي دوباره احيا مي شود؟ 

محمد رضا شكری  كه  الهام بخش 
خلق شخصيت رحيم فيلم  

»قهرمان«  بوده است

محمدناصر احدي
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5دقیقهماندهبهنیمهشب
آلمان هنوز تا رسیدن به ساحل 
امن مهــار همه گیــری فاصله 
دارد. درحال حاضر 67درصد از 
جمعیت آلمان به صورت كامل در 
برابر كرونا واكســینه شده اند و 
كارشناسان معتقدند برای مهار 
همه گیری باید دست كم 75درصد 
از جمعیت واكسینه شده باشند. 
این امر باعث شــد تا روز جمعه 
آمار مبتلایان به كرونا در آلمان 
به 49هزار مورد برســد. ازاین رو 
آژانس كنترل بیماری های آلمان 
در آســتانه فصل كارناوال ها و 
بازگشایی بازارهای كریسمس، 
درخواست توقف رویداد های مهم 
و عمومی ورزشــی و فرهنگی را 
داده است. »لوتر ویلر« رئیس این 
آژانس در توضیــح تصمیم خود 
گفت: »موج چهارم همه گیری در 
آلمان با قــدرت درحال نزدیك 
شــدن اســت.« دولت آلمان 
همچنین تصمیــم دارد به دلیل 
جهش آمار مبتلایــان جدید و 
افزایش مراجعه به بیمارستان ها، 
محدودیت ها علیه افراد واكسینه 
نشــده را در این كشور تشدید 
كند. وزیر بهداشــت آلمان روز 
21آبان ماه اعلام كرد درصورتی 
كه اقدامی صورت نگیرد، كشور 
با »دسامبری تلخ« مواجه خواهد 
شــد. به گفته او از روز شــنبه 
22آبان ماه تست گیری رایگان و 
اعمال مقرراتی كه تنها به افراد 
واكسینه شــده یا بهبودیافته از 
كرونا اجازه حضور در رویداد های 
عمومی ورزشــی یا فرهنگی را 
خواهند داد، آغاز خواهد شــد. 
همچنین مؤسســه رابرت كوخ 
آلمان با هشدار نسبت به وخامت 
اوضاع اعلام كرد: تنها 5دقیقه به 
نیمه شب)بحرانی شدن وضعیت 
همه گیــری( مانده اســت. این 
مؤسسه به شــهروندان آلمانی 
توصیه كرده اســت از شركت در 
اجتماعات  بزرگ خودداری كنند.

كیوسك

 توافق نهایی نشســت تغییرات اقلیمی 
سازمان ملل در گلاسگو كه بعد از 2 هفته گزارش 1

و یك شب اضافی مذاكره به دست آمده، 
به همان اندازه كه سیاســتمداران را خشنود و امیدوار 
كرده، فعالان محیط زیســت را خشمگین كرده است؛ 
دسته اول معتقدند فاجعه به تأخیر افتاده، اما معترضان 
می گویند كه اقدامات برای كاهش سرعت ویرانی زمین، 

كافی نبوده است.
به گزارش الجزیــره، موافقتنامه این اجلاس كه تقریبا 
200كشور آن را امضا كرده اند، گامی مهم برای محدود 
كردن گرمایش جهانی در سقف 1.5درجه سانتی گراد 
اســت، اما تغییر بخش هایی از متــن نهایی آن به نفع 
كشورهای بزرگ آلاینده، نشانه ای از مقاومت كشورها 
در قبول جدی بودن پیامدهای مرگبار تغییرات اقلیمی 
است. اصرار هند به تغییر بخشی از متن نهایی كه مورد 
حمایت چین بود، تصویب آن را یك شب عقب انداخت 
و البته خشم بسیاری را برانگیخت. به خاطر اصرار هند، 
در متن نهایی، از كشورها خواسته شده به جای »از مدار 
خارج كردن تدریجی« زغال ســنگ، استفاده از آن را 
»به تدریج كاهش« دهند. این توافق ، همچنین به این 
خاطر كه به دغدغه كشورهای آسیب پذیر برای دریافت 
كمك های مالی وعده داده شــده از سوی كشورهای 
ثروتمند رسیدگی نكرده، مورد انتقاد است. این بخش 
از توافق، با مقاومت آمریكا و اتحادیه اروپا از متن نهایی 
حذف شده است. آنها هرگونه اشــاره به امكانات مالی 
مشخص برای جبران »آسیب و فقدانی« را كه تغییرات 
اقلیمی در كشورهای در حال توسعه ایجاد كرده، حذف 
كرده اند و به جای آن، بر »گفت و گو« بر سر این مسئله 

تأكید كرده اند.
آنتونیو گوترش، دبیر كل ســازمان ملل در واكنش به 
توافق گلاســگو گفته اســت: »متن تأیید شده نوعی 
سازش است و منافع، شرایط، تضادها و وضعیت اراده 
سیاســی دنیای امروز را بازتاب می دهد.« او همچنین 
گفته كه این توافق گامی مهم است، اما كافی نیست؛ 

»وقت آن است كه وارد حالت اضطراری شویم.«

وداع تاریخی با زغال سنگ؟
آلوك شارما، رئیس كنفرانس 
گلاســگو كــه بــا نــام كوپ 
26شــناخته می شــود، بــه 
بی بی ســی گفته است كه این 
توافق، یك پیروزی شكننده به 
شمار می رود. او گفته كه هند و 
چین در پی اصرارشان در تغییر 
متن توافقنامه، باید كشورهای 
كوچك و آسیب پذیر را به  خاطر 

این كار توجیه كنند.
او البتــه با صحبت هــای تند 
مخالفــان بیانیــه كــه آن را 
شكســت خوانده اند مخالفت 
كرده اســت: » من كاری را كه 

انجام دادیم شكســت نمی خوانم. ما هدف 1.5درجه 
سانتی گراد را در دسترس حفظ كردیم و توافق پاریس 
را پیش بردیم. می توانیم بگوییم كه در مسیر سپردن 

زغال سنگ به تاریخ هستیم.«
رهبران سیاسی و نمایندگان كشورهای بزرگ بعد از 

نوشــتن متن نهایی توافق و امضای آن، از توافق ابراز 
رضایت كرده اند.نماینده چین، كشوری كه متهم است 
اقدامات كمی برای حــذف كربن انجام می دهد، گفته 
است: »من فكر می كنم كه بزرگ ترین موفقیت ما این 
است كه كتاب قوانین را نهایی كرده ایم. حالا می توانیم 

آنها را اعمال كنیم.«
بوریس جانســون، نخســت وزیر انگلیــس و میزبان 
این نشســت هم از توافق نهایی رضایت داشته است؛ 
»هنوز راه بســیار زیادی مانده تا بتوانیــم بگوییم به 
تغییــرات اقلیمی رســیدگی 
كرده ایــم، اما خبر خــوب این 
است كه كشورهای دنیا، در كنار 
هم، تصمیمات بســیار مهمی 
گرفته اند.« اتحادیــه اروپا هم 
از این توافق اســتقبال كرده و 
اورســولا فون درلاین، رئیس 
كمیســیون اروپا گفته اســت: 
»این توافق به مــا این فرصت 
را داده تــا گرمایش جهانی را تا 
1.5درجه ســانتی گراد محدود 
كنیم. با این حال وقت استراحت 
و آســایش نداریــم؛ همچنان 
كارهای زیادی هســت كه باید 
انجام دهیم.«وزیر محیط زیست گابن هم به نمایندگی 
از كشــورهای آفریقایی گفته اســت كــه 60درصد 

انتظارات  آنها در این نشست برآورده شده است.
همه واكنش هــا امــا اینطور نبــوده و كشــورهای 
آســیب پذیر، به شــدت از بیانیه نهایی و به خصوص 

حذف پرداخــت كمك مالی از ســوی كشــورهای 
ثروتمند انتقاد كرده اند. امینه شونا، وزیر محیط زیست 
مالدیو برای نمونه گفته اســت: »چیزی كه برای دیگر 
مشاركت كنندگان متعادل و عملی است به درد مالدیو 
نمی خورد. این توافق برای ما امیدي به همراه نخواهد 
داشت. ما خانه هایمان را از دست می دهیم؛ درحالی كه 
دیگران می خواهند فكر كنند كه چقدر سریع تصمیم 

بگیرند كه برای نجات دیگران اقدام كنند.«
خیانت به زمین 

واكنش های فعالان امــا از این هم بدتر بوده اســت. 
سالیمول هاگ، مدیر مركز بین المللی تغییرات اقلیمی، 
این توافق را یك شكست خوانده اســت؛ »تا آنجا كه 
به من مربوط اســت، این توافق یك شكســت است. 
كشورهای زیادی نیاز به كمك دارند، اما پیشنهاد آنها در 
توافق برای بخش آسیب و فقدان، شبانه از متن برداشته 
شده و دیگر آنجا نیست. این كار بی نهایت ناامیدكننده 

و كاملا غیرقابل قبول است.«
اســد رحمان، فعال محیط زیســت و رئیس گروهی 
غیرانتفاعی كه در راستای زدودن فقر از جهان فعالیت 
می كند، تصمیم كشورها در گلاسگو را »خیانت به مردم 

و سیاره زمین« خوانده است.
او گفته است: »این كار خیانت به دانش است، خیانت 
به واقعیت های پیامدهای تغییرات اقلیمی اســت كه 
زندگی و جان مردم را نابود می كند. تنها كسانی نتیجه 
این نشست را جشن می گیرند كه صدها لابی گر صنعت 
نفت و گاز هســتند؛ آنهایی كه بــه راحتی می گویند 
نمی توانیم تغییر كنیم، نمی توانیم از اعتیاد صنعتی مان 

به سوخت های فسیلی دست بكشیم.«  

جهان نما

»دروازه« اروپا، مقابل »كمربند و راه« چین
اتحادیه اروپا به زودی از راهبرد جدید خود با عنوان »دروازه 

جهانی« برای مقابله اقتصادی با چین رونمایی خواهد كرد

طی ماه های گذشته، بســیاری از رسانه ها به اســتراتژی جدید 
آمریكا برای مقابله با ابر پروژه تجارت بین الملل چین )موســوم 
به طرح كمربند و راه( پرداخته اند؛ اســتراتژی كه شامل توسعه 
زیرســاخت های جهانی )در تمام قاره ها( و انعقــاد قراردادهای 
بلندمدت با بسیاری از كشورهای جهان می شــود، اما آمریكا در 
این نبرد تنها نیســت و قدرت های دیگری نیز این كشور را برای 
مهار تهدید چین همراهی می كنند. به گزارش بلومبرگ، اتحادیه 
اروپا به زودی از راهبرد خود برای مقابله اقتصادی با چین رونمایی 
خواهد كرد؛ راهبردی به ارزش 40میلیارد یورو )45.900میلیارد 
دلار( كه بر توسعه زیرساخت های تجاری، تقویت توان تكنولوژیك 
در كشــورهای هم پیمان و انرژی متمركز است. اتحادیه اروپا كه 
عنوان»دروازه جهانی« را بــرای ابر پروژه تجاری- اقتصادی خود 
در مقابل چین انتخاب كرده، مدعی اســت؛ این طرح متناسب با 
جدیدترین معیارهای محیط زیســتی و ارزش های سیاسی نظیر 
دمكراسی، حقوق بشر و احترام به حاكمیت ملی كشورها تنظیم 

شده است.
ریشــه های اولیه این طرح به نشســت رهبران گروه7 در تیر ماه 
سال جاری بازمی گردد؛ زمانی كه نخستین مذاكرات رئیس جمهور 
جدید آمریكا با هم پیمانان این كشــور بر ســر مهم ترین مسائل 
بین المللی جریان داشت. همانطور كه پیش بینی می شد، مقابله 
با تهدید چین در كنــار ویروس كرونا، محورهــای اصلی رایزنی 
متحدان آمریكا در این نشست بود. بلومبرگ دراین باره می نویسد: 
7قدرت بزرگ جهان در این نشســت با حضور جو بایدن بر ســر 
كلیات برنامه ای سیاســی- اقتصادی- تكنولوژیك برای رقابت با 
پروژه »كمربند و راه« چین به توافق رسیدند. این توافق »بازسازی 
جهان به شكلی بهتر« نام داشــت و در آن به طور ویژه بر توسعه 
متناسب با محیط زیست تأكید شده بود. حال با گذشت نزدیك به 
5 ماه از آن نشست، اتحادیه اروپا راهبرد جامعی را برای همراهی با 
متحد غربی خود، علیه رقیب شرقی آماده كرده است؛ طرحی به 
ارزش 40میلیارد یورو كه بخش اصلی منابع آن از محل صندوق 
توســعه پایدار اتحادیه اروپا تامین خواهد شد. بلومبرگ مدعی 
است؛ این طرح در آینده ای نه چندان دور، برندی رسمی را برای 
سرمایه گذاری های ســازمان یافته در ســطح كشورهای جهان 
معرفی خواهد كرد. كشــورهای میزبان این سرمایه گذاری ها نیز 
براساس ظرفیت های جغرافیایی- اقتصادی و همچنین مناسبات 
سیاسی- امنیتی با اردوگاه قدرت های غربی انتخاب خواهند شد.

جزئیات سرمایه گذاری های دروازه جهانی
  غرب بالكان و تركیه: مهم ترین هدف سرمایه گذاری ها در این 
منطقه، توسعه شبكه حمل ونقل از مبداء اروپاست. دروازه جهانی 
قرار است در 7ســال آینده )فاز اول طرح( 9میلیارد یورو در تمام 
زیرساخت های اقتصادی این منطقه با محوریت حمل ونقل انرژی 
سرمایه گذاری داشته باشد. علاوه بر چین، نشانه هایی از رقابت با 

روسیه نیز در چشم انداز اروپا برای این منطقه دیده می شود.
  اروپای شــرقی: تمركز اصلی دروازه جهانی در این منطقه، 
توسعه زیرســاخت  انرژی های پاك و تجدیدپذیر است. تاسیس 
نیروگاه های برق خورشــیدی در رومانی، ســاخت كارخانه های 
محصولات پرمصرف تكنولوژی در اوكراین با معیارهای زیست-

 محیطی و... ازجمله اهداف اتحادیه اروپا در كشورهای شرق این 
قاره است. اروپای شرقی طی سال های اخیر شاهد نفوذ بی سابقه 

چین و روسیه بوده است.
  جنوب اروپــا: اتحادیه اروپــا قصــد دارد تا بــا مجموعه 
ســرمایه گذاری های 7میلیارد یورویی، تحولی بــزرگ در تولید 
هیدروژن ســبز در بخش جنوبی اروپا ایجاد كند. براساس اسناد 
منتشر شده انتظار می رود ارزش این سرمایه گذاری ها در مراحل 
بعدی طرح دروازه جهانی تا 30میلیارد یورو افزایش یابد. ایتالیا و 
اسپانیا، بیشترین حجم از این سرمایه گذاری ها را به خود اختصاص 

داده اند.
  قاره آفریقا: ســهم كشــورهای آفریقایی از طرح اقتصادی 
اتحادیه اروپا بسیار چشــمگیر اســت. دروازه جهانی قرار است 
بیش از 220میلیــارد یورو در این قاره ســرمایه گذاری كند. این 
مبلغ از سرمایه گذاری های آمریكا و چین در آفریقا بیشتر است. 
تقویت اقتصاد دیجیتال، توسعه شبكه اینترنت و البته حمل ونقل، 

مهم ترین اهداف دروازه جهانی در آفریقاست.
  آســیای میانه: تمركز بر توســعه بنــادر و در ادامه، ســایر 
زیرســاخت های حمل ونقل، هدف اصلی ســرمایه گذاری های 
اتحادیه اروپا در آسیای میانه است. كشورهای این منطقه با توجه 
به موقعیت جغرافیایی، یكی از مهم ترین میادین رقابت قدرت های 

غربی با چین به حساب می آیند.
  آسیای شرقی: قدرت هــای اروپایی قرار است تمام توان خود 
در حوزه تكنولوژی های نوین را برای رقابت با چین در این منطقه 
به كار گیرند؛ رویكردی كه به طور همزمان از ســوی آمریكا برای 
تعامل با ژاپن، كره جنوبی، هند و... دنبال می شود. دروازه جهانی 
در فاز اول، بیش از 10میلیارد یورو برای توســعه همكاری های 
تكنولوژیك و هوش مصنوعی با كشورهای آسیای شرقی در نظر 

گرفته است.
  آمریكای لاتین: توســعه پروژه های كابل فیبر نوری از زمین 
و دریا، هدف اصلی سرمایه گذاری های اتحادیه اروپا در آمریكای 
لاتین عنوان شده است. دروازه جهانی تلاش دارد تا از طریق این 
سرمایه گذاری ها، كشورهای آمریكای لاتین ازجمله برزیل، شیلی 
و حتی مكزیك را به قطب تولیــد و صادرات كابل های فیبر نوری 

تبدیل كند.
  قطب شمال: همانطور كه انتظار می رفت منطقه استراتژیك 
قطب شــمال، یكی از محورهای اصلی برنامــه دروازه جهانی را 
تشــكیل می دهد. اتحادیه اروپا قرار است ســرمایه گذاری های 
چشمگیری را برای توسعه شبكه ارتباطات جی5 در این منطقه 
انجام دهد. تقویت زیرساخت انرژی های تجدید پذیر در گرینلند از 

دیگر اهداف اروپا در این منطقه است.

روزنامه نیویورك تایمز ]آمریكا[

روزنامه العربی الجدید ]قطر[

توافق در عین اختلاف

نبرد پیچیده حدیده

نمایندگان 200 كشور برای مبارزه با تغییرات آب 
و هوایی به یك توافق بزرگ رسیده  و پرداختن 
به این مسئله را هدف یك سال آینده خود قرار 
داده اند. نیویورك تایمز اما نوشته كه توافقات 
شكل گرفته در نشست سازمان ملل در گلاسگو 
نمی تواند مســئله گرمایش زمین را حل كند؛ 
چرا كه هر یك از كشورهای امضا كننده توافق 
منافع اقتصادی خاص خود را دارند و نمی توانند 

با تغییرات عمده كنار بیایند. 

طی روزهای گذشته بخشــی از نیروهای مورد 
حمایت امارات بدون هیچ توضیحی از مواضع 
خود در حدیده عقب نشینی كرده اند. این عقب 
نشینی گمانه زنی هایی را درباره احتمال پذیرش 
كنترل انصارالله یمن بر این شــهر استراتژیك 
توسط ائتلاف عربی مطرح كرده است. عربستان 
و امارات علی رغم سنگین ترین حملات هوایی و 
زمینی در سال 2019 موفق نشدند این شهر را به 

طور كامل از كنترل انصارلله خارج كنند.

طبق اعلام ســازمان بهداشت 
جهانی، اروپا بار دیگر به كانون گزارش 2

همه گیری كرونا تبدیل شــده 
اســت. نابرابری نرخ واكسیناسیون و كاهش 
مقررات محدود كننده، اروپا را به نقطه بحرانی 
جدیدی در همه گیری جهانی رسانده است. این 
ســازمان پیش بینی كرده كه درصورت مهار 
نشــدن موج جدید همه گیری در اروپا، آمار 
مرگ ومیر تا ماه های آخر زمستان به بیش از 

500هزار نفر خواهد رسید.
طی هفته گذشــته آمار مرگ ومیــر در اروپا 
افزایشــی 10درصدی داشــته اســت تا این 
منطقه به تنهــا منطقــه ای در جهان تبدیل 
شــود كه مرگ ومیر در آن به صــورت ثابت 
روندی افزایشــی داشته اســت. كشورهای 
شــرق اروپا، به ویژه بلغارســتان و رومانی از 
پایین تریــن نرخ واكسیناســیون در اتحادیه 
برخوردارند و درحال دست و پنجه نرم كردن 
با بالاترین میزان ابتلای روزانه هســتند. تنها 
34.5درصد از جمعیت رومانی و 23درصد از 
جمعیت بلغارســتان به صورت كامل در برابر 
كرونا واكسینه شده اند كه نسبت به میانگین 
65درصدی اتحادیه اروپا بســیار ناچیز است. 
اكنون بسیاری از كشورهای اروپایی مجبورند 
با توجه به شــرایط بحرانی پیش آمده، دوباره 
بــا ناخوشــایند ترین هــراس كرونایی خود 
مواجه شــوند: بازگشــت قرنطینــه و اعمال 
محدودیت های كرونایــی. اقدامی كه یكی از 
اصلی ترین عوامل ركود اقتصادی در نیمه دوم 

سال2020 در اروپا و جهان بوده است.
تعطیلی  گسترده كســب وكارها و مشاغل در 
ســال2020 چرخه تامیــن كالا را مختل و 
درنهایت اقتصــاد جهان را بــا چالش مواجه 
ساخت. كاهش تولید ناخالص داخلی، كاهش 
میزان اشتغال زایی، افزایش نرخ بیكاری و فراز 
و فرود دیگر شــاخص های اقتصادی در دوران 
اوج گیری كرونا حتی در كشورهای قدرتمندی 
مانند كشــورهای غرب اروپا، دلایلی هستند 
كه دولت ها را نسبت به اعمال محدودیت های 
كرونایی و تعطیلی مشاغل بی میل ساخته اند. 

براساس گزارش یورونیوز، میزان تولید ناخالص 
داخلی اتحادیه اروپا در سه ماهه دوم سال2020 
كه جزو سیاه ترین ماه های همه گیری در جهان 
به شــمار می رود، به نســبت زمان مشابه در 
سال گذشته كاهشــی 11.6درصدی از خود 
نشان داده است. ترس از تكرار چنین تجربه ای 
اگرچه باعث شد پس از ساخت واكسن كرونا، 
سرعت واكسیناسیون در بسیاری از نقاط جهان 
بالا برود، اما همزمــان باعث اتخاذ تصمیماتی 
عجولانه برای رفــع محدودیت های كرونایی 
با هدف احیای اقتصاد شــد؛ تصمیم هایی كه 
اكنون دست كم اروپایی ها را به واسطه افزایش 
آمار ابتلا در آستانه فصل زمستان، وادار كرده تا 
تنها یك انتخاب دشوار اما سریع، یعنی بازگشت 
قرنطینه را برای مدیریــت وضعیت جدید در 

پیش رو داشته باشند.

بازگشت 3هفته ای قرنطینه در هلند
نخســت وزیر هلند روز جمعه 21آبان اعلام 
كرد كه قرنطینــه به مدت 3هفتــه به هلند 
باز خواهد گشــت. مارك روته در نشســت 
خبری مشــتركی با وزیر بهداشــت هلند از 

بازگشت محدودیت های كرونایی از روز شنبه 
22آبان ماه خبر داد. براساس تصمیم جدید 
دولت هلند، از شنبه شب تمامی رستوران ها، 
سوپرماركت ها و دیگر فروشگاه های ضروری 
از ساعت20 و فروشــگاه های غیرضروری از 
ســاعت18 تعطیل خواهند شــد. مسابقات 
ورزشــی حرفه ای در ورزشــگاه های خالی 
از تماشاچی برگزار خواهند شــد و از مردم 
خواسته شده اســت تا در حد امكان دوركار 
شوند و از حضور در محل كار خودداری كنند. 
همچنین تعداد افرادی كه در دورهمی های 

خانگی می توانند در كنار یكدیگر باشــند به 
4نفر كاهش یافته است. حدود 2هفته پیش 
از اتخاذ این تصمیم دولت هلند اســتفاده از 
ماسك در اماكن عمومی را اجباری كرده بود 
و از مردم و دســتگاه های دولتی خواسته بود 
تــا فاصله گذاری اجتماعــی را رعایت كنند. 
بی اثر بــودن این تمهیدات باعث شــد هلند 
روز جمعه با ثبت 16هــزار و364مورد ابتلا، 
 ركورد ابتلای جدیدی را به ثبت برســاند و 
وارد مرحله  جدی تری از همه گیری شــود. 
اعلام قرنطینه در هلند از ســوی روته منجر 
به ایجاد اعتراض ها و درگیری هایی در لاهه 
شــد و بیش از 200فرد معترض به تصمیم 
جدید دولت با نیروهای پلیس درگیر شدند. 
باوجود اینكه درحال حاضر كشورهای اروپایی 
زیادی با بحران افزایش ابتلای روزانه به كرونا 
درگیرند، اما هلند نخستین كشوری است كه 
در آستانه زمســتان برای مهار همه گیری به 

اجرای سیاست قرنطینه بازمی گردد.

قرنطینه واكسینه نشده ها در اتریش
الكساندر شالنبرگ، صدراعظم اتریش برای 

جلوگیری از شیوع گسترده كرونا در كشور، 
تصمیم به قرنطینه ســازی افرادی گرفته كه 
در برابر بیماری واكســینه نشــده اند. از این 
هفته، ساكنان واكسینه نشــده 2منطقه از 
اتریش كه بیشــترین میزان ابتلا به كرونا را 
ثبــت كرده اند، در خانه های خــود قرنطینه 
می شوند. این محدودیت ممكن است پس از 
تأیید مقامات محلی به مرور در سراسر كشور 
به اجرا گذاشته شود. براســاس این تصمیم 
میلیون ها نفر از ســاكنان استان های اتریش 
علیا و ســالزبورگ تنها بــه دلایل اضطراری 
مانند رفتن بــه محل كار،  خریــد مایحتاج 
روزانه و یا معاینه پزشــك اجــازه خروج از 
خانه های خــود را خواهند داشــت. اجرای 
این شــكل از اقدامات محدود كننده در اروپا 
بی سابقه بوده است. براساس گزارش گاردین، 
تصمیم به اعمــال محدودیت های جدید در 
اتریش در راســتای توصیه های متخصصان 
پزشكی اتخاذ شده اســت و نظارت بر روند 
اجرا توسط بازرسی های اتفاقی كه ولفگانگ 
موكشتاین، وزیر بهداشــت اتریش آن را به 
كنترل ترافیك تشــبیه كرده اســت انجام 

خواهد گرفت.
ویروس شناســان دلیل جهش آمــار ابتلا در 
اتریش را شــیوع ســویه دلتای كرونــا و بالا 
بودن جمعیت افراد واكسینه نشده می دانند. 
65درصد از جمعیــت اتریش به صورت كامل 
واكسینه شده اند كه این آمار در مناطق مختلف 
نوسان دارد. براســاس گزارش مركز كنترل و 
پیشگیری بیماری های اروپا، اتریش در میان 
دیگر كشورهای غرب اروپا از پایین ترین نرخ 
واكسیناسیون برخوردار است و حتی صدراعظم 
اتریش هم روز پنجشنبه نرخ واكسیناسیون در 
كشورش را به شــكل خجالت آوری »پایین« 
توصیف كرد. بسیاری ازاتریشی ها تحت تأثیر 
تفكر »حزب آزادی« این كشور نسبت به تزریق 
واكسن تردید دارند. شالنبرگ روز پنجشنبه 
در اعتراض به این رویكرد گفت: »نمی دانم چرا 
دوسوم از جمعیت كشور باید به خاطر تردید 
یك سوم دیگر آزادی خود را از دست بدهند. 
از این رو دلیلی وجود ندارد كه افراد واكسینه 
شده برای همدردی با واكسینه نشده ها تحت 

قرنطینه قرار گیرند.«

خدمتیاخیانت
بهزمین؟

پاتریسیا اسپینوزا 
رئیس بخش اقلیم سازمان ملل 
هدف محدود كردن گرمایش 

جهانی به 1.5درجه سانتی گراد 
قطعا هنوز زنده است. این 

كنفرانس می گوید: در مسیر 
درست هستیم... میلیون ها نفر در 
دنیا هنوز به سوخت های فسیلی 
وابسته هستند. باید بین حذف 

این سوخت و پیامدهای اجتماعی 
زندگی آنها تعادل برقرار كنیم

جان كری 
نماینده آمریكا در نشست 

گلاسگو 
ما در واقع بیشتر از هر زمانی 
به جلوگیری از آشوب اقلیمی 
و تضمین هوای پاك، آب های 

امن تر و سیاره ای سالم تر نزدیك 
شده ایم... به لطف كاری كه اینجا 
انجام شده، به اهدافی كه برای 

خودمان تعیین كرده ایم نزدیك و 
نزدیك تر شده ایم

افزایش ناگهانی موارد ابتلا به كرونا در آستانه فصل سرما در اروپا، باعث بازگشت قرنطینه، ارمغان موج چهارم كرونا برای اروپا 
قرنطینه به برخی كشورهای این قاره شده است

294.000.000 نفر
بیــش از 294 میلیــون نفر در 
كشورهای عضو اتحادیه اروپا تاكنون 
به طور كامل واكسینه شــده و 2 دوز 
واكســن دریافت كرده انــد. این عدد 
برابــر بــا 65 درصد جمعیــت اتحادیه 

اروپاست.

سمیرا مصطفی ن ژاد
روزنامه نگار

بیانیه پایانی نشست تغییرات اقلیمی سازمان 
ملل در گلاسگو، با واكنش های متفاوتی مواجه 

شده است؛ برخی آن را یك دستاورد و برخی آن 
را فرصت سوزی بزرگ می خوانند

1.5درجه سانتی گراد
وقتی كه در مسئله تغییرات 
اقلیمــی از گرمایــش زمیــن صحبــت 
می شــود، در واقــع از افزایــش دمای 
زمین نسبت به دوران پیش از صنعتی 
شــدن صحبت می شــود. هــدف این 
اســت كــه دمــای زمیــن، بیشــتر از 
1.5درجه نسبت به آن دوران افزایش 
پیدا نكند و توافق گلاسگو این هدف 

را زنده نگه داشته است.
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حافظ

آسمان كشتي ارباب هنر مي شكند
تكيه آن به كه بر اين بحر معلق نكنيم

ردكردن نخ از سوزن كور!

الگوريتم انصاف در كرايه تاكسي هاي اينترنتي!

نویسندگان باشگاه
دوشنبه

باور نمي كنم آنان كه جان جانان هستند چون در 
كارهاي خرد و بزرگ، لياقت و شايستگي دارند پس 
سزاوار مسئوليت هاي نفس گير و طاقت سوزند! نه 
باور نمي كنم چون آنان مظهر زايش و پرورش و توانا 
به ردكردن نخ در سوزن كور تا پابرهنه دويدن برسنگلاخ روزگار تلخ و عبوس 
هستند، پس بايسته رنج بي دريغند! نه، باور نمي كنم سرپرستي 5 /3ميليون 
خانوار توسط بانوان محترم تر از 4فصل، تنها به خاطر لياقت و دردمندي ازلي و 
ابدي آنان باشد! آن هم در ايامي كه به علت بيكاري و گراني، بسياري از مردان 

در سرپرستي حداقلي خانواده هستند!
سؤال ساده؛ آيا همه اين 3/5  ميليون زنان سرپرست خانوار داوطلبانه پذيراي 

اين مسئوليت خطير شده اند يا به آنان تحميل شده است؟
پاسخ حداقلي؛ نمي دانم چون پاسخ دقيق، تحقيقي و آماري در دسترس 
نيست اما آنچه هست وجود پاي مردان است. مثلا خداي ناكرده مرد خانواده به 
جهان باقي شتافته است يا حوصله سرپرستي نداشته و جدايي انتخاب كرده 
است تا برود بي دغدغه يا كم دغدغه گل بچيند! و البته برخي به جرمي پشت 
ميله ها در گپ وگفت با همراهان دمپايي پوش، شب و روز را دوره مي كنند به 

اميد رهايي كه شايد دوباره سرپرست خانوار شوند!
راست اين است برخي از مردان گاهي نامردي مي كنند و سرپرستي از نوع زن 
و بچه را رها مي كنند يا عرصه را بر بانوان چنان تنگ مي كنند كه بگويند مهرم 
حلال، جانم آزاد و همينجاست زنان عزتمند خواسته و ناخواسته اما مردانه پاي 

در بريده راه خودسرپرستي مي گذارند.
غم افزا آنكه حدود نيمي از  3/5 ميليون زن سرپرست خانوار يعني 45درصد 
از قشر عميقا فرودست جامعه اند. به عبارت ديگر جزو دهك اول هستند كه 
فقيرترين مردمان رنجورند. 22درصد در دهك دوم، 16درصد در دهك سوم 

و... تنها 8درصد از آنان در دهك دهم و يعني مرفه هستند!
اعتراف نرم؛ در بين بستگان سببي و نسبي و آشنايان زن سرپرست خانوار من، 
تنها يك تن مرفه، يكي كم وبيش در حوالي فقير و 11تن مايل به زير متوسط و 

نه فقير قرار دارند مثلا دهك پنجم.
با اين اعتراف مي خواهم توضيح دهم كه من درون ماجرا ايستاده ام نه بيرون 
از آن، پس مي گويم البته كه زناني نيز در جفاي به خانوار شريك هستند با اين 
همه بايد باور كرد دردهاي زندگي انسان هاي صبور و عاشق مفهوم  ديگري 
دارد؛ مثل رنج بردن براي رســيدن به سرمســتي زندگي كه مادران تمثال 

بي مثال آن هستند!
نمونه؛ اين بانوي محترم - دال، واو- تحصيل كرده دانشگاه است، اما وقتي با 
يك فرزند دختر 3  ساله مجبوربه جدايي شد با همتي والا سرپرستي خانواده را 
بر عهده گرفت و اكنون در اين خانه و آن خانه گرد و غبار از سر و روي در و ديوار 
مي گيرد تا پولكي براي هزينه زندگي اش شود. او دخترش را به دوش مي كشد، 

چون مي داند زندگي راه رفتن نيست، دويدن براي رسيدن است.
بانواني چون - دال، واو -تعداد شــان نه اكنون كه در گذشته هم بسيار بوده و 
هست. آن دوره هاي دور اغلب خدمتكاران سرپرست خانوار، بي سواد بودند و 

اكنون درس خوانده و آگاه به حق و حقوق خانوادگي و اجتماعي هستند. 
توصيه نرم؛ اگر اهل فيلم و سينما و سريال هستيد، ديدن ميني سريال جديد 
ـmaidـ خدمتكار با بازي درخشــان )مارگارت كوالي( و مادرش )اندي مك 
دوال( را از دست ندهيد، نمونه اي از تكاپوي بي وقفه مادر بسيار جواني است كه 

سرپرست خانواده خود و فرزند خردسالش است.
سلام و احترام بسيار به همه مادران سرپرست خانوار سزاست.

استارت تاكســي هاي اينترنتي را استارت آپ اوبر 
)Uber( در مارس2009 زد كه از همان ابتدا با جبهه 
مخالف تاكسيرانان سنتي مواجه شد؛ اما سرويس 
خدمات حمل ونقل شهري و ايالتي اوبر با هر زحمتي 
كه بود ادامه يافت و بعدها در بســياري از شهرهاي بزرگ جهان هم تاسيس 
و خدمت رسان مسافران شد. نخستين مدل ايراني اين اپليكيشن هوشمند 
در ايران هم از بهمن1393 آغاز به كار كرد و شركت دوم نيز از خرداد1395 

راه اندازي شد تا به متقاضيان سرگردان در خيابان ها، سرويس بدهد.
فلسفه اصلي شكل گيري اين تاكسي هاي اينترنتي، شكستن انحصار آژانس هاي 
تاكسي سرويس بود؛ به گونه اي كه با ارائه قيمت هاي پايين، سفر براي مسافران 
و حق كميســيون اندك براي رانندگان ايجاد جذابيت كند و جريان كار را از 
سيستم سنتي خارج كند. با وجود همه مقاومت ها و محدوديت ها، تاكسي هاي 
اينترنتي وارد جاده مستقيم شدند و با كنارزدن خطوط تاكسيراني قديمي كه 
هريك، خود يك تاريخ به دنبال دارند، با تكنولوژي روز به پيش تاختند؛ اما اين 
مجموعه حوزه فناوري كه قرار بود عليه انحصار سنتي قد علم كند، با كنارزدن 
رقباي خود يك انحصارگر تمام عيار شد! در پاندمي كرونا كه بسياري از مشاغل 
تحت الشعاع آن قرار گرفتند و افراد، بخشــي از حقوق خود را از دست داده يا 
حتي بي كار شدند، تاكسي هاي اينترنتي با كنارزدن رقباي سنتي، هر روز بر 
ميزان كرايه دريافتي خود از مسافران افزودند تا پول بيشتري دربياورند. به اين 
معنا اقشار متوسط جامعه كه از ترس كرونا به اين تاكسي ها پناه آورده بودند 
تا براي مدتي هم كه شده از وسايل حمل ونقل عمومي دوري كنند، حال بايد 
يك ســوم حقوق دريافتي خود را صرف اياب و ذهاب كرده و از سفره خانواده 
بزنند. به راستي مسئوليت اجتماعي مديران مسئول اين شركت ها چگونه تعريف 
مي شود و چه نهادهايي وظيفه نظارت بر عملكرد مالي آنها را دارند؟ از سوي 
ديگر رسيدگي به بحث آموزش، سلامت جسمي و رواني، بيمه و بازنشستگي 
رانندگان، كيفيت فني و بهداشتي ماشين ها، امنيت كامل مسافران، جايگاه 
معلولان و بيماران خاص و خيلي مســائل ديگر برعهده كيســت؟ آيا اينكه 
الگوريتم سيستمي اين اپليكيشن ها فقط برپايه شلوغي خيابان ها در ساعات 
پيك ترافيك و روزهاي باراني نوشــته و اعداد، پلكاني محاسبه شوند تا پول 
بيشتري به خزانه تاكسي هاي اينترنتي واريز شود، تنها مسئله و دغدغه مديران 
محترم استارت آپ هاي خدمت رســان حوزه حمل ونقل شهري است؟ بحث 
فرهنگسازي و صرف بخشي از اين درآمد انبوه در حوزه زيرساخت هاي شهري 
و فرهنگي و مسئوليت هاي اجتماعي كجاي اين الگوريتم قرار دارد؟ چرا بعد از 
آن مخالفت هاي اوليه، سازمان تاكسيراني حالا تنها مشاهده گر شده و نظارتي بر 
ده ها معضل سرويس دهي اين مدل تاكسي هاي اينترنتي ندارد؟ شايد شهرداري 
بتواند به اين موضوع ورود كند و اجازه ندهد قاعده آسايش مسافر و جابه جايي 
با هزينه معقول كه به صرفه تر از استفاده خودروي شخصي است در اكوسيستم 
حمل ونقل عمومي شهر برهم خورد. در روزهاي سخت كرونايي كه همه مردم 
گرفتار و كم درآمد شــده اند و به اجبار بايد تاكسي آنلاين بگيرند تا با ريسك 
كمتري به محل كار خود و خانه خويش بروند، نبود آژانس هاي قديمي محلي، 
رقم بالاي اعلامي تاكسي هاي اينترنتي و عدم تأييد سفر توسط رانندگان كه 
احتمالاً در انتظار رؤيت اعداد درشت تري هستند، مردم را كلافه و عصبي كرده 
است. راستي انصاف مسئولان تاكسي هاي اينترنتي تابع كدام الگوريتم است؟ 
حالا پمپ هاي بنزين هم درست كار مي كنند و ظاهرا بخشي از مبلغ اضافي  اي 
كه اين شركت ها در بزنگاه بحران بنزيني ابتداي  ماه از مردم گرفتند هم به جيب 
مسافران بازگشته اما فكر مي كنيد دوباره ترافيك وحشتناك يا برف سخت در 

راه نيست و اين شركت ها دوباره مسافر بيچاره را نقره داغ نمي كنند؟

تقصیر آسمان نیست
 

سينا قنبرپور 
»شما مي تونيد تو 8 تا 10 دقيقه حمام كني؟ حمام كامل ها؟ 
گربه شور نه!« اين پرسش فقط سؤالي براي اينكه چيزي 
گفته باشــيم نبود. اول قرار بود به مناسبت سال آبي كه 
هميشه با فرارسيدن مهر و پاييز شروع مي شود و همزماني 
آن با مناسبت هايي چون روز ملي كودك، روز نوجوان و روز 
دانش آموز برنامه اي تدارك ببينيم تا در سخت ترين روزهاي 
ايران از منظــر وضعيت آب با كــودكان گفت وگو كنيم. 
در سال هاي گذشــته طرحي تحت عنوان »داناب« براي 
دانش آموزان برگزار شد. با وجود آنكه محصولات فرهنگي 
نظير كتاب و پوستر بسياري چاپ شد اما عملًا اين پروژه 
متوقف شد. ما نمي دانيم ماحصل آنچه تلاش شد به كجا 
رسيد. به ويژه آنكه يكي از مجريان طرح »داناب« سازمان 
آب و برق خوزستان بود كه همچنان درگير تبعات كم آبي 
تابستان هاي اخير اســت. ولي هيچ گاه اين نهاد گزارشي 
نداد كه آموزش به دانش آموزان در اين سال ها تا چه اندازه 
به كمك »سازگاري با كم آبي« آمد. آيا دانش آموزاني كه 
آموزش ديده بودند به گروه همياران آب يا چيزي شــبيه 
اين تبديل شدند يا نه؟ به هر حال در همه ماه ها و سال هاي 
اخير به عناويــن مختلف و از زبان كارشناســان مختلف 
درباره آب مطلب توليد و در رســانه ها منتشر شده، اما در 
وضعيت تغييري حاصل نشده است. به عبارتي گويا گوش 
بزرگسالان به ويژه بزرگســالان داراي مسئوليت، شنواي 
مسئله هاي آب نيســت. بنابراين بهتر آن بود كه به زباني 
متفاوت درباره آب با كودكان سخن گفته شود. پيشنهاد 
اين كار به مؤسسه نيكوكاري مهرطه داده شد كه با حمايت 

خيران از دختران بي سرپرســت و بدسرپرست نگهداري 
مي كند. اما مدل گفت وگو با دختران مهرطه به شيوه هاي 
مرسوم طراحي نشــد به اين معنا كه جلسه سخنراني و 
كلاس درس پيشنهاد نشد بلكه قرار شد فيلم »رنگو« كه 
انيميشني اســت با موضوع مديريت غلط منابع آب براي 
دختران تحت سرپرستي اين مؤسســه به نمايش درآيد 
و بعد بچه ها با ميهمانان اين برنامه دكتر  بنفشــه زهرايي  
استاد دانشــگاه تهران و دبيركارگروه سازگاري با كم آبي 
و دكتر رضا حاجي كريم  عضو هيأت مديره فدراســيون 
صنعت آب ايران درباره اين فيلم گفت وگو كنند. اينجا بود 
كه پاي يك سري مسابقه و جايزه هم به ميان آمد. از بچه ها 
درباره ميزان مصرف آب و اينكه هر يك از آنها ظرف چند 
دقيقه حمام مي كنند پرسيده شد. پاسخ بچه ها قابل توجه 
 بود. يكي گفت نيم ساعت، يكي گفت 2 ساعت. بعد خانم
 دكتر زهرايي توضيح داد كه ما بايد بتوانيم ظرف 8 تا 10 
دقيقه به طور كامل حمام كنيم و مسابقه اي پيشنهاد داد كه 
بچه ها در آن ضمن حمام كامل زمان را به 8 تا 10 دقيقه 
محدود كنند. واقعيت اين است كه ما اينجا در خانه و شهر 
خود بدون آنكه بدانيم آب موجود در لوله ها با چه مشقتي 
به ما رسيده فقط مصرف مي كنيم. هنوز هم مي بينيم كه 
اشخاصي چون  هانيه توسلي  در صفحه اينستاگرامش از 
افرادي كه پاركينگ را با آب لوله كشي مي شويند گله مند 
اســت و مي بينيم كه  علي كريمي  فوتباليســت مشهور 
كشورمان در محل درياچه خشك شده سد لتيان عكس 
مي گيرد تا نبود آب را هشدار دهد. ولي هيچ اتفاق مهمي در 

زمينه مديريت منابع آب رقم نمي خورد.
واقعيت اين اســت كه در همين ايام نشست هاي جهاني 

تغييرات اقليمي هم در جريان بود اما همه سياستمداران 
دنيا به فكر منافع خود هســتند و تجربه كرديم كه چگونه 
شــخصي چون ترامپ به همه توافقنامه هاي بين المللي 
در مورد تغييرات اقليمي پشــت پا زد. اما تغييرات اقليمي 
و گرم شــدن هوا آثارش را به خوبي به رخ ما كشانده است 
و در همين تابستان ديديم كه سيل با مردم دنيا چه كرد. 
درحالي كه وقوع سيل در اين فصول غيرمنتظره مي نمود. 
بنابراين نمي توان از آسمان انتظاري بيشتر از اين داشت كه 
در همه سال ها ايران و اقليم ايران متوسط بارش سالانه اش 
محدود بوده اســت. همواره مردم ايران زمين زندگي خود 
را ســازگار با منابع محدود آب پيش برده اند. مصداق اين 
زندگي ســازگار با كم آبي را در ســبك زندگي ايراني هاي 
قديم به وضوح ديده ايم. خراســاني ها ضرب المثلي دارند 
كه مي گويد»نگو چند هكتار زمين داري بگو 2 ســير آب 
دارم«. در چنين شرايطي اين كودكان و نوجوانان هستند 
كه بايد نسبت به آينده كم آب تر و بي آب تر ايران آگاه باشند. 
آنها اگر امروز ياد بگيرند كه آب شرب و بهداشتي تحويلي 
در خانه هاي آنها به چه قيمتي براي تك تك ما تمام شده 
خواهند آموخت كه براي حمام حتــي مي توان در   زماني 
بسيار كمتر از 8تا10 دقيقه آب مصرف كرد. شايد پويشي 
چون تجربه اي كه براي گروهي از نوجوانان به اجرا درآمد  را 
مثلاً تحت عنوان »استحمام سريع« با همه مردم به اشتراك 
بگذاريم. اگر نپذيريم چون همه ايرانيان در همه دوره هاي 
تاريخي سازگارانه با كم آبي زندگي كنيم، هرقدر هم  لوله 
انتقال از شمال و جنوب كار بگذاريم و هر قدر سد بسازيم به 
سرنوشت همين سد كرج و سدهاي مستقر در خوزستان 

دچار مي شويم.

عدد خبر

درصد
رئیس پلیس راهور تهران 

بزرگ از افزایش ۱۸ درصدی 
تعداد خودروها در پایتخت 

نسبت به قبل از شیوع 
كرونا خبر داده و گفته 

كه ترافیك تهران افزایش 
پیدا خواهد كرد. ضعف 

حمل ونقل عمومی و 
ریختن بار ترافیك بردوش 
شخصی ها نیز بر افزایش 
ترافیك دامن زده است.
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اتوبوس
مدیریت شهری هم اكنون 

با چالش بزرگ ناوگان 
فرسوده روبه روست و 

همین ناوگان فرسوده هم 
تعدادش كم شده؛ یعنی 

قبل از كرونا ۶۵۰۰ دستگاه 
اتوبوس فعال در شهر بود 
و الان به ۲ هزاردستگاه 

رسیده است كه این 
تعداد با این همه جمعیت 
نمی تواند كاری انجام دهد.

2000

درصد
سهم تصادفات   در سال 
۸۹، در حدود 4/۵درصد 

بوده   كه با اقدامات 
انجام شده و با وجود 

افزایش تعداد خودروها 
و موتورسیكلت ها به 

3/۵درصد از كل تصادفات 
كشور در سال ۹۹ رسید.
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عدد خبر

 
مهدیا گل محمدی

نشست بررســي تغييرات اقليمي گلاسگو 
پس از2 هفته در حالي به پايان رســيد كه 
كاهش سوخت هاي فسيلي توافق نهايي آن 
بود. نانسي پلوسي، رئيس مجلس نمايندگان 
آمريكا كه چند روز پيش در همين نشست 
بين المللي سخنراني غرايي درباره موضوع 
آن يعنــي حفاظــت از محيط زيســت و 
مقابله با سوخت هاي فســيلي كرده بود به 
فاصله چند ســاعت بعد در جشن عروسي 
غول هاي نفتي جهان شــركت كرد و عاقد 
 اين مراسم شــد. يانگ اكوسوسياليست ها

)Young EcoSocialists (يا گروه جوانان 
حزب ســبز آمريكا پاي محيط زيست كه 
به ميان مي آيد رودربايســتي ندارند و در 
مواجهه با اين دو رويكــرد متفاوت و حتي 
متضاد نانسي پلوسي حسابي از خجالتش 
 در آمدنــد. آنها در حســاب توييترشــان 
2 عكس از او منتشر كردند كه اين دو عكس 
در كنار يكديگر جنجالي در فضاي مجازي 
به راه انداخت. در عكس نخســت ســمت 
چپ خانم پلوســي را در اجلاس تغييرات 
اقليمي گلاسگو مي بينيم و در عكس دوم 
كه چنــد روز پس از اين حضــور و دفاع از 
محيط زيســت انجام شــده رئيس مجلس 

نمايندگان آمريكا را در مجلس عروســي 
نوه يكــي از غول هاي نفتــي جهان يعني 
جي پل گتــي مي بينيــم. اين مــرغ عزاي 
محيط زيستي و عروســي غول هاي نفتي 
ظاهرا خطبه عقد را هم شخصا جاري كرده 
اســت و بنابراين يانگ اكوسوسياليست ها 
از او مي پرســند كدام روي اين دو ســكه 
را بايد باور كنند. در اين مراســم عروسي 
آيوي گتــي نوه غول نفتــي جهان جي پل 
گتي در مراســمي آنچناني در تالار شــهر 
سانفرانسيســكو ازدواج كرد. عكس هايي 
از مجله ووگ نشــان مي دهد كه همكاران 
دمكــرات  خانم پلوســي، آقاي نيوســام 
و لاندن بريد، شــهردار سانفرانسيســكو، 
در آن حضور داشــته اند. براساس گزارش 
 فوربــس، ثــروت خانــواده گتــي حدود
5.4 ميليارد دلار تخمين زده مي شود. اگر 
ايالات متحــده بخواهد بــه تعهدات خود 
درخصوص كاهش ســوخت هاي فسيلي 
كه پيش از اجــلاس كاپ26، در توافقنامه 
پاريس در سال 2015 با هدف حفظ دماي 
جهاني در 1.5 درجه ســانتي گراد بالاتر از 
سطح پيشــاصنعتي تعيين شده بود، عمل 
كند، حفاري نفتي بايد به شدت كاهش يابد. 
موردي كه با دمخور شدن آنها با غول هاي 

نفتي جهان جور در نمي آيد.

عزاي محيط زيست 
عروسي غول هاي نفت 

مرد بارانی...
احوالات پاييزی و روزگار مه آلود در اين عكس را شايد بتوان شــبيه دانست به آن عنوان درخشان و عجيب داستانی از بيژن 
نجدی به نام يک سرخپوست در آستارا. مرد باران خورد ه در حوالی جنگل و شهر چونان مه گم می شود و زندگی را تصويری 

ديگر می بخشد. راستی 80 سال پيش در روزی چون امروز بيژن نجدی پا به دنيای ادبيات ايران گذاشت. 
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فريدون صديقي/روزنامه نگار

شهنام صفاجو/روزنامه نگار

سال 1400

سال 1397

رشته شهرهاي بي مشتري 

فاطمه عباسي
20ســال پيش كه نسل دهه شــصتي ها قرار بود وارد 
دانشگاه شــوند، تعداد داوطلباني كه كنكور مي دادند، 
آنقدر زياد بود كه موقع انتخاب رشته، هر رشته اي كه در 
دفترچه راهنما موجود بود را انتخاب مي كردند تا فقط 
پذيرفته شوند. كمتر رشته دانشگاهي بود كه متقاضي 

نداشته باشد. 
امروزه اما با اينكه تعداد داوطلبان همچنان زياد است، 
اما به خاطر افزايش دانشگاه ها، قبولي در كنكور سهل تر 
شده و بيشتر كســاني هم در كنكور شركت مي كنند، 
يا دلشــان مي خواهد دكتر شوند و در رشته هاي اصلي 
پزشكي درس بخوانند، يا مهندس شوند از نوع عمران 
يا الكترونيكش و كســاني هم كه به رشته هاي انساني 
علاقه مندند، حقــوق يا نهايتا روانشناســي را ترجيح 
مي دهنــد. در طول اين ســال ها هم تعدادي رشــته 
دانشگاهي به رشته هاي قبلي اضافه شده كه متقاضي 
چنداني ندارد و كســي تمايلي بــه درس خواندن در 
اين رشته ها نشــان نمي دهد. به همين دليل است كه 
مديركل دفتر برنامه ريزي آموزشي وزارت علوم اعلام 
كرده كه »برنامه هاي درسي ای كه رشته هاي داير آنها 
در دوره كارشناسي دانشــگاه هاي كشور براي 3سال 
متوالي زير حدنصاب 10 دانشــجو ثبت نامي داشــته 
باشند، منسوخ تلقي خواهند شد. اين قاعده بر مبناي 
اين منطق گذاشته شده است كه تقاضامحوري، دليل 
اصلي تأسيس و فعال بودن يك رشته در دانشگاه يك 
شهر بوده اســت. اگر براي آن، متقاضي وجود نداشته 
باشــد، لزومي به پرداخت هزينه دولت براي حفظ آن 

رشته احساس نمي شود.«
 واقعيت اين اســت كه در شــرايط كنونــي، همين 
رشته هاي پرطرفدار هم بازار كار قطعي ندارند و بسياري 
از فارغ التحصيلان اين رشــته ها، سال ها در انتظار كار 
مناسب كنج خانه نشسته اند يا به كاري كه هيچ ربطي 

به رشته تحصيلي شان ندارد مشغولند.

دغدغه
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